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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

DEFY I El Primero 21
1/100th of a second chronograph

ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΧΡΙΣΤΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ Σελ. 4
Ομοσπονδιακό κράτος και οι αδόκι-
μοι νομικοί όροι της επικαιρότητας

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 11
Νέα διαδικασία διαπραγματεύσε-
ων και νέα μορφή λύσης

ΛΑΡΚΟΣ ΛΑΡΚΟΥ Σελ. 15
Αποκεντρωμένη εν μέσω θυέλλης
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Ο Καρογιάν στήνει
κόμμα απ’ την αρχή
Κύριος στόχος οι βουλευτικές 

Στις 21 Οκτωβρίου μπαίνει επίσημα στην
πολιτική κονίστρα η Δημοκρατική Παρά-
ταξη με τον Μ. Καρογιάν να ηγείται της
όλης διαδικασίας και έχοντας ως επιδίωξη
να αναλάβουν νέα πρόσωπα που δεν έχουν
φθαρεί πολιτικά, αποφεύγοντας έτσι και
την ταμπέλα του αντιΔΗΚΟ. Σελ. 9

Η συζήτηση που έχει ανοίξει αναφορικά
με το αν η «χαλαρή» ομοσπονδία σημαίνει
εγκατάλειψη της Διζωνικής, Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας είναι μεγάλη. Με βάση πλη-
ροφορίες, δεν αλλάζει η στόχευση που
αφορά λύση μέσα στο πλαίσιο Διζωνικής,
Δικοινοτικής Ομοσπονδίας αλλά η προ-
σέγγιση. Κρίνεται, ωστόσο, η κίνηση αυτή

από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, πολιτικά,
τόσο γιατί δεν έγινε νωρίτερα όσο και για
το ότι και ο ίδιος συνέχιζε μέχρι πρότινος
τη διαπραγματευτική τακτική της ισχυρής
κεντρικής κυβέρνησης. Ενώ, λοιπόν, ο
Τάσσος Παπαδόπουλος συζητούσε για 12
αρμοδιότητες, ο Δημήτρης Χριστόφιας
για 21 φτάσαμε τώρα στις 27. Σελ. 5

Η Alpha Bank Κύπρου ξαλάφρωσε από
κόκκινα δάνεια 400 εκατ. ευρώ. Πληρο-
φορίες της «Κ» αναφέρουν ότι η τράπεζα
δημιούργησε ένα όχημα ειδικού σκοπού
και μετέφερε μέρος των ΜΕΔ της σε αυτό.
Στο όχημα, το οποίο θα διαχειρίζεται η
Alpha Bank Ελλάδος, η Alpha Bank Κύ-
πρου φόρτωσε κόκκινα δάνεια 400 εκατ.

ευρώ. Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια της
Alpha Bank Κύπρου στο τέλος του 2017
ανέρχονταν σε 1,72 δισ. ευρώ και αντι-
προσώπευαν το 65,6% του συνόλου των
δανείων της. Μετά την πράξη αυτή τα
ΜΕΔ της πέφτουν στα 1,32 δισ. ευρώ,
που αντιστοιχούν στο 50,3% του συνόλου
των δανείων της. Οικονομική, σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΣΙΝΕΜΑ

Κατ’ οίκον κινηματογραφικές προβολές
Η κινηματογραφική παραγωγή μεταλλάσσεται και όπως λέει ο Πέπε Σαμ-
πάς της Home Entertainment Manager της Odeon.  «Η παρουσία των δια-
δικτυακών πλατφορμών είναι θετική για τον κινηματογράφο, αφού εκ των
πραγμάτων πέφτει χρήμα στην αγορά». Σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Η Αλεξάνδρα Παλαιολόγου μιλάει στην «Κ»
Δύο ιστορίες αυτοβιογραφικές που δίνουν το στίγμα της εποχής και σκια-
γραφούν τη συγγραφέα-ορόσημο της Ελλάδας της μεταπολίτευσης πα-
ρουσιάζει η Αλεξάνδρα Παλαιολόγου, την οποία σκηνοθετεί ο Ένκε Φε-
ζολλάρι. Σελ. 3

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Ο Φ. Φωτιάδης άφησε πλούσιο πνευματικό έργο
Ο πατέρας του Ιάκωβος από έναν τζισβέ και ο υιός Φώτος με 66 λίρες των
οικονομιών δεν ξέχασαν ποτέ από πού ξεκίνησαν, και όπως μου είπε «τα
χρήματα για εμένα είναι απλώς το μέσον για να υλοποιήσω καλούς στό-
χους». Σελ. 4 

ALFA ROMEO 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Και πολιτικά 
κυλάει η πέτρα 

Η διαδικασία διαπραγμάτευσης του
Κυπριακού βρισκόταν για μήνες σε
έναν παράξενο λήθαργο. Καμία πραγ-
ματική εξέλιξη και αναμονή χωρίς αν-
τίκρισμα. Προϊόντος του χρόνου, στο
παρά πέντε αν θέλετε, μια κίνηση που
έκανε η ε/κ πλευρά ήταν ικανή να φα-
νερώσει το αδιέξοδο αλλά και μια διέ-
ξοδο. Αδιέξοδο που άρχισε χρόνια πριν,
με άξονα την κεντρική κυβέρνηση, συ-
νεχίστηκε και από τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, ο οποίος όμως θέλοντας να
διορθώσει και το δικό του λάθος πρό-
τεινε αποκέντρωση εξουσιών. Το ότι
σηκώνει συζήτηση γιατί δεν έγινε πιο
πριν είναι απολύτως θεμιτό. Όπως και
το ότι ακόμη και στην πολιτική η πέτρα
πρέπει να κυλά για να μη χορταριάσει.
Ας δούμε, λοιπόν, την ουσία των πραγ-
μάτων, του Κυπριακού, τώρα που ξε-
κίνησε πάλι να κινείται.    

ΧΑΡΑ ΦΩΚΑ

Να εκτιμήσουμε 
το μεγαλείο της ζωής
Την πρώτη θέση στον 47ο Παγκόσμιο
Διαγωνισμό συγγραφής επιστολών
κατέλαβε η Χαρά Φωκά του Γυμνασί-
ου Δροσιάς.  Η 14χρονη μιλάει στην
«Κ» για την εμπειρία της στον διαγωνι-
σμό, το μήνυμα που ήθελε να στείλει,
αλλά και για τα προβλήματα του σχο-
λείου της. «Oλοι αυτοί οι πρόσφυγες
παρόλο που βιώνουν τον πόνο έχουν
μεγάλη δύναμη μέσα τους. Πρέπει να
εκτιμήσουμε το μεγαλείο της ανθρώ-
πινης ζωής», αναφέρει. Σελ. 16

ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΚΥΠΡΟΥ

Θλίψη για
τα σενάρια
διαδοχής μου

Αυστηρή απάντηση
στη διαδοχολογία που
έχει ξεσπάσει με
αφορμή την προσωπι-
κή του δοκιμασία με
την υγεία του δίνει ο

Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος. Μιλών-
τας στην «Κ»  χαρακτηρίζει μικρούς
και μικρότητες τα όσα διαδίδουν,
λέγοντας πως θα συνεχίσει να υπη-
ρετεί την Εκκλησία όσο η υγεία του
του το επιτρέπει. Xωρίς αναστολές
μιλά για την υγεία του, καθώς και για
τη μετάβασή του στο Λονδίνο όπου
θα συνεχίσει τη θεραπεία του. Για το
εθνικό ζήτημα είναι βέβαιος πως μό-
νο ο Αμερικανός Πρόεδρος μπορεί
να το επιλύσει. Σελ. 10

«Συμπτώσεις» και υποψίες για «το κορίτσι με το μπαλόνι»

Πολλές είναι οι υποψίες για την αυτοκαταστροφή του έργου του ανώνυμου καλλιτέχνη Μπάνκσι «το κορίτσι με το μπαλόνι». Την περασμένη
εβδομάδα το έργο τέθηκε σε δημοπρασία στον οίκο Sotheby’s και κατακυρώθηκε σε αγοραστή έναντι του ποσού του ενός εκατομμυρίου λι-
ρών. Μόλις όμως κατακυρώθηκε τέθηκε σε εφαρμογή ο μηχανισμός, κομματιάζοντας τον πίνακα σε λεπτές λωρίδες. Ο δημιουργός του έργου
υποστηρίζει ότι τοποθέτησε τον μηχανισμό και τις λωρίδες στην κορνίζα. Το ερώτημα που πλανάται είναι αν ο οίκος το γνώριζε. Επίσης υπάρ-
χουν πολλές «συμπτώσεις» και τα σενάρια ποικίλουν. Στη φωτό η στιγμή που ενεργοποιείται ο μηχανισμός αυτοκαταστροφής. Σελ. 23

Απελευθέρωσε τον πάστορα
Και ζητάει ανακωχή η Τουρκία 

Η νύχτα της επανεκλογής του Νίκου Ανα-
στασιάδη υπήρξε και για τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου μια νέα αρχή, σχεδιάζοντας τη στρα-
τηγική του με ορίζοντα το 2023. Αυτό φάνηκε
καθώς στη δεύτερη θητεία Αναστασιάδη ο

συναγερμικός πρόεδρος νιώθει πιο άνετα
να διαφοροποιηθεί σε ζητήματα από την
κυβέρνησή του. Φρόντισε να το υπογραμμίσει
τις τελευταίες μέρες, ψέγοντας τους χειρι-
σμούς στο Κυπριακό και επιχειρώντας τις

δικές του κινήσεις και επαφές, δίνοντας την
εντύπωση πως επιδιώκει ρόλο σκιώδους
προέδρου ή δεύτερου τη τάξει στο κυβερ-
νητικό σχήμα. Κινήσεις που προκάλεσαν τη
δυσφορία Αναστασιάδη, ο οποίος έστειλε

την πρώτη προειδοποιητική βολή ότι φτάνει
σε κόκκινες γραμμές. Το σίγουρο είναι πως
θέλει να έχει ρόλο και λόγο και ανοικτό είναι
μέχρι πού είναι διατεθειμένος να διαφορο-
ποιηθεί από τον Πρόεδρό του. Σελ. 6

Ο Αβέρωφ σε ρόλο αντιπροέδρου
Στον δρόμο για το 2023, επιχειρεί πολιτικούς πόντους και με τη διαφοροποίησή του από τον Πρόεδρο 

ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Οι αρμοδιότητες
της κεντρικής
κυβέρνησης
Η «Κ» παρουσιάζει τον κατάλογο αρμοδιο-
τήτων που έχουν αναταθεί στην κεντρική
κυβέρνηση της ομοσπονδίας σε περίπτωση
λύσης του Κυπριακού, πάνω στον οποίο
θα γίνει η συζήτηση μεταξύ των πλευρών.
Εμπεριέχει από ζητήματα που άπτονται
των εξωτερικών σχέσεων και σχέσεων με
την Ε.Ε., τη διαφύλαξη της αποτελεσματικής
συμμετοχής της Κύπρου στην Ε.Ε., την
άμυνα κ.ά. «Δεν μπορείς να έχεις κράτος
χωρίς άμυνα, ασφάλεια, διεθνή προσωπι-
κότητα και ιθαγένεια» τόνισαν πηγές στο
γενικότερο πλαίσιο. Σελ. 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ
Η αποκέντρωση εξουσιών δεν είναι ακόμα
πλήρως διαμορφωμένη θέση. Σελ. 7

ΕΡΑΤΩ ΜΑΡΚΟΥΛΛΗ 
Η παραχώρηση έπρεπε να γίνει στο πλαί-
σιο διαπραγμάτευσης. Σελ. 8

Μείωσε τα ΜΕΔ η Alpha Bank
Μετέφερε δάνεια 400 εκατ. ευρώ στη μητρική της στην Ελλάδα 

Αλλαγή προσέγγισης όχι πλαισίου 
Από τις 12 στις 27 αρμοδιότητες της ομοσπονδιακής κυβέρνησης 

Μήνυμα ανακωχής στη διένεξη μεταξύ Τουρκίας και ΗΠΑ συ-
νιστά η απόφαση τουρκικού δικαστηρίου για απελευθέρωση
του Αμερικανού πάστορα Αντριου Μπράνσον από τον κατ’ οί-
κον περιορισμό, μία ενέργεια που βάζει τέλος στην 24μηνη
φυλάκισή του. Τα σημάδια ότι οι δύο πλευρές εργάζονταν για
να επιλύσουν τη διένεξη ήταν εμφανή τους τελευταίους μή-
νες. Στη φωτό ο Αμερικανός πάστορας (με τα γυαλιά στο μέ-
σον) μετά την απόφαση του δικαστηρίου. Σελ. 19

Σε τεντωμένο σχοινί
ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ
Οι Πρέσπες κρίνουν την πορεία

Καθοριστικός για τον πρωθυπουργό Αλέξη
Τσίπρα είναι ο Νοέμβριος εντός του οποί-
ου θα αποσαφηνιστεί οριστικά η τύχη
της συμφωνίας των Πρεσπών, που θα
κρίνει την πορεία της συγκυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η οποία πλέον κινείται
σε τεντωμένο σχοινί. Σελ. 19
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

1Στα μικρά. Ένας χρόνος πέρασε από
την πυρκαγιά στην αίθουσα τεκμηρίων

του επαρχιακού δικαστηρίου. Τι έχει αλ-
λάξει από τότε μέχρι σήμερα; Μια βόλτα
θα σας μαυρίσει την ψυχή και θα σας πεί-
σει πως είμαστε έτοιμοι για τα μεγάλα,
αλλά στα μικρά δεν κινείται φύλλο. Ούτε
χρυσοπράσινο ούτε άλλο. 

2Στο χαλαρό. Από τη Διζωνική, Δικοινο-
τική, στη χαλαρή Ομοσπονδία και από

τη χαλαρή ομοσπονδία στη χαλαρή επι-
δερμίδα και τελικά από τη χαλαρή επι-
δερμίδα στον Φουστάνο γιατί τελικά
εμείς δεν θέλουμε λύση του Κυπριακού
αλλά botox. 

3Στην εξήγηση. Πάντως, ο πρίγκιπας την
έκανε τη διαφορά με τη δήλωσή του.

«Να μας πει ο Αναστασιάδης πόσο χαλα-
ρή είναι ομοσπονδία». Κλάσικ ΔΗΚΟ.
Πρώτα να πουν οι άλλοι, να την πατήσουν
και μετά να βγω από πάνω εγώ. Δουλεμέ-
νο στην προπόνηση λέμε. 

4Στο αμερικάνικο. Δώσαμε βοήθειες
στους Γάλλους, στους Γερμανούς,

στους Ισραηλίτες, οι Βρετανοί έχουν βά-
σεις, αλλά μας έπιασε κυβερνητικό ταρά-
κουλο επειδή μαθεύτηκε πως είχαν και οι
ΗΠΑ βάσεις. Και τι απάντησε η κυβέρνη-
ση; Ρωτήστε τους αμερικανούς. Λάμνε
ask που λέμε. Αυτό δεν είναι made in

USA διαχείριση, είναι three are singing
and two are dancing. 

5Στον Healthy. Μιλάμε για εντελώς άκυ-
ρη ονομασία το Olivewood ως προς

την προώθηση της Κύπρου για κινηματο-
γράφηση ταινιών. Το σωστό θα ήταν να
πούμε την εν λόγω στρατηγική Healthy-

wood. Τι γιατί; Είναι ή δεν είναι υπερπα-
ραγωγή ο Πρόεδρος με σασπένς φινάλε;
Είδατε τι έκανε με τη «χαλαρή» ομοσπον-
δία; 

6Στον Ντόναλντ. Όχι τον Ντακ, αλλά τον
Τραμπ. Μετά την απελευθέρωση του

Πάστορα θα ρίξει λέει ένα πάρτι με του

κολλητούς του Κιμ Γιονγκ και Βλάντιμιρ.
Απόψε λέω να μην κοιμηθούμε, να πάμε
κατευθείαν για δουλειά, στα μεγάφωνα. 

7Στο Σύνταγμα. Πάντως οι θιασώτες της
επιστροφής στο Ενιαίο Κράτος τώρα

δικαιώνονται που αποκτήσαμε και αντι-
πρόεδρο από την Πάφο. Μάλιστα, το
προεδρικό ζει τις ένδοξες μέρες Μακαρί-
ου -Κουτσιούκ που πλακώνονταν στις
διαφωνίες για ψύλλου πήδημα. Σε λίγο ο
άλλος ΔΗΣΥ θα ζητά από το άλλο Προ-
εδρικό βέτο στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

8Στο Πλαίσιο. Όχι στην γνωστή αλυσίδα
καταστημάτων της Ελλάδας που όλο

θα κατέβει Κύπρο και όλο το μετανιώνει,
αλλά στο πλαίσιο Γκουτιέρες που δεν ξέ-
ρουμε αν υπάρχει και σε τι σχήμα. Αν το
έχει κανείς να μας το δείξει παιδιά. 

9Στο κακοφάνισμα. Τα πήρε που λέτε ο
Άντρος με τους χειρισμούς Αναστασιά-

δη για το Κυπριακό και έτρεξε στον Τσίπρα
για βοήθεια. Κάτι σαν τα μωρά που όταν τα
βρουν σκούρα πάνε στον μπαμπά για βοή-
θεια. «Μα ζε με παίζει ο κακός Σέλθι
(Healthy), τατί (γιατί);», ακούει ο Άλεξ και
φωνάζει την Περιστέρα για βοήθεια!

10Στις βοήθειες. Πάντως, αν η πολιτική
ήταν ριάλιτι όπως το Voice ο Αβέ-

ρωφ θα ήταν σίγουρα νικητής στις επό-
μενες εκλογές. Με τέτοιο Voice που έχει
δίπλα του με τη Μαρία δύσκολο να χάσεις
την ψηφοφορία του κοινού. Προβλέπω η
Γιώτα να τρέχει για μαθήματα φωνητικής
χθες… 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Kυριακή 14 Οκτωβρίου 2018

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Πάμε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα» λέει το
γνωστό τραγουδάκι και βρίσκει πλήρη εφαρμογή
στην παρούσα φάση του Κυπριακού. Μπορεί η συ-
νάντηση Αναστασιάδη-Ακιντζί να έχει κλειδώσει
αλλά ούτε ατζέντα υπάρχει ούτε... ελπίδα. Προς το
παρόν τουλάχιστον. Ακόμα και ο αξιόπιστος κύριος
Πάμπος από το Μέγαρο μου έλεγε προχθές πως
«ξαφνικά ούτε και τα απλά, καθημερινά και αν-
θρώπινα θέματα που ένωναν τους δύο Λεμεσια-
νούς φαίνεται να εκλείπουν». «Σίγουρα η πρώτη
συνάντηση, εάν ακολουθήσει και δεύτερη, θα εί-
ναι για να σπάσει ο συσσωρευμένος πάγος. Θα γί-
νει ελεύθερη συζήτηση για τη χαλαρή ομοσπον-
δία και ό,τι άλλο βάλουν οι δύο στο τραπέζι. Ωστό-
σο, εάν θα γίνουν ανακοινώσεις αυτές θα αφο-
ρούν τα οδοφράγματα, αν και δεν υπάρχει και με-
γάλη αισιοδοξία ούτε γι’ αυτά προς το παρόν»
συμπλήρωσε.
Δεν απέκλεισε όμως να υπάρξουν ραγδαίες εξελί-
ξεις τις πρώτες ημέρες της νέας εβδομάδας αφού
κάποιοι κινούνται εντατικά. «Και στο προσκήνιο
και στο παρασκήνιο» όπως μου είπε.

Πληθαίνουν οι πληροφορίες ότι κάποια ηγετικά
στελέχη σε δύο κόμματα κινούνται όχι και τόσο
διακριτικά πια για να δοθεί νέα παράταση στο Γε-
ΣΥ. Οι ενέργειές τους, που είναι κάτι περισσότερο
από αντιληπτές, όσο πλησιάζει η ώρα μηδέν για
έναρξη του ΓεΣΥ, συζητούνται ευρέως. Και μεταξύ
γιατρών και μεταξύ πολιτικών, πρώην και νυν και
τέως. Κάποιος ετοιμάζεται να υπερασπιστεί ξανά
το ΓεΣΥ. Ίσως όχι μόνο μέσω Twitter αυτή τη φο-
ρά...

Ένα χάος απόψεων το είχαν πάντοτε η Ελένη Θεο-
χάρους και ο Αβέρωφ Νεοφύτου. Γι’ αυτό και ποτέ
δεν κάνανε χωριό. Ούτε και όταν ήταν υποχρεωμέ-
νοι... Και τα σκίσανε ουκ ολίγες φορές μέχρι που
επήλθε το οριστικό διαζύγιο. Χωρίς καμιά αλλη-
λεγγύη... Το πιο πρόσφατο όμως, η δήλωση δηλα-
δή της Ελένης ότι ο Αβέρωφ της είπε πως η ΔΔΟ
είναι... εκλιπούσα, ακούστηκε παράξενα και ξάφ-
νιασε πολύ. Η Ελένη υποστηρίζει ότι μπροστά σε
άλλους δύο ο πρώην αρχηγός της δήλωσε ξεκάθα-
ρα πως η ΔΔΟ είναι ξεγραμμένη.
Όχι ότι θα ήταν απίθανο να έλεγε τα προαναφερό-
μενα ο Φούλης. Είναι εξάλλου γνωστός για τις ρη-
ξικέλευθες θέσεις. Εκείνο που ξαφνιάζει είναι η
επιλογή του να εμπιστευθεί κάτι τέτοιο στην Ελέ-
νη! Δεν ξέρω αν είναι άσχετο αλλά στη φωτογρα-
φία που ανάρτησε στο Twitter η ευρωβουλευτής
υπήρχαν ποτήρια κρασιού και πατατάκια...

Όπως δήλωσε η Ελένη, κατά λέξη, ο Αβέρωφ της
είπε: «Η υπόθεση της ΔΔΟ έχει τελειώσει, είναι
νεκρή δεν μπορούμε να τη συζητάμε και πάμε για
άλλα». Άμεσα ήρθε η διάψευση από τον Αβέρωφ
που επέμενε ότι η Ελένη παραποίησε τις δηλώ-

σεις του. Καπάκι ήρθε και η κοινή ανακοίνωσή των
Λευτέρη Χριστοφόρου και Αλέξανδρο Σίνκα με
την οποία αποκάλυψαν πως αυτοί ήταν τα άλλα
δύο πρόσωπα που βρίσκονταν στη συνάντηση και
πως δεν άκουσαν αυτά που άκουσε η Ελένη. Λέτε
το όλο πρόβλημα να μην είναι και τόσο σοβαρό; Να
είναι τελικά θέμα ωρυλά;

Μια μεγάλη απορία έχει μείνει μετά την αποκάλυ-
ψη της υπόθεσης αρχαιοκαπηλίας στην Πάφο. Για-
τί συνελήφθησαν μόνο οι φερόμενοι ως πωλητές
των αρχαίων αντικειμένων που όπως αποδείχθηκε
ήταν πλαστά; Ποιος είναι ο φερόμενος αγοραστής
και γιατί δεν συνελήφθη αμέσως, μαζί με αυτούς
που λέει πως τον εξαπάτησαν; Ο νόμος που λέει
πως η πώληση και αγορά αρχαιοτήτων είναι παρά-
νομη πράξη δεν ισχύει για τον εν λόγω κύριο; Έχει
η αστυνομία κάποια απάντηση; Στην Πάφο πάντως
είναι κοινό μυστικό ότι η αρχαιοκαπηλία είναι αν-

θηρό επάγγελμα. Ο ίδιος ο δήμαρχος της πόλης
κατήγγειλε πως επώνυμοι Κύπριοι και επιχειρημα-
τίες αγοράζουν παράνομα αρχαία νομίσματα και
άλλες αρχαιότητες και τις κρύβουν σε τραπεζικές
θυρίδες στην Κύπρο. Και ήρθε μάλιστα για τις κα-
ταγγελίες του σε αντιπαράθεση και με την ίδια την
Αστυνομία. Ακόμα και για να τηρήσει τα προσχή-
ματα η Αστυνομία δεν θα έπρεπε να είχε συλλάβει
και να οδηγήσει στο δικαστήριο τον αρχαιοκάπηλο
αγοραστή, μαζί με τους αρχαιοκάπηλους πωλητές;
Από μια πηγή μου στην Πάφο ακούω ότι με δυσκο-
λία συγκρατείται ο Φαίδων να μην αρχίσει ξανά τις
δηλώσεις και τα μπινελίκια... 

ΚΟΥΪΖ: Ποιος πολιτικός αρχηγός ενδέχεται να κά-
νει τεράστια έκπληξη στο επόμενο Εθνικό Συμ-
βούλιο; Αληθεύει πως σκέφτεται σοβαρά να προ-
τείνει σοβαρή μελέτη και συζήτηση του Healthy
περί «χαλαρής» Ομοσπονδίας;

Ο Ζήνων ο Κιτιεύς είπε πως έχουμε δύο αφτιά και ένα στόμα για να ακούμε περισσότερα απ’ όσα λέμε.

ΔΙΑΚΟΠΗ ΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΕΩΝ: [...] αι ούγγρο-τσε-
χικαί διαπραγματεύσεις διά την ικανοποίησιν των ουγ-
γρικών εδαφικών αξιώσεων διεκόπησαν σήμερον. Η ουγ-
γρική αντιπροσωπεία ανεκοίνωσεν ότι θα υποβάλη τας
αξιώσεις της εις την τετραμερή Διάσκεψιν όπως προβή
αύτη εις την λήψιν αποφάσεων. Η ουγγρική αντιπροσω-
πεία ανεκοίνωσε: «Δεν υπήρξε τρόπος γεφυρώσεως των
αναφυεισών διαφωνιών. Ηδη δεν απομένει ειμή η εκπνοή
του τελεσιγράφου δι’ ου οι Τσέχοι εκλήθησαν να αποδεχ-
θούν τας ουγγρικάς αξιώσεις». Ουγγρικά στρατεύματα
πράγματι έχουν συγκεντρωθή παρά την τσεχικήν μεθό-
ριον. Η ανακοίνωσις όμως καθ’ ην η διαφορά θα παρα-
πεμφθή εις την τετραμερή Διάσκεψιν κρίνεται ως σημαί-
νουσα ότι δεν πρόκειται να μεσολαβήση άμεσος στρατιω-
τική ενέργεια. Εν τοσούτω οι Τσέχοι έσπευσαν να απο-
στείλουν ενισχύσεις παρά την διεθνή γέφυραν του Δου-
νάβεως και να προβούν εις την λήψιν μέτρων εναντίον
των Ούγγρων οίτινες προβαίνουν εις διαδηλώσεις ζη-
τούντες την άμεσον εκχώρησιν των διεκδικουμένων πε-
ριοχών εις την Ουγγαρίαν. [...] Εις τους Τσέχους στρατιώ-
τας εδόθη πλήρης πολεμική εξάρτυσις, άμα ως εγνώσθη η
πλήρης διακοπή των διαπραγματεύσεων [φωτ.: Τσέχοι
στρατιώτες αφοπλίζονται την προηγούμενη μέρα]

ΝΕΑ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ: Τα πλείστα των τύπων, οι οποίοι
θα τεθούν εις κυκλοφορίαν κατά το 1939, είναι αυτοκί-
νητα τα οποία διακρίνονται διότι συγκεντρώνουν την
ιδιότητα να διανύουν μεγαλειτέραν απόστασιν κατ’
αναλογίαν της καυσίμου ύλης, την οποίαν καταναλί-
σκουν.

ΙΟΝΙΚΗ ΚΑΙ ΛΑΪΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ: Εγνώσθη χθες [...] ότι η
«Λαϊκή Τράπεζα» συγχωνεύεται μετά της Ιονικής Τραπέ-
ζης υπαγομένη υπό την γενικήν διεύθυνσιν του ήδη Διευ-
θυντού της Ιονικής κ. Λεκατσά. [...] η Ιονική Τράπεζα θα
εξαγοράσει τας μετοχάς της Λαϊκής Τραπέζης υποκαθι-
σταμένη εις όλας τας υποχρεώσεις της τελευταίας. Η από-
φασις λαμβάνεται διά τον συντονισμόν των εργασιών
των δύο Τραπεζών προς ευρυτέραν τραπεζιτικήν δράσιν.

Επιλογή και επιμέλεια: 
BΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
14.X.1938

Η Ελένη, ο Φούλης, η ΔΔΟ και ο ασυγκράτητος Φαίδων...

Χαλαρά είπαμε, χαλαρά.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΧΡΙΣΤΗ ΛΟΤΤΙΔΗ

Ομοσπονδιακό κράτος και οι αδόκιμοι νομικοί όροι της επικαιρότητας
Το ομοσπονδιακό κράτος (État
fédéral) αποτελείται από πε-
ρισσότερα ομόσπονδα κράτη.
Η μορφή αυτή κρατικής ορ-
γάνωσης προήλθε από τη συ-
νένωση περισσότερων κρα-

τών, τα οποία όμως διατήρησαν μέχρις
ενός βαθμού την αυτονομία τους. Και αυτό
ακριβώς είναι το πλεονέκτημα του ομό-
σπονδου κράτους, ότι δηλαδή εξασφαλίζει
την αυτονομία των ομόσπονδων κρατών
και συνάμα τη συνεργασία τους σε ευρύτερο
κρατικό μόρφωμα. Ο οργανωτικός τύπος
του ομόσπονδου κράτους δεν ενισχύει την

ανάπτυξη τη κεντρικής εξουσίας, της οποίας
η υπερτροφία αποτελεί πρόβλημα της σύγ-
χρονης κρατικής οργάνωσης.

Στην ομοσπονδιακή κρατική οργάνωση
εντάσσονται αφενός μεν η κεντρική ομο-
σπονδιακή κρατική εξουσία, αφετέρου δε
η ομόσπονδη κρατική εξουσία. Το ομο-
σπονδιακό κράτος είναι μορφή κυρίαρχου
κράτους με ιδιαίτερο ομοσπονδιακό Σύν-
ταγμα και ιδιαίτερα κεντρικά ομοσπονδιακά
όργανα. Το ομοσπονδιακό κράτος αποτε-
λούμενο από περισσότερες κρατικές οντό-
τητες έχει σύνθετη μορφή. Στην ομοσπον-
διακή κρατική οργάνωση συναντάται συ-

νήθως το σύστημα με τις δύο Βουλές. Η
μία αποτελείται από εκπροσώπους του λαού
και η άλλη από εκπροσώπους των ομό-
σπονδων κρατών. Κάθε ομοσπονδιακό κρά-
τος διαθέτει τα βασικά στοιχεία της υπό-
στασής του: εξουσία, λαό και επικράτεια.
Τα στοιχεία, όμως, αυτά υπάρχουν και στο
κεντρικό ομοσπονδιακό επίπεδο, ενώ η μία
ιθαγένεια, μία νομική προσωπικότητα, είναι
δεσμός που συνδέει τους πολίτες όλων των
ομόσπονδων κρατών με το ομοσπονδιακό
κράτος, στον λαό του οποίου ανήκουν.

Η παραφιλολογία που αναπτύχθηκε από
την απαράδεκτη για ακόμα μία φορά διαρ-

ροή του Εθνικού Συμβουλίου την εβδομάδα
που μας πέρασε και κατά τη γνώμη μου
άστοχη και αδόκιμη περιγραφή της ομο-
σπονδίας, προβληματίζει. Προβληματίζει
γιατί περιγραφή του στυλ «σφικτή», «χα-
λαρή», ή «αποκεντρωμένη» ομοσπονδία
αποδεικνύει για ακόμη μία φορά ότι δεν
αντιλαμβανόμαστε βασικές περιγραφές
συνταγματικών όρων και δίνεται η εντύ-
πωση ότι προσπαθούμε πρώτα να επιλύ-
σουμε τον τύπο και όχι την ουσία ή, χει-
ρότερα, χρησιμοποιούμε τόσο σοβαρά θέ-
ματα μόνο για εσωτερική κατανάλωση.

Αρκεί να αναφερθεί ότι η Ελβετική Συ-

νομοσπονδία είναι ένα ομοσπονδιακό κρά-
τος, η ενωμένη Γερμανία επίσης είναι ομο-
σπονδιακό κράτος, καταλήγοντας ότι καλό
θα ήταν να δούμε τη λειτουργία της λύσης
και όχι τις αδόκιμες και εν πολλοίς επιζήμιες
ταμπέλες, χρησιμοποιώντας συνταγματικά
μορφώματα που υπάρχουν και λειτουργούν
σε σύγχρονες ευρωπαϊκές δημοκρατίες
χωρίς προβλήματα.

Ο κ. Χρίστης Λοττίδης είναι δικηγόρος – Νομικός,
εκδότης του συγγράμματος «Το Σύνταγμα της Κύ-
πρου η πολυπλοκότητά του και η ανεπιτυχής ανα-
θεώρηση του 1963», Εκδόσεις Σάκκουλας.

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Το γεγονός ότι παρουσιάστηκε μια
θέση από τηνε/κ πλευράαναφορικά
με την αποκέντρωση των εξουσιών
από την κεντρική κυβέρνηση της
ομοσπονδίας σε περίπτωση λύσης
και άρα ανάδυση μιας «χαλαρής»
ομοσπονδίας, μονοπωλεί τα τελευ-
ταία 24 ώρα την ατζέντα του Κυ-
πριακού. Επικαιρικά αυτό που ανα-
μένεταινα προχωρήσει τη συζήτηση
είναι η έκθεση από τον γ.γ. των Η.Ε.
Αντόνιο Γκουτιέρες, η οποία, βάσει
όλων των συμπερασμάτων από πη-
γές, θα οδηγήσει κατόπιν μέσα στην
πρώτη εβδομάδα του Νοέμβρη στη
συνάντηση του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας με τον Μουσταφά Ακιντζί.
Η βάση συζήτησηςστο επίπεδο που
βρίσκεται σήμεραείναι συγκεκριμένη
και άπτεται των αρμοδιοτήτων που
έχουν ανατεθεί στην ομοσπονδιακή
κυβέρνηση. Ωστόσο, αξίζει να ση-
μειωθεί εν πρώτοις πως ο όρος της
«χαλαρής» ομοσπονδίας δεν υφί-
σταται και ότι είναι τρεις οι μορφές
κρατικής οργάνωσης: 

• Το ενιαίο κράτος.
• Το ομοσπονδιακό κράτος.
• Η συνομοσπονδία κρατών. 
Πολιτικά τώρα, η διαδικασία των

συνομιλιών και επί της διακυβέρνη-
σης Αναστασιάδη κινήθηκε στον
άξονα της Διζωνικής, Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας, που σημαίνει ότι η
κεντρική κυβέρνηση σε αυτή τη
μορφή κρατικής οργάνωσης, θα είχε
ενισχυμένες αρμοδιότητες. Αυτή εί-
ναι, άλλωστε, και η θέση της αρι-
στεράς, εφόσον διαχρονικά και ενώ
η συζήτηση περί «χαλαρής» ομο-
σπονδίας είχε κάνει την εμφάνισή
της και στο παρελθόν, το ΑΚΕΛ θε-
ωρεί ότι σε περίπτωση λύσης του
Κυπριακού πρέπει να υπάρχει μια
ισχυρή κεντρική κυβέρνηση για να
εξασφαλιστεί η ενότητα του κράτους. 

Ομοσπονδία-Συνομοσπονδία 
Σύμφωνα με τη διεθνή βιβλιο-

γραφία έχουν καταγραφεί 25 ομο-
σπονδιακά συστήματα, ενώ σήμερα
δεν υπάρχουν συνομοσπονδίες. Με
τον όρο συνομοσπονδία εννοούμε
κράτη που παραχωρούν εξουσίες σε
θεσμούς, όπως για παράδειγμα είχαν
πράξει παλαιότερα η Αίγυπτος και
η Συρία, στην Ενωμένη Αραβική Δη-
μοκρατία, όπου μοιράζονταν συγ-
κεκριμένες εξουσίες, ωστόσο, η διε-
θνής προσωπικότητα ήταν χωριστή.
Το εν λόγω σχήμα δεν υφίσταται
πλέον. Ομοσπονδίακατά τον Edward
Freeman είναι το πολίτευμα που επι-
τυγχάνει τον συγκερασμό των πλε-
ονεκτημάτων ενός μεγάλου κράτους
– όπως αυτά της ειρήνης και ασφά-
λειας – με εκείνα ενός μικρού – την
πλήρη ανάπτυξη, αυτονομία και αυ-
τοκυβέρνηση του κάθε πολίτη. Σύμ-
φωνα με τα όσα πληροφορείται η
«Κ», το ομοσπονδιακό μοντέλο με

το οποίο συμβαδίζει η διαπραγμά-
τευση για την κυβέρνηση της ομό-
σπονδης Κύπρου είναι εκείνο του
Βελγίου. Αυτό που κάνει όμως το
βελγικό μοντέλο να ξεχωρίζει από
άλλα, είναι ότι, σε αντίθεση με άλλες
ομοσπονδίες, τα συστατικά μέρη
δεν έχουν μόνο πολιτική, νομική και
εν μέρει οικονομική αυτονομία, αλλά
και εξουσίες που αφορούν τις διεθνείς
τους σχέσεις (in foro interno, in foro
externo). Μπορούν δηλαδή, στους
τομείς της αρμοδιότητάς τους, να
υπογράφουν συμφωνίες με άλλες
χώρες ή περιφέρειες.

Ορισμένα παραδείγματα
Σήμερα η «Κ» παρουσιάζειτις αρ-

μοδιότητες που έχουν ανατεθεί στην
ομοσπονδιακή κυβέρνηση. Πέριξ δε
αυτών αναμένεται να κινηθεί η συ-
ζήτηση εφεξής, μετά και τα όσα
έχουν προκύψει για το ζήτημα σχε-
τικά. Ωστόσο, όπως γίνεται αντιλη-
πτό, υπάρχουν και δεδομένα σημεία
διαφωνίας ή αποκλίσεις. Ένα εξ αυ-

τών, εν είδει παραδείγματος αλλά
που φανερώνει ένα επίπεδο πολυ-
πλοκότητας είναιτο τι μέλει γενέσθαι
με το FIR. Οι Τ/κ προβάλουν τη θέση
για δύοFIR στην Κύπρο και δύο κέν-
τρα ελέγχου πτήσεων. Άλλο παρά-
δειγμα και αυτό με τη δική του βα-
ρύτητα είναι οι φυσικοί πόροι. Ξε-
κινώντας από το τελευταίο, πηγές
τόνισαν στην «Κ» πως η διαχείριση
αυτών θα μπορούσε να γίνει σε δύο
επίπεδα. Ένα που θα έχει την υψηλή
ιδιοκτησία για παράδειγμα και ένα
δεύτερο που θα αφορά τη συνιστώσα
πολιτεία ως προς την καθημερινή
διαχείριση. Αυτό, λένε οι ίδιες πηγές,
θα είναι η φιλοσοφία πάνω στην
οποία αναμένεται να κινηθούν οι
συζητήσεις για τις αρμοδιότητες της
κεντρικής κυβέρνησης και των συ-
νιστωσώνπολιτειών. Η οποία θα με-
ταφέρεται από επίπεδο σε επίπεδο.
Το αεροδρόμιο της Τύμπου για πα-
ράδειγμα και η διαχείριση αυτού, εί-
ναι ένα πεδίο το οποίο έχει περιθώριο
τόσο για ομοσπονδιακές αρμοδιό-
τητες όσο και για τις συνιστώσες
πολιτείες. Θα μπορούσε, όπως τονί-
ζουν πηγές με γνώση του αντικει-
μένου, να δοθεί η αρμοδιότητα της
εισόδου στη χώρα στην ομοσπον-
διακή κυβέρνηση και η άσκηση του
ελέγχου στη συνιστώσα πολιτεία.
Με τέτοια, ανάλογα παραδείγματα

αναμένεται να λάβει χώρα η συζή-
τηση ανάμεσα στις δύο πλευρές. Το
FIR από την άλλη, έχει το δικό του
ιστορικό, ειδικό βάρος. Ενημερωτικά
τονίζεται ότι το 1944 ο Διεθνής Ορ-
γανισμός Πολιτικής Αεροπορίας
(ICAO), για λόγους ασφάλειας στην
εναέρια κυκλοφορία, χώρισε την
υδρόγειο σε μεγάλες περιφέρειες
Αεροναυτιλίας, με την Ελλάδα, την
Κύπρο και την Τουρκία να υπάγονται
στην περιφέρεια Ευρώπης, και η πε-
ραιτέρω κατανομή αυτών σε μικρό-
τερες περιφέρειες ή περιοχές ασφά-
λειας πτήσεων, ονομάστηκε FIR.
Σύμφωνα με μελέτη του καθηγητή
Άγγελου Συρίγου στην έκδοση«Τουρ-
κικές διεκδικήσεις σε Αιγαίο και Ανα-
τολική Μεσόγειο» για την «Κ», η
Τουρκία μετά την εισβολή στην Κύ-
προ δημιούργησε στην Τύμπου ένα
κέντρο ελέγχου πτήσεων που υπά-
γεται στα Κατεχόμενα. Ελέγχεται
μάλιστα από τον τουρκικό στρατό.
Από εκεί γίνεται προσπάθεια ελέγχου
των πτήσεων που διέρχονται από
τον εναέριο χώρο πάνω από τις κα-
τεχόμενες περιοχές και τη θάλασσα
ανάμεσα στην Κύπρο και την Τουρ-
κία. Συνεργασία ανάμεσα στο FIR
Άγκυρας και FIR Λευκωσίας δεν
υπάρχει, με το πρώτο να κατευθύνει
αεροπλάνα νότια της Τουρκίας στο
να παίρνουν οδηγίες από την Τύμπου.
Ο ICAO όμως που δεν αναγνωρίζει
το Ερτζάν, δίνει οδηγίες στους πι-
λότους να μην παίρνουν από εκεί
οδηγίες αλλά από το FIR Λευκωσίας,
με αποτέλεσμα σήμερα για να απο-
φεύγεται η όποια σύγχυση, να απο-
φεύγουν οι πιλότοι των αεροσκαφών
το συγκεκριμένο αεροδιάδρομο, εφό-
σον δεν είναι λίγες οι φορές που προ-
σπαθεί ή μέσω Τύμπου ή το FIR της
Άγκυρας (η Τουρκία έχει δύο) να δώ-
σει οδηγίες και προς άλλα αεροδρόμια
της περιοχής, υποσκελίζοντας το
FIR Λευκωσίας.

Κατάλογος αρμοδιοτήτων 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κα-

τέχει η «Κ» ο κατάλογος των αρμο-
διοτήτων της κεντρικής κυβέρνησης
εμπεριέχειαπό ζητήματα που άπτον-
ται των εξωτερικών σχέσεων και

σχέσεων με την Ε.Ε., τη διαφύλαξη
της αποτελεσματικής συμμετοχής
της Κύπρου στην Ε.Ε., την άμυνα,
τον έλεγχο των συνόρων μέχρι και
πρότυπα εκπαίδευσης. Για να γίνει
πιο κατανοητό, μεταξύ άλλων ο κα-
τάλογος για τις αρμοδιότητες της
κεντρικής κυβέρνησης συμπεριλαμ-
βάνει μεταξύ άλλων τα εξής: 

• Κυπριακή ιθαγένεια-έκδοση
διαβατηρίων και άρα θέματα ασύ-
λου-μετανάστευσης. 

• Τρομοκρατία, ναρκωτικά, ορ-
γανωμένο έγκλημα, απονομή χάριτος
και αμνηστίες. 

• Διορισμός των ομοσπονδιακών
υπαλλήλων, συμπεριλαμβανομένου
αξιωματούχων του διπλωματικού
σώματοςκαι αξιωματούχων της Ε.Ε.,
απόσπαση σε όργανα της Ε.Ε. και
σε διεθνείς οργανισμούς.

• Πνευματική ιδιοκτησία.
• Λειτουργίες της Κεντρικής Τρά-

πεζας, συμπεριλαμβανομένης της
νομισματικής πολιτικής σύμφωνα
με τις ισχύουσες διατάξεις της ΕΕ. 

• Ομοσπονδιακά οικονομικά θέ-
ματα.

• Διεθνής πλοήγηση χωρική θά-
λασσα,υφαλοκρηπίδα, παρακείμενη
ζώνη-ΑΟΖ. 

• Οριοθέτηση και επίλυση δια-
φορών σχετικά με αυτές τις θαλάσ-
σιες περιοχές με γειτονικά κράτη.
Ναυτιλία, ευθύνες για σημαίες πλοί-
ων, θαλάσσιες υποθέσεις.

• Αδειοδότηση και κατανομή ει-
σοδημάτων από την εξερεύνηση και
εκμετάλλευση φυσικών πόρων.

• Ρύθμιση και εποπτεία του χρη-
ματοπιστωτικού τομέα. 

• Ρύθμιση Αεροπλοΐας. 
• Επικοινωνίες, συμπεριλαμβα-

νομένων των ταχυδρομικών, ηλε-
κτρονικών και τηλεπικοινωνιών.

• Μετεωρολογία.
• Αρχαιότητες.
• Προστασία των υποδομών. 
• Κοινά πρότυπα (π.χ. μηχανική,

εκπαίδευση, δημόσια ασφάλεια). 
• Αδειοδότηση και ρύθμιση παι-

γνίου.
• Οικονομική σύγκλιση και πρό-

τυπα για κοινωνικά και εργασιακά
δικαιώματα.

Επί τάπητος
συζήτηση για
αποκέντρωση
ομοσπονδίας 
Τα περιθώρια μέσα από τις αρμοδιότητες της
κεντρικής κυβέρνησης παρουσιάζει η «Κ»

Ενώ αναμένεται η έκθεση του γ.γ. των Η.Ε., ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και ο Μουσταφά Ακιντζί θα συζητήσουν τελικά πάνω στον κατάλογο αρμοδιοτήτων.

Σύμφυτες εξουσίες με το κράτος 
Για να γίνει αυτή η κίνηση από
την ε/κ πλευρά, που δεν μπορεί
να γίνει αντιληπτή όπως λένε πη-
γές λόγω και των εξελίξεων που
ακολούθησαν ως επικοινωνιακό
τέχνασμα, σημαίνει πως υπάρχει
αντίληψη για το τι μπορεί να απο-
δοθεί από την κεντρική κυβέρνη-
ση στις συνιστώσες πολιτείες.
Έστω κι αν προς ώρας, δεν υπάρ-
χει κάτι επίσημα καταγεγραμμέ-
νο. Ούτως ή άλλως η λίστα των
θεμάτων είναι μακρά, πέραν των
προαναφερόμενων, και συμπερι-
λαμβάνει νομοθετικές και εκτε-
λεστικές αρμοδιότητες για το δη-
μόσιο, την αστυνομία, τη διοίκη-
ση της δικαιοσύνης, τους θε-
σμούς μέχρι και τις εκλογές.
Υπάρχει δε και διαδικασία που
απαιτεί και νομική συμβουλή για
το όλο θέμα, με τον κυβερνητικό
εκπρόσωπο να αναφέρεται σχε-
τικά στο ζήτημα σε σημερινή του
συνέντευξη στην «Κ». Η εφημε-
ρίδα μετέδωσε την πληροφόρη-
ση από αρμόδιες πηγές, πως εί-
ναι λίγα τα περιθώρια. Η ουσία εί-

ναι, όπως τονίζεται, ότι στην κεν-
τρική κυβέρνηση πρέπει να μεί-
νουν εκείνες οι εξουσίες που εί-
ναι σύμφυτες με την ιδέα του
κράτους. «Δεν μπορείς να έχεις
κράτος χωρίς άμυνα, ασφάλεια,
διεθνή προσωπικότητα και ιθαγέ-
νεια» τόνισαν πηγές σχετικά και
πρόσθεσαν πως αν καταγράψεις
ότι ο εποπτικός ρόλος και η ανά-
ληψη ευθύνης ανήκει στην κεν-
τρική κυβέρνηση, τα υπόλοιπα
αποκεντρώνονται. «Με αυτή τη
λογική έγινε η δουλειά των τε-
λευταίων χρόνων και δεν έχουν
μείνει πολλές αρμοδιότητες στην
κεντρική κυβέρνηση», λένε οι
ίδιες πηγές. Σημειώνεται δε πως
στον κατάλογο των αρμοδιοτή-
των, τα βασικότερα σημεία του
οποίου δημοσιεύει η «Κ» εξυπα-
κούεται πως καταγράφονται απο-
κλίσεις όσο και συγκλίσεις, οι
οποίες αποτυπώνονται χρωματι-
κά. Μπλε για τις θέσεις της ε/κ
πλευράς, κόκκινο για τις θέσεις
της τ/κ πλευράς και μαύρο για τις
συγκλίσεις. 

Μια από τις διαφωνίες που παρουσιάζονται άπτεται του FIR. Αυτό εί-
ναι της Λευκωσίας, σύμφωνα με τον ICAO.

<<<<<<

Το ΑΚΕΛ θεωρεί ότι σε
περίπτωση λύσης του
Κυπριακού πρέπει να
υπάρχει μια ισχυρή κεν-
τρική κυβέρνηση για να
εξασφαλιστεί η ενότητα
του κράτους. 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Η συζήτηση που έχει ανοίξει για τα
καλά τις τελευταίες ημέρες ανα-
φορικά με το περιεχόμενο της λύ-
σης εμπεριέχει και σωρεία ερωτη-
μάτων αναφορικά με το αν η «χα-
λαρή» ομοσπονδία σημαίνει εγκα-
τάλειψη της Διζωνικής, Δικοινοτι-
κής Ομοσπονδίας. Στην ουσία των
πραγμάτων και με πληροφορίες
της «Κ» τόσο από πολιτικές όσο
και πολιτειακές πηγές, δεν αλλάζει
η στόχευση που αφορά λύση μέσα
στο πλαίσιο Διζωνικής, Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας. Ούτε και η βάση δια-
πραγμάτευσης, που είναι οι απο-
φάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας

συνεπικουρούμενες από το πλαίσιο
παραμέτρων του γ.γ. των Η.Ε. Με
την κίνηση αυτή, που και πηγές
τη χαρακτήρισαν στην εφημερίδα
ως αμιγώς πρακτική, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας είχε σκοπό να
αποσυμφορήσει την κεντρική κυ-
βέρνηση της Ομοσπονδίας σε πε-
ρίπτωση λύσης από εξουσίες που
εμπίπτουν σε αυτή και που είναι
αποτέλεσμα διαπραγματεύσεων
εδώ και πολλά χρόνια. Πολιτικά, η
εν λόγω κίνηση δεν έγινε χωρίς
δεύτερες σκέψεις από τον Νίκο
Αναστασιάδη, εξού και εν πολλοίς
δεν ανακοινώθηκε ευρέως. Λίγοι
ήταν, σύμφωνα με το ρεπορτάζ, οι
γνώστες και όχι αποκλειστικά στην

Κύπρο. Στην κ. Λουτ είχε δοθεί ένα
περίγραμμα που άφηνε παράθυρο
ανοιχτό. Ωστόσο, το ότι Πρόεδρος
της Δημοκρατίας αποφάσισε να
μετατοπίσει το κέντρο βάρους που
αφορούσε τις αρμοδιότητες της
κεντρικής κυβέρνησης, δεν έχει
καταγραφεί στο παρελθόν, όσο κι
αν η ιδέα είχε όντως αναδυθεί και
στο παρελθόν, αλλά με τον Νίκο
Αναστασιάδη ως αρχηγό του ΔΗΣΥ. 

Στροφή μετά το φόρτωμα 
Σύμφωνα με τα όσα αντιλαμβά-

νεται η «Κ» βασικός στόχος την πε-
ρασμένη περίοδο ήταν να διατη-
ρηθεί «ζωντανό» το πλαίσιο Γκου-
τιέρες. Του οποίου την ισχύ θέλει
να διατηρήσει η ε/κ πλευρά, ωστό-
σο, μένει να διαφανεί και από την
έκθεση του γ.γ. των Η.Ε. Το δε ση-
μείο που προκαλεί πονοκέφαλο
είναι εκείνο της αποτελεσματικής
συμμετοχής. Αυτό πρόταξε και ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας ακόμη
και στον γ.γ. των Η.Ε., αυτό ήταν
και το σημείο καμπής που φέρεται
ν’ άλλαξε τη συζήτηση. Προοδευ-
τικά οι αρμοδιότητες της κεντρικής
κυβέρνησης αυξάνονταν στο πλαί-
σιο διαπραγμάτευσης στο Κυπριακό.
Σημειολογικά μόνο αναφέρεται ότι
ο Τάσσος Παπαδόπουλος συζητούσε
για 12 αρμοδιότητες, ο Δημήτρης
Χριστόφιας για 21, ενώ τον ίδιο
δρόμο ακολούθησε και ο Νίκος Ανα-
στασιάδης. Φτάσαμε έτσι να συζη-
τάμε για 27 αρμοδιότητες στην κεν-
τρική κυβέρνηση, που εξ αυτών
έχουν συμφωνηθεί περίπου 22. Δη-
μιουργήθηκε έτσι και με ευθύνη
Αναστασιάδη ένα δυσλειτουργικό
αποτέλεσμα που δεν το αρνείται
κανείς, συν των πιέσεων που έθεταν
οι Τ/κ (δορυφορικά και η Τουρκία,
βάζοντας μπροστά τους Τ/κ) ώστε
να αποκομίσουν περισσότερα οφέ-
λη. Το σημείο στο οποίο αναφέρεται
η τ/κ πλευρά, στο πλαίσιο Γκουτιέ-

ρες, είναι αυτό: «Το θέμα της απο-
τελεσματικής συμμετοχής θα πρέπει
να συζητηθεί περισσότερο σε ό,τι
αφορά το ζήτημα της μιας θετικής
ψήφου (πότε και κάτω υπό ποιες
συνθήκες, σε ποια σώματα και οι
σχετικοί μηχανισμοί επίλυσης αδιε-
ξόδων), ενώ όλα τα εναπομείναντα
στοιχεία στον διαμοιρασμό της
εξουσίας, συμπεριλαμβανομένου
και της τ/κ θέσης για την εκ περι-
τροπής προεδρία θα πρέπει επίσης
να συζητηθούν». Πηγές σχολιάζουν
στην «Κ» πως το θέμα της εκ περι-
τροπής, όσο κι αν γίνεται αντιληπτό
ακόμη και από τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη πως βρίσκει αντιστάσεις
στην κοινωνία, αναιρείται δύσκολα.
Οπότε εδώ και καιρό το βάρος από
την ε/κ πλευρά έχει πέσει στο να
αντιμετωπιστεί η θετική ψήφος,
το βέτο δηλαδή, και να μην προκαλεί
δυσλειτουργία της κεντρικής κυ-
βέρνησης. «Έχουμε έξι σημεία, στα
τρία είναι σημαντικά για να πάρει
η ε/κ πλευρά και στα άλλα τρία ανα-
μένεται να δείξει η ε/κ πλευρά ελα-
στικότητα», σχολίαζαν διπλωματι-
κές πηγές.

Αλλάζοντας όμως την προσέγ-
γισή της η Λευκωσία, μετά από
χρόνια διαπραγμάτευσης και συσ-
σώρευσης εξουσιών στην κεντρική
κυβέρνηση, δεν λύνει αυτόματα
το πρόβλημα της λειτουργικότητας,
όπως τόνισαν και πηγές στην εφη-
μερίδα. «Είναι ένα πράγμα η βού-
ληση της ε/κ πλευράς και άλλο η
κατάληξη. Και από την άλλη η Τουρ-
κία δεν δεσμεύτηκε, ουσιαστικά
όμως προς τα εκεί κινείται για την
ασφάλεια και τις εγγυήσεις. Μένει
να φανεί και αυτό», τόνισαν πηγές. 

Οι έρευνες 
Στο πώς διαμορφώνεται η στρα-

τηγική στο Κυπριακό, και τα βήματα
πού και πώς αποφασίζονται, είναι
μια πολιτική συζήτηση χρόνων.

Άπτεται δε πολλών παραγόντων,
και ένας εξ αυτών είναι και δημο-
σκοπικές έρευνες που «δείχνουν»
τον τρόπο που και η ίδια η κοινωνία
αντιλαμβάνεται το Κυπριακό. Στις
έρευνες φαίνεται τόσο η συμφωνία
ή και η διαφωνία εν γένει με τους
χειρισμούς του εκάστοτε Προέδρου
της Δημοκρατίας στο Κυπριακό,
όσο και το ποια πιστεύει η κοινωνία
ότι είναι η καλύτερη διευθέτηση
του Κυπριακού. Τέτοιες έρευνες γί-
νονται συχνά κατά παραγγελία της
επικοινωνιακής ομάδας, πέριξ του
εκάστοτε Προέδρου της Δημοκρα-
τίας, όσο και από εφημερίδες, με
τις πρώτες να μη βλέπουν το φως
της δημοσιότητας όπως εξυπακούε-
ται. Σύμφωνα με τις πληροφορίες
της «Κ», από τις τελευταίες προ-
εδρικές και μετά, ανάλογη έρευνα
δεν έχει λάβει χώρα. Οπότε δεν είχε
κάτι εσχάτως ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας στα χέρια του. Ωστόσο,
όπως λένε αρμόδιες πηγές, λίγες εί-
ναι οι διαφορές που δύναται να πα-
ρουσιαστούν σε συγκεκριμένα δε-
δομένα από έρευνα σε έρευνα. Αυτό
φαίνεται να συμβαίνει τόσο με την
εκ περιτροπής προεδρία όσο και με
το ποια θεωρεί η κοινωνία ως την
καλύτερη διευθέτηση του Κυπρια-
κού. Σε δημοσκόπηση της «Κ», σε
ερώτηση για την καλύτερη διευθέ-
τηση του κυπριακού, 48% των ερω-
τηθέντων απάντησαν υπέρ της Δι-
ζωνικής, Δικοινοτικής Ομοσπονδίας,
18% προτιμούν τη διατήρηση της
σημερινής κατάστασης, 15% υπο-
στηρίζουν τη μερική επιστροφή
εδαφών και τον οριστικό διαχωρισμό
και 11% τάσσονται υπέρ του ενιαίου
κράτους. Η λύση Διζωνικής, Δικοι-
νοτικής Ομοσπονδίας φαίνεται ότι
κερδίζει σημαντικό έδαφος στις επι-
λογές των πολιτών, αφού ακόμη πα-
λαιότερα και δη τον Φεβρουάριο
του 2010 σε αντίστοιχη δημοσκό-
πηση της «Κ» το ποσοστό ήταν 37%. 

Κίνηση χωρίς αλλαγή πλαισίου λύσης
Επικοινωνιακή αλλά και πρακτική, λένε πηγές, αλλά έχοντας ήδη επιβαρύνει και η πλευρά Αναστασιάδη την κεντρική κυβέρνηση

<<<<<<<

Ο Τάσσος Παπαδόπου-
λος συζητούσε για 12 
αρμοδιότητες, ο Δημή-
τρης Χριστόφιας για 21,
ενώ τον ίδιο δρόμο 
ακολούθησε και 
ο Νίκος Αναστασιάδης.

Η εν λόγω κίνηση δεν έγινε χωρίς δεύτερες σκέψεις από τον Νίκο Αναστασιά-
δη, εξού και εν πολλοίς δεν ανακοινώθηκε ευρέως. Στην κ. Λουτ είχε δοθεί
ένα περίγραμμα που άφηνε παράθυρο ανοιχτό. 
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Ο Αβέρωφ 
Νεοφύτου 
σε ρόλο 
αντιπροέδρου
Tεταμένες σχέσεις Προεδρικού – Πινδάρου 
σε ένα παρασκήνιο με ορίζοντα το 2023

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Hταν αμέσως μετά την επίσκεψή
του στις ΗΠΑ, όταν ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου είχε
αρχίσει μία καμπάνια ενημέρωσης,
ή καλύτερα προειδοποίησης της
κοινής γνώμης για το παράθυρο
που κλείνει στο Κυπριακό. «Ρί-
χνουμε σταδιακά τη διζωνική, δι-
κοινοτική ομοσπονδία στο καλάθι
των αχρήστων» έλεγε, κτυπώντας
καμπανάκι πως στο εθνικό τσου-
νάμι που πλησιάζει ο ίδιος δεν πρό-
κειται να σιωπήσει ούτε θα παρα-
κολουθεί με σταυρωμένα χέρια.
Όλο αυτό θα μπορούσε να θεωρη-
θεί λογική συνέχεια, αν αφορούσε
τον Πρόεδρο της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης και όχι τον Πρόεδρο
του κυβερνώντος κόμματος και εί-
ναι γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο που
οι δηλώσεις του δεν πέρασαν απα-
ρατήρητες αλλά προκάλεσαν ενό-
χληση στον Προεδρικό Λόφο. Και
αυτό γιατί δεδομένου ότι ο Πρό-
εδρος του, Νίκος Αναστασιάδης
χειρίζεται το Κυπριακό τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια, οι βολές και οι
αιχμές είχαν ξεκάθαρο στόχο. Η
δυσφορία του Προέδρου Αναστα-
σιάδη ήταν εμφανής και δεν το

άφησε να περάσει αναίμακτα. Αν-
τίθετα απάντησε δημοσίως πως
έχει κουραστεί να ακούει για τσου-
νάμια και καταστροφές. Μία προ-
ειδοποιητική βολή στον συναγερ-
μικό πρόεδρο να χαμηλώσει τό-
νους, καθώς έχει παρατηρήσει πως
τελευταίως ο εκ Πάφου ορμώμενος
αρχηγός έχει επιλέξει να εκφράζει
τη διαφωνία του ανοικτά τραβών-
τας το σχοινί. Η τεταμένη σχέση
όμως Προέδρου-Αβέρωφ χρονο-
λογείται, με τους καλά γνωρίζοντες
και τους δύο να αποδίδουν τις δια-
κυμάνσεις στο έντονο της προσω-
πικότητας και των ανδρών, απορ-
ρίπτοντας κατηγορηματικά τα περί
σκηνοθετημένου σχεδίου με στόχο
να περάσει όσο το δυνατόν πιο
ανώδυνα η συζήτηση για χαλαρή
ομοσπονδία. Πλέον οι διαφωνίες
θεωρούνται και αποτέλεσμα δια-
φορετικών πολιτικών εκτιμήσεων
ίσως και φιλοσοφιών και για άλλες
πολιτικές πηγές αποτέλεσμα του
υπερβάλλοντος ζήλου του προ-
έδρου του ΔΗΣΥ να κτίσει το προ-
εδρικό του προφίλ με στόχο το
2023. Σε τέτοιο σημείο που για συ-
ναγερμικούς θεωρείται πως επι-
διώκει ρόλο σκιώδη προέδρου. Το
για πόσο θα κρατήσει όλο αυτό εί-
ναι ένα ζήτημα ανοικτό και όπως
λέγεται θα εξαρτηθεί από την υπο-
μονή που θα δείξει ο Πρόεδρος.
Υπομονή και όρια που μέχρι τώρα
φρόντισε να μην ξεπεράσει ο συ-
ναγερμικός πρόεδρος. 

Και επί Κληρίδη 
Πόσο αναμενόμενες είναι οι

ανοικτές διαφωνίες κυβέρνησης
και κυβερνώντος κόμματος; Κομ-
ματικές πηγές εξηγούν πως σε ένα
φιλελεύθερο κόμμα όπως και σε
μία οικογένεια οι διαφωνίες είναι
δεδομένες και στην ουσία υγιής
αντίδραση.  Αλησμόνητες επί δια-

κυβέρνησης Κληρίδη οι ρήξεις Πιν-
δάρου-Προεδρικού με τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη να δυσφορεί για κομ-
ματικά αιτήματα που δεν γίνονταν
αποδεκτά και τον Χρίστο Πουρ-
γουρίδη να χαρακτηρίζει τον Γλαύ-
κο Κληρίδη Ρωμαίο αυτοκράτορα.
Οι όποιες διαφοροποιήσεις, ωστό-
σο, δεν είχαν να κάνουν ποτέ με
το Κυπριακό αλλά με χειρισμούς
που αφορούσαν τα της εσωτερικής
διακυβέρνησης και του κομματικού
πάρε δώσε. Η διαφοροποίηση Νί-
κου Αναστασιάδη και Αβέρωφ Νε-
οφύτου σήμερα ξεπερνά κατά πολύ
τις όποιες μικροπολιτικές έριδες
και φτάνουν στο πιο κρίσιμο θέμα
για τον τόπο, το Κυπριακό. 

Πενταετία ισορροπιών 
Από την προηγούμενη θητεία

του Νίκου Αναστασιάδη, ο συνα-
γερμικός πρόεδρος  είχε δείξει τη
δυσφορία του για χειρισμούς του
πρώτου στο Κυπριακό. Διαφορο-
ποίηση που άρχισε επί Μον Πελε-
ράν και κορυφώθηκε στο ναυάγιο
του Κραν Μοντάνα. Εκείνο το
ναυάγιο ανάγκασε τον κ. Νεοφύτου
να επιλέξει την πλήρη σιωπή μπρο-
στά στις εξελίξεις και να αποσυρθεί
ησύχως σε παρατεταμένες διακο-
πές. Και καθόλου τυχαία καθώς ο
ίδιος είχε βγει ένα βήμα πιο μπρο-
στά διαβεβαιώνοντας πως η λύση
έρχεται και προετοιμάζοντας το
έδαφος με ξένους παράγοντες και
επιχειρηματικούς κύκλους. Η πρω-
τοβουλία προετοιμασίας του εδά-
φους για λύση βέβαια δεν ήταν η
μόνη κίνηση του προέδρου του
ΔΗΣΥ. Είχε ακολουθήσει το τολ-
μηρό, για πολλούς, βήμα του επί
κρίσης του ενωτικού δημοψηφί-
σματος να συναντήσει παρασκη-
νιακά τον Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί στο λεγόμενο Προεδρικό
σε μία προσπάθεια να άρει το αδιέ-
ξοδο μεταξύ Νίκου Αναστασιάδη
και Μουσταφά Ακιντζί και για να
κερδίσει, σύμφωνα με εκτιμήσεις,
πολιτικούς πόντους ως ο διαχει-
ριστής της κρίσης. Πρωτοβουλία
που προκάλεσε βεβαίως την οργίλη
αντίδραση του Νίκου Αναστασιά-
δη, θεωρώντας πως ξεπέρασε την
κόκκινη γραμμή. 

Το ορόσημο
Η ανάληψη, ωστόσο, του προ-

εκλογικού από πλευράς Αβέρωφ
Νεοφύτου και η κίνηση του Νίκου
Αναστασιάδη να τον ευχαριστήσει
προσωπικά για τη νίκη κατά τα
επινίκια, όχι μόνο έσβησε τα όποια
ψήγματα ψυχρότητας και πικρίας
που ενδεχομένως να υπήρχαν, αλ-
λά ενίσχυσαν πολιτικά τον συνα-
γερμικό πρόεδρο. Και αυτό γιατί
όπως λέγεται από άτομα που έλα-
βαν ενεργό μέρος στον προεκλο-
γικό δούλεψε αρκετά στο παρα-
σκήνιο μεταξύ πρώτης και δεύτε-
ρης Κυριακής και έβαλε το δικό
του λιθαράκι στο να στηριχθεί από
τους ενδιάμεσους ο «κανένας».  

Η διαφοροποίηση
Εκείνη, λοιπόν, η μέρα της νίκης

Αναστασιάδη για δεύτερη θητεία
αποτέλεσε το ορόσημο για τον
Αβέρωφ Νεοφύτου, ούτως ώστε
να ξεκινήσει πλέον τον δικό του
δρόμο με στόχο το 2023. Κατά τη
νέα θητεία ο Αβέρωφ Νεοφύτου
αύξησε τα ταξίδια και τις επαφές
του με ξένους αξιωματούχους και
παράγοντες, διαφοροποιώντας τη
φωνή του εκεί που ένιωθε ό,τι
έπρεπε, αναφορικά με τους κυβερ-
νητικούς χειρισμούς. Πρώτη έν-
δειξη ήταν ότι κατά την κρίση
στην Παιδεία ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
έψεξε τους κυβερνητικούς χειρι-
σμούς, παραδεχόμενος ότι την κυ-
βέρνηση δεν τη χαρακτηρίζει η

συνέπεια. Στο ίδιο πλαίσιο και οι
βολές του σε πρόσφατη συνέντευ-
ξή του στην «Κ» για τις μεταρρυθ-
μίσεις και τους κυβερνητικούς χει-
ρισμούς. «Στην προσπάθεια να κά-
νουμε μια ριζοσπαστική μεταρ-
ρύθμιση αν χρειαστεί να σπάσουν
αυγά. Εγώ είμαι αυτής της φιλο-
σοφίας, όμως όταν σπάζω αβγά
πρώτα σιγουρεύομαι ότι έχει τηγάνι
από κάτω για να κάνω ομελέτα.
Αν είναι να σπάζω αβγά και από
κάτω να μην έχει τηγάνι και να
πέφτουν στο πάτωμα δημιουργείς
απλώς λεκέ» ανέφερε χαρακτηρι-
στικά. Μάλιστα στο πλαίσιο να
διασφαλιστεί το πλάνο μεταρρυθ-
μίσεων, ο ίδιος πρόκειται να ξεκι-
νήσει διάλογο με τους πολίτες και
τα οργανωμένα σύνολα, ακόμα και
με το Προεδρικό, για το πώς θα
επιτευχθεί – βάσει μελέτης που
ετοίμασε ξένος οίκος – η Κύπρος
του 2030. Δεν ήταν όμως μόνο τα
της εσωτερικής διακυβέρνησης.
Οι επαφές του στις ΗΠΑ, το ίδιο
διάστημα με τον Πρόεδρο θεωρή-
θηκαν από συναγερμικούς κύκλους
και ως προσπάθεια του Αβέρωφ
Νεοφύτου να αναλάβει ρόλο σκιώ-
δη προέδρου, ενώ οι προειδοποι-
ήσεις του, μετά από τις επαφές
του τόσο με τον Κουντρέτ Όζερσαϊ
όσο και με ξένους παράγοντες έγει-
ραν ερωτήματα για το τι ξέρει. Ο
ίδιος βεβαίως δεν φρόντισε να κρα-
τήσει χαμηλούς τόνους, ξεκαθα-
ρίζοντας μέσα από αναρτήσεις του
στο twitter αλλά και δηλώσεις του
στα ΜΜΕ ότι έχει διαφορετικές
πολιτικές εκτιμήσεις από τον Πρό-
εδρο. Κίνηση για κάποιους παρά-
τολμη, για άλλους ενδεικτική της
κρισιμότητας των στιγμών και για
άλλους κίνηση τακτικής για να
αποκτήσει πολιτικό βάρος ερχό-
μενος απέναντι από τον ίδιο του
τον Πρόεδρο. Καθώς μόνο ένα τολ-
μηρό βήμα αντιπαράθεσης με τον
ίδιο τον ίδιο τον Νίκο Αναστασιάδη
θεωρείται από κάποιους πως μπορεί
να του προσθέσει ηγετικούς πόν-
τους. Για κάποιους βέβαια η όλη
κίνηση δεν ήταν μήνυμα μόνο
στον Νίκο Αναστασιάδη αλλά και
προειδοποιητική βολή προς τον
υπουργό Εξωτερικών Νίκο Χριστο-
δουλίδη, ο οποίος σύμφωνα με πο-
λιτικούς κύκλους κτίζει το πολιτικό
του προφίλ και αποτελεί πιθανό
δελφίνο για τις προεδρικές του
2023.  Πρόσωπο που έπαιξε άλλω-
στε τον δικό του ρόλο στις δια-
πραγματεύσεις συμβιβασμού με
τους εκπαιδευτικούς και που όπως
λέγεται προκάλεσαν την δυσφορία
του Αβέρωφ Νεοφύτου.

<<<<<<<

Η επανεκλογή Αναστα-
σιάδη ενίσχυσε πολιτικά
και τον Αβέρωφ Νεοφύ-
του, ο οποίος πλέον παί-
ζει τον δικό του ρόλο στα
της διακυβέρνησης και
εκφράζει ανοικτά τη δια-
φωνία του όταν κρίνει
πως πρέπει.

Η δημόσια διαφοροποίηση του
Αβέρωφ Νεοφύτου προκάλεσε
πάντως σε μέλη της κυβέρνησης
αμηχανία για την αναζωπύρωση
μίας νέας κρίσης, σε μία περίοδο
που το Προεδρικό δέχεται βολές
πανταχόθεν. Σε αυτό το πνεύμα
ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Χριστοδουλίδης ανέλαβε την πρω-
τοβουλία συνάντησης των τριών
ανδρών στα μέσα της προηγού-
μενης βδομάδας στο Προεδρικό
με στόχο να συζητηθούν οι τε-
λευταίες εξελίξεις στο Κυπριακό
αλλά κυρίως να πέσουν οι τόνοι.
Εκεί οι Νίκος Αναστασιάδης και
Αβέρωφ Νεοφύτου συζήτησαν το
θέμα, με τον τελευταίο να ξεκα-
θαρίζει στον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη ότι διατηρεί τις δικές του
απόψεις σε κάποια θέματα που
αφορούν το Κυπριακό και συνε-
πώς έχει διαφορετικές εκτιμήσεις
από τον ίδιο. Σε εκείνη ακριβώς
την πρώτη συνάντηση, συζητών-
τας και τη συνομιλία Νίκου Ανα-
στασιάδη με τον Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
ενημερώθηκε για την πρόθεση
του Προέδρου Αναστασιάδη να
θέσει στο τραπέζι του Εθνικού
Συμβουλίου που θα ακολουθούσε
τη Δευτέρα το θέμα αποκεντρω-
μένης ομοσπονδίας. Κίνηση που
υπερθεμάτισε ο Αβέρωφ Νεοφύ-
του και για την οποία προετοίμασε
το έδαφος στη συνέντευξή του
στην «Κ», μία μέρα πριν από το
Εθνικό Συμβούλιο. Βγαίνοντας
στην ουσία και προλογίζοντας το
τι έπεται. Ακολούθησε βέβαια και
δεύτερη συνάντηση των τριών
την προηγούμενη Παρασκευή,
πριν από τις τοποθετήσεις του
Αβέρωφ Νεοφύτου περί εθνικού
τσουνάμι που πυροδότησαν έτι
περαιτέρω το τεταμένο κλίμα με
τον Πρόεδρο Αναστασιάδη να το-
ποθετείται έντονα για να διώξει
τις όποιες σκιές.

Και αυτό καθόλου τυχαία, κα-
θώς, όπως αναφέρουν κύκλοι στο
Προεδρικό, πολλοί συναγερμικοί
είχαν θέσει ζήτημα για τις κινήσεις
Αβέρωφ Νεοφύτου που ερμη-
νεύονται ως διγλωσσία στο Κυ-
πριακό. Στο Προεδρικό θεωρούν
πως η στάση του Αβέρωφ Νεο-
φύτου σχετίζεται τόσο με τις από-
ψεις που έχει στο εθνικό θέμα,
οι οποίες βρίσκονται όπως λέγεται
ένα βήμα πιο μπροστά από τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη, αλλά πα-

ράλληλα και με τις επιδιώξεις του
για το 2023. Η ένταση της διαφο-
ροποίησης του προέδρου του ΔΗ-
ΣΥ ενόχλησε τον Πρόεδρο, όπως
επίσης και οι πρωτοβουλίες επα-
φών που ανέλαβε με τον Κουντρέτ
Όζερσαϊ. Ωστόσο, όπως λένε, οι
σχέσεις των δύο δεν βρίσκονται
επί του παρόντος σε ευθεία αντι-
παράθεση, καθώς ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ χρόνια στενός συνεργάτης
του Νίκου Αναστασιάδη –με τις
εντάσεις και τις διακυμάνσεις τους
– ξέρει μέχρι πού μπορεί να τρα-
βήξει το σχοινί για να περάσει η
θέση του αλλά και για να αποφευχ-

θεί η πλήρης ρήξη.  Η εν λόγω κα-
τάσταση, όπως λένε οι ίδιοι κύκλοι,
μπορεί να μην ήταν σκηνοθετη-
μένη με στόχο να μπει στο τραπέζι
η χαλαρή ομοσπονδία αλλά να φύ-
γει από το τραπέζι η όποια φημο-
λογία περί λύσης δύο κρατών, στοί-
χημα, όπως λένε, για τον Αβέρωφ
Νεοφύτου. Το κατά πόσο το νέο
κεφάλαιο αποκεντρωμένης ομο-
σπονδίας θα βοηθήσει Προεδρικό
και Πινδάρου θα φανεί το επόμενο
διάστημα. Το σίγουρο είναι πως
η συγκεκριμένη κρίση, κατάφερε
να κρατήσει κοντά τη λαϊκή Δεξιά
με τις κινήσεις του Αναστασιάδη,
αλλά και να φέρει πιο κοντά το
εδώ και καιρό αποστασιοποιημένο
φιλελεύθερο ακροατήριο, που είδε
με συμπάθεια τις τολμηρές κινή-
σεις του Αβέρωφ Νεοφύτου. Το
αν οι διαφωνίες Προεδρικού και
Πινδάρου θα συνεχίσουν είναι
ένα ζήτημα ανοικτό. Το σίγουρο
είναι όμως πως οι σχέσεις των δύο
έχουν ακόμα πολλά επεισόδια, με
τον συναγερμικό πρόεδρο να ξε-
καθαρίζει μέσω των κινήσεών του
πως επιδιώκει να τραβήξει τον
δρόμο του, με δικό του ρόλο και
λόγο στα όσα αποφασίζονται.   

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ κέρδισε τους αποστασιοποιημένους φιλελεύθερους,
έδωσε όμως σε κάποιους την αίσθηση πως επιδιώκει ρόλο σκιώδη προέδρου. 

Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έστειλε προειδοποιητική βολή στον Αβέρωφ Νεο-
φύτου να χαμηλώσει τους τόνους. 

Οι συναντήσεις και ο Χριστοδουλίδης

<<<<<<<

Το Προεδρικό δεν 
έκρυψε την ενόχλησή
του από τις κινήσεις
Αβέρωφ Νεοφύτου,
εκτιμώντας πως αποτε-
λεί εν μέρει διαφορετι-
κή εκτίμηση, αλλά από
την άλλη και κίνηση 
τακτικής για το 2023. 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης ήταν παράλληλα δέκτης των προειδοποιητικών
μηνυμάτων του Αβέρωφ Νεοφύτου και έπαιξε τον δικό του ρόλο στις δύο
συναντήσεις εκτόνωσης του τεταμένου κλίματος. 
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Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Μπορεί να γίνει συζήτηση, παραδέ-
χεται στην «Κ» ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Πρόδρομος Προδρόμου
αναφορικά με το γιατί δεν έπεσε η
ιδέα περί αποκέντρωσης των εξου-
σιών πιο πριν στο τραπέζι, στη Γε-
νεύη ή αλλού, όπως και γιατί δεν
είχε τεθεί και τα προηγούμενα χρό-
νια, σε πρωιμότερο στάδιο της δια-
πραγμάτευσης. Τονίζει πως δεν απο-
τελεί ακόμη διαμορφωμένη θέση,
τάσσεται υπέρ της απευθείας επαφής
με την Τουρκία και λέει ότι η Δημο-
κρατία θα έχει και επιστημονική και
τεχνοκρατική τεκμηρίωση, αλλά και
συνδρομή εμπειρογνωμοσύνης σε
επίπεδο που απαιτείται για ένα τόσο
σημαντικό θέμα.  
–Θέσαμε τις θέσεις αυτές που εκ-
φράζει ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας περί χαλαρής Ομοσπονδίας
και στον γ.γ. των Η.Ε.; Συνακό-
λουθα η κ. Λουτ ήταν ενήμερη
για τις θέσεις μας, μετά την απο-
χώρησή της από την Κύπρο; 

–Να διευκρινίσουμε πρώτα κάτι.
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας πρό-
τεινε έναν προβληματισμό. Αυτή η
κατεύθυνση της αποκέντρωσης των
εξουσιών με την ενίσχυση των πε-
ριφερειών, η οποία στοχεύει να βελ-
τιώσει τη λειτουργικότητα και επο-
μένως τη βιωσιμότητα του πολιτεύ-
ματος μετά από μια λύση, δεν είναι
ακόμα μια πλήρως διαμορφωμένη
θέση. Δεν θα μπορούσε να γίνει μια
τέτοια συζήτηση με τον ίδιο τον γε-
νικό γραμματέα στην πρόσφατη συ-
νάντηση, αφού εκεί ο Πρόεδρος επι-
κεντρώθηκε στην προσπάθεια να
υποστηρίξει την άμεση επανέναρξη
της διαπραγμάτευσης και την αξία
του πλαισίου με τις έξι παραμέτρους
που κατέθεσε ο κ. Γκουτιέρες. Ο
Πρόεδρος προσπάθησε να ενθαρ-
ρύνει τον κ. Γκουτιέρες να προχω-

ρήσει, εξηγώντας του και γιατί η
στασιμότητα εμπεριέχει κινδύνους.
Η παρέμβαση του προέδρου μας
έπρεπε επομένως να εστιασθεί και
στην κατάθεση κάποιων πρόσθετων
ιδεών που μπορεί να βοηθήσουν τη
διαδικασία. Όσον αφορά τη συνάν-
τηση με την κυρία Λουτ, αντιλαμ-
βάνεστε ότι έγιναν σίγουρα αναφο-
ρές και στα θέματα λειτουργικότητας
και βιωσιμότητας μιας λύσης. Δεν
προσφερόταν βέβαια ούτε εκείνη η
συνάντηση για την κατάθεση προ-
τάσεων. Επαναλαμβάνω όμως ότι
δεν πρόκειται για μια θέση που να
έχει υποβληθεί, αλλά έχουμε ένα
προβληματισμό, μια πρόταση κα-
τεύθυνσης που θα διαμορφώσει στη
συνέχεια μια θέση μας ή και κάποια
πρόταση.  
–Σε ποιο επίπεδο έχει φτάσει η
επικοινωνία με τον ΥΠΕΞ της
Τουρκίας, αναφορικά με το Κυ-
πριακό; Μπορεί να ειπωθεί πως
έχουμε διαρκή επικοινωνία; 

–Είναι, νομίζω, σημαντικό ότι
γίνεται μια απ’ ευθείας επαφή και
προσπάθεια συνεννόησης. Θα υπεν-
θυμίσω εδώ ότι μόνιμη καίρια επι-
σήμανση ήταν πάντοτε ότι η Τουρ-
κία από την οποία ουσιαστικά εξαρ-
τάται η λύση του Κυπριακού δεν
βρίσκεται στο τραπέζι της διαπραγ-
μάτευσης. Με τους χειρισμούς του
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης είχε κα-
ταφέρει από τη διάσκεψη της Γε-
νεύης και περισσότερο στη συνέ-
χεια, να γίνει η Τουρκία μέρος της
διαπραγμάτευσης. Είδαμε τι έγινε
στο Κραν Μοντάνα, ακόμα και αν
δυστυχώς δεν υπήρξε το επιδιωκό-
μενο αποτέλεσμα. Έτσι πάντως
μπόρεσε και ο γενικός γραμματέας,
ο κ. Γκουτιέρες, να φέρει το ζήτημα
της ασφάλειας στην πρώτη γραμμή
της συζήτησης, συμπεριλαμβανό-
μενων των εγγυήσεων και του κα-
τοχικού στρατού. Ταυτόχρονα, δεν

λέγαμε πάντα ότι στόχος θα έπρεπε
να είναι να μιλήσουμε απ’ ευθείας
με την Τουρκία, την κατοχική δύ-
ναμη; Και αυτό επιτεύχθηκε. Φαί-
νεται από τον κ. Τσαβούσογλου ότι
η Τουρκία έχει πεισθεί ότι θα πρέπει
να συζητήσει έστω και άτυπα –αφού
επιμένει να μην αναγνωρίζει την
Κυπριακή Δημοκρατία. Έγινε μια
αρχή, θα δούμε την εξέλιξη. 
–Κανονικά δεν θα έπρεπε να
υπάρχει επικοινωνία με τον Ακιν-
τζί επί όλων αυτών; 

–Είναι γνωστό ότι ο Πρόεδρός

μας επεδίωξε αμέσως μετά την επα-
νεκλογή του τον Μάρτιο να αποκα-
τασταθεί η επικοινωνία και ο διά-
λογος με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη.
Μετά από πολλές προσπάθειες έγινε
η γνωστή συνάντηση του περασμέ-
νου Απριλίου. Αλλά ο κ. Ακιντζί για
δικούς του λόγους ήταν εξαιρετικά
διστακτικός –θυμάστε τα περιστα-
τικά και την επιμονή του να μη θε-
ωρηθεί επ’ ουδενί ότι επρόκειτο για
συνάντηση ανταλλαγής απόψεων
για το Κυπριακό. Αρνήθηκε στη συ-
νέχεια κάθε άλλη συνάντηση. Ακόμα
και τώρα όμως ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης είναι ανοιχτός σε διάλογο
με τον κ. Ακιντζί. Ακόμα και άτυπος
διάλογος θα βοηθούσε να ανταλλα-
γούν κάποιες απόψεις για τη συνέ-
χεια της διαπραγμάτευσης, αλλά
και για κάποιες ιδέες όπως αυτή της
αποκέντρωσης για την οποία συζη-
τάμε τώρα. 
–Πιστεύετε ότι θα δώσει ανταλ-
λάγματα η Τουρκία στην κίνηση
αυτή εκ μέρους της Λευκωσίας
και δη στο ζήτημα ασφάλειας και
εγγυήσεων; 

–Δεν νομίζω ότι είναι θέμα αν-
ταλλαγμάτων. Αλλά να καταστή-
σουμε σαφές ότι το ζήτημα της ασφά-
λειας και των εγγυήσεων συμπερι-
λαμβάνεται ήδη στο πλαίσιο Γκου-
τιέρες. Δεν νοείται να υπάρξουν «αν-
ταλλάγματα» για την πρόταση του
ίδιου του γ.γ. ότι το ζήτημα της ασφά-
λειας είναι πρωταρχικής σημασίας
για μια σφαιρική συμφωνία και ότι
με τη συμφωνία για λύση η Κύπρος
πρέπει να είναι ένα «κανονικό κρά-
τος», δηλαδή απαλλαγμένο από εγ-
γυήσεις, εξωτερικό έλεγχο, κηδε-
μονία κ.ο.κ. Έπειτα, όσο και αν προ-
φανώς ενδιαφέρει ιδιαίτερα την
τουρκοκυπριακή πλευρά η κατεύ-
θυνση της αποκέντρωσης που προ-
τείνει ο Πρόεδρος Αναστασιάδης,
ταυτόχρονα είναι και μια πρόταση

για να βελτιωθεί η λειτουργικότητα
και άρα η βιωσιμότητα του πολιτεύ-
ματος. Θα πρέπει να συζητηθεί σε
συνάρτηση με την άκαμπτη αξίωση
για «θετική ψήφο», δηλαδή κάτι σαν
βέτο, σε κάθε επίπεδο των μηχανι-
σμών λήψεως αποφάσεων. Διότι μό-
νη της αυτή η αξίωση δημιουργούσε
μεγάλες σκιές και βάσιμες αμφιβολίες
για τη λειτουργικότητα του συστή-
ματος. Πιστεύω, πάντως, ότι η πρό-
ταση του Προέδρου Αναστασιάδη,
εφ’ όσον διαμορφωθεί καταλλήλως,
μπορεί να δώσει μια κάποια δυναμική
στη διαπραγμάτευση. 
–Γιατί δεν έπεσε πιο πριν στο
τραπέζι, στη Γενεύη ή αλλού, η
ιδέα περί αποκέντρωσης της Ομο-
σπονδίας; Υπήρχαν παραπάνω
από ένα απτά αποτελέσματα που
έδειχναν αδιέξοδο.

–Μπορεί πράγματι να γίνει αυτή
η συζήτηση... Όπως και γιατί δεν
είχε τεθεί και τα προηγούμενα χρό-
νια, σε πρωιμότερο στάδιο της δια-
πραγμάτευσης, αφού ως γνωστόν
η ιδέα χρονολογείται περίπου εδώ
και μια δεκαετία. Σημασία έχει ότι
μπορεί να έρθει τώρα και να δώσει
δυναμική, εμπλουτίζοντας και τις
δυνατότητες υπέρβασης των αδιε-
ξόδων που είχαν διαφανεί. Όσον
αφορά τη διαδικασία σε Γενεύη,
Μον Πελεράν, Κραν Μοντάνα κ.λπ.,
υπήρξαν δυστυχώς και από το εσω-
τερικό της ίδιας της διαδικασίας
κάποιες παραπλανητικές εκτιμήσεις
και διαβεβαιώσεις που έδιναν άλλες
εικόνες και δημιουργούσαν εντυ-
πώσεις. Εκεί χρειάστηκε περισσό-
τερο η δική μας πλευρά να αξιοποι-
ήσει την για πρώτη φορά παρουσία
της Ε.Ε., την προσωπική παρουσία
του γ.γ. και τη φροντίδα του για το
ζήτημα της ασφάλειας. Δεν είναι
όμως της παρούσης να γίνουν όλες
οι σχετικές εκτιμήσεις και παρατη-
ρήσεις. 

–Αντιδρά και η αντιπολίτευση
και κυρίως το ΑΚΕΛ για τις νέες
εξελίξεις. Δεν θα ήταν πολιτικά
ορθό να υπάρξει προηγούμενη
ενημέρωση; 

–Μα, η ενημέρωση έγινε στο
Εθνικό Συμβούλιο. Δεν προηγήθηκε
κάτι άλλο για να διαμαρτύρονται.
Δεν είναι πρόταση που κατέθεσε
ήδη ο Πρόεδρος στη διαπραγμά-
τευση για να εγείρονται θέματα.
Ο Πρόεδρος κατέθεσε μια βάση
προβληματισμού, ενημερώνοντας
ότι προτίθεται να προχωρήσει σε
αυτή την κατεύθυνση για συγκε-
κριμένους λόγους και ζήτησε από-
ψεις και εισηγήσεις από τις πολι-
τικές δυνάμεις. Εξάλλου, πρέπει
να σας πω ότι ταυτόχρονα η Δη-

μοκρατία θα έχει και επιστημονική
και τεχνοκρατική τεκμηρίωση,
αλλά και συνδρομή εμπειρογνω-
μοσύνης σε επίπεδο που απαιτείται
για ένα τόσο σημαντικό θέμα. Όλα
αυτά συντρέχουν και βέβαια δεν
αλλάζουν το γεγονός ότι χρειάζεται
και επιδιώκουμε επανέναρξη της
διαπραγμάτευσης το συντομότερο
δυνατό. Γενικά όμως θα έλεγα ότι
οι συνεχείς αντιδράσεις δεν βοη-
θούν, όπως και ο ίδιος ο Πρόεδρος
έκανε, θα απηύθυνα έκκληση για
να υποβληθούν εισηγήσεις. Ο Πρό-
εδρος είναι ανοιχτός να ακούσει
και από τις άλλες πολιτικές δυνά-
μεις, ακόμα και διαφορετικές από-
ψεις. Σκοπός του είναι να διαμορ-
φώσουμε από κοινού τις πιο στερεές

και τις πιο ωφέλιμες θέσεις για τα
συμφέροντα του κυπριακού ελλη-
νισμού και της Κύπρου. 
–Υπάρχει στο παρασκήνιο η αί-
σθηση πως προτάσσεται ο Αβέ-
ρωφ στα δύσκολα, κάτι που φά-
νηκε και με τη συνέντευξη που
έδωσε στην «Κ» για την ΔΔΟ.
Πόσο ισχύει αυτό;

–Μα από ποιον να προταχθεί;
Ας πάρουμε τα πράγματα από την
αρχή. Είναι καλά γνωστό ότι υπάρ-
χει στενή συνεργασία του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας με τον πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ. Εξάλλου τους ενώ-
νουν κοινές πολιτικές αρχές, κοινές
καταβολές και πολύχρονη συνερ-
γασία. Ωστόσο, ως ηγέτης του κόμ-
ματος ο Αβέρωφ Νεοφύτου παίρνει,

μαζί με τους συνεργάτες του, τις
δικές του αποφάσεις. Όπως βέβαια
και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
ως εκ της θέσεώς του και ως πρό-
εδρος όλων των Κυπρίων, με δε-
δομένη αυτή τη στενή συνεργασία,
παίρνει τις δικές του αποφάσεις,
με τα δικά του κριτήρια και την
ευθύνη για τη χώρα. Είναι καθαρό
ότι έχουν εντελώς διαφορετικό ρό-
λο. Δεν χρειάζεται επομένως κάποια
«αίσθηση παρασκηνίου». Το πρό-
γραμμα διακυβέρνησης και οι πο-
λιτικές αρχές στη βάση των οποίων
κινείται ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
είναι καλά γνωστές και εν πολλοίς
δεδομένες. Σε ζητήματα εσωτερικής
διακυβέρνησης, εν όψει του εκ-
συγχρονισμού και των μεταρρυθ-

μίσεων που χρειάζεται η χώρα μας,
πρέπει να κινηθούμε πράγματι και
με τόλμη για τις αλλαγές που δεν
είναι πάντα εύκολες. Κι αυτό τον
δρόμο ακολουθούμε όλοι μας, ο
καθένας από τη θέση του. Στο εθνι-
κό ζήτημα χρειάζεται υπευθυνό-
τητα και αποφασιστικότητα, αλλά
και μεθοδικότητα και συλλογικό-
τητα, ενώ είναι προφανές ότι ειδικά
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης δεν δί-
στασε σε στιγμές που χρειάστηκε
να πάρει και πρωτοβουλίες που θε-
ωρήθηκαν τολμηρές. Δεν ήταν τυ-
χαία που φτάσαμε να βρεθεί η Τουρ-
κία σε τραπέζι διαπραγμάτευσης
μαζί με τον Πρόεδρο της Κύπρου
ή ακόμα η Ε.Ε. να συμμετέχει σε
διάσκεψη των Η.Ε. για λύση του

Κυπριακού. Εξάλλου, είναι νομίζω
σαφές ότι ο Πρόεδρός μας δεν είναι
διατεθειμένος ούτε στην εσωτερική
διακυβέρνηση ούτε και στο εθνικό
ζήτημα να αρκεστεί απλώς να ασκή-
σει διαχείριση της διακυβέρνησης,
αλλά επιθυμεί να φέρει αποτελέ-
σματα για τους πολίτες που τον
εμπιστεύτηκαν, αλλά και για τη
χώρα, για το μέλλον. Από την πλευ-
ρά του, ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ – για
τον οποίο επίσης γνωρίζουμε ότι
δεν διστάζει να τολμά και να δείχνει
κουράγιο ή να αναλαμβάνει και
κόστος για σωστές θέσεις ή πρω-
τοποριακές ιδέες – επιλέγει τις
δικές του κινήσεις.  Όλοι όμως πρέ-
πει να είμαστε έτοιμοι και για τα
δύσκολα. 

«Κ όκκινη κλωστή δεμένη
στην ανέμη τυλιγμένη…
παράνομη εισβολή, κατο-

χή, αγώνες και διεκδικήσεις, σχέδια
λύσης, κυπριακής ιδιοκτησίας δια-
πραγματεύσεις και σημαντικές συγ-
κλίσεις, διασκέψεις στην Ελβετία
με υιοθέτηση για πρώτη φορά από
τη διεθνή κοινότητα της ε/κ απαί-
τησης για τερματισμό της Συνθήκης
Εγγύησης και των όποιων επεμβα-
τικών δικαιωμάτων, μα προτού δο-
κιμάσουμε καταληκτικά τις προ-
θέσεις της Τουρκίας θυμηθήκαμε
τον Καβάφη: και τώρα τι θα γίνουμε
χωρίς βαρβάρους; Κάπως έτσι, το
τελευταίο μίλι για να δοκιμαστεί
καταληκτικά η προοπτική της επα-
νένωσης της πατρίδας και του λαού
μας ξανάγινε απόσταση μιλίων,
και δυστυχώς ούτε αυτοί έζησαν
καλά ούτε εμείς καλύτερα». Μια
πικρή ιστορία, ένα κατηγορώ, ένα
κακό παραμύθι που θα περιγράφει

την πορεία προς τη διχοτόμηση
για να τη μαθαίνουν και να αντλούν
διδάγματα οι επόμενες γενιές θα
γίνει το παρόν. Ή καλύτερα, κιν-
δυνεύει να γίνει το παρόν. Αν λοι-
πόν μετρηθούμε ειλικρινά με την
πραγματικότητα, αν αναλογιστούμε
σε ποια φάση βρίσκεται σήμερα
το Κυπριακό, ίσως ακόμη να μπο-
ρούμε να γράψουμε μια καλή ιστο-
ρία, χωρίς κατοχικά στρατεύματα,
χωρίς «μητέρες πατρίδες», χωρίς
επεμβατικά δικαιώματα τρίτων και
χωρίς σύνορα 180 χλμ. με την Τουρ-
κία εντός της Κύπρου. Ο γ.γ. του
ΟΗΕ μας ζητάει να διαπραγματευ-
τούμε από εκεί που μείναμε με τις
συγκλίσεις, στη βάση των έξι ση-
μείων του Πλαισίου Γκουτιέρες με
πακετοποιημένη διαπραγμάτευση
όπως και στο Κραν Μοντάνα. Ο κ.
Αναστασιάδης – όψιμα – ζητάει να
ανοίξουμε και πάλι συμφωνημένες
συγκλίσεις (αποκέντρωση αρμο-

διοτήτων της κεντρικής κυβέρνη-
σης), που ως τέτοιες ο γ.γ. του ΟΗΕ
σωστά δεν τις ενέταξε στο Πλαίσιο
των βασικών εκκρεμούντων ζητη-
μάτων. Μήπως ο Πρόεδρος δεν κα-
ταλαβαίνει ότι στο σημείο που βρί-
σκεται το Κυπριακό τέτοιες παλιν-
δρομήσεις οδηγούν σε ένα νέα κύ-
κλο συζητήσεων και όχι στη σύν-
τομη επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων με προοπτική κατάληξης
σε στρατηγική συναντίληψη όπως
εισηγείται ο γ.γ. του ΟΗΕ; Βέβαια,
η λογική τέτοιες στιγμές καθίσταται
γεννήτωρ και πολλών άλλων απο-
ριών… Γιατί κ. Πρόεδρε αυξήσατε
τις αρμοδιότητες που κληροδότησε
η διαπραγμάτευση Χριστόφια- Τα-
λάτ κατά ένα τρίτο, όταν μας λέτε
ότι από το 2010 είχατε καταθέσει
έγγραφο για τη γενικότερη ιδέα
της «αποκεντρωμένης» ομοσπον-
δίας; Γιατί το θυμηθήκατε μετά
από έξι χρόνια δικής σας διαπραγ-

μάτευσης; Γιατί ουδέποτε προσ-
διορίσατε ποιες αρμοδιότητες της
κεντρικής κυβέρνησης εισηγείστε
να αφαιρεθούν; Γιατί όταν το 2012,
εντός του Εθνικού Συμβουλίου,
ερωτηθήκατε από τον τότε Πρό-
εδρο Χριστόφια ποιες είναι αυτές,
αρνηθήκατε να απαντήσετε, όπως
ούτε σήμερα απαντάτε; Για να μπο-
ρέσουμε να κρίνουμε αν με όσα
σκέφτεστε θα συνεχίσει να δια-
σφαλίζεται ή όχι το ένα κράτος, με
μία και μόνη κυριαρχία, με μία και
μόνη διεθνή προσωπικότητα και
ιθαγένεια, αλλά και για να κριθεί
η πολιτική σας; Συμφωνείτε ή δια-
φωνείτε με τη θέση ότι η δικοινο-
τική, διζωνική ομοσπονδία με πο-
λιτική ισότητα και το κατάλοιπο
εξουσίας να πηγαίνει στις συνι-
στώσες πολιτείες είναι ένα μοντέλο
ομοσπονδίας εξ ορισμού αποκεν-
τρωμένο; Εμείς λέμε πως είναι,
αλλά θα θέλαμε να γνωρίζουμε μέ-

χρι πού φτάνει και η δική σας άπο-
ψη περί αποκέντρωσης για να κρί-
νουμε αν αυτή συμβαδίζει ή όχι με
την ιδέα της ομοσπονδίας. Πώς
εξηγείτε το γεγονός ότι και σε αυτή
την ίδια την Ε.Ε. η αρχή της επι-
κουρικότητας που κατά καιρούς
επικαλείστε για να τεκμηριώσετε
τη θέση σας υποχωρεί μπροστά
στη σύγχρονη τάση της συγκεν-
τροποίησης των αρμοδιοτήτων της
Ένωσης; Πού εδραιώνεται για να
εξυπηρετηθούν καλύτερα οι στόχοι
της Ε.Ε. που εσείς υπηρετείτε; Ύπο-
πτη η σιωπή σας κ. Πρόεδρε… ύπο-
πτη η σιωπή πίσω από τις επικε-
φαλίδες της «αποκεντρωμένης».
Και μια τελευταία υπογράμμιση
για τη σκόπιμη σύγχυση που δη-
μιουργεί η διασύνδεση, όπως αυτή
γίνεται, των συμφωνημένων αρ-
μοδιοτήτων της κεντρικής κυβέρ-
νησης με την εκκρεμότητα που
υπάρχει σε σχέση με την αποτε-

λεσματική συμμετοχή σε δευτε-
ρεύοντα όργανα: Ο γ.γ. του ΟΗΕ
υιοθετεί στο Πλαίσιο τη δική μας
θέση για τη θετική ψήφο των Τουρ-
κοκυπρίων, δηλαδή όχι θετική ψή-
φο σε όλα τα δευτερεύοντα όργανα.
Ο γ.γ. του ΟΗΕ, λοιπόν, μας δίνει
τη σκυτάλη. Αν δεν θέλουμε να
την πάρουμε, προφανώς θα συνε-
χίσουμε να ανοίγουμε ζητήματα
μέχρι πρότινος κλειστά… ταυτό-
χρονα όμως κ. Πρόεδρε θα συνε-
χίσει να ανοίγει και η κερκόπορτα
στη διχοτόμηση, να γράφεται για
τον τόπο μας η οδυνηρή ιστορία
όπου «ούτε αυτοί έζησαν καλά ούτε
εμείς καλύτερα». Χρεωμένη σε
όλους όσοι απέτυχαν να περιφρου-
ρήσουν τα πραγματικά δίκαια του
λαού και της πατρίδας μας. Του
ενός λαού και της μιας πατρίδας… 

Η κ. Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι νομικός-
διεθνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Ο ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Η αποκέντρωση εξουσιών δεν είναι 
ακόμα πλήρως διαμορφωμένη θέση 

Η Κυπριακή Δημοκρατία θα έχει και επιστημονική-τεχνοκρατική τεκμηρίωση για το θέμα, λέει ο κυβερνητικός εκπρόσωπος 

ΑΡΘΡΟ / Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Η Τουρκία έχει πεισθεί ότι θα πρέπει να συζητήσει έστω και άτυπα –αφού επιμένει
να μην αναγνωρίζει την Κυπριακή Δημοκρατία, λέει ο κυβερνητικός εκπρόσωπος. 

Δεν λέγαμε πάντα ότι
στόχος θα έπρεπε να εί-
ναι να μιλήσουμε απευ-
θείας με την Τουρκία,
την κατοχική δύναμη;
Και αυτό επιτεύχθηκε.

Πίσω από τις επικεφαλίδες της «αποκεντρωμένης»

Eχουν εντελώς διαφορετικό ρόλο Αναστασιάδης και Αβέρωφ
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Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Σειρά ερωτημάτων θέτει η κ. Ερατώ
Μαρκουλλή μέσα από συνέντευξή
της στην «Κ» αναφορικά με την κί-
νηση πέριξ της αποκέντρωσης εξου-
σιών της ομοσπονδιακής κυβέρνη-
σης σε περίπτωση λύσης. Τονίζει
ότι τα περιθώρια είναι στενά, πως
θα έπρεπε η παραχώρηση να δοθεί
στο πλαίσιο διαπραγμάτευσης και
αφού είχαμε πάρει ανταλλάγματα
και πως είναι λάθος να μη συνομιλεί
η πλευρά μας με τον Μουσταφά
Ακιντζί. 
–Τι προκάλεσε την αλλαγή κατά
την άποψή σας στη βάση της συ-
ζήτησης; Αδιέξοδο στις ΗΠΑ που
επέδειξε ο γ.γ. των Η.Ε., μηνύματα
που είχε λάβει και από πιο πριν
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ή κάτι
άλλο; 

–Το ερώτημα θα πρέπει να απαν-
τηθεί από τον ίδιο τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας. Θα πρέπει, επίσης,
να απαντηθούν σειρά ερωτημάτων
που αναφύονται, όπως ποιες συγ-
κεκριμένες αρμοδιότητες έχει υπό-
ψη του για μεταφορά τους από το
ομοσπονδιακό επίπεδο σε αυτό των
ομόσπονδων πολιτειών. Είναι γε-
γονός ότι λόγω της 15μηνης πλήρους
απραξίας όσο αφορά επαφές μεταξύ
των ηγετών και των διαπραγματευ-
τών τους, διατρέχουμε τον κίνδυνο
ο γ.γ. στην επικείμενη έκθεση του
προς το Συμβούλιο Ασφαλείας να
καταλήξει ότι βρισκόμαστε ενώπιον
ενός μόνιμου πλέον αδιεξόδου και
ότι δεν διακρίνει την απαραίτητη
πολιτική βούληση εκ μέρους των
εμπλεκομένων για άρση του, ούτως
ώστε να προχωρήσουμε σε δια-
πραγματεύσεις και λύση σε σύντομο
χρονικό διάστημα. Έχω την πεποί-
θηση ότι μηνύματα αυτού του πε-
ριεχομένου θα πρέπει να λάμβανε
ο Πρόεδρος και οι συνεργάτες του
το τελευταίο διάστημα, γι’ αυτό και
είχαμε επανειλημμένες προειδο-
ποιήσεις τόσο από τον διαπραγμα-
τευτή όσο και από τον υπουργό
Εξωτερικών ότι βρισκόμαστε στην
κρισιμότερη από ποτέ άλλοτε φάση
του Κυπριακού, με απρόβλεπτες
συνέπειες, αν κηρυχθεί μόνιμο αδιέ-
ξοδο. Το βασανιστικό ερώτημα,
όμως, που τίθεται είναι γιατί μέχρι
σήμερα δεν είχε αναληφθεί οποι-
αδήποτε πρωτοβουλία προς την κα-
τεύθυνση της επανέναρξης των
διαπραγματεύσεων, παρά μόνο τώ-
ρα, την υστάτη, προβαίνουμε σε
κινήσεις που πολύ πιθανό να περι-
πλέξουν ακόμα περισσότερο τα
πράγματα;
–Τι μέλλει γενέσθαι με όλη τη
δουλειά που έχει γίνει έως τώρα; 

–Μετά το ναυάγιο του Κραν Μον-
τάνα, τόσο ο γ.γ. όσο και το Συμ-

βούλιο Ασφαλείας έχουν τοποθε-
τηθεί ξεκάθαρα για το τι πρέπει να
γίνει για να επαναρχίσουν οι δια-
πραγματεύσεις. Τονίστηκε, συγκε-
κριμένα, ότι θα πρέπει τα μέρη,
αφού διαβιβάσουν στον γ.γ. τη συ-
ναπόφασή τους ότι είναι έτοιμοι
να προχωρήσουν με τις διαπραγ-
ματεύσεις, να επιδείξουν την απα-
ραίτητη πολιτική βούληση για ολο-
κλήρωση της Στρατηγικής Συμφω-
νίας στη βάση του Πλαισίου έξι ση-
μείων που παρουσίασε ο γ.γ. στο
Κραν Μοντάνα, κάτι που θα δια-
σφαλίσει ότι μια συνολική συμφωνία
θα περιλαμβάνει και συμφωνία επί
αυτών των στρατηγικών σημείων.
Για να επιτευχθεί αυτό, σύμφωνα
με τον γ.γ., τα μέρη θα πρέπει να
κινηθούν εντός των παραμέτρων
των Η.Ε. και να οικοδομήσουν πάνω
στον όγκο εργασίας που έχει πα-
ραχθεί, δηλαδή τις σημαντικές συγ-
κλίσεις που έχουν επιτευχθεί σε
όλα τα κεφάλαια (περιλαμβανομέ-

νων και αυτών που αφορούν τις
ομοσπονδιακές αρμοδιότητες). 
–Είναι ορθή αυτή η αλλαγή εκ
μέρους της ε/κ πλευράς μετά από
τόσα χρόνια διαπραγμάτευσης
ή δεν υπάρχει καν αλλαγή;

–Θέλω να πιστεύω ότι αυτή η
εισήγηση έγινε στο πλαίσιο της
συμφωνημένης βάσης λύσης του
Κυπριακού, που δεν είναι άλλη από
τη Διζωνική, Δικοινοτική Ομοσπον-
δία, που επαναλαμβάνεται σε κάθε
ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας. Αν αυτή η εισήγηση απευ-
θυνόταν προς τον Τ/κ ηγέτη και
είχε επιχειρηθεί συζήτησή της στη
συνάντηση του περασμένου Απρι-
λίου ή αν είχε τεθεί ως τροφή για
σκέψη στην ειδική απεσταλμένη
του γ.γ. κα Λουτ ή στον γενικό
γραμματέα κατά την πρόσφατη συ-
νάντηση στη Νέα Υόρκη, θα έλεγα
ότι θα ήταν κάποια κίνηση προς
την κατεύθυνση άρσης του αδιε-
ξόδου. Ο τρόπος όμως που φαίνεται
να έγινε, τουλάχιστον όπως δημο-
σιογραφικά παρουσιάστηκε, δη-
λαδή συζήτησή της στη διάρκεια
συνάντησης με τον Τούρκο υπουρ-
γό Εξωτερικών, εγείρει αριθμό σο-

βαρών ερωτημάτων. Από πότε συ-
ζητάμε θέματα εσωτερικής διακυ-
βέρνησης με την Τουρκία και όχι
με τον Τ/κ ηγέτη; Ο γ.γ. και η κα
Λουτ είναι ενήμεροι αυτής της ιδέας
και συζητήθηκε μαζί τους; Αν όχι,
δημιουργείται σοβαρότατο πρό-
βλημα τάξης και αξιοπιστίας.
–Ως βασικό θέμα τίθεται η θετική
ψήφος, που ξεπερνιέται όπως
λέγεται με τη χαλαρή Ομοσπον-
δία, αν και δεν υφίσταται σαν
όρος. Ωστόσο, παραμένει το ζή-
τημα της ασφάλειας και των εγ-
γυήσεων. Ποια είναι τα ανταλ-
λάγματα που περιμένουμε; 

–Πολύ σωστά αναφέρετε ότι
«χαλαρή ομοσπονδία» ως όρος δεν
υπάρχει στη διεθνή βιβλιογραφία.
Στα ομοσπονδιακά συστήματα
υπάρχει το θέμα κατανομής εξου-
σιών ή αρμοδιοτήτων μεταξύ των
δύο επιπέδων διακυβέρνησης, δη-
λαδή του ομοσπονδιακού επιπέδου
και του επιπέδου των ομόσπονδων
πολιτειών. Το πρόβλημα που εγέρ-
θηκε στις διαπραγματεύσεις και
περιλαμβάνεται στο πλαίσιο Γκου-
τιέρες, είναι αυτό της πολιτικής
ισότητας και κυρίως της σύνθεσης

και της διαδικασίας λήψεως απο-
φάσεων σε αριθμό ομοσπονδιακών
οργάνων και θεσμών. Το ερώτημα
που τίθεται, επομένως, είναι αν με
την αφαίρεση εξουσιών από την
ομοσπονδιακή κυβέρνηση λύνεται
το πρόβλημα και η Τ/κ πλευρά θα
άρει την επιμονή της για τη θετική
ψήφο στα υπόλοιπα ομοσπονδιακά
όργανα, που θα συνεχίσουν να
υπάρχουν, έστω και αν κάποια με-
ταφερθούν στο επίπεδο των ομό-
σπονδων πολιτειών. Πρόκειται για
μια σοβαρή παραχώρηση της δικής
μας πλευράς, που ασφαλώς θα έπρε-
πε να γίνει στο πλαίσιο των δια-
πραγματεύσεων και αφού εξασφα-
λίζαμε σοβαρά ανταλλάγματα, τόσο
όσο αφορά τον τρόπο λήψεως των
αποφάσεων σε ομοσπονδιακό επί-
πεδο (για να έχουμε ένα πιο λει-
τουργικό κράτος), αλλά και σε άλλα
θέματα ιδιαίτερα σημαντικά για
μας, όπως αυτό της ασφάλειας και
των εγγυήσεων και το εδαφικό.
Διαφορετικά, πολύ φοβάμαι ότι
ανοίγουμε επικίνδυνα τα χαρτιά
μας και στο τέλος της ημέρας δεν
θα έχουμε κανένα αποτέλεσμα. 
–Στο πλαίσιο Γκουτιέρες δεν

υπάρχει οτιδήποτε για αρμοδιό-
τητες, εφόσον είναι συμφωνη-
μένες εν πολλοίς. Υπάρχει κοινό
έδαφος για να κλείσει η ψαλίδα
σε εκείνες που διαφωνούμε;

–Πράγματι, στο πλαίσιο Γκου-
τιέρες δεν υπάρχει οτιδήποτε για
αρμοδιότητες, γιατί όπως αναφέρει
στην έκθεσή του ο γ.γ., τα θέματα
των ομοσπονδιακών αρμοδιοτήτων
έχουν εν πολλοίς συμφωνηθεί. Από
ό,τι γνωρίζω, παραμένουν ακόμα
αποκλίσεις σε πτυχές των αρμοδιο-
τήτων που αφορούν την άμυνα, τη
σύνθεση του Συμβουλίου της Κεν-
τρικής Τράπεζας και ρυθμιστικών
οργάνων για τη ρύθμιση και επο-
πτεία του χρηματοπιστωτικού τομέα
και του ανταγωνισμού, καθώς και
σε θέματα που αφορούν την Πε-
ριοχή Πληροφοριών Πτήσεων, το
Κέντρο Ελέγχου Πτήσεων και την
κατανομή ευρωπαϊκών κονδυλίων.
Πιστεύω ότι μέσα από τη διαπραγ-
μάτευση και ιδιαίτερα αν υπάρξει
στρατηγική συμφωνία επί των έξι
θεμάτων-κλειδιά του Πλαισίου Γκου-
τιέρες, θα μπορούσαν να επιτευχ-
θούν συγκλίσεις και σε αυτές τις
εκκρεμότητες.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Με τον ένα ή τον άλλο τρόπο σύν-
τομα θα λάβει τέλος το status quo
που υφίσταται στην Κύπρο από το
1974 μέχρι σήμερα. Η θέση της τουρ-
κικής πλευράς είναι ξεκάθαρη: Γρή-
γορη λύση με βάση τις υφιστάμενες
πραγματικότητες ή διαζύγιο για ει-
ρηνική συνύπαρξη». Αυτά επεσή-
μαναν στην «Κ» πηγές που παρα-
κολουθούν από κοντά τόσο τις κι-
νήσεις της Άγκυρας στο Κυπριακό.
Υπογραμμίζουν δε τη σημασία της
ΑΟΖωςζήτημα, το οποίο σεαντίθεση
με την ε/κ πλευρά, η τουρκική πλευ-
ρά σχετίζει επισήμως με την τροπή
των εξελίξεων στο Κυπριακό. Γενικά
η τουρκική πλευρά διατηρεί τις γνω-
στές θέσεις της. Στο κεφάλαιο των
εγγυήσεων, στο ζήτημα της πολιτι-
κής ισότητας, στο εδαφικό και στο
περιουσιακό, βρίσκεται στο σημείο
που διακόπηκαν οι συνομιλίες στη
Διάσκεψη του Κραν Μοντάνα. Το
νέο στοιχείο είναι η διάθεση για διά-
λογο με τηΛευκωσία. Τόσο οι επαφές
του υπουργού Εξωτερικών της Τουρ-
κίας όσο και οι δίαυλοι επικοινωνίας

του «προεδρικού» και του «υπουργού
Εξωτερικών» εντάσσονται σε αυτό
τα πλαίσιο.

Δύο φαίνεται να είναι τα κίνητρα
της τουρκικής πλευράς αυτή την
ώρα. Πρώτον προσεγγίζει με ενδια-
φέρον την ιδέα περί χαλαρής ομο-
σπονδίας αλλάθεωρεί αξιοσημείωτη
και την ιδέα σταδιακής (partial) λύ-
σης που επίσης έχει ακουστεί. Προ-
κρίνοντας απόψεις από τη δική της
σκοπιά, Άγκυρα και τ/κ πλευρά επι-
θυμούν να εξακριβώσουν τις πραγ-
ματικές προθέσεις της ε/κ πλευράς
για το μέλλον του Κυπριακού. Δεύ-
τερον, η τουρκική πλευρά δεν απο-
κλείει το ενδεχόμενο ενός «συμφω-
νημένου διαζυγίου» με την ε/κ πλευ-
ρά. Στο πλαίσιο αυτό, οι πηγές της
«Κ» προχωρούν και αναφέρονται
σε σειρά «ανταλλαγμάτων» που θα
μπορούσαν να φέρουν οι δύο πλευ-
ρές στο προσκήνιο για να διευκο-
λυνθεί ο διάλογος. Σε περίπτωση
που δρομολογηθεί το δεύτερο σε-
νάριο, η τουρκική πλευρά γνωρίζει
πολύ καλά ότι η τελική διευθέτηση
του Κυπριακού θα εξαρτηθεί τόσο
από τη στάση που θα τηρήσει η διε-

θνής κοινότητα όσο και από την τε-
λική συγκατάθεση της ε/κ πλευράς. 

Εστιάζοντας στην ιδέα της χα-
λαρής ομοσπονδίας η τουρκική πλευ-
ρά φέρνει στο προσκήνιο σειρά
όρων για τη διεξαγωγή της νέας συ-

ζήτησης. Σε αυτούς αναφέρθηκε
και ο «πρωθυπουργός» Τουφάν Ερ-
χιουρμάν. Σύμφωνα, λοιπόν, με την
τουρκική πλευρά, η συζήτηση για
την χαλαρή ομοσπονδία θα πρέπει
να έχει συνοπτικό χαρακτήρα. Οι
δύο πλευρές, με βάση τις υφιστά-
μενες συγκλίσεις και συμφωνίες για
την κεντρική ομοσπονδιακή διοί-
κηση, οι οποίες εξασφαλίστηκαν το
προηγούμενο διάστημα, καλούνται
να συμφωνήσουν μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα, για τις εξουσίες
που θα αφαιρεθούν από την κεντρική
διοίκηση και θα μεταβιβαστούν στις
συνιστώσες μονάδες της νέας ομο-
σπονδίας. Η τουρκική πλευρά απο-
δίδει ιδιαίτερη σημασία στον πα-
ράγοντα του χρόνου και την απάν-
τηση έδωσε ο ίδιος κ. Ερχιουρμάν
εφόσον σε περίπτωση που ξεκινήσει
νέα, μακρόχρονη διαδικασία δια-
πραγμάτευσης με βάση την ιδέα της
χαλαρής ομοσπονδίας, η ηγεσία του
Νίκου Αναστασιάδη θα μπορούσε
να εξασφαλίσει την «χρυσή ευκαιρία»
για να διαιωνίσει τις συνομιλίες και
συνεπώς το στάτους κβο στο Κυ-
πριακό. «Η διαιώνιση του στάτους

κβο δεν εξυπηρετεί τα συμφέροντά
μας. Οι εξελίξεις τρέχουν στο ζήτημα
του φυσικού αερίου. Χρειαζόμαστε
διευθέτηση με ή δίχως τη λύση. Δια-
φορετικά οδηγούμαστε σε επικίν-
δυνα και αχαρτογράφητα νερά»,
προσθέτουν τουρκικές πηγές. Αξίζει
να σημειωθεί ότι η τουρκική πλευρά
συνδυάζει τον παράγοντα του χρό-
νου, των στενών χρονικών περιθω-
ρίων και με σειρά άλλων όρων και
προϋποθέσεων εφόσον ζητά πιο
ενεργή εμπλοκή του ΟΗΕ και του
διεθνή παράγοντα στις διαπραγμα-
τεύσεις. Όπως ζητάει και το τελικό
ξεκαθάρισμα του καθεστώτος των
Τ/κ, ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα
των πιθανών δημοψηφισμάτων.

«Βγήκαν μαχαίρια» 
«Προεδρικό», τ/κ Αριστερά και

τ/κ Δεξιά εκφράζουν τις δικές τους
απόψεις για τη χαλαρή ομοσπονδία.
Εν πρώτοις ο ίδιος ο κ. Ακιντζί δεν
αποκλείει τη διαπραγμάτευση με
τον Αναστασιάδη με βάση τη νέα
ιδέα της ε/κ πλευράς και ετοιμάζεται
να ζητήσει εξηγήσεις στην πρώτη
συνάντηση του με τον τελευταίο.

Στο πλευρό του βρίσκεται η «κυβέρ-
νηση», η οποία υπογραμμίζει τη ση-
μασία των προαναφερόμενων όρων
και προϋποθέσεων. Την ίδια ώρα,
πτέρυγα της τ/κ Αριστεράς και του
«κυβερνώντος» Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος απορρίπτει
την ιδέα της χαλαρής ομοσπονδίας,
εφόσον σύμφωνα με τη δική της
άποψη, η ιδέα από μόνη της δεν
αποτελεί καινοτομία. Ήδη οι δύο
πλευρές διαπραγματεύονται ένα εί-
δος χαλαρής ομοσπονδίας, στο οποίο
οι εξουσίες της κεντρικής διοίκησης
θα αφορούν κυρίως την εξωτερική
πολιτική, την κοινή οικονομία και
την ασφάλεια. Με βάση, λοιπόν, αυ-
τό, η συγκεκριμένη πτέρυγα της τ/κ
Αριστεράς ζητάειαπό την ε/κ πλευρά
να μην «κρύβεται» πίσω από όρους
και να αναλάβει πολιτική πρωτο-
βουλία για λύση. Τέλος, η τ/κ Δεξιά
απορρίπτει τη χαλαρή ομοσπονδία
εφόσον εμφανίζεται έτοιμη να συ-
ζητήσει την πρόταση μονάχα σε πε-
ρίπτωση που φέρει «συνομοσπον-
διακό χαρακτήρα». Διαφορετικά,
κάθε είδους νέα συζήτηση δεν είναι
παρά σπατάλη χρόνου.

Από πότε συζητούμε 
θέματα εσωτερικής 
διακυβέρνησης με την
Τουρκία και όχι με τον
Τουρκοκύπριο ηγέτη; 

Η παραχώρηση έπρεπε να γίνει 
στο πλαίσιο διαπραγμάτευσης 
Κι αφού εξασφαλίζαμε ανταλλάγματα σε ασφάλεια-εγγυήσεις και εδαφικό, λέει η Ερατώ Μαρκουλλή

Κακό να
μη μιλάμε
με Ακιντζί
–Η αποκέντρωση εξουσιών απο-
δυναμώνει την κεντρική κυβέρ-
νηση; Και είναι αυτό επικίνδυνο; 

–Πιστεύω ότι οι 22 ομοσπονδιακές
αρμοδιότητες που έχουν ήδη συμ-
φωνηθεί (ίσως με 1-2 εξαιρέσεις)
αποτελούν τον ελάχιστο αριθμό για
τη διασφάλιση της ενότητας, της
κυριαρχίας, της διεθνούς προσωπι-
κότητας και της υπηκοότητας του
ομοσπονδιακού κράτους. Να ανα-
φέρω ορισμένα παραδείγματα: «Εξω-
τερικές, διεθνείς και σχέσεις με την
Ε.Ε.», «Άμυνα και αμυντική πολιτική»,
«Έλεγχος και ασφάλεια των συνόρων
από ξηρά, θάλασσα και αέρα», «Κυ-
πριακή υπηκοότητα», «Λειτουργία
της Κεντρικής Τράπεζας», «Διεθνής
ναυσιπλοΐα, χωρικά ύδατα, υφαλο-
κρηπίδα, συνορεύουσα ζώνη, ΑΟΖ,
οριοθέτηση και επίλυση διαφορών
σχετικά με θαλάσσιες περιοχές»,
«Έλεγχος και ρύθμιση της αεροπλοΐ-
ας», «Διαχείριση φυσικών πόρων»,
«Ναυτιλία, υποχρεώσεις κράτους Ση-
μαίας και ναυτιλιακή πολιτική», «Επι-
κοινωνίες», «Ρύθμιση και εποπτεία
χρηματοπιστωτικού τομέα», κ.ά. Αν-
τιλαμβάνεστε ότι τα περιθώρια για
αφαίρεση οποιασδήποτε των πιο πά-
νω αρμοδιοτήτων είναι ανύπαρκτα,
διαφορετικά θα έχουμε σοβαρά προ-
βλήματα με την Ε.Ε. και θα οδηγη-
θούμε σ’ ένα κράτος το οποίο μάλλον
θα προσομοιάζει με συνομοσπονδία
δύο ανεξαρτήτων κρατών, παρά με
πραγματική ομοσπονδία. 
–Τα θέματα που έχουν ανακύψει
τώρα δεν έχουν τύχει συζήτησης
με τον κ. Ακιντζί, και η Τουρκία
διαφαίνεται πως δεν συνομιλεί
πλέον μαζί του. Τι σημαίνει αυτό; 

–Αυτό είναι πάρα πολύ κακό. Συ-
νομιλητής μας, κυρίως για θέματα
εσωτερικής διακυβέρνησης, είναι
ο Τ/κ ηγέτης και όχι η Τουρκία, με
την οποία ασφαλώς θα πρέπει να
επιδιώκουμε να συνομιλούμε για
θέματα που αφορούν την Ασφάλεια
και τις Εγγυήσεις. Ο Τ/κ ηγέτης βρί-
σκεται εδώ και καιρό στο στόχαστρο
της τουρκικής κυβέρνησης, γιατί
τόλμησε να εναντιωθεί στην πρό-
ταση του Τούρκου ΥΠΕΞ τον περα-
σμένο Απρίλιο για συνομοσπονδία
ή λύση δύο κρατών. Έκτοτε συντε-
λείται ένας εμφανής παραγκωνισμός
του από την Τουρκία, ενώ το πρώτο
βιολί ανέλαβαν να παίζουν άλλοι Τ/κ
πολιτικοί, κυρίως ο Τ/κ λεγόμενος
«ΥΠΕΞ». Αν εμείς δεν συνομιλούμε
με τον Τ/κ ηγέτη αλλά απ’ ευθείας
με την Τουρκία για θέματα εσωτε-
ρικής διακυβέρνησης ή με τον κ.
Όζερσαϊ, παίζουμε το παιχνίδι της
Τουρκίας με απρόβλεπτες συνέπειες
για την όποια πρόοδο για λύση του
Κυπριακού, δεδομένης της θέσης
της Τουρκίας για λύση εκτός παρα-
μέτρων Η.Ε. και αλλαγή της βάσης
λύσης. Πρόκειται για πολύ επικίνδυνα
παιχνίδια που μόνο ζημιά μπορούν
να προκαλέσουν, αφού έχουμε ήδη
δημοσιοποιήσει πρόθεση σοβαρής
παραχώρησής μας, χωρίς να έχουμε
πάρει οποιαδήποτε ανταλλάγματα.

Αν εμείς δεν συνομιλούμε με τον Τ/κ ηγέτη και αντ’ αυτού μιλούμε απ’ ευθείας με την Τουρκία για θέματα εσωτερι-
κής διακυβέρνησης ή με τον κ. Όζερσαϊ, τότε παίζουμε το παιγνίδι της Τουρκίας τονίζει η κ. Μαρκουλλή

Στο τέλος του στάτους κβο στοχεύει η τουρκική πλευρά 
Η Τουρκία θέτει τους δικούς της όρους για τη διαπραγμάτευση, ενώ η νέα πρόταση της ε/κ πλευράς διχάζει τα τ/κ κόμματα

Οι δύο πλευρές καλούνται να συμ-
φωνήσουν μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα, για τις εξουσίες που θα
αφαιρεθούν από την κεντρική διοί-
κηση, λέει ο Τουφάν Ερχιουρμάν. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Με στόχο κυρίως τις βουλευτικές
εκλογές και όχι τόσο τις ευρωεκλο-
γές που πλησιάζουν, μπαίνει επί-
σημα στην πολιτική κονίστρα η
Δημοκρατική Παράταξη στις 21
Οκτωβρίου. Ο Μάριος Καρογιάν
ηγείται της όλης διαδικασίας, όπως
άλλωστε έχει αναφέρει και στο πα-
ρελθόν η «Κ», ωστόσο, θα είναι επί
του παρόντος το μόνο πρόσωπο
από την παλαιά φρουρά των πολι-
τικών που θα βγει μπροστά. Αν και
στο παρασκήνιο εργάζονται αρκετά
από τα διαγραφέντα στελέχη του
ΔΗΚΟ, ακόμη και αποστασιοποι-
ημένα άτομα που βρίσκονται με-
ταξύ αγρανάπαυσης και Προεδρι-
κού Λόφου, στόχος και επιδίωξη
είναι να αναλάβουν νέα πρόσωπα
που δεν έχουν εκτεθεί ή φθαρεί
πολιτικά. Το στοίχημα για το νέο
κομματικό σχήμα είναι να αποσεί-
σει από πάνω του τον χαρακτηρι-
σμό του αντιΔΗΚΟ και να αποτε-
λέσει τη νέα φωνή του Κέντρου.
Σε αυτό το πλαίσιο προσδοκά να
αφομοιώσει τις διαρροές ψηφοφό-
ρων από τα κόμματα του ενδιάμε-
σου χώρου αλλά και να φέρει κοντά
τους απογοητευμένους ψηφοφό-
ρους των δύο μεγάλων κομμάτων
ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ.

Η παλιά φρουρά
Στις 21 Οκτωβρίου θα πραγμα-

τοποιηθεί στην κρατική έκθεση
το ιδρυτικό συνέδριο της Δημο-
κρατικής Παράταξης κατά το οποίο
θα κάνει την ομιλία ο Μάριος Κα-
ρογιάν, που θα ηγηθεί άλλωστε
του σχηματισμού. Εκεί θα θέσει
του στόχους τις αρχές και στόχους
του νέου κόμματος. Στη συνέχεια
αναμένεται να οριστεί προεδρείο

με στόχο την δημιουργία του εκλο-
γικού συνεδρίου το πρώτο τρίμηνο
του 2019. Πηγές αναφέρουν στην
«Κ» πως στόχος είναι να μαζευτούν
πέραν των χιλίων ατόμων κατά το
ιδρυτικό συνέδριο και ήδη γίνεται
σχετική προετοιμασία. Στο συνέ-
δριο δεν αναμένονται εκπλήξεις
και παρουσία ηχηρών ονομάτων,
καθώς στόχος, βάσει των συμβου-
λών και προτροπών του Ελλαδίτη
επικοινωνιολόγου Γιώργου Σεφερ-
τζή, είναι να μη συνδεθεί το νέο
κόμμα με παλιά στελέχη του ΔΗΚΟ,

όσο κι αν αυτά το στήνουν στην
ουσία στο παρασκήνιο. Πρώτη μά-
χη, όπως λένε πηγές που πρόσκειν-
ται στο όλο εγχείρημα, δεν θα είναι
οι ευρωεκλογές, αλλά οι βουλευτικές
εκλογές. Με δεδομένο ότι το εκλο-
γικό συνέδριο θα πραγματοποιηθεί
το πρώτο τρίμηνο του 2019, θεω-
ρείται για κάποιους δύσκολο εγ-
χείρημα η προετοιμασία για τις ευ-
ρωεκλογές.

Υπάρχουν βεβαίως και κύκλοι
που διαφωνούν, εκτιμώντας πως
το κόμμα θα πρέπει να δώσει τη
μάχη του στις ευρωεκλογές, καθώς
η διεκδίκηση της έκτης έδρας, δε-
δομένης και της κατάστασης που

επικρατεί στον ενδιάμεσο χώρο,
δεν είναι ένα ακατόρθωτο εγχεί-
ρημα. Το τι θα γίνει τελικώς είναι
ένα ζήτημα ανοικτό και θα διαφανεί
από τη δυναμική που θα αποκτήσει
το κόμμα. Ήδη φημολογείται πως
με την ίδρυσή του, αλλά και με τη
σχετική σταθεροποίησή του, θα
υπάρξουν βουλευτές που θα προ-
σχωρήσουν στον νέο κομματικό
σχηματισμό. Βουλευτές οι οποίοι
έχουν διαφωνήσει με τον Νικόλα
Παπαδόπουλο και βρίσκονται σε
συνεχή επικοινωνία με τον Μάριο
Καρογιάν. 

Στο Κέντρο
Τι κόμμα θα είναι όμως η Δημο-

κρατική Παράταξη και τι επιδιώκει
με την παρουσία της σε μία περίοδο
που ο Ενδιάμεσος φυλλοροεί; Ένα
κόμμα του Κέντρου με προσβάσεις
τόσο στο κόμμα της Αριστεράς όσο
και στην κυβέρνηση. Ένα περίπου
όπως ήταν το Δημοκρατικό Κόμμα
πριν από την ηγεσία του Νικόλα
Παπαδόπουλου και επιδιώκοντας
να έχει ρόλο και λόγο στην εξουσία.
Κάπως έτσι επιδιώκεται πως θα έρ-

θει κοντά το μετριοπαθές ακροα-
τήριο, το οποίο την τελευταία πεν-
ταετία έχει γυρίσει το βλέμμα είτε
στον ΔΗΣΥ είτε στο ΑΚΕΛ. Φιλο-
δοξία είναι να έλθουν κοντά ψη-
φοφόροι των υπόλοιπων κομμάτων
του ενδιάμεσου χώρου, τα οποία
πλέον έχουν ένα ζήτημα επιβίωσης,
όπως η Αλληλεγγύη, η Συμμαχία
Πολιτών ακόμα και από την ΕΔΕΚ. 

Τα πρόσωπα
Όπως αναφέρουν πολιτικές πη-

γές στην «Κ» μπορεί δυσαρεστη-
μένα στελέχη που βρίσκονται ακό-
μα στο ΔΗΚΟ, πρόσωπα που έχουν
διαγραφεί προσφάτως ή βρίσκονται
μακριά από αυτό να δουλεύουν πα-
ρασκηνιακά για την οργάνωση του
κόμματος, ωστόσο, στόχος δεν
είναι να αποτελέσει το κόμμα που
θα αντιπαρατίθεται στον Νικόλα
Παπαδόπουλο. Αυτός είναι και ο
λόγος που θα αποφευχθεί η οποι-
αδήποτε παρουσία στελεχών που
έχουν έλθει σε ευθεία ρήξη στο
παρελθόν μαζί του. Στοίχημα είναι
να βγουν μπροστά νέα πρόσωπα
που δεν είχαν μέχρι σήμερα ιδιαί-

τερη εμπλοκή με τα πολιτικά δρώ-
μενα. Υπάρχουν, ωστόσο, και πρό-
σωπα που βρίσκονταν στο ΔΗΚΟ,
όπως ο Μαρίνος Κλεάνθους, ο οποί-
ος θα είναι μπροστά και αναλαμ-
βάνει χρέη εκπροσώπου Τύπου,
αλλά και άλλοι όπως ο πρώην πρό-
εδρος της ΝΕΔΗΚ Μιχάλης Γιακου-
μή. Υπενθυμίζεται ότι ο κ. Γιακουμή
βρίσκεται πολύ κοντά στον βου-
λευτή Λάρνακας Γιώργο Προκοπίου
και έχει προσληφθεί προσφάτως
ως επιστημονικός συνεργάτης της
υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων
Βασιλικής Αναστασιάδου. Ενεργό
ρόλο θα έχει ο Γιάννος Λακκοτρύ-
πης, ενώ κρούσεις για ενεργό εμ-
πλοκή στο νέο σχήμα δέχτηκε και
ο πρώην πρόεδρος της ΝΕΔΗΚ
Γιάννης Παναγιώτου. Στο παρα-
σκήνιο, ωστόσο, κινούνται πολλά
πρόσωπα και πρώην στελέχη του
ΔΗΚΟ. Ενδεικτικές και οι αναρτή-
σεις του πρώην μέλους της Κεν-
τρικής Επιτροπής του ΔΗΚΟ Τάκη
Γαβριηλίδη στο facebook, από συ-
νάξεις, με παρόντες τους Μάριο
Καρογιάν Σώτο Σιάλαρο και άλλα
πρόσωπα του ΔΗΚΟ. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η εξαφάνιση του αντιπολιτευόμενου
Σαουδάραβα δημοσιογράφου Τζα-
μάλ Κασικτσί στο προξενείο της
Σαουδικής Αραβίας έφερε αντιμέ-
τωπη την Τουρκία με το αραβικό
βασίλειο. Η Άγκυρα ασκεί κριτική
στο Ριάντ, με το σκεπτικό ότι εμ-
πλέκεται στην εξαφάνιση, ενώ κα-
τηγορεί και τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα, με το σκεπτικό ότι πα-
ρείχαν «διευκολύνσεις» στους δο-
λοφόνους που στάλθηκαν από τη
Σαουδική Αραβία στην Κωνσταν-
τινούπολη. Τις προηγούμενες ημέ-
ρες, οι τουρκικές αρχές εντατικο-
ποιούσαν τις προσπάθειές τους για
τον εντοπισμό του Σαουδάραβα
δημοσιογράφου. Στην όλη υπόθεση
πλέον εμπλέκονται διεθνείς παρά-
γοντες, με τον Πρόεδρο των ΗΠΑ
Ντόναλντ Τραμπ να ζητάει εξηγή-
σεις από το Ριάντ για την όλη υπό-
θεση. Ανεξάρτητα από την τροπή
των εξελίξεων, το σίγουρο είναι
ότι το βιογραφικό σημείωμα του
δημοσιογράφου και η ένταση στον
άξονα Τουρκίας-Σαουδαικής Αρα-
βίας, ρίχνουν φως στην αναμέτρη-
ση που απασχολεί τον μουσουλ-
μανικό κόσμο. 

Μέλος του κατεστημένου 
Το βιογραφικό του δημοσιογρά-

φου περιλαμβάνει εντυπωσιακά
σημεία. Από το 1980 μέχρι και την
προηγούμενη δεκαετία, βρέθηκε
στο τιμόνι ΜΜΕ που ελέγχονται
από τη βασιλική οικογένεια της
Σαουδικής Αραβίας, ανέπτυξε στε-
νές σχέσεις με τα ανάκτορα και
σύμφωνα με σειρά δημοσιευμάτων,
συνεργάστηκε με τις μυστικές υπη-
ρεσίες. Τη δεκαετία του 1990, επι-
σκέφθηκε περιοχές όπως το Αφ-
γανιστάν, την Αλγερία και το Σου-
δάν, με την υποστήριξη της κυ-

βέρνησης της Σαουδικής Αραβίας.
Εκείνη την περίοδο συναντήθηκε
και είχε «φιλικές συνομιλίες» με
τον αρχηγό της Αλ Κάιντα, Οζάμα
Μπιν Λάντεν. Τότε το συντηρητικό
κίνημα της Τουρκίας διατηρούσε
στενούς δεσμούς με τη Σαουδική
Αραβία εφόσον στελέχη του κυ-
βερνώντος κόμματος έζησαν και
σπούδασαν εκεί. Τη δεκαετία του
1990, γνωστός κεμαλιστής δημο-
σιογράφος, ο Ουγούρ Μουμτζού,
έφερε στο προσκήνιο τους δεσμούς
του τουρκικού συντηρητικού κι-
νήματος με τη Σαουδική Αραβία,
και την εμπλοκή στα εσωτερικά
πολιτικά δρώμενα της Τουρκίας.
Στον απόηχο αυτών των αποκαλύ-
ψεων, ο Μουμτζού έχασε τη ζωή
του σε βομβιστική επίθεση. 

Η 11η Σεπτεμβρίου 
Η 11η Σεπτεμβρίου 2001 είχε

ως αποτέλεσμα σειρά σαρωτικών
εξελίξεων στον μουσουλμανικό κό-
σμο, στη Σαουδική Αραβία, στη
ζωή του Κασικτσί και στην Τουρκία.
Ο Κασικτσί περνά στις τάξεις του
στρατοπέδου των μεταρρυθμίσεων
και εξαπολύει επιθέσεις κατά του
θρησκευτικού και πολιτικού κατε-
στημένου της χώρας του, που δεν
διαχωρίζει τις θέσεις του από τους
εξτρεμιστές της Αλ Κάιντα. Την
ίδια περίοδο, τα σκαλιά της εξουσίας
στην Τουρκία ανεβαίνει το Κόμμα

Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ),
το οποίο φιλοδοξεί να προβάλει τη
δική του «μουσουλμανοδημοκρα-
τική» εκδοχή του Ισλάμ. Ο Κασικτσί
τάσσεται υπέρ κοινωνικών και πο-
λιτικών μεταρρυθμίσεων, τις οποίες
στην Τουρκία δρομολογεί με ζήλο
κατά την περίοδο 2003-2010, με
την υποστήριξη ξένων και ντόπιων
συμμάχων, η κυβέρνηση του ΑΚΡ.
Στη Σαουδική Αραβία, εκφράζοντας
προβληματισμό για το μέλλον της
οικονομίας της χώρας του, ο Κασι-
κτσί φτάνει στο σημείο να προτείνει
ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις που
συμπεριλαμβάνουν και την πρότα-
ση της απομάκρυνσης όλων των
ξένων εργατών από τη χώρα. 

Η Αραβική Άνοιξη 
Οι δρόμοι της σύγχρονης Τουρ-

κίας και του Κασικτσί χωρίζουν με

το στρατόπεδο των μεταρρυθμι-
στών την περίοδο της Αραβικής
Άνοιξης. Ο Κασικτσί, οι ομοϊδεάτες
του, σε ολόκληρο τον αραβικό κό-
σμο και η Τουρκία μετατρέπονται
σε ένθερμους υποστηρικτές του
Κινήματος των Αδελφών Μουσουλ-
μάνων. Το Ριάντ και οι σύμμαχοί
του, ωστόσο, έχουν διαφορετική
άποψη.

Σε μια περίοδο που οι πληθυ-
σμιακοί ρυθμοί ανάπτυξης του μου-
σουλμανικού κόσμου παρουσιάζουν
εντυπωσιακή εικόνα, οι κυβερνή-
σεις των ολοκληρωτικών αραβικών
καθεστώτων προβληματίζονται για
την περίοδο που θα ακολουθήσει
το τέλος των κερδών από το πε-
τρέλαιο. Έτσι η νέα γενιά της μο-
ναρχίας της Σαουδικής Αραβίας
προβάλλει ένα είδος «ελεγχόμενης
μεταρρύθμισης» με το στρατόπεδο

των μεταρρυθμιστών να τρέχει να
προλάβει τις εξελίξεις, προβάλλον-
τας το «Σχέδιο 2030», το οποίο βα-
σίζεται στο όραμα μιας Σαουδικής
Αραβίας, με σταδιακή απεξάρτηση
από το πετρέλαιο και μετεξέλιξη
σε μια πολυδιάστατη οικονομία
και πυρηνική δύναμη.

Το σχέδιο πλαισιώνεται με κύ-
ματα διώξεων κατά της αντιπολί-
τευσης, και η κυβέρνηση της Σα-
ουδικής Αραβίας στέλνει το 2017-
2018, χιλιάδες ακτιβιστές και εκ-
πρόσωπους της αντιπολίτευσης
είτε στις φυλακές είτε στην εξορία.
Τότε, τον δρόμο της εξορίας τραβά
και ο Κασικτσί. Η δε Τουρκία προ-
σεγγίζει με οργή τα σχέδια της Σα-
ουδικής Αραβίας για ολόκληρη την
περιοχή και δεν βλέπει με καλό
μάτι το φλερτ της νέας κυβέρνησης
του βασιλείου με την ηγεσία του
Ντόναλντ Τραμπ. 

Πολυδιάστατη αναμέτρηση
Τουρκία - Κατάρ - Αδελφοί Μου-

σουλμάνοι και αραβικές μοναρχίες
αναμετριούνται σήμερα σε διάφορα
πεδία της Μέσης Ανατολής και της
Αφρικής. Σε σειρά ζητημάτων, τα
δύο στρατόπεδα προβάλλουν συγ-
κρουόμενες απόψεις. Οι αραβικές
επαρχίες στον 21ο αιώνα προσεγ-
γίζουν ως ύψιστη απειλή για τη
σταθερότητα της περιοχής τις φι-
λοδοξίες του σιιτικού Ιράν. Στο
πλαίσιο αυτού του προβληματι-
σμού, οι μοναρχίες «τιμωρούν» το
Κατάρ, το οποίο δεν διακόπτει τις
σχέσεις του με το Ιράν και επιβάλ-
λουν κυρώσεις.

Η Σαουδική Αραβία αυτό το διά-
στημα μελετά σχέδιο για τη φυσική
αποκοπή του Κατάρ από την Αρα-
βική Χερσόνησο και τη μετατροπή
του σε νησί με μια νέα διώρυγα. Η
Τουρκία αντιστέκεται σε τέτοιου
είδους σχέδια, παρέχοντας πολύ-

τιμη υποστήριξη και αμυντική κά-
λυψη στο Κατάρ. Πρόσφατα η Άγ-
κυρα δημιούργησε μια στρατιωτική
βάση που βρίσκεται στα περίχωρα
της Ντόχα.

Τα δύο στρατόπεδα συγκρούον-
ται και στη Συρία. Η ηγεσία Τραμπ
ζητάει από τη Σαουδική Αραβία να
χρηματοδοτήσει δικές της πρωτο-
βουλίες, οι οποίες δεν βρίσκουν
σύμφωνη την Άγκυρα. Σύγκρουση
συμφερόντων παρατηρείται και
στο «μέτωπο» της Λιβύης, όπου
Τουρκία και Κατάρ υποστηρίζουν
μη αναγνωρισμένη κυβέρνηση της
χώρας, την οποία καταπολεμούν
δυνάμεις που υποστηρίζονται από
την Αίγυπτο, τα Εμιράτα και τους
συμμάχους τους. 

Η αναμέτρηση λαμβάνει δια-
στάσεις και στην Παλαιστίνη, με
τον άξονα Εμιράτων-Αιγύπτου να
επιχειρούν να φέρουν κοντά τη
Χαμάς με την Παλαιστινιακή Διοί-
κηση και την Τουρκία να προσεγ-
γίζει την Χαμάς με βάση τα δικά
της συμφέροντα. Παρόμοια είναι
και η εικόνα που επικρατεί στο
Σουδάν και στη Σομαλία. Σε αυτές
τις χώρες, η Τουρκία προχωράει
σε επενδύσεις, εντυπωσιακά έργα
και ανάπτυξη στρατιωτικών βάσε-
ων, γεγονός που προβληματίζει τις
αραβικές μοναρχίες, κυρίως για
την παρασκηνιακή παροχή υπο-
στήριξης στο Κίνημα των Αδελφών
Μουσουλμάνων. 

Τέλος, θα πρέπει να υπογραμ-
μιστεί ότι η Τουρκία εξακολουθεί
να θεωρεί ότι οι αραβικές μοναρχίες
υποστήριξαν το πρόσφατο αποτυ-
χημένο πραξικόπημα. Στην περί-
πτωση του πραξικοπήματος της
Αιγύπτου, η τουρκική πλευρά ασκεί
κριτική στις αραβικές μοναρχίες
με το σκεπτικό ότι ανέτρεψαν την
πρώτη, δημοκρατικά εκλεγμένη
κυβέρνηση της χώρας.

Πίσω από την εξαφάνιση ενός δημοσιογράφου
Ξεπερνούν τα όρια ενός σύγχρονου κατασκοπευτικού και διπλωματικού θρίλερ όσα γίνονται με τον Τζαμάλ Κασικτσί

Ο Κασικτσί, οι ομοϊδεάτες του σε ολόκληρο τον αραβικό κόσμο και η Τουρκία
μετατρέπονται σε ένθερμους υποστηρικτές του Κινήματος των Αδελφών
Μουσουλμάνων. Το Ριάντ και οι σύμμαχοί του, έχουν διαφορετική άποψη.

<<<<<<

Βρέθηκε στο τιμόνι ΜΜΕ
που ελέγχονται από τη
βασιλική οικογένεια της
Σαουδικής Αραβίας και
σύμφωνα με δημοσιεύ-
ματα, συνεργάστηκε με
τις μυστικές υπηρεσίες.

Στοχεύει στο νέο
Κέντρο ο Καρογιάν
Βλέπει κυρίως βουλευτικές, ενώ το πρώτο τρίμηνο
του 2019 θα πραγματοποιηθεί το ιδρυτικό συνέδριο

Δίπλα στον Πρόεδρο; 

Το μεγάλο ερώτημα είναι κατά
πόσο η Δημοκρατική Παράταξη
θα «συγκυβερνά» ή αν θα βρί-
σκεται απέναντι από τον Νίκο
Αναστασιάδη. Όπως είναι γνω-
στό αρκετά πρώην στελέχη του
ΔΗΚΟ που βρίσκονται κοντά
στον Μάριο Καρογιάν και απέ-
ναντι από την πολιτική του Νικό-
λα Παπαδόπουλου, όπως οι
Πάλμας, Κενεβέζος, Φωτίου
βρίσκονται αυτή τη στιγμή στο
κυβερνητικό σχήμα. Και δεν εί-
ναι οι μόνοι, καθώς αρκετά πρό-
σωπα που πρόσκεινται στον
πρώην πρόεδρο της Βουλής βρί-
σκονται σε θέσεις κλειδιά, τόσο
σε ημικρατικούς οργανισμούς
όσο και σε ψηλές κυβερνητικές
θέσεις. Κάτι το οποίο προκαλεί,
όπως λένε συναγερμικές πηγές,
τη δυσφορία της Πινδάρου. Πέ-
ραν όμως των στενών σχέσεων
που υπάρχουν με τον Λόφο και
την παρασκηνιακή στήριξη του
Προέδρου στο νέο εγχείρημα, η
Δημοκρατική Παράταξη δεν
προτίθεται, όπως αναφέρουν
πηγές, να συμπορευθεί πλήρως
με την κυβέρνηση Αναστασιάδη,
έχοντας αρκετές διαφωνίες στα
της οικονομίας και σε ζητήματα
εσωτερικής διακυβέρνησης.
Στόχος του νέου σχήματος είναι
να βρίσκεται κοντά και στον Δη-
μοκρατικό Συναγερμό όσο και
στο ΑΚΕΛ. Άλλωστε, ο Μάριος
Καρογιάν εξακολουθεί να διατη-
ρεί άριστες σχέσεις με τον Άν-
τρο Κυπριανού, θέλοντας να
κρατήσει όλες τις πόρτες συνερ-
γασίας ανοικτές.  

Ο Μάριος Καρογιάν θέλει να κρατήσει ανοικτές πόρτες και με το Προεδρικό και με το ΑΚΕΛ, επιδιώκοντας να αναβιώ-
σει ο ρόλος του Κέντρου.<<<<<<

Στο παρασκήνιο εργά-
ζονται για το στήσιμο
πρώην στελέχη του
ΔΗΚΟ, ωστόσο, δεν θα
έχουν ενεργό ρόλο σε μία
προσπάθεια να απο-
φευχθεί η όποια διασύν-
δεση με το αντιΔΗΚΟ.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Έντονα πικραμένος από τα σενάρια
διαδοχής του, το τελευταίο διάστη-
μα, εμφανίζεται ο Αρχιεπίσκοπος
Χρυσόστομος Β΄. Σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο Μακαριότατος κα-
τηγορηματικά δηλώνει πως όσο
του το επιτρέπει η υγεία του, θα
υπηρετεί την Εκκλησία. Τοποθε-
τείται χωρίς υπεκφυγές για τα προ-
βλήματα υγείας του, ενώ αποκαλύ-
πτει τον πολιτικό, που κατά τον
ίδιο μπορεί να λύσει το Κυπριακό.
–Σε 23 μέρες συμπληρώνετε δώ-
δεκα χρόνια στον πηδάλιο της
Εκκλησίας του Αποστόλου Βαρ-
νάβα. Αυτά που είχατε κατά νου
έχουν πραγματοποιηθεί;

–Όσα είχα κατά νου να κάνω τα
έχω κάνει. Εκείνο που δεν κατάφερα
να ολοκληρώσω είναι το Κεντρικό
Ταμείο Μισθοδοσίας Κλήρου, το
οποίο το προικοδότησα, αλλά δεν
είχα υπολογίσει την οικονομική
κρίση του 2013, την κατάρρευση
της Τράπεζας Κύπρου και άλλων
τραπεζών, τον μηδενισμό του κε-
φαλαίου και εισοδήματος που προ-
οριζόταν για το Ταμείο. Έτσι η Αρ-
χιεπισκοπή προσφέρει με πολύ αγά-
πη το ποσό που απαιτείται. Θα κάνω
όμως επένδυση και θα πάρω ομό-
φωνη απόφαση από την Ιερά Σύ-
νοδο, ούτως ώστε ο εκάστοτε Αρ-
χιεπίσκοπος να είναι υποχρεωμένος
να καταβάλει αυτό το εισόδημα και
μόνο διά ομοφώνου αποφάσεως
της Συνόδου να μπορεί να το κα-
ταργήσει, που δεν θα είναι εύκολο.
Το ίδιο έχω κάνει και με τη Θεολο-
γική Σχολή. 
–Ο καθεδρικός ναός είναι έργο
ζωής για εσάς;

–Βέβαια, γιατί και ο αείμνηστος
ο Μακάριος ήθελε να ανεγείρει κα-
θεδρικό και ο Χρυσόστομος Α΄. Ο
μεν Μακάριος έφυγε πρόωρα, τον
δε Χρυσόστομο Α΄ δεν τον βοηθού-
σε η μνήμη του, τα τελευταία δέκα
χρόνια.
–Τα έργα που έχουν ξεκινήσει
πότε θα ολοκληρωθούν;

–Πιστεύω ότι το 2020 ο ναός θα
είναι έτοιμος.
–Η εκλογή σας το 2006 έφερε
την ηρεμία στους κόλπους της
ιεραρχίας;

–Ασφαλώς, γιατί εργάσθηκα
προς αυτή την κατεύθυνση. Η ηρε-
μία δεν ήλθε μόνη της. Πρώτος εγώ
επεδίωξα το ήρεμο κλίμα εντός της
Εκκλησίας. Για να πετύχει κάτι η
Εκκλησία πρέπει να υπάρχει αλλη-
λοκατανόηση, αγάπη, ομόνοια και
άπαντες να εργάζονται προς μια
κατεύθυνση. Αν ο ένας κτίζει και
ο άλλος χαλά δεν έχουμε προοπτική
και πρόοδο. Μπορώ να πω ότι έχουν
εργασθεί, και οι υπόλοιποι αδελφοί
και πετύχαμε αρκετά.
–Είναι κάτι που σας φοβίζει για

το μέλλον της Εκκλησίας; Ανη-
συχείτε για την αυτονομία της
ή την ταυτότητα της από επιρ-
ροές εκτός Κύπρου;

–Δεν ανησυχώ γιατί η Εκκλησία
είναι θείο καθίδρυμα, δεν είναι αν-
θρώπινο κατασκεύασμα. Τη σκέπει
ο Θεός, αυτός κατευθύνει την Εκ-
κλησία του. Πολλές φορές νομίζουμε
ότι εμείς οι άνθρωποι την παγι-
δεύουμε αλλά αυτό τις περισσότερες
φορές είναι και το λάθος μας. Νο-
μίζουμε, όμως ο Θεός τα κανονίζει. 
–Ισχύει ότι το ρωσικό στοιχείο
προσπαθεί να θέσει υπό την
επιρροή της την Εκκλησία της
Κύπρου;

–Όχι. Αυτό δεν ανταποκρίνεται
στην αλήθεια. Δεν υπάρχει κάτι τέ-
τοιο. Όλοι μας, την Εκκλησία μας
την αγαπούμε και θέλουμε την ανε-
ξαρτησία της, την αυτονομία της,
την ουδετερότητά της. Είμαστε μια
Εκκλησία καλά οργανωμένη, μέσα
στην ορθόδοξο οικογένεια έχουμε
περίοπτη θέση. Μπορεί να είμαστε

μικρή, αλλά είμαστε νοικοκυρεμένη
Εκκλησία. Ο λαός μας είναι υπέρο-
χος λαός, θρησκευόμενος και παρά
τα μειονεκτήματά μας, έναντι των
άλλων μπορώ να πω ότι είμαστε
επίγειοι άγγελοι. Μου δόθηκε η ευ-
καιρία στις πανορθοδόξους διασκέ-
ψεις να το διαπιστώσω, έβλεπα και
τα μειονεκτήματα των άλλων. Έχου-
με μια τεράστια παράδοση στην
Κύπρο και έχουμε στην καμπούρα
μας, 20 αιώνες χριστιανισμού. Εί-
μαστε Εκκλησία αρχαιότατη, έχουμε
αποστολικότητα, έχουμε αγιότητα
βίου. Μετείχαμε όλων των Οικου-
μενικών Συνόδων, είμαστε η μο-
ναδική Εκκλησία που το αυτοκέ-
φαλό της προέρχεται από Οικου-
μενική Σύνοδο. Των υπολοίπων το
αυτοκέφαλο προέρχεται από το Οι-
κουμενικό Πατριαρχείο.
–Πώς αντιμετωπίζει η Εκκλησία
της Κύπρου τη διαμάχη Οικου-
μενικού με Πατριαρχείο Μόσχας;

–Νομίζω πρέπει να επέμβουμε
όλοι και εγώ θα ήθελα, αν ήταν δυ-

νατόν, να επενέβαινε σύσσωμη η
Ορθοδοξία για να δώσουν μια λύση,
διότι μόνοι τους, ο Κωνσταντινου-
πόλεως με τη Μόσχα δεν πρόκειται
να τα βρουν. Και αυτοί που θα την
πληρώσουν είναι οι πιστοί, Ορθό-
δοξοι Χριστιανοί της Ουκρανίας.
–Μεσούσης της δοκιμασίας, σας
πέρασε από το μυαλό να απο-
συρθείτε από τον αρχιεπισκο-
πικό θώκο;

–Να σας πως, δεν εξαρτάται από
μένα. Πρώτα-πρώτα έχουμε ένα
καταστατικό και εξαρτάται από
τον λαό για να αναδείξει το τρι-
πρόσωπο και εξαρτάται από τη Σύ-
νοδο ποιον θα εκλέξει από τους
τρεις. Και αυτό γίνεται όταν δεν
υπάρχει ο Αρχιεπίσκοπος. Μπορεί
ο Αρχιεπίσκοπος να παραιτηθεί
και πάει στη γωνιά, όμως δεν θα
έχει πλέον λόγο. Λόγο έχει ο τοπο-
τηρητής. Όσο μπορώ να υπηρετώ
την Εκκλησία θα την υπηρετώ, και
στην παρούσα κατάσταση, μιας
και χτίζουμε τον νέο καθεδρικό

ναό, δεν επρόκειτο να υποβάλω
παραίτηση, γιατί θέλω να τον δω
τελειωμένο. Και επειδή, ναι μεν
χτίσαμε τη Θεολογική Σχολή και
λειτουργεί για τέταρτο χρόνο, δεν
έχω κάνει τη μεγάλη βιβλιοθήκη
και την αίθουσα τελετών, θα ήθελα,
αν μου το επιτρέπει η υγεία μου,
να μην αφήσω εκκρεμότητες. Ευελ-
πιστώ σε δύο χρόνια όλα να είναι
έτοιμα. Επιπλέον θέλω να ανοίξω
και τη Θεολογική Σχολή και σε άλ-
λες ορθόδοξες Εκκλησίες και ειδι-
κότερα στις σλαβικές. 
–Σας ενοχλεί ότι σε κάποιους
κύκλους η κατάσταση της υγείας
προκάλεσε σενάρια διαδοχής
σας;

–Τα έχω ακούσει. Μου προκά-
λεσαν θλίψη, διότι κάποιοι έμειναν
μικροί. Αυτές είναι μικρότητες, δεν
αξίζει τον κόπο να ασχολείται κα-
νείς. Την Εκκλησία δεν πρέπει να
την κατεβάζουμε χαμηλά, πρέπει
να την κρατούμε ψηλά. Αυτά δεν
τα κανονίζουν οι άνθρωποι.

Oσο μπορώ να υπηρετώ
την Εκκλησία θα την
υπηρετώ, και στην
παρούσα κατάσταση,
μιας και χτίζουμε τον 
νέο καθεδρικό ναό, δεν
επρόκειτο να υποβάλω
παραίτηση, γιατί θέλω
να τον δω τελειωμένο.

Ο ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ Β́  ΣΤΗΝ «Κ»

Μου προκαλούν θλίψη τα σενάρια διαδοχής 
Ο Μακαριότατος μιλάει για τη δοκιμασία με την υγεία του, τη μετάβασή του στο Λονδίνο για θεραπεία και τη χαλαρή ομοσπονδία

–Πώς βλέπετε αυτή τη φιλολογία
που υπάρχει με τη χαλαρή Ομο-
σπονδία;

–Νομίζω πως είναι μερικές προ-
σπάθειες του Προέδρου και άλλων
που ήθελαν να δώσουν μια λύση
στο κυπριακό πρόβλημα. Όλοι οι
διπλωμάτες και κυρίως ευρωπαίοι,
που πέρασαν από το γραφείο μου
άκουσαν από το στόμα μου πως το
Κυπριακό ξεκίνησε από την αρρω-
στημένη φιλοσοφία του Ντενκτάς
να κάνει τουρκικό κράτος στην Κύ-
προ. Ήταν μια αρρωστημένη φιλο-
σοφία. Έκανε τουρκικό κράτος στην
Κύπρο αλλά είναι ψευδοκράτος, δεν
εξασφάλισε αναγνώριση. Αυτό και
οι Τ/κ και η Τουρκία το κρατούν ως
σημαία, η Τουρκία θέλει όλη την
Κύπρο. Η Ευρώπη δεν το θέλει γιατί
δεν μπορεί να γίνει τουρκικό κράτος
και δεν πιστεύω ότι μπορεί να γίνει
ομοσπονδία χαλαρή. Μέχρι τώρα
δεν πίστευα ότι μπορεί να υπάρξει
λύσης, με αυτή τη νοοτροπία της
Τουρκίας και των πλείστων Τ/κ, κυ-
ρίως νεαρών. Τώρα πού θα βγει αυτό
δεν μπορώ να ξέρω.
–Μπορεί να δώσει λύση η χαλαρή
ομοσπονδία;

–Πιστεύω ότι για πρώτη φορά
η Τουρκία πάει λάθος. Ήταν πολύ
προσεκτική στην εξωτερική της
πολιτική. Αυτή τη στιγμή η Αμερική
έχει έναν Πρόεδρο που δεν είναι
πολιτικός, είναι τεχνοκράτης και
εάν κρίνω από το πώς έλυσε το πρό-
βλημα με τον Κιμ (Βόρεια Κορέα)
με τους πυραύλους και τα πυρηνικά
του, που κόμπιαζε ότι θα βάλει σε
τάξη την υπερδύναμη που λέγεται
Αμερική, μέσα σε λίγο χρονικό διά-
στημα το τακτοποίησε. 
–Με τον ίδιο τρόπο μπορεί να
τακτοποιηθεί και η Τουρκία;

–Για πρώτη φορά πίστεψα πως
μπορεί να λυθεί το Κυπριακό. Μόνο
με αυτό τον τρόπο μπορεί κατά τη
γνώμη μου, να λυθεί το Κυπριακό.
Εάν ο Τραμπ ενημερωθεί σωστά
και αποφασίσει να δώσει λύση, πι-
στεύω πως είναι ο μοναδικός ανά
τον κόσμο που μπορεί να επιβάλλει
λύση του Κυπριακού. Και να μη ρω-
τήσει κανένα. Διαφορετικά δεν πρό-
κειται να τα βρούμε τόσο εύκολα
με τους Τούρκους. Είναι θέση δική
μας και της Ελλάδας ότι οι εγγυήσεις
θα καταργηθούν. Πιστεύετε πως η
Τουρκία με τον Ερντογάν μπορεί

να δεχθεί αποχώρηση τουρκικών
στρατευμάτων και να μην έχει εγ-
γυήσεις; Εγώ δεν το πιστεύω. Μόνο
με μια δυναμική επέμβαση της Αμε-
ρικής να λυθεί..
–Επέμβαση διπλωματική;

–Διπλωματική και ακόμα με απει-
λή, στρατιωτική.
–Εάν δεν συμβεί αυτό που λέτε
και με τα σημερινά δεδομένα
πού πάει το Κυπριακό;

–Όπως πήγαινε εδώ και μισό
αιώνα, διότι ο Τούρκος θέλει την
Κύπρο και αυτό πρέπει να το κα-
ταλάβουμε. Ε, δεν θα του τη δώ-
σουμε γιατί έτσι θέλει. Γι’ αυτό λέω
ότι η αρρωστημένη φιλοσοφία του
Ντενκτάς, ταλαιπωρεί εμάς αλλά
και τους Τ/κ. Οι μισοί έφυγαν από
την Κύπρο. Και από εμάς έφυγαν
πρόσφυγες.
–Με τα οικονομικά η Εκκλησία
πώς είναι;

–Δόξα τω Θεώ πάμε πολύ καλά.
Εκεί που χάσαμε τη μισή επένδυσή
μας, με τις τράπεζες, ευτυχώς είχαμε
τα ξενοδοχεία και σιγά-σιγά βρή-
καμε τον δρόμο μας. Περάσαμε
εφιαλτικές μέρες αλλά τώρα είμαστε
σε θέση να κάνουμε επενδύσεις
και πιστεύω πως σε τρία χρόνια θα
φθάσουμε στο σημείο που ήμασταν
πριν από την κρίση.
–Επιστροφή επενδυτικά στις
τράπεζες;

–Όχι. Τουλάχιστον όσο είμαι εγώ
Αρχιεπίσκοπος δεν πρόκειται να
υπάρξει ένα τέτοιο ενδεχόμενο.
–Με την παραχώρηση του TV
ONE η Εκκλησία τερματίζει τις
προσπάθειες, δραστηριότητας

στον χώρο της τηλεόρασης;
–Εγώ ήμουν πάντοτε αντίθετος

και θερμοπαρακαλούσα τον αεί-
μνηστο τον Χρυσόστομο Α΄, αντί
καναλιού να κάνουμε Θεολογική
Σχολή. Δυστυχώς δεν με άκουσε,
είχε διαφωνήσει τότε με τον μα-
καρίτη τον Σπύρο Κυπριανού και
ήθελε να κάνει τηλεόραση. Τώρα,
πόσα έξοδα κάναμε ένας Θεός το
ξέρει. Πληρώναμε και θα συνεχί-
σουμε να πληρώνουμε για αρκετό
καιρό, γιατί υπάρχουν χρέη. Δεν
ήθελα να κλείσω το κανάλι για να
μην έχαναν οι εργαζόμενοι τη δου-
λειά τους.
–Η εργασία τους είναι διασφα-
λισμένη;

–Ναι. Δίνοντας το κανάλι στον
Σωκράτη Χάσικο του είπα πως εκεί-
νο που ήθελα ήταν να μην απολυ-
θούν οι εργαζόμενοι. Συμφώνησε
μαζί μου, αλλά μου είπε πως εκείνοι
που δεν κάνουν τη δουλειά τους
θα φύγουν.
–Το κανάλι το είχε ζητήσει και
ο Ιβάν Σαββίδης. Γιατί τον απορ-
ρίψατε;

–Μου το είχαν ζητήσει τρεις. Η
καλύτερη ήταν του κ. Χάσικου.

Μου προκάλεσαν 
θλίψη (τα σενάρια
διαδοχής) διότι κάποιοι
έμειναν μικροί. 
Αυτές είναι μικρότητες, 
δεν αξίζει τον κόπο 
να ασχολείται κανείς. 
Την Εκκλησία δεν πρέπει
να την κατεβάζουμε
χαμηλά, πρέπει 
να την κρατάμε ψηλά.

–Τελευταία είχατε μια προσωπική
δοκιμασία με την υγεία σας. Έχετε
να πείτε κάτι στους πιστούς;
–Δόξα τω Θεώ είμαι καλά. Πήγα
για μια εξέταση ρουτίνας και
εκεί οι γιατροί μου είπαν ότι
χρειάζεται να υποβληθώ σε
χειρουργική επέμβαση. Τους
απάντησα πως δεν θα φύγω
από την κλινική και επιθυμώ να
γίνει άμεσα η επέμβαση. Οι για-
τροί εξεπλάγησαν. Τους απάν-
τησα πως εγώ είμαι άλλης σχο-
λής, το γοργόν και χάρη έχει.
Δεν θέλεις να μιλήσεις στους
δικούς σου, με ρώτησαν; Όχι,
τους απάντησα. Εκείνο που θέ-
λω, συμπλήρωσα, είναι να γίνει
η επέμβαση σήμερα και οι για-
τροί που θα με χειρουργήσουν
μόλις ολοκληρωθεί η επέμβα-
ση, τους εξουσιοδοτώ να ανα-
κοινώσουν επ’ ακριβώς στον
λαό τι έχω, γιατί πιστεύω ότι
δεν ανήκω μόνο στον εαυτό
μου αλλά στον λαό. Μου είπαν
πως αυτό που εντοπίσθηκε εί-
ναι διαχειρίσιμο. Όταν έγινε η
επέμβαση εντόπισαν στο συκώ-
τι δύο μικρά καρκινικά ογκίδια,
τα οποία με τις χημειοθεραπεί-
ες σμίκρυναν. Τα υπολείμματα
πρέπει να αφαιρεθούν. Γι’ αυτό
από αύριο θα είμαι στο Λονδίνο
για αφαίρεση των υπολειμμά-
των, χειρουργικά με λαπαρο-
σκοπική μέθοδο. Είναι εξειδι-
κευμένο κέντρο και θέλω να πι-
στεύω πως όλα θα εξελιχθούν
ομαλά. Τις ελπίδες μας τις ενα-
ποθέτουμε πάντα στον Θεό,
εγώ αισθάνομαι καλά και όταν
έκανα τις χημειοθεραπείες
μπορώ να πω πως ελάχιστες
παρενέργειες ένιωσα. Συνέχι-
σα και συνεχίζω κανονικά το κα-
θημερινό πρόγραμμά μου. 
–Μακαριότατε σας ευχαριστώ πο-
λύ, και σας εύχομαι να επιστρέψετε
δυνατότερος.
–Πιστεύω ότι ο Θεός μας αγαπά
παραπάνω του κανονικού και
θα πάω καλά και θα έλθω καλύ-
τερα.

«Θα επιστρέψω
γερός και δυνατός
από το Λονδίνο»

Ο Αρχιεπίσκοπος Κύπρου σε μια εξομολόγηση καρδιάς στην «Κ» μιλάει για όλους και για όλα. Στα του εθνικού ζητήματος ο Μακαριότατος θεωρεί πως η χαλα-
ρή Ομοσπονδία δεν θα δώσει λύση, υποστηρίζοντας πως ο μόνος που μπορεί να επιλύσει το Κυπριακό είναι ο Αμερικανός Πρόεδρος.

Μόνο ο Πρόεδρος Τραμπ μπορεί να επιβάλει λύση

Δεν ήθελα να κλείσω το
κανάλι για να μην έχαναν
οι εργαζόμενοι τη δουλειά
τους. Δίνοντας το κανάλι
στον Σωκράτη Χάσικο
του είπα πως εκείνο που
ήθελα ήταν να μην απο-
λυθούν οι εργαζόμενοι. 
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Η δύναμη των βασιλείων
Την ευχή όπως γίνει κατορθωτό να ψηφι-
στούν από τη Βουλή τα νομοσχέδια για εκ-
συγχρονισμό της δημόσιας υπηρεσίας,
ώστε να αλλάξει «η τυραννία που τα βασί-
λεια της δημόσιας υπηρεσίας ασκούν επί
των πολιτών», εξέφρασε ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας, Νίκος Αναστασιάδης προ
ημερών σηκώνοντας και λίγο το φρύδι
του. Χρειάστηκε να περάσουν λίγες μέρες
για να μας αποδείξει την αποφασιστικότη-
τά του να πατάξει την τυραννία, καλώντας
το βασίλειο της δημόσιας υπηρεσίας που
ονομάζεται Γλαύκος Χατζηπέτρου. Πρό-
εδρος σημειώσατε μηδέν, Γλαύκος σημει-
ώσατε δέκα. Και αυτό γιατί όχι μόνο δεν
ίδρωσε το αφτί του δεύτερου για τις με-
ταρρυθμίσεις, αλλά κατάφερε να συζητή-
σει και μονιμοποιήσεις 4.500 δημοσίων
υπαλλήλων. Απόρθητα βασίλεια.

••••
Μετά τη χαλαρή χαλάρωσε
Την περασμένη εβδομάδα ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου προειδοποιούσε για εθνικό τσου-
νάμι, για παράθυρο που κλείνει στο Κυ-
πριακό και έψεγε το ότι ρίξαμε τη διζωνι-
κή, δικοινοτική ομοσπονδία στον κάλαθο
των αχρήστων. Χρειάστηκε να ανοίξει λί-
γες μέρες μετά ο Πρόεδρος το ενδεχόμε-
νο χαλαρής ομοσπονδίας στο Εθνικό Συμ-
βούλιο της Δευτέρας για να χαλαρώσει λί-
γο ο συναγερμικός πρόεδρος. Και χαλα-
ρός φαίνεται πως πήγε στις Βρυξέλλες.
Τόσο ευδιάθετος ήταν που οι καθημερινές
προειδοποιήσεις μετατράπηκαν σε διαδι-
κτυακοί αυτοσαρκασμοί για το ύψος του
σε σχέση με τους ξένους και δίμετρους
αξιωματούχους και παράγοντες. Πολλοί
παρατήρησαν πως το χιούμορ ήταν ίδιον
του ιδρυτικού ηγέτη της παράταξης Γλαύ-
κου Κληρίδη. Παρατήρηση που, όπως μα-
θαίνει η στήλη, έκανε τον συναγερμικό
πρόεδρο να αναθαρρήσει ακόμη παραπά-
νω για το 2023, καθώς χιούμορ και προ-
εδρία πάνε μαζί. 

••••
Το νέο δίδυμο
Πάντως, όσο ο Αβέρωφ έκανε επαφές
στις Βρυξέλλες, στο Προεδρικό συζητεί-
ται εντόνως η σχέση που απέκτησε  με
τον Κουντρέτ Όζερσαϊ. Οι δύο άνδρες τα
είπαν στη Νέα Υόρκη με καφέ «αμερικά-
νο» και λίγες μέρες αργότερα μετά δεί-
πνου στον Κορμακίτη. Ήδη πηγές θεω-
ρούν πως οι επαφές του με τον Όζερσαϊ
δεν θα του βγουν σε καλό, δεδομένου ότι
ο τελευταίος μιλάει εδώ και καιρό για βε-
λούδινο διαζύγιο. Πάντως, ο Ιανός μαθαί-

νει πως ο κ. Νεοφύτου προτιμάει να μιλά-
ει με τον επόμενο ηγέτη των Τ/κ, καθώς,
όπως ο ίδιος εκτιμά, ο Ακιντζί αποτελεί
πλέον παρελθόν.

••••
Στον Εζεκία ο Νικόλας
110 χρόνια μετά την γέννηση του  Εζεκία
Παπαϊωάννου το ΑΚΕΛ τίμησε τη μνήμη
του. Ο μόνος πολιτικός αρχηγός που βρέ-
θηκε στην εκδήλωση για να τιμήσει τον
ηγέτη της Αριστεράς ήταν ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος. Δεδομέ-
νου ότι ο Εζεκίας ήταν υπέρ των συνεργα-
σιών με το Κέντρο, να θεωρήσουμε την
παρουσία σημειολογική και πως στην ου-
σία κάτι ψήνεται μεταξύ ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ;

••••

Ο Πλουτής; 
Με αφορμή την τίμηση του Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου, ο Ιανός διερωτάται. Ο Πλουτής
Σέρβας παίζει να αναγνωριστεί ποτέ ως
ηγέτης του κόμματος ή θα συνεχίσει να
αποτελεί το πρόσωπο για το οποίο όλοι
ανεξαιρέτως θα σφυρίζουν αμήχανα στο
κόμμα;   

••••
Τέλος η σύμπλευση
Το σίγουρο είναι πως μετά και τη φημο-
λογία περί χαλαρής ομοσπονδίας, το
αφήγημα του ΔΗΣΑΚΕΛ θα μπει στον πά-
γο για πολύ καιρό. Καθόλου τυχαίο ότι ο
Άντρος Κυπριανού χαρακτήρισε κατα-
στροφική τη λύση χαλαρής ομοσπονδίας.
Μπροστά βγήκαν και οι πιο «σκληροί»
του ΑΚΕΛ, Άριστος Δαμιανού και Χρίστος

Χριστοφίδης, οι οποίοι προειδοποίησαν
για τους διχοτομικούς κινδύνους της χα-
λαρής ομοσπονδίας. Ο κ. Χριστοφίδης
φρόντισε να επαναφέρει και τις δηλώ-
σεις του Άντρου Κυπριανού το 2012, ο
οποίος προειδοποιούσε πως η χαλαρή
ομοσπονδία που θα προσπαθήσει «να
σερβίρει ο Νίκος Αναστασιάδης» θα οδη-
γήσουν στην διχοτόμηση.   

••••
Στο κάδρο ο Κεττής
Το ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών βλέπει
το κόμμα της Αριστεράς. Ήδη εδώ και και-
ρό φημολογείται πως το κόμμα ψάχνει
πρόσωπο από τον χώρο της Κεντροαριστε-
ράς για να ενισχύσει το ψηφοδέλτιο. Ο Ια-
νός μαθαίνει πως ένα από τα πρόσωπα
που ακούγονται είναι αυτό του επικεφα-

λής του ευρωπαϊκού κοινοβουλίου στην
Κύπρο Αντρέα Κεττή. Το αν θα ισχύσει τε-
λικώς είναι ένα ζήτημα ανοικτό. 

••••
Άρχισε ο Καρογιάν
Ο Καρογιάν προχωράει δυναμικά στην ορ-
γάνωση της Δημοκρατικής Παράταξης. Και
μπορεί στελέχη του ΔΗΚΟ να υποτιμούν
τη δύναμή του, ωστόσο, όπως μαθαίνει η
στήλη, θα κοπεί ο βήχας πολλών. Όχι για
μόνο λόγω των προσώπων που βρίσκονται
πίσω και δουλεύουν παρασκηνιακά, αλλά
και λόγω των ατόμων που θα φέρουν στο
ιδρυτικό συνέδριο. 

••••
Κεραυνός στο παιχνίδι
Το ερώτημα βέβαια είναι κατά πόσο ο Κα-
ρογιάν θα βρίσκεται δίπλα στον Αναστα-
σιάδη. Ο Ιανός μαθαίνει πως ο Μάριος Κα-
ρογιάν θα κρατήσει την παλιά διπλωματι-
κή του στάση, ικανοποιώντας τους πάντες.
Μάλιστα, ήδη κινεί τα νήματα και εξυπη-
ρετεί πρόσωπά του, καθώς ο Μάκης Κε-
ραυνός που ακούγεται στο Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Κεντρικής Τράπεζας, λέγεται
πως είναι δική του επιλογή.

Από το τσουνάμι στη χαλαρότητα του Olivewood

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Γλαύκος Χατζηπέτρου

Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥΔΥ
Γλαύκος Χατζηπέτρου, ο οποίος απέ-
δειξε για άλλη μία φορά με τη συζή-
τηση για μονιμοποίηση 4.500 χιλιά-
δων δημόσιων υπαλλήλων ποιος κά-
νει κουμάντο στην Κύπρο των μεταρ-
ρυθμίσεων. 

Η πρωτοβουλία του Προέδρου Ανα-
στασιάδη να συνδιαμορφώσει μαζί
με τις εγγυήτριες δυνάμεις μία νέα
διαδικασία διαπραγματεύσεων στο
Κυπριακό μάς έχει οδηγήσει σε
αχαρτογράφητα νερά. Η διαδικασία
αυτή συνίσταται σε τρία τραπέζια
διαπραγματεύσεων χωρίς κατ’ ανάγ-
κη να κινούνται παράλληλα. Το πρώ-
το είναι στο επίπεδο των τριών εγ-
γυητριών δυνάμεων, όπου, όπως εί-
δαμε και στη Νέα Υόρκη, εμφανώς
συζητούνται τα θέματα ασφάλειας
με την απουσία όμως των δύο πλευ-
ρών, όπως ήταν η φόρμουλα του
Κραν Μοντανά. Στο δεύτερο συζητά-
νε η ε/κ πλευρά/Κ.Δ. και η Τουρκία.
Αυτό ξεκίνησε από το Κραν Μοντανά
και συνεχίστηκε στη Ν. Υόρκη. Το
μοναδικό που γνωρίζουμε είναι ότι
σε αυτό έχει επί του παρόντος συζη-
τηθεί η γενική μορφή της λύσης.
Σύμφωνα με διαρροές στο Κραν
Μοντάνα ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
είχε βολιδοσκοπήσει τον Τούρκο
ΥΠΕΞ Μ. Τσαβούσογλου για λύση
δύο κρατών.
Φαίνεται, όμως, πως οι αρνητικές
αντιδράσεις των Ε/κ οδήγησαν τον
Πρόεδρο σε δεύτερες σκέψεις.
Όταν, σύμφωνα με τουρκικές πηγές,
ο Τσαβούσογλου στη Ν. Υόρκη πρό-
τεινε συνομοσπονδία ο Πρόεδρος
αντιπρότεινε χαλαρή ομοσπονδία.
Τελικά, οι δύο άντρες κατέληξαν σε
αποκεντρωμένη ομοσπονδία με
αδύναμη κεντρική κυβέρνηση και
δύο ισχυρά κράτη. Στο τρίτο τραπέζι
έχουμε τις δύο κοινότητες να συζη-
τούν το αποκεντρωμένο κράτος μ’
ένα όμως ιδιόμορφο τρόπο, αφού
συνομιλητές είναι ο αρχηγός του κυ-
βερνώντος κόμματος Αβέρωφ Νεο-
φύτου και ο αρχηγός του Τ/κ κόμμα-

τος του Λαού και έμπιστος της Άγκυ-
ρας Κουτρέντ Όζερσαϊ. Αυτό ουσια-
στικά βγάζει από τη διαδικασία τον
Μουσταφά Ακιντζί που, ως γνωστό,
ήταν ο μοναδικός που διαφώνησε με
την πρόταση για συνομοσπονδία που
παρουσίασε ο κ. Τσαβούσογλου
ενώπιον των Τ/κ πολιτικών ηγετών. 
Όλα αυτά επί του παρόντος λαμβά-
νουν χώρα έξω από το πλαίσιο του
ΟΗΕ και με απουσία της Ε.Ε. κάτι που
τα καθιστά εν δυνάμει επικίνδυνα για
την ε/κ πλευρά. Δεν είναι τυχαίο που
πολιτικές δυνάμεις περιγράφουν την
κίνηση Αναστασιάδη ως προσπάθειά
του για αποδυνάμωση του πλαισίου
Γκουτιέρες. Στη συνέχεια των πιο πά-
νω ο Πρόεδρος στο Εθνικό Συμβού-
λιο και ο Αβέρωφ Νεοφύτου από την
«Καθημερινή» παρουσίασαν την
ιδέα της χαλαρής / αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας. Να σημειωθεί ότι η
ιδέα αυτή είχε και παλαιότερα υπο-
στηριχθεί από τον πρώην Πρόεδρο
Γλαύκο Κληρίδη, αλλά και από τον
ίδιο τον κ. Αναστασιάδη. Αντί όμως
της αποκέντρωσης τα τελευταία
οκτώ χρόνια οι κ.κ. Χριστόφιας και

Αναστασιάδης πίεσαν την τ/κ πλευ-
ρά και με τις επιτευχθείσες συγκλί-
σεις αύξησαν τις εξουσίες και τις αρ-
μοδιότητες της ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης. Μπορεί η αποκέντρωση
να μειώνει κάπως το πρόβλημα στο
ζήτημα της αποτελεσματικής συμμε-
τοχής των Τ/κ. Όμως δεν το λύνει σε
ό,τι αφορά τα βέτο του Τ/κ αντιπρό-
εδρου. Εκτός και αν κάποιες από αυ-
τές τις αρμοδιότητες όπως π.χ. τα
θέματα ασφάλειας και άμυνας πάνε
στα συνιστώντα κρατίδια. 
Την ίδια στιγμή έχουμε όλοι την απο-
ρία πώς θα ξεπεραστούν οι διαφω-
νίες της Τουρκίας στα θέματα της
πλήρους απόσυρσης των στρατευ-
μάτων και των εγγυήσεων, αλλά και
σε εκείνα που αφορούν τα δικαιώ-
ματα των Τούρκων πολιτών. Η πρότα-
ση Αναστασιάδη για αποκεντρωμένη
ομοσπονδία και η αποδοχή της από
την Τουρκία δεν φαίνεται να συνο-
δεύεται από τα όποια ανταλλάγματα
προς την πλευρά μας. Επιπρόσθετα
η πρόταση αυτή επιβαρύνει την ει-
κόνα της ε/κ πλευράς και την κάνει
να φαίνεται αντιφατική, αφού τη μία
ζητάει περισσότερες εξουσίες και
την άλλη λιγότερες. Τέλος, αξίζει να
σημειωθεί ότι παρά τον απευθείας
διάλογο η Τουρκία δηλώνει αποφα-
σισμένη και έτοιμη να προχωρήσει
σε γεωτρήσεις στην ανατολική Με-
σόγειο και να αντιδράσει δυναμικά
στην υλοποίηση του δικού μας ενερ-
γειακού προγράμματος. Οι εξελίξεις
που έρχονται αναμένεται να είναι
ραγδαίες και απρόβλεπτες για την
Κ.Δ. και η αίσθηση που υπάρχει είναι
ότι δυστυχώς απουσιάζει ένας σοβα-
ρός στρατηγικός σχεδιασμός. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος. 

ΓΝΩΜΗ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Νέα διαδικασία διαπραγματεύσεων
και νέα μορφή λύσης

Η βουλή στη μάχη των επενδύσεων
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

«Κυβερνώσα Βου-
λή» με την καλή έν-
νοια του όρου, θέλει
να καταστήσει τη
Βουλή των Αντιπρο-
σώπων ο Δημήτρης

Συλλούρης. Ακολουθώντας τα βή-
ματα και άλλων χωρών, εντάσσει
στις δραστηριότητες του σώματος
και την οικονομική διπλωματία, πα-
ράλληλα με την κοινοβουλευτική
διπλωματία. Πιο απλά, στα ταξίδια,
τα οποία πραγματοποιεί, θα προ-
ωθεί και τον στόχο της προσέλκυ-
σης ξένων επενδύσεων στο νησί,
τις οποίες τόση μεγάλη ανάγκη
έχει η Κύπρος.

Ο πρόεδρος της Βουλής γνωρίζει
πολύ καλά και εκ πείρας, όπως βε-
βαίως και όλοι οι προκάτοχοί του,
ότι οι ξένοι αξιωματούχοι με τους
οποίους συνομιλεί, είτε στην Κύ-
προ είτε στις δικές τους χώρες, εν-
διαφέρονται πρώτα και κύρια, για
την προώθηση των εθνικών τους
συμφερόντων, τα οποία κατά κανό-
να μεταφράζονται σε οικονομικά
συμφέροντα. 

Για όσους γνωρίζουν λίγο πώς λει-
τουργεί το παγκόσμιο σύστημα, το
οποίο ορίστηκε πρώτα και κύρια
από τον Θουκυδίδη, οι πρέσβεις
όλων των προηγμένων χωρών
έχουν πρώτο και κύριο καθήκον να
προωθούν τα οικονομικά συμφέ-
ροντα της χώρας τους και ακολού-
θως όλα τα άλλα, λεγόμενα πολιτι-
κά ζητήματα.

Με απλά λόγια, προκηρύσσεται
ένας διεθνής διαγωνισμός στην
Κύπρο, για ένα μεγάλο έργο, πολ-
λών εκατομμυρίων ευρώ. Οι πρώ-
τοι οι οποίοι πολεμούν για να εξα-
σφαλίσουν το έργο εταιρίες της

χώρας τους, είναι οι πρέσβεις οι
οποίοι είναι διαπιστευμένοι στο
νησί.

Αυτό μπορεί να γίνει απλώς με
υποδείξεις για τήρηση των προ-
σφορών, τις οποίες συντάσσουν οι
Κύπριοι τεχνοκράτες, είτε με προ-
σφορές σε πολιτικό επίπεδο, δη-
λαδή με ανταλλάγματα στα εθνικά
θέματα, τα οποία καίνε κυριολεκτι-
κά τον κυπριακό λαό, είτε καμία
φορά και με απειλές για λήψη νο-
μικών μέτρων ή άλλων μέτρων, αν
οι επιλογές ξεφεύγουν από τους
κανόνες.

Η πρωτοβουλία του προέδρου της
Βουλής για ετοιμασία ενός εγχει-
ριδίου, στο οποίο καταγράφονται
οι νομοθεσίες, οι διαδικασίες, αλ-
λά και οι ευκαιρίες τις οποίες προ-
σφέρει η Κύπρος, σε διάφορες
γλώσσες, μπορεί να φαίνεται πολύ
απλή, στην εποχή του διαδικτύου.
Ωστόσο, πάντα είναι χρήσιμα τα έν-
τυπα, κατά τη διάρκεια επίσημων
επισκέψεων και πάντα πείθουν πιο
εύκολα, τους ανθρώπους, οι οποίοι
λαμβάνουν αποφάσεις. Πολύ καλή
είναι και η ιδέα του Δημήτρη Συλ-

λούρη να προσκαλεί επιχειρημα-
τίες, να τον συνοδεύουν κατά τη
διάρκεια επίσημων ταξιδιών του,
σε επιλεγμένες χώρες.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο πρώτος ο
οποίος υιοθέτησε αυτή την πρακτι-
κή ήταν ο πρώην Πρόεδρος Γιώρ-
γος Βασιλείου, πρακτική, η οποία
ακολουθείται μέχρι σήμερα, από
τους διαδόχους του. Πρακτικά η
δυνατότητα ενός επιχειρηματία, να
συνοδεύει είτε τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας είτε τον πρόεδρο της
Βουλής αποτελεί το καλύτερο δια-
βατήριο αξιοπιστίας. Πιο απλά
ανοίγονται πόρτες για σοβαρές συ-
ναλλαγές και διαπραγματεύσεις,
με αξιόπιστους συνομιλητές. 

Σε ένα παράλληλο επίπεδο, δίδε-
ται η δυνατότητα, στους επιχειρη-
ματίες, να δουν και να αποκτήσουν
γνώσεις και εμπειρίες, από πρακτι-
κές εργασίας και σύγχρονα εξελιγ-
μένα μηχανήματα, τα οποία λει-
τουργούν σε προηγμένες τεχνολο-
γικά χώρες. Και το κυριότερο, δί-
δεται η δυνατότητα σύναψης προ-
σωπικών σχέσεων, οι οποίες πολ-
λές φορές αποδεικνύονται πολύ
πιο πολύτιμες, από τα εξελιγμένα
μηχανήματα.

Το διαδίκτυο μπορεί να λέει τα
πάντα και να δείχνει τα πάντα σε
φωτογραφίες και βίντεο, αλλά ευ-
τυχώς ακόμη οι άνθρωποι δεν κα-
τάντησαν εξαρτήματα ενός εργο-
στασίου ή ενός «έξυπνου» μηχα-
νήματος. Η τεχνική νοημοσύνη και
η ρομποτική μπορεί να αποτελούν
τις επιστήμες του μέλλοντος, αλλά
ποτέ δεν θα μπορέσουν να αντικα-
ταστήσουν τους ανθρώπινους εγ-
κεφάλους και το σημαντικότερο,
την ανθρώπινη ψυχή. 

“Πάντα είναι χρήσιμα τα
έντυπα, κατά τη διάρ-
κεια επίσημων επισκέ-
ψεων και πάντα πείθουν
πιο εύκολα, τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι λαμβά-
νουν αποφάσεις. 

“Όλα αυτά επί του παρόν-
τος λαμβάνουν χώρα έξω
από το πλαίσιο του ΟΗΕ
και με απουσία της Ε.Ε.
κάτι που τα καθιστά εν
δυνάμει επικίνδυνα για
την ε/κ πλευρά. 

Εκτός από χαλαροί θα γίνουμε και Olivewood, όπως ενημερωθήκαμε από τον Χάρη. Υπουργέ μου, πάντα έτοιμοι νιώθαμε για υπερπαρα-
γωγές. Έστω και κομπάρσοι σε φαρσοκωμωδίες.
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Όταν η φημολογία περί συζήτησης δύο κρα-
τών εντείνεται, όταν το Κυπριακό φαίνεται
να αφήνει αδιάφορη ολόκληρη τη διεθνή
κοινότητα, οι εξελίξεις στο ενεργειακό ζυ-
γώνουν και ανησυχούν πολλούς, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας μεταβαίνει στη Νέα Υόρκη

και κάνει μία αδιάφορη σχεδόν αμήχανη ομιλία στη
γενική συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών, εντείνοντας
τις ανησυχίες πως το Κυπριακό δεν τον πολυαφορά
πλέον. Σε αυτό το πλαίσιο ο Αβέρωφ Νεοφύτου επιστρέφει
από το ταξίδι του στις ΗΠΑ και αρχίζει προειδοποιήσεις.
Προειδοποιήσεις για το παράθυρο που κλείνει στο Κυ-
πριακό, για το εθνικό τσουνάμι που επίκειται και για το
οποίο ο ίδιος δεν είναι διατεθειμένος να παρακολουθεί
με σταυρωμένα τα χέρια. Σε ποιον αναφέρεται άραγε
και σε ποιον καταλογίζει ευθύνη; Προφανώς και στον
Πρόεδρό του που χειρίζεται εδώ και έξι χρόνια το κυπριακό.
Γιατί αν το παράθυρο κλείνει και το τσουνάμι βρίσκεται
προ των πυλών φέρει και ο Νίκος Αναστασιάδης ανα-
πόφευκτα ευθύνες. Ευθύνες που αναγκάζουν ακόμα και
τον πρόεδρο του κυβερνώντος κόμματος να προχωρήσει
σε τέτοιες προειδοποιήσεις. Όλες αυτές οι προειδοποιήσεις,
λοιπόν, δεν γίνονται σε έναν τόπο και χρόνο άσχετο. Γί-
νονται μετά από το ταξίδι και των δύο ανδρών στις ΗΠΑ.
Ένα ταξίδι κατά το οποίο ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
συναντιέται στα κρυφά με τον Τούρκο υπουργό Εξωτε-
ρικών Μεβλούτ Τσαβούσογλου, με τον τελευταίο να του
μιλάει για λύση εκτός των παραμέτρων των Ηνωμένων
Εθνών. Την ίδια στιγμή συναντιέται και ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου με τον Κουντρέτ Οζερσάι για πολλούς ο άνθρωπος
της Άγκυρας. Ένα πρόσωπο που μιλά για βελούδινο δια-
ζύγιο. Σε αυτή ακριβώς τη συγκυρία, της φημολογίας
για λύση δύο κρατών, των μυστικών συναντήσεων και
των προειδοποιήσεων, σφηνώθηκε όλως τυχαίως και η
ιδέα της χαλαρής ομοσπονδίας. Που τόσο χαλαρά έπεσε
στο τραπέζι, πρώτα από τον Αβέρωφ Νεοφύτου κατά τη
συνέντευξή του στην «Κ» και στη συνέχεια από τον Πρό-
εδρο στο Εθνικό Συμβούλιο ως τροφή για σκέψη. 

Σε αυτή ακριβώς τη συγκυρία θυμήθηκε και η κυβέρ-
νηση πως βάσει ερευνών μία από τις μεγαλύτερες ανη-
συχίες είναι η λειτουργικότητα του κράτους και γι’ αυτό
θα πρέπει να επανεξεταστούν οι εξουσίες και το ενδε-
χόμενο αποκέντρωσής τους. Καλά όλο αυτό το διάστημα
είχαμε την εντύπωση πως πρακτικά καταλήξαμε σε
πλήρη συμφωνία για την ομοσπονδιακή εκτελεστική
εξουσία και την αποτελεσματική συμμετοχή. Αυτό δεν
έλεγε ο Αντόνιο Γκουτιέρες; Όλο αυτό το διάστημα πι-
στεύαμε πως το ναυάγιο στο Κραν Μοντάνα προέκυψε
λόγω της «εμμονής της Άγκυρας στην παραμονή των
εγγυήσεων». Ούτε αυτό ισχύει; 

Με το αφήγημα των τελευταίων ημερών η αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία θα παρουσιαστεί στο τέλος και ως
διαχρονική αρχή της δεξιάς παράταξης. Που για να
είμαστε δίκαιοι για τον Γλαύκο Κληρίδη κρινόταν ως
ασφαλέστερη μια ομοσπονδιακή κυβέρνηση με λιγότερες
εξουσίες. Και για τον Νίκο Αναστασιάδη μέχρι να την
απαρνηθεί το 2012 για να κερδίσει τη στήριξη του ΔΗΚΟ
στις προεδρικές εκλογές. Και όχι μόνο την απαρνήθηκε
αλλά αύξησε τις αρμοδιότητες της Κεντρικής Εξουσίας
από 21 σε 28 κατά τη θητεία του. 

Αν λοιπόν πίστευε στην αποκέντρωση τι έκανε όλο
αυτό το διάστημα προς αυτή την κατεύθυνση; Αν το ζή-
τημα μέσα από αυτή τη συζήτηση είναι ένα πιο λειτουργικό
κράτος, η επανέναρξη των συνομιλιών και η αναθέρμανση
του Κυπριακού, τότε είμαστε πρόθυμοι να ακούσουμε
τι προτείνεται και πώς βοηθά η αποκέντρωση εξουσιών. 

Είναι όμως πλέον το θέμα αξιοπιστίας που τίθεται.
Δυστυχώς, με τα όσα έχουν διαμειφθεί το τελευταίο διά-
στημα ενισχύεται η εντύπωση πως τα περί χαλαρής ομο-
σπονδίας αποτελούν στην ουσία μία ακόμη υπαναχώρηση
της κυβέρνησης μπροστά στις κρίσιμες εξελίξεις που
επίκεινται στο ενεργειακό.

Αντί να καμαρώνουν, λοιπόν, στο Προεδρικό για το
ότι η «Τουρκία πλέον μιλά μαζί μας» ας μας εξηγήσουν
και τι διαμείφθηκε στην περιβόητη συνάντηση με τον
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, που είχε ως αποτέλεσμα να
αποκεντρώνουμε εξουσίες. Τέθηκε το θέμα ασφάλειας
που κατά τα άλλα ήταν η προτεραιότητά μας; Γιατί δεν
θέλουμε με τίποτα να πιστέψουμε τη θεωρία που θέλει
την κυβέρνηση να ροκανίζει χρόνο. Πόσο μάλλον ότι
οδηγείται σε άτακτη υποχώρηση που θα οδηγήσει σιγά
σιγά στον κύριο στόχο της Τουρκίας, τη συνομοσπονδία. 

Είναι πλέον θέμα
αξιοπιστίας 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Μερικές φορές είναι να απορείς για την
κρίση και την αντίληψη μερικών που ανα-
δεικνύουν σε μείζονα θέματα πράγματα
που ξέραμε ή υποψιαζόμασταν εδώ και
καιρό  και επιμένουν να τα έχουν ψηλά
στην ατζέντα της επικαιρότητας. Μιλάω

για την τεράστια «έκπληξη» που προκάλεσε σε κάποιους
η πρόσφατη αποκάλυψη του ABC για «μυστική» βάση
των Αμερικανών στην Κύπρο όπου στάθμευαν ελικόπτερα.
Οποία έκπληξις! Μα είμαστε σοβαροί; Δεν έχουμε επίγνωση
ότι οι αγγλικές βάσεις στην Κύπρο  είναι κυρίαρχες και
κάνουν ό,τι θέλουν χωρίς να μας ρωτήσουν ή να μας
δώσουν λογαριασμό; Δεν ξέρουμε ότι οι Άγγλοι ιστορικά
είναι οι πιο στενοί σύμμαχοι των ΗΠΑ; Πού ακριβώς
είναι η έκπληξη για το γεγονός ότι για κάποια χρόνια
στάθμευε και χρησιμοποιούσαν ως βάση οι Αμερικανοί
για τα ελικόπτερά τους κάποια από τις αγγλικές βάσεις
στην Κύπρο; Το πιο πιθανόν είναι ότι τα αμερικανικά
ελικόπτερα στάθμευαν στο αεροδρόμιο του ακρωτηρίου.
Θέλει πολύ μυαλό για να το αντιληφθεί κάποιος; Από τη
στιγμή επίσης που ούτε το αμερικανικό Υπουργείο Εξω-
τερικών το ήξερε, ποιος σώφρων νους θα περίμενε να
το γνωρίζει η κυπριακή κυβέρνηση; Εύλογα λοιπόν ανα-
ρωτήθηκε και ο Πρόεδρος στις δηλώσεις του «γιατί είμαι
υπόλογος εγώ;». Το θέμα
των αμερικανικών βάσεων
ήταν ανέκαθεν ένα θέατρο
του παραλόγου σε Κύπρο
και Ελλάδα. «Έξω οι βάσεις
του θανάτου» έλεγε ο Αμε-
ρικανοτραφής Ανδρέας
Παπανδρέου προεκλογικά
πριν από την «αλλαγή»
του 1981 και φυσικά όταν
ανέβηκε στην εξουσία κα-
μιά ουσιαστική αλλαγή
επί του θέματος έγινε. Ο
Αλέξης Τσίπρας που πριν
από είκοσι χρόνια περίπου
διαμαρτυρόταν ως ανή-
συχος νέος εναντίον της
αμερικανικής ιμπεριαλι-
στικής πολιτικής και των βάσεων του θανάτου σε διάφορες
πορείες και συλλαλητήρια, σήμερα ηγείται της ελληνικής
κυβέρνησης που μόλις προχθές μέσω του υπουργού
Εθνικής Άμυνας Πάνου Καμένου ζήτησε ή πρότεινε
στους Αμερικανούς να εγκαταστήσουν ακόμη τρεις νέες
βάσεις στην Ελλάδα εκτός από τη μεγάλη βάση της
Σούδας στην Κρήτη. Κάποιος που βλέπει τη μεγάλη
εικόνα και την επερχόμενη  ένταση για την ΑΟΖ και την
ενέργεια στην ανατολική Μεσόγειο δεν μπορεί παρά να
μη θεωρήσει ως στρατηγική την κίνηση του Καμένου.
Με τρεις νέες βάσεις των Αμερικανών κυρίως στη βόρεια
Ελλάδα, οποιαδήποτε επιθετική ενέργεια της Τουρκίας
εναντίον της ελληνικής επικράτειας γίνεται ακόμη πιο
δύσκολη. Κάτι που πιστεύω ότι έπρεπε να είχε γίνει και
στην Κύπρο από τη γένεση της ανεξαρτησίας μας. Δυ-
στυχώς, όμως, η διορατικότητα δεν υπήρξε σχεδόν ποτέ
χαρακτηριστικό των ηγετών ή το πολιτικών κομμάτων
μας. Όταν ένα κράτος όπως η Κύπρος γίνεται ανεξάρτητο
μέσα στην καρδιά του «ψυχρού» πολέμου με τρεις εγ-
γυήτριες δυνάμεις μέλη του ΝΑΤΟ, δεν θα ήταν το πιο
λογικό και φυσικό να γινόταν ταυτόχρονα με την ανε-
ξαρτησία της και η ίδια μέλος του ΝΑΤΟ; Ποιος μπορεί
να αμφισβητήσει σήμερα ότι εάν ήμασταν μέλος του
ΝΑΤΟ από το 1960 θα είχαμε γλυτώσει όλη την τραγωδία
του 1974 και τόσο πόνο. Αλλά έτσι είμαστε πάντα. Άδεια
συνθήματα για το κίνημα των αδέσμευτων που η ιστορία
έδειξε ότι ήταν άνευ αντικρίσματος και μια ρομαντική
έως αφελή ιδέα ότι εμείς ως νησί που βρίσκεται σε μια
τόσο κρίσιμη γεωγραφική θέση για τον γεωστρατηγικό
ανταγωνισμό και τότε στο ψυχρό πόλεμο και σήμερα,
θα μπορούσε να αντέξει μόνο του χωρίς καμία συμμαχία.
Ας αφήσουμε λοιπόν τις αφελείς και χωρίς ουσία εντάσεις
και τη δημιουργία εντυπώσεων και ας δούμε χωρίς κομ-
ματικές και ιδεολογικές παρωπίδες που βρίσκεται το
δικό μας εθνικό συμφέρον. Αυτό θα έπρεπε να είναι η
πραγματική βάση πάνω στην οποία θα πρέπει να βασίζουμε
την πολιτική μας. Ας σοβαρευτούμε επιτέλους. 

Από την εκτόξευση του Σογιούζ. Οι δύο αστροναύτες Nικ Χέιγκ και Αλεξέι Οβτσίνιν υπέστησαν μεγάλες
βαρυτικές δυνάμεις, καθώς ο θαλαμίσκος στον οποίο επέβαιναν εκτοξεύθηκε από τον προωθητικό πύ-
ραυλο του Σογιούζ και έπεσε πίσω στη Γη. Προσγειώθηκαν με ασφάλεια. 

Και ξαφνικά καθόλου χαλαρά
μπήκε στη ζωή μας μια και-
νούργια «ορολογία». Αυτή της
«χαλαρής» ομοσπονδίας ή αλ-
λιώς αποκεντρωμένης, της
οποίας ο ορισμός είναι ακόμα

αδιευκρίνιστος. Με κάποιους να τον ερ-
μηνεύουν σαν ένα άλλο περιτύλιγμα της
διχοτόμησης και με άλλους να ισχυρίζονται
πως μπροστά στην αδιαλλαξία της Τουρκίας
είναι ένας τρόπος για να ξεκλειδωθεί η
συνέχιση των συνομιλιών. Το τι μέλλει γε-
νέσθαι θα το δείξουν οι επόμενες μέρες
και το ποιες είναι οι προθέσεις της κυβέρ-
νησης σχετικά με το θέμα θα κριθεί εάν
και εφόσον όντως επαναρχίσουν οι δια-
πραγματεύσεις. Το μόνο βέβαιο στο παρόν
στάδιο είναι ότι βρισκόμαστε σε ένα πολύ
σοβαρό αδιέξοδο και είτε αυτό το αποκα-
λούμε τσουνάμι είτε όχι, η πραγματικότητα
έρχεται και μας επιβεβαιώνει εκείνο το

οποίο χρόνια τώρα αρνούμασταν να εμ-
πεδώσουμε. Πως ο χρόνος δεν λειτούργησε
ποτέ υπέρ μας και πως αν δεν αφήναμε
τους εαυτούς μας επιρρεπείς στους πα-
τριωτισμούς και στα συνθήματα όσων επί
της ουσίας δαιμονοποίησαν το ενδεχόμενο
της λύσης και συντηρούσαν επί τούτου
τους φόβους και τα φαντάσματα μας, τότε
το πιο πιθανόν είναι πως σήμερα δεν θα
ερχόμαστε ενώπιον αυτών των… «χαλα-
ρών» επαναπροσδιορισμών.

Και είναι σημαντική αυτή η συνειδητο-
ποίηση έστω και την υστάτη, διότι κάποια
στιγμή οφείλουμε να ωριμάσουμε πολιτικά
ώστε να αποφασίσουμε κατά πόσο αυτό το
«εμείς ποδά τζαι τσίνοι ποτζεί» το οποίο
καλλιεργήθηκε πολύ σκόπιμα και συστη-
ματικά από τους πολέμιους της όποιας λύσης
– οι οποίοι έβρισκαν κάθε φορά και διαφο-
ρετικό πατριωτικό σύνθημα για να καμου-
φλάρουν την εν λόγω πεποίθησή τους –

είναι εν τέλει αυτό το οποίο μας έχει οδηγήσει
στο διά ταύτα και όχι μόνο η αδιαλλαξία
της Τουρκίας. Και γιατί είναι σημαντικό να
το συνειδητοποιήσουμε και να το παραδε-
χτούμε; Διότι σ’ αυτό το σημείο που βρι-
σκόμαστε τώρα δεν συγχωρούνται πλέον
ούτε οι πολιτικές αντιπαραθέσεις, οι οποίες
αποσκοπούν στη «δικαίωση» όλων των ανε-
δαφικών συνθημάτων που πιπιλούσαν
χρόνια τώρα οι πολέμιοι της διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, ούτε και οι πα-
τριωτικές κορώνες που εξαπολύονται για
να μας κρατήσουν αποκοιμισμένους και εγ-
κλωβισμένους στην εσφαλμένη ελπίδα πως
υπάρχει κάποια άλλη «στρατηγική» ή κάποια
άλλη «δυναμική» που θα μας καταστήσει
ξαφνικά σε θέση ισχύος.

Άρα είναι η στιγμή που πρέπει να πούμε
τα πράγματα με το όνομά τους και να αρ-
νηθούμε να μπούμε σ’ αυτό τον κυκεώνα
των ανεδαφικών συνθημάτων και θέσεων

που ακόμα και τώρα εξαπολύουν «χαλαρά»
και «ανώδυνα» οι πολιτικοί αρχηγοί μας, οι
ίδιοι πολιτικοί αρχηγοί που τόσα χρόνια
δεν έκαναν απολύτως τίποτα για να καλ-
λιεργηθεί μια κουλτούρα λύσης και να δη-
μιουργηθεί ένα ουσιαστικό υπόβαθρο προς
αυτή την κατεύθυνση. Και είναι τραγικό σ’
αυτό εδώ το σημείο που είμαστε να βγαίνουν
μετά από τη συνεδρίαση του Εθνικού Συμ-
βουλίου και μέσα από τις δηλώσεις τους να
διαγράφεται ξανά και πάλι η ίδια κοντό-
φθαλμη λογική τους.

Η ίδια εκείνη λογική που αποσιώπησε
πολύ συνειδητά ιστορικές αλήθειες και που
συντήρησε τους μύθους προκειμένου να
μετατρέψει τον πατριωτισμό σε καριέρα.
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο έχουμε ευθύνη
και χρέος να αντιληφθούμε ποια είναι η ρε-
αλιστική μας πραγματικότητα και πως σ’
αυτήν δεν χωρούν πλέον ψευδαισθήσεις
αλλά ούτε και καμουφλαρισμένες τοποθε-

τήσεις. Η ΔΔΟ ήταν ανέκαθεν το μοναδικό
πλαίσιο λύσης και όλες οι συζητήσεις περί
«σωστού περιεχομένου» δεν ήταν τελικά
τίποτα άλλο παρά μια προσπάθεια να δυ-
ναμιτιστεί, προκειμένου να παραμείνουμε
στο βόλεμα και στην «ασφάλεια» της πα-
ρούσας κατάστασης λες και αυτή θα παρέ-
μενε αμετάβλητη. Ποιος άλλος δρόμος πραγ-
ματικά υπάρχει πέραν από τη διαπραγμά-
τευση; Αυτό είναι μια απάντηση που τώρα
οφείλουν να δώσουν όλοι όσοι δεν κούνησαν
το μικρό τους δαχτυλάκι για να δημιουρ-
γήσουν το υπόβαθρο λύσης αλλά αντ’ αυτού
διαχώριζαν «χαλαρά» τον κόσμο σε πατριώτες
και μη. Και να που τώρα το ενδεχόμενο της
διχοτόμησης, το οποίο προσπαθούσαμε δή-
θεν να αποφύγουμε, άρχισε να μας χτυπά
απειλητικά την πόρτα. Θα του ανοίξουμε
άραγε… «χαλαρά» να περάσει;

«Χαλαρές» συνειδητοποιήσεις
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ορισμένα είναι τα πράγματα που
δεν υπάρχουν στον κόσμο, παρά
τις προσπάθειές μας, και ένα εξ
αυτών είναι οι μαγικές λύσεις. Ούτε
ραβδιά ούτε καπέλα μπορούν να
φανερώσουν μια λύση για το Κυ-

πριακό από το πουθενά, με την οποία θα είμαστε
σύμφωνοι 100%, θα μας αρέσει, θα είναι στα
μέτρα μας. Δεν υπάρχει επίσης παρθενογένεση,
ειδικά όταν μιλάμε για κράτη. Ειδικά όταν σε
αυτά δεσπόζουν βίαιες διαιρέσεις, οπότε και
τα δεδομένα όχι απλώς περιπλέκονται αλλά
κυριαρχούν.

Για πολλούς είναι δεδομένο πως δεν μπορούν
να υπάρχουν δύο κράτη στην Κύπρο, πως δεν
μπορεί να γίνει αποδεκτό. Με
ποια λογική; Ένα de jure και
ένα de facto κράτος, με αυτή τη
λογική. Που δεν θα έχουν καμία
επαφή μεταξύ τους. Οπότε το
επιχείρημα είναι να πάμε σε
παρθενογένεση. Η απορία που
δημιουργεί το να μιλάμε ακόμη
και σήμερα γι’ αυτό, και αφήνω
εκτός της Τουρκία για την ώρα,
είναι το αν είμαστε στο 2002,
πριν από την πλήρη ένταξη της
Κύπρου στην Ε.Ε. και άρα η συ-
ζήτηση είναι ανοιχτή. Δεν εί-
μαστε όμως στο μακρινό για σή-
μερα 2002 και πρέπει να δούμε
πώς θα πάμε παρακάτω, χωρίς να κρύβουμε
θέματα και ερωτήματα κάτω από το χαλί. Μεταξύ
μας καταρχήν να το δούμε αυτό. Για να υπάρξει
λύση στο Κυπριακό πρέπει να κάνουμε βήματα
πίσω, πρέπει δηλαδή να καταθέσουμε δικαιώ-
ματα, άρα να κάνουμε υποχωρήσεις.

Ένα εξ αυτών, χωρίς να τα βάζω στη ζυγαριά,
είναι της αποκλειστικής εκπροσώπησης, όπως
την ξέρουμε ως τώρα, εκτός χώρας. Σύνθετη
υπόθεση το τι σημαίνει αυτό αλλά ένα παρά-
δειγμα φέρνω, υπάρχουν πολλά και αφορούν
και τις δύο κοινότητες. Νομίζω ότι αυτό που
λείπει είναι η κατανόηση της  Κύπρου ως κοινό
σπίτι, κοινή πατρίδα και άρα κοινή συμπόρευση
και άρα, αφήνω δικαιώματα πίσω και το θέλω

κιόλας να συμβεί. Έστω όμως κι αν πει κάποιος
ότι είναι ρομαντικό αυτό, για εμένα έχει ουσία.
Έχω να ρωτήσω έτσι, η μετεξέλιξη δεν θα είναι
κοινό απόκτημα; Αν δεν το βιώσουμε ως τέτοιο
πώς θα το προστατεύσουμε, πώς θα το διαφυ-
λάξουμε, καταρχάς από τους ίδιους μας τους
εαυτούς; Πάμε και στην Τουρκία. Τα δεδομένα
περιπλέκονται ακόμη περισσότερο εδώ. Η απευ-
θείας συνεννόηση είναι ο καλύτερος δρόμος,
αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς, και αυτό
είναι διπλωματικά θεμιτό. Δεν είναι αυτό το
έγκλημα, αλλά ότι στο πέρασμα του χρόνου
και μάλλον αναμένοντας μαγικές λύσεις, χάσαμε
και εμείς τον προσανατολισμό μας. Καταδικά-
ζαμε, όταν η μισή Κύπρος αποικίζεται. Κατα-

δικάζαμε όταν η κατεχόμενη
Κύπρος αλλάζει χαρακτήρα.
Καταδικάζαμε, όταν αφομοι-
ώνονται οι Τ/κ. Τώρα να μπούμε
στα πόδια των Τ/κ; Δεν είναι
σκοπός, αντιλαμβάνομαι, η με-
τάλλαξή τους αλλά η ενοποίηση
της χώρας. Δεν είναι σκοπός η
μετάλλαξη των ανθρώπων, δεν
γυρίζουμε ταινία, αλλά η ειρη-
νική συμβίωση και κατά πόσο
μπορεί να σταθεί εφικτή. Οπότε
το να μιλάμε με την Τουρκία,
δεν είναι έγκλημα για εμένα.
Να περνάει ο Ερντογάν και να
στέκει μπροστά στην κυπριακή

αντιπροσωπεία στα Η.Ε. και να κάνει χειραψία
με τον Πρόεδρο δεν προκαλεί έμφραγμα. Όλα
αυτά καταλήγουν στο τι θέλουμε να κάνουμε
πραγματικά εμείς οι ίδιοι. Να δούμε πώς μπο-
ρούμε να πάμε παρακάτω και αν θέλουμε. Να
το δούμε προσγειωμένα και όχι σεληνιασμένα,
από τη γη και όχι από το φεγγάρι. Έχω την αί-
σθηση ότι μετά από τόσα χρόνια διαλόγου με
την άλλη πλευρά, στην ουσία δεν μιλήσαμε με
τον εαυτό μας και από εκεί προέρχεται σωρεία
ερωτημάτων καταρχάς από εμάς για εμάς και
κατόπιν για τους άλλους. Πότε θα τα απαντή-
σουμε δεν ξέρω.

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ας ξεχάσουμε την παρθενογένεση
στο Κυπριακό 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Νομίζω ότι αυτό που
λείπει είναι η κατα-
νόηση της  Κύπρου
ως κοινό σπίτι, κοινή
πατρίδα και άρα κοινή
συμπόρευση και άρα,
αφήνω δικαιώματα
πίσω και το θέλω κιό-
λας να συμβεί. 

Το θέατρο 
του παραλόγου 
για τις Βάσεις 

<<<<<<

Ας αφήσουμε τις
αφελείς και χωρίς
ουσία εντάσεις και
τη δημιουργία εντυ-
πώσεων και ας δού-
με χωρίς κομματι-
κές και ιδεολογικές
παρωπίδες που βρί-
σκεται το δικό μας
εθνικό συμφέρον. 
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Σ τη μακρά διαδρομή του Κυ-
πριακού, όταν περίσσευαν οι
λέξεις, λιγόστευε η σοβαρό-

τητα. Αίφνης στις 8 Οκτωβρίου προ-
έκυψε η ορολογία «αποκεντρωμένη
ομοσπονδία»! Σύμφωνα με όλα τα
σχετικά δημοσιεύματα ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης έκανε νέα ανάγνωση
του Κυπριακού στο Εθνικό Συμβού-
λιο, θεωρώντας ότι μια «αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία» είναι η κα-
λύτερη δυνατή λύση υπό τις σημε-
ρινές περιστάσεις. Είναι αυτό το
ζήτημα; Έτσι έχουν τα πράγματα;
Εκτιμώ τις εξελίξεις ως εξής: 

1. Όλα τα σχέδια λύσης που δια-
μόρφωσε και υπέβαλε ο ΟΗΕ μέσω
των γ.γ. του – μετά την εισβολή –
περιελάμβαναν εκτεταμένες εξου-
σίες στις δύο πολιτείες – πλαίσιο
Γκουτιέρες, σχέδια Ανάν, Ιδέες
Γκάλι, Δείκτες Κουεγιάρ, Προτάσεις
Βάλτχαιμ. Οι πάντες γνώριζαν ότι
αυτή η ρύθμιση ήταν και είναι η
μόνη λειτουργική εξέλιξη των πραγ-
μάτων, καθώς λαμβανόταν σοβαρά
υπόψη η διαδρομή των σχέσεων
ανάμεσα στις δύο κοινότητες –για
τους Τ/κ οι διακοινοτικές συγκρού-
σεις το 1964, για τους Ε/κ η τουρ-
κική εισβολή το 1974. 

2. Το ίδιο συμβαίνει τώρα με το
πλαίσιο Γκουτιέρες. Έχουν κατα-
γραφεί και έχουν συμφωνηθεί οι
αρμοδιότητες της κεντρικής κυ-
βέρνησης και όλες οι άλλες θα
ασκούνται από τις κυβερνήσεις
που θα έχουν οι δύο ομόσπονδες
πολιτείες. Το σχήμα είναι ρεαλι-
στικό και ανταποκρίνεται στις
ανάγκες της σημερινής Κύπρου:
η κεντρική κυβέρνηση να έχει τό-
σες εξουσίες για να έχουμε ένα
κράτος και οι δύο πολιτείες να
είναι αποκεντρωμένες, όλες οι

υπόλοιπες σε αυτές. Αυτό οδηγεί
σε μια ανθεκτική, βιώσιμη λύση,
η οποία θα έχει τη δυνατότητα να
βελτιώνει πράγματα και ρυθμίσεις
υπό το φως της εμπειρίας και της
ωριμότητας των πολιτών της. 

3. Η τ/κ πλευρά ζήτησε σε μια
σειρά από θεσμούς του ομόσπον-
δου κράτους να υπάρχει μία τ/κ
ψήφος για να τίθεται σε εφαρμογή
μια απόφαση. Ο γ.γ. του ΟΗΕ έλυσε
τον γόρδιο δεσμό στο Κραν Μον-
τάνα: καθόρισε μικρό αριθμό σω-
μάτων σε ομοσπονδιακό επίπεδο
τα οποία έχουν σημαντικό ενδια-
φέρον για την τ/κ κοινότητα, στα
οποία θα απαιτείται η μία τ/κ ψή-
φος και όλα τα άλλα θα λειτουργούν
με απλή πλειοψηφία. Μια πολύ
καλή ρύθμιση από την πλευρά του
γ.γ., η οποία έγινε δεκτή από τους
δύο ηγέτες. Προσθέτω ότι η ε/κ
πλευρά, αν ήθελε να αξιοποιήσει
την ευρωπαϊκή εμπειρία, θα μπο-
ρούσε να προτείνει καθορισμένο
χρονικό πλαίσιο για την εφαρμογή
της πρακτικής της μιας τ/κ ψήφου
(λ.χ. 10 χρόνια) και στη συνέχεια
την κατάργησή της. 

4. Θεωρώ ότι αν πράγματι αυτό
είχαμε κατά νου (κάτι περισσότερο
αποκεντρωμένο) πολύ εύκολα θα
γίνονταν ρυθμίσεις για να φτά-
σουμε στο «επιδιωκόμενο», στο
ζήτημα δηλαδή της κατανομής
της εξουσίας μεταξύ κέντρου και
περιφέρειας. Αλλά δεν πρόκειται
περί αυτού. Δεν είναι ζήτημα μιας
έκλαμψης που έτυχε να έρθει τώρα.
Είναι ζήτημα οργανωμένης επι-
δίωξης ενός φαύλου τρόπου σκέ-
ψης που υπηρετεί τον στόχο του
εκτροχιασμού των συνομιλιών και
έτσι τη συνέχιση ενός διεφθαρ-
μένου συστήματος εξουσίας που,

κάτω από το κέλυφος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, εξυπηρετεί το
ε/κ βαθύ κράτος: τη διαπλοκή πο-
λιτικού και τραπεζικού συστήμα-
τος, το ξέπλυμα βρώμικου χρήμα-
τος, τη διαφθορά, την πώληση δια-
βατηρίων, τη ρωσική επιρροή στο
νησί, τη λεηλασία των τ/κ περι-
ουσιών, την υπερανάπτυξη της
γης με τις τιμές στα ύψη. Κατά κα-
νόνα κάθε διεθνής μαφιόζικη πρα-
κτική έχει πλοκάμια σε κάποια κυ-
πριακή τράπεζα ή κάποια υπερά-
κτια εταιρεία εγγεγραμμένη στο
νησί. Ακόμα και ο πολύς Μάναφορτ
«πέρασε» από την Κύπρο. Ο πρώην
πρόεδρος του Eurogroup Γερούν
Ντάισελμπλουμ μάς είδε αλλιώς:
«κανείς δεν ήθελε να χαλάσει το
πάρτι». Ή μήπως και τώρα δεν θέ-
λει; 

5. Η αλλαγή της ατζέντας, όπως
την προωθεί ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης, θα οδηγήσει σε νέα οπι-
σθοδρόμηση της διαδικασίας. Πρώ-
το, θα επιτρέψει στην Τουρκία να
αποδεσμευτεί από όσα συμφώνησε
με τον γ.γ. του ΟΗΕ στο Κραν Μον-
τάνα – αποχώρηση του τουρκικού
στρατού σε δύο χρόνια, άμεση κα-
τάργηση των επεμβατικών δικαιω-
μάτων, παραμονή ΕΛΔΥΚ και
ΤΟΥΡΔΥΚ σε συζητήσιμο χρονο-
διάγραμμα. Δεύτερο, ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης μίλησε υπέρ του
«πλαισίου Γκουτιέρες» στη Γ.Σ.
του ΟΗΕ και την ίδια νύχτα στη
συνάντηση με τον Μ. Τσαβούσο-
γλου είπε τα αντίθετα! Τρίτο, οι
χειρισμοί αυτοί καθιστούν το εν-
δεχόμενο ενός θερμού επεισοδίου
στις κυπριακές θάλασσες ολοένα
και πιο πιθανό. Τέταρτο, στο διε-
θνές πεδίο δεν θα ασχοληθεί κανείς
ξανά με το Κυπριακό, κανένας δεν

θέλει να χάνει τον χρόνο του σε
ακατανόητες περιστροφές πέριξ
της σκιάς μας. Πέμπτο, η αναξιο-
πιστία της ε/κ πλευράς πλησιάζει
το ρεκόρ Γκίνες, αν μαζί με τους
χειρισμούς Αναστασιάδη προσθέ-
σουμε και τους χειρισμούς Τ. Πα-
παδόπουλου το 2004. 

6. Κρίνω ότι δεν υπάρχει κάτι
επεξεργασμένο, κάτι ως εναλλα-
κτικό σχέδιο υπέρ της «αποκεν-
τρωμένης ομοσπονδίας». Η ανά-
δειξη του ζητήματος τώρα έχει
ορισμένους στόχους: Πρώτο, μια
ύστατη προσπάθεια για να μη φύ-
γει η ΟΥΝΦΙΚΥΠ με το σκεπτικό
ότι «κάτι» κινείται στο Κυπριακό.
Δεύτερο, με το ροκάνισμα του χρό-
νου να αποδυναμωθεί ο Μ. Ακιντζί
στη δική του κοινή γνώμη. Τρίτο,
στην ώθηση της ε/κ κοινής γνώμης
στην ένταση εν μέσω «θυέλλης».
Τέταρτο, στον παραμερισμό του
«Πλαισίου Γκουτιέρες» με διολί-
σθηση στα «δύο κράτη» υπό το
κάλυμμα μιας δήθεν «αποκεντρω-
μένης ομοσπονδίας».

7. Η συζήτηση περί της «απο-
κεντρωμένης ομοσπονδίας» συνιστά
την πλήρη σύγκρουση με τη στρα-
τηγική που βασιζόταν στη φράση
«η Ε.Ε. να γίνει ο καταλύτης της λύ-
σης». Ο Γιάννος Κρανιδιώτης ως ο
αρχιτέκτονάς της την εκφράζει: «Η
ευρωπαϊκή επιλογή στοχεύει κυρίως
για να διευκολύνει την πολιτική
λύση του Κυπριακού. Η Ε.Ε. θα λει-
τουργήσει υπέρ των δύο κοινοτήτων
– και της τ/κ και της ε/κ – και θα
αποτελέσει εγγύηση και ασφάλεια
για τη συμβίωση μεταξύ τους». Ο
Χ. Μίσσιος τη σχολίασε: «καλά, εσύ,
(Γιάννο), σκοτώθηκες νωρίς». 

www.larkoslarkou.org.cy

«Αποκεντρωμένη» εν μέσω θυέλλης
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ανακουφιστική Φροντίδα: Ένα Ανθρώπινο Δικαίωμα
Της δρος ΣΟΦΙΑΣ ΝΕΣΤΟΡΟΣ

Α νήκω στη γενιά των Κυ-
πρίων που δεν έχουν χαρεί
μια ελεύθερη πατρίδα. Στον

πολιτικό χώρο του Δημοκρατικού
Συναγερμού έχουμε μεγαλώσει
με πρώτη και ασυμβίβαστη αρχή
μας τον τερματισμό της τουρκικής
κατοχής και διαίρεσης της πα-
τρίδας μας, στο πλαίσιο μιας λο-
γικής και βιώσιμης λύσης. 

Όλα αυτά τα χρόνια έκανα συ-
νειδητή μου επιλογή να στηρίζω
με όλες μου τις δυνάμεις τη γραμ-
μή πλεύσης που χάραξε ο Γλαύκος
Κληρίδης, απέναντι στον λαϊκισμό
και την πατριδοκαπηλία, με κάθε
κόστος και τίμημα. Το έκανα γιατί
αισθάνομαι ότι όσο περνούν τα
χρόνια ο γνήσιος πατριωτισμός
είναι η ρεαλιστική προσέγγιση,
αυτή είναι η αυθεντική «κληρι-
δική» κληρονομιά.

Ο χρόνος λειτουργεί εναντίον
της Κύπρου και του λαού της, πα-
γιώνει τα τετελεσμένα της τουρ-
κικής κατοχής και συρρικνώνει
τον Ελληνισμό και την ιστορία
του στα όρια της σημερινής γραμ-
μής κατοχής. Μέσα από την πο-
λιτική ωρίμανση στα χρόνια που
μεσολάβησαν, αντιλήφθηκα ότι
η Διζωνική, Δικοινοτική Ομο-
σπονδία είναι η μόνη αποδεκτή
βάση για επίλυση του Κυπριακού,
αν θέλουμε να αποφύγουμε την
οριστική διχοτόμηση.

Μάλιστα, θεωρώ ότι δεν οδηγεί
κατ’ ανάγκη σε ένα «οδυνηρό
συμβιβασμό» για τους Ελληνο-
κυπρίους, αλλά μπορεί, στο πλαί-
σιο της συμμετοχής της Κύπρου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να κερ-
δίσει τις ασφαλιστικές δικλίδες
του σύγχρονου φυσιολογικού
κράτους και να οδηγήσει σε ένα
λειτουργικό συμβιβασμό, μέσα
από τον οποίο οι δύο κοινότητες
στο νησί και οι θρησκευτικές
ομάδες να μπορέσουν να συμ-
βιώσουν ειρηνικά. Αυτά δηλαδή
που κέρδισε ο Νίκος Αναστασιά-
δης μέχρι το Κραν Μοντάνα: μια
«αποκεντρωμένη» ομοσπονδία
με κεντρική κυβέρνηση και αρ-
μοδιότητες που έχουν να κάνουν
με την έννοια της ύπαρξης ενός
κράτους (εξωτερική πολιτική, θέ-
ματα άμυνας, ασφάλειας, φυσικών
πόρων και οικονομίας), ενώ όλες
οι αρμοδιότητες που έχουν να
κάνουν με την καθημερινή λει-
τουργία ενός κράτους, μπορούν
να μεταφερθούν στις συνιστώσες
πολιτείες. 

Παράλληλα, μέσα από συζη-
τήσεις αλλά και μελέτες που με-
σολάβησαν, η πολιτική ηγεσία
έχει πλήρη επίγνωση του γεγο-
νότος ότι η μεγαλύτερη έγνοια
και ανησυχία των Ελληνοκυπρίων
πηγάζει από τα αισθήματα ανα-
σφάλειας που προκαλεί η Τουρκία
με την κατοχή. Χρειάστηκαν να
περάσουν 13 ολόκληρα χρόνια
από το 2004 για να κάνει επιτέ-
λους η Τουρκία, η οποία είναι κοι-
νώς αποδεκτό ότι κρατά το πιο
σημαντικό κλειδί της λύσης, το
μεγάλο βήμα για να δεχθεί να συ-
ζητήσει την ασφάλεια.

Το κεκτημένο του Πλαισίου
Γκουτιέρες δεν πρέπει να αφεθεί
να φθαρεί, γιατί όλοι αναγνωρί-
ζουν τώρα ότι το σύστημα εγγυή-
σεων του 1960 είναι αναχρονι-
στικό και πρέπει να καταργηθεί.
Στο Κραν Μοντάνα, όλα τα εμ-

πλεκόμενα μέρη συζήτησαν πάνω
σε αυτή τη βάση την ασφάλεια,
και αυτό αδιαμφισβήτητα ήταν
απόρροια των σωστών κινήσεων
της κυβέρνησης Αναστασιάδη.
Δυστυχώς, δεν υπήρξε επιτυχής
έκβαση στις συνομιλίες στο Κραν
Μοντάνα.

Διαφάνηκε ξεκάθαρα ότι η
Τουρκία καθορίζει η ίδια το «τέμ-
πο» με το οποίο επιθυμεί να κάνει
βήματα προς την κατεύθυνση
της λύσης. Και το «τέμπο» αυτό
δεν συνάδει με τη δική μας επι-
τακτική ανάγκη για άμεση λύση
του Κυπριακού.

Παρά το ισχυρό κεκτημένο
του Κραν Μοντάνα, ο ΟΗΕ και η
Ε.Ε. δεν έχουν πειστεί ότι υπάρχει
πραγματική βούληση για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών. Και ένα
πράγμα δυστυχώς θεωρείται δε-
δομένο: χωρίς την επανεκκίνηση
του διαλόγου φθείρεται η προ-
σπάθεια Αναστασιάδη που έφθα-
σε στο πιο θετικό σημείο και οι
εξελίξεις προμηνύονται δυσοί-
ωνες. Ο διαπραγματευτής Α. Μαυ-
ρογιάννης μίλησε για το τέλος
μιας εποχής στο Κυπριακό. Με
την ίδια αγωνία εκφράστηκε πρό-
σφατα και ο πρόεδρος του Δημο-
κρατικού Συναγερμού. Ο Αβέρωφ
Νεοφύτου εκτιμά ότι το παράθυρο
της λύσης κλείνει και τονίζει την
ανάγκη για εντατικοποίηση των
προσπαθειών, σε όλα τα επίπεδα,
για να πείσουμε τον διεθνή πα-
ράγοντα για τη βούλησή μας για
λύση.

Το ότι η Τουρκία συνεχίζει την
αδιάλλακτή της στάση, δεν μας
απαλλάσσει από τη δική μας ευ-
θύνη να ενισχύσουμε την πολι-
τική μας με στόχο τη διαμόρφωση
των κατάλληλων συνθηκών για
επανέναρξη του διαλόγου. Αυτή
η προσέγγιση επανέφερε στη
μνήμη μου τη φιλοσοφία του πα-
τριωτικού ρεαλισμού του Γλαύκου
Κληρίδη: η επίτευξη του εθνικού
μας στόχου θα γίνει πραγματι-
κότητα μόνο όταν προβάλουμε
με στρατηγική τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήματα της Κύπρου και κα-
ταφέρουμε να ταυτίσουμε τα εθνι-
κά μας συμφέροντα με αυτά του
διεθνούς και ευρωπαϊκού παρά-
γοντα.

Αυτά τα λόγια σήμερα είναι
όσο ποτέ επίκαιρα. Αφορούν τόσο
τους ενεργειακούς σχεδιασμούς
στην ευρύτερη περιοχή της ανα-
τολικής Μεσογείου και τα μεγάλα
συμφέροντα πίσω από τις διεθνείς
εταιρείες εκμετάλλευσης φυσικού
αερίου, όσο και την αναθέρμανση
του ενδιαφέροντος της Τουρκίας
για την ενταξιακή της πορεία
στην Ε.Ε. Ο εφησυχασμός που
δημιουργεί η επίπλαστη ηρεμία
του σημερινού στάτους κβο, αλλά
και η αφελέστατη αντίληψη ότι
με τη διχοτόμηση θα «ησυχάσου-
με» από την Τουρκία, αποτελούν
τη χειρότερη συνταγή για το Κυ-
πριακό.

Η πολιτική του εφικτού και
του πραγματισμού, σε συνδυασμό
με στρατηγική και διορατικότητα,
είναι ο μόνος δρόμος για να κρα-
τήσουμε ζωντανό το όραμα μας
για μια ελεύθερη και επανενω-
μένη Κύπρο.

Η κ. Σάβια Ορφανίδου είναι οικονομο-
λόγος.

Κληριδική
προσέγγιση

Της ΣΑΒΙΑΣ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ

«Ε πειδή έχω σημασία»: Το
κεντρικό θέμα της Παγκό-
σμιας Ημέρας Ξενώνων και

Ανακουφιστικής Φροντίδας στέλνει
το μήνυμα ότι η ζωή των ασθενών
που καλούνται να αντιμετωπίσουν
σοβαρές και χρόνιες ασθένειες,
όπως ο καρκίνος, έχει αξία και επο-
μένως η ελεύθερη πρόσβαση στις
υπηρεσίες ανακουφιστικής φρον-
τίδας, θα πρέπει να αποτελεί για
αυτούς δικαίωμα επιλογής. Η διά-
γνωση του καρκίνου δεν είναι εύ-
κολη υπόθεση. Άμεσα, τόσο ο ασθε-
νής, όσο και η οικογένειά του, έρ-
χονται αντιμέτωποι με πρωτόγνωρες
καταστάσεις, σκέψεις και συναι-
σθήματα. Η ανακουφιστική φρον-
τίδα μπορεί να προσφέρεται στους

ασθενείς, αλλά και στα μέλη των
οικογενειών τους, από την αρχή
της διάγνωσης αναγνωρίζοντας και
αξιολογώντας τις ανάγκες του κάθε
ασθενή εξατομικευμένα.

Μέσω της ανακουφιστικής φρον-
τίδας αντιμετωπίζονται έγκαιρα
και σφαιρικά ο πόνος, τα συμπτώ-
ματα και οι λοιπές επιπτώσεις που
έχει η ασθένεια στη ζωή του ασθε-
νή, με υπηρεσίες που προσφέρουν
ιατρική και νοσηλευτική φροντίδα,
ψυχοκοινωνική στήριξη, φυσικο-
θεραπεία, πνευματική στήριξη και
άλλες συμπληρωματικές θεραπείες.
Η ανακουφιστική φροντίδα εξα-
σφαλίζει την καλύτερη δυνατή άνε-
ση, ανεξαρτησία και παραγωγικό-
τητα του ασθενή και ταυτόχρονα

υποστηρίζει, βελτιώνει και ενισχύει
τις σχέσεις που είναι σημαντικές
για αυτόν. «Επειδή έχω σημασία»,
επειδή χρειάζεται ο ένας τον άλλον
και επειδή αγαπάμε και συμπαρα-
στεκόμαστε ο ένας στον άλλο.

Για 47 χρόνια, ο Αντικαρκινικός
Σύνδεσμος Κύπρου βρίσκεται δίπλα
σε όλους αυτούς τους συνανθρώ-
πους μας με εμπειρία καρκίνου.
Από την πρώτη μέρα της διάγνωσης
του καρκίνου, μέλημά μας είναι να
είμαστε «σύμμαχοι» με τον ασθενή
και «συμπαραστάτες» στη δύσκολη
του «περιπέτεια». Η ομάδα του Αν-
τικαρκινικού Συνδέσμου Κύπρου
στελεχώνεται από έμπειρα και εκ-
παιδευμένα άτομα, σωστούς και
ευαισθητοποιημένους επαγγελμα-

τίες υγείας σε διάφορους τομείς
ώστε να παρέχεται στον ασθενή
ολιστική φροντίδα που θα διασφα-
λίζει τη βελτίωση της ποιότητας
ζωής του σε μια δύσκολη περίοδο.

Οι υπηρεσίες του Αντικαρκινικού
Συνδέσμου Κύπρου περιλαμβάνουν
ενδονοσοκομειακή περίθαλψη
ασθενών στο Κέντρο Ανακουφι-
στικής Φροντίδας «Αροδαφνούσα»
στη Λευκωσία, υπηρεσίες ημερή-
σιας νοσηλείας στο «Ευαγόρειο»
Κέντρο Ανακουφιστικής Φροντίδας
στη Λεμεσό, κατ’ οίκον φροντίδα
ασθενών παγκύπρια (και σε 24ωρη
βάση στις επαρχίες Λευκωσίας και
Λεμεσού), ψυχολογική και κοινω-
νική στήριξη ασθενών και μελών
των οικογενειών τους, προγράμματα

κοινωνικής συμμετοχής ασθενών,
υπηρεσίες φυσικοθεραπείας και
αρωματοθεραπείας, όπως επίσης
και καθημερινή μεταφορά ασθενών
από τις πόλεις τους στα ογκολογικά
κέντρα στη Λευκωσία. Όλες αυτές
οι υπηρεσίες προσφέρονται δωρεάν
σε όλους τους καρκινοπαθείς της
χώρας μας ανεξάρτητα από την κοι-
νωνικο-οικονομική κατάσταση του
ασθενή, την καταγωγή ή το θρή-
σκευμά του. Στόχος μας στον Αν-
τικαρκινικό Σύνδεσμο Κύπρου, μέ-
σω της προσφοράς υπηρεσιών Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας, είναι η
διασφάλιση της ποιότητας ζωής
του ασθενή και της οικογένειάς
του, είναι η δημιουργία και ανά-
πτυξη σχέσεων μεταξύ του ασθενή,

των οικείων του και των επαγγελ-
ματιών υγείας, η διεπιστημονική
προσέγγιση από την αρχή της συ-
νεργασίας μας και η αντιμετώπιση
των δυσκολιών που μπορεί να προ-
κύψουν σ’ αυτό το ταξίδι.

Παράλληλα, μέρος της αποστο-
λής μας, αλλά εξίσου σημαντικό,
είναι η ευαισθητοποίηση και η ενη-
μέρωση της κοινωνίας η οποία απο-
τελεί τον πιο μεγάλο μας «σύμμαχο»
και μας δείχνει έμπρακτα καθημε-
ρινά την αγάπη της γι’ αυτό μπο-
ρούμε να την διοχετεύουμε δια-
χρονικά και σταθερά σε όλους εκεί-
νους που το έχουν ανάγκη. 

Η δρ Σοφία Νέστορος είναι ιατρική διευ-
θύντρια του Αντικαρκινικού Συνδέσμου.

Ολυμπιακοί αγώνες Νέων στο Μπουένος Άιρες. 
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ΤΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑΣ
ΧΑΤΖΗΑΝΔΡΕΑ

Η κλιματική αλλαγή δείχνει το
«σκληρό» πρόσωπό της στην Κύ-
προ, καθώς η χώρα πλήττεται από
ξηρασία. Γι’ αυτό τον λόγο οι βρο-
χές χαρακτηρίζονται ως ευεργε-
τικές παρόλο που σε κάποιες πε-
ριπτώσεις προκαλούν προβλήμα-
τα, ειδικά εάν συνοδεύονται από
θυελλώδεις ανέμους και χαλάζι.
Τις τελευταίες ημέρες τα έντονα
καιρικά φαινόμενα που παρατη-
ρούνται στο νησί είχαν ως απο-
τέλεσμα σε αρκετές περιοχές να
σημειωθούν ολοκληρωτικές κα-
ταστροφές. Περίπου 40 λεπτά έν-
τονης χαλαζόπτωσης ήταν αρκετά
ώστε να καταστραφούν οι κόποι
των παραγωγών φρούτων και λα-
χανικών στην Κυπερούντα. 

Το χαλάζι έπεφτε σε μέγεθος
κερασιού και αυτό είχε ως απο-
τέλεσμα το μεγαλύτερο μέρος της
παραγωγής την οποία δεν πρόλα-
βαν να μαζέψουν τις προηγούμε-
νες ημέρες οι παραγωγοί να κα-
ταστραφεί. Κληθείς να σχολιάσει
στην «Κ» τα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα που σημειώθηκαν ο ανώ-
τερος μετεωρολογικός λειτουργός,
Φίλιππος Τύμβιος, δήλωσε πως
το κλίμα της Κύπρου σταδιακά
μεταφέρεται από τις καλοκαιρινές
συνθήκες μέσα στο φθινόπωρο.
«Έχουμε μια σταδιακή μείωση

της θερμοκρασίας και γίνεται μια
μετάβαση προς τα καιρικά συστή-
ματα του χειμώνα. Φέτος δεν υπήρ-
ξε αυτή η σταδιακή διαφοροποί-
ηση, αφού μέχρι πριν από λίγες
ημέρες είχαμε αρκετά υψηλές θερ-
μοκρασίες.

Γι’ αυτό τον λόγο τα καιρικά
συστήματα, βρίσκουν ένα θερμό
έδαφος και αυτό τους δίνει την
ενέργεια να γίνουν πιο έντονα τα
φαινόμενα», ανέφερε μεταξύ άλ-
λων ο κ. Τύμβιος, ενώ πρόσθεσε
πως όσο πιο υψηλή είναι η θερ-
μοκρασία που έχει το έδαφος,
τόσο πιο έντονη είναι η καταιγίδα.
Για το εάν θεωρείται φυσιολογική
για την εποχή η χαλαζόπτωση, ο
κ. Τύμβιος δήλωσε πως οι τροπικές

καταιγίδες εκδηλώνονται τις με-
σημεριανές ώρες οπότε και υπάρ-
χει περισσότερη ενέργεια. «Το χα-
λάζι είναι μια ένδειξη πως είχαμε
αρκετή ενέργεια στις καταιγίδες.
Είναι μια αίσθηση της έντασης
της καταιγίδας». Αναφερόμενος
στο μέγεθος του χαλαζιού που
έπληξε αρκετές περιοχές, ο κ. Τύμ-
βιος σημείωσε πως υπό κανονικές
συνθήκες, το χαλάζι λιώνει πριν
φτάσει στο έδαφος. Ωστόσο, επει-
δή η ένταση μιας καταιγίδας πι-
θανόν να είναι μεγάλη, το χαλάζι
το οποίο κατεβαίνει προς τα κάτω,
λόγω των ανοδικών ρευμάτων
ανεβαίνει ξανά προς τα πάνω, ξα-
ναπαγώνει και μεγαλώνει το μέ-
γεθός του.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Παγκόσμια περήφανουςέκανε όλους
τους Κυπρίους η 14χρονη Χαρά Φω-
κά από το ΓυμνάσιοΔροσιάς. Η Χα-
ρά κατέλαβε την πρώτη θέση στον
47ο Παγκόσμιο Διαγωνισμό Συγ-
γραφής Επιστολών για νεαρά άτομα,
με θέμα «Φαντάσου τον εαυτό σου
ως μια επιστολή να ταξιδεύει στον
χρόνο...». Η μαθήτρια του Γυμνα-
σίου Δροσιάς της Λάρνακας πα-
ρέλαβε το βραβείο της την περα-
σμένη Τρίτη 9 Οκτωβρίου, που εί-
ναι άλλωστε και η Παγκόσμια Ημέ-
ρα Ταχυδρομείων, στα κεντρικά
γραφεία της Παγκόσμιας Ταχυ-
δρομικής Ένωσης στη Βέρνη. Το
βραβείο στη 14χρονη απένειμε ο
αναπληρωτής γενικός γραμματέας
της Ένωσης κ. Pascal Clivaz, στην
παρουσία του διευθυντή των Κυ-
πριακών Ταχυδρομείων κ. Ανδρέα
Γρηγορίου και αξιωματούχων της
Ένωσης και άλλων Ταχυδρομικών
Οργανισμών. Στονφετινό διαγωνισμό
συμμετείχαν πάνω από ένα εκατομ-
μύριο παιδιά απ’σχεδόν όλες τις χώ-
ρες του κόσμου και όπως διαφάνηκε
η επιστολή της Χαράς Φωκά ήταν η
καλύτερη, με αποτέλεσμα να κερδίσει
το χρυσό βραβείο. Ο εν λόγω διαγω-
νισμός διοργανώνεται κάθε χρόνο
από τα Κυπριακά Ταχυδρομεία σε
συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας
και δικαίωμα συμμετοχής έχουν μα-
θητές μέχρι 15 ετών. Όσοιλαμβάνουν
μέρος στον διαγωνισμό καλούνται
να γράψουν μια επιστολή με το θέμα
που δίνεται και οι δέκα καλύτερες
ανά το Παγκύπριο βραβεύονται. Η
καλύτερη επιστολή από τις δέκα με-
ταφράζεται και αποστέλλεται στη
Βέρνη της Ελβετίας. Σημειώνεται
πως είναι η πρώτη φορά στα χρονικά
που κυπριακή συμμετοχή παίρνει
το πρώτο βραβείο στον εν λόγω δια-
γωνισμό. 

Το σκεπτικό του θέματος 
Μιλώντας στην «Κ» η Χαρά Φωκά,

αναφέρει πως επέλεξε να καταπια-

στεί με το προσφυγικό θέμαγια τρεις
λόγους. Ο πρώτος αφορά το ότι είναι
ένα επίκαιρο θέμα το οποίο εκτυ-
λίσσεται στην καθημερινότητά μας
και πολλές χώρες ανά το παγκόσμιο
καλούνται να το επιλύσουν. Δεύτε-
ρον, όπως η ίδια είπε στην «Κ», «πα-
ρόλο που εγώ δεν είμαι πρόσφυγας
μεγάλωσα ακούγοντας ιστορίες από
διάφορους πρόσφυγες, αφού και
στο σχολείο που φοιτώ έχω συμμα-
θητές, οι οποίοι είναι πρόσφυγες.

Ο τρίτος και κυριότερος λόγος
για τον οποίο αποφάσισα να δια-
λέξω αυτό το θέμα ήταν, διότι
είχα λυπηθεί με εκείνη την τρα-
γική ιστορία του 2015 με το τρί-
χρονο το αγόρι του οποίου το
σώμα ξεβράστηκε στις ακτές της
Τουρκίας. Επίσης, βλέποντας φω-
τογραφίες και άλλων προσφύγων
ήθελα να αναδείξω την τραγική
πραγματικότητα», τόνισε και πρό-
σθεσε ότι όλα αυτά δεν είναι μόνο
φωτογραφίες και αριθμοί, αλλά
«έχουν κι εκείνα τη δική τους ζωή
και τη δική τους φωνή».

Η συμμετοχή
Όσο αφορά τη συμμετοχή της

στον διαγωνισμό εξήγησε πως
ήταν η πρώτη φορά που έλαβε
μέρος, ενώ σημείωσε, πως είναι

χάρη στους καθηγητές, στον διευ-
θυντή της, αλλά και στο σχολείο
της που μπήκε στη διαδικασία να
γράψει αυτή την επιστολή, έγιναν
όλα πραγματικότητα, εφόσον είναι
αυτοί που παροτρύνουν τους μα-
θητές να λαμβάνουν μέρος σε διά-
φορους διαγωνισμούς. «Στο πλαίσιο
του μαθήματος των Νέων Ελληνι-
κών η καθηγήτρια μάς έδωσε το
θέμα και είχε πει ότι είναι ελεύθερο
να γράψει μια επιστολή όποιος θέ-
λει, και όντως όλη η τάξη έγραψε
ένα γράμμα», σημείωσε.

Η Χαρά ανάφερε επίσης στην
«Κ», πως στον διαγωνισμό έλαβε
μέρος όχι γιατί ήθελε να νικήσει,
όσο επειδή της άρεσε το θέμα και
το είδε σαν ευκαιρία να εκφράσει
τις απόψεις της. «Αυτή η εμπειρία
θα μου μείνει αξέχαστη και ένα
μάθημα που πήρα είναι ότι οι λέξεις
έχουν μεγάλη δύναμη. Με το γράμ-
μα που έγραψα σχετικά με τους
πρόσφυγες, φαίνεται πως πέρασε
όντως το μήνυμα που ήθελα να πε-
ράσω. Ότι όλοι παρόλο που βιώνουν
πόνο, έχουν μεγάλη δύναμη μέσα
τους και πρέπει εμείς να εκτιμή-
σουμε το μεγαλείο της ανθρώπινης
ζωής», τόνισε.

Aριστη μαθήτρια
σε ένα σχολείο
παραγκωνισμένο
Η Χαρά Φωκά κατέλαβε την πρώτη θέση στον Παγκόσμιο Διαγωνισμό
συγγραφής επιστολών και μιλάει για τη διάκριση και το Γυμνάσιο Δροσιάς 

Το Γυμνάσιο της Δροσιάς, το οποίο
είναι κτισμένο σε τ/κ γη, αντιμε-
τωπίζει μεγάλα κτηριακά και πλη-
θυσμιακά προβλήματα. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», τα προ-
βλήματα μόνωσης είναι τα κυριό-
τερα με αποτέλεσμα το ταβάνι να
στάζει και να δημιουργούνται αν-
θυγιεινές συνθήκες για τα παιδιά
του σχολείου. Επιπρόσθετα στο
εν λόγω σχολείο φοιτούν συνολικά
426 μαθητές, ενώ οι εγκαταστάσεις
του σχολείου μπορούν να αντα-
ποκριθούν μόνο για 330, με απο-
τέλεσμα ο υπερπληθυσμός να είχε
ως αποτέλεσμα οι καθηγητές να
βγάζουν για μάθημα τα παιδιά έξω
στην αυλή. Το όλο θέμα αναδείχ-
θηκε στη συνεδρία της Επιτροπής
Παιδείας στις 26 Σεπτεμβρίου,
ωστόσο, τα προβλήματα που αν-
τιμετωπίζει αυτό το σχολείο δεν
έχουν ακόμη επιλυθεί. Κληθείσα
να σχολιάσει κατά πόσο υπάρχουν
τα προαναφερόμενα για το σχολείο
της η Χαρά Φωκά αναφέρει πως
υπάρχουν αρκετά προβλήματα,
και πως «στάζουν οι στέγες των
κτηρίων ή και σε κάποιες αίθουσες
λείπουν ολόκληρα κομμάτια από
το ταβάνι. Δεν έχουμε τα κιόσκια
που χρειάζονται ούτως ώστε να
προστατευθούν οι μαθητές από
τη βροχή.

Το πιο σημαντικό πρόβλημα

όμως που θεωρώ ότι αντιμετωπίζει
το σχολείο είναι ότι έχουμε πολλά
μετακινούμενα τμήματα. Για πα-
ράδειγμα στην Α΄τάξη επειδή έχου-
με οκτώ τμήματα δεν υπάρχει αί-

θουσα για όλους, γι’ αυτό τον λόγο
κάποια τμήματα μένουν μετακι-
νούμενα και εξαιτίας του βάρους
από την τσάντα δυσκολεύεται η
μετακίνησή μας».

Καταγράφεται έτσι τουλάχιστον
ως αξιοσημείωτο το γεγονός ότι
ένα σχολείο με τόσα προβλήματα
βγάζει άριστους μαθητές, όπως
στην περίπτωση της Χαράς, αφού
όπως πληροφορείται η «Κ», υπάρ-
χουν πολλές διακρίσεις σε διάφο-
ρους διαγωνισμούς από τους μα-
θητές του Γυμνασίου Δροσιάς. 

Κτηριακά προβλήματα στο Γυμνάσιο Δροσιάς

Η 14χρονη πήρε το «χρυσό» βραβείο στον διαγωνισμό που έλαβαν μέρος πάνω από ένα εκατομμύριο παιδιά.

Μεγάλα κτηριακά και πληθυσμιακά προβλήματα αντιμετωπίζει το Γυμνάσιο. 

<<<<<<

«Το μήνυμα που θέλησα
να περάσω ακριβώς με το
γράμμα ήταν ότι όλοι αυ-
τοί οι πρόσφυγες παρόλο
που βιώνουν τον πόνο
έχουν μια μεγάλη δύνα-
μη μέσα τους και πρέπει
εμείς να εκτιμήσουμε το
μεγαλείο της ανθρώπι-
νης ζωής», αναφέρει η
βραβευμένη Χαρά. <<<<<<

«Στάζουν οι στέγες και
σε κάποιες αίθουσες λεί-
πουν ολόκληρα κομμά-
τια από το ταβάνι», απο-
καλύπτει η 14χρονη.

Από τις πυρκαγιές στις τροπικές
καταιγίδες περνάει η Κύπρος 
Aπομακρύνεται η σταδιακή διαφοροποίηση του καιρού 

Στην πράξη το έργο της επιτροπής
ονομαστικών αιτημάτων 
Θα εξετάζει άμεσα αιτήματα για χορήγηση καινοτόμων φαρμάκων

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Ενέργειεςγια τη μείωση του κόστους
στα καινοτόμα φάρμακα, αλλά και
για ευκολότερη πρόσβαση σε αυτά
φέρεται να κάνει το Υπουργείο Υγεί-
ας. Όπως πληροφορείται η «Κ», τους
τελευταίους μήνες έχει συσταθεί
επιτροπή ονομαστικών αιτημάτων
με σκοπό να μπορεί κάποιος ασθενής
ο οποίος έχει άμεση ανάγκη καινο-
τόμου φαρμάκου να αποτίνεται εκεί
και μετά από αξιολόγηση να λαμβάνει
απάντηση κατά πόσο μπορεί να
προμηθευτεί σε συντομότερο χρο-
νικό διάστημα το φάρμακο. Για να
καταστεί ασθενής ως δικαιούχος,
πρέπει να ενταχθεί το φάρμακο στο
κρατικό συνταγολόγιο, ωστόσο, για
να έλθει ένα φάρμακο στην Κύπρο
μπορεί να χρειαστεί να περάσουν
δύο με τρία χρόνια και όπως εξυπα-
κούεται υπάρχουν ασθενείς που δεν
μπορούν περιμένουν τόσο μεγάλο
χρονικό διάστημα. Εδώ αναλαμβάνει
ρόλο η επιτροπή ονομαστικών αι-
τημάτων, στην οποία, μετά τη σχε-
τική αίτηση και την αξιολόγηση,
υπάρχει η δυνατότητα έγκρισης ού-
τως ώστε ο ασθενής να μπορέσει
να προμηθευτεί κατ’ εξαίρεση αυτό
το φάρμακο πριν αυτό ενταχθεί στο
κρατικό συνταγολόγιο. Σημειώνεται
πως η διαδικασία για έγκριση του
ασθενή από την επιτροπή ονομα-
στικών αιτημάτων δεν ξεπερνά τον
ένα μήνα, ενώ μέχρι στιγμής και για

εγκρίσεις καινοτόμων φαρμάκων,
το κράτος έχει πληρώσει 11,5 εκατ.
ευρώ επιπρόσθετα (συμπληρωμα-
τικός προϋπολογισμός) του αρχικού
που προϋπολογισμού για τα φάρμακα
που ανέρχεται στα 95 εκατ. ευρώ. 

Mε Ελλάδα 
Σύμφωνα με πληροφορίες της

«Κ» γίνονται προσπάθειες ούτως
ώστε να γίνουν πιο γρήγορες οι δια-
δικασίες ένταξης φαρμάκων και η
κυβέρνηση να παίρνει σε καλύτερες
προσφορές τα φάρμακα. Όπως ανα-
κοίνωσε τον Σεπτέμβριο το Υπουρ-
γείο Υγείας, έχει γίνει μια προφορική
συμφωνία με την Ελλάδα για τα και-
νοτόμα (ακριβά) φάρμακα ούτως
ώστε να γίνεται κοινή διαπραγμά-
τευση προς τις φαρμακευτικές εται-
ρείες. Υπολογίζεται πως αυτή η ενέρ-
γεια θα εξοικονομεί στο κράτος 30
– 40 εκατ. ευρώ, εφόσον οι διαπραγ-
ματεύσεις με τις φαρμακευτικές
εταιρίες για τα καινοτόμα φάρμακα
θα γίνονται για πληθυσμό περίπου
11 εκατομμυρίων αντί για 800.000.
Λόγω του μικρού πληθυσμού και
των ανάλογων αναγκών της Κύπρου

σε σχέση με άλλες χώρες, για να
προμηθευτεί το κράτος ένα καινο-
τόμο φάρμακο πρέπει να πληρώσει
γύρω στις 70.000 ευρώ, ενώ η Ελλάδα
γύρω στις 15.000 ευρώ. Με αυτή τη
συμφωνία το κόστος θα πέσει κα-
τακόρυφα και αναμένεται πως το
κράτος θα προμηθεύεται το κάθε
φάρμακο γύρω στις 10.000 ευρώ. Η
Ελλάδα ως μεγαλύτερη χώρα θα ανα-
λάβει τον «ρόλο» του διαπραγμα-
τευτή με τις φαρμακευτικές βιομη-
χανίες. Σύμφωνα με τις πληροφορίες
υπάρχουν 120 επιβεβαιωμένοι πο-
λίτες οι οποίοι πάσχουν από Ηπα-
τίτιδα C και πρώτιστος στόχος του
Υπουργείου Υγείας είναι να την εξα-
λείψει, νοουμένου ότι πλέον τα φάρ-
μακα θα τα προμηθευόμαστε με
πολύ λιγότερα χρήματα. 

Τo ΓεΣΥ
Σε συνέντευξη που παραχώρησε

στην «Κ» προ ημερών ο υπ. Υγείας,
Κωνσταντίνος Ιωάννου, αναφέρθη-
κε, μεταξύ άλλων, στο τι θα επικρατεί
σχετικά με τα φάρμακα, όταν μπει
σε εφαρμογή το Γενικό Σχέδιο Υγείας
και όπως είπε «τα φάρμακα αποζη-
μιώνονται εκεί όπου υπάρχει γενε-
τική αντικατάσταση κάποιου φαρ-
μάκου, το οποίο είναι συνήθως και
πιο χαμηλού κόστους. Δηλαδή αν
υπάρχει ένα φάρμακο το οποίο είναι
πιο φθηνό σε σχέση με ένα άλλο,
και έχουν την ίδια αποτελεσματι-
κότητα τότε θα προτιμηθεί αυτό». 

Λόγο της έντασης της καταιγίδας, ανοδικά ρεύματα το ανεβάζουν το χαλάζι
ξανά πάνω, πριν φτάσει στο έδαφος και γι’ αυτό μεγαλώνει το μέγεθός του.

<<<<<<

Για να έλθει ένα φάρμακο
στην Κύπρο μπορεί να
χρειαστεί να περάσουν
δύο με τρία χρόνια. 
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  πάρχουν οι αρχαίοι πολιτισμοί
έξω από την Ιστορία; Λέμε,
ας πούμε, «σύγχρονος αμερι-

κανικός πολιτισμός». Πηγαίνεις
στην Αμερική και βλέπεις τι είναι.
Αλλά τον ρωμαϊκό πολιτισμό πού
αλλού τον βρίσκεις εκτός από τα
βιβλία; Ή πάλι τον αρχαίο ελληνικό
πολιτισμό δεν τον βρίσκεις σε μια
ομάδα σφίχτες γυμναστηρίου, που
από μεράκι ντύνονται στον ελεύ-
θερο χρόνο τους Σπαρτιάτες και
μουγκρίζουν ανδροπρεπώς καθώς
γυμνάζονται στο δόρυ, ούτε σε διά-
φορους ανισόρροπους «Δωδεκα-
θεϊστές» που τρέχουν σε αρχαιολο-
γικούς χώρους και προσφέρουν θυ-
σίες. Τον βρίσκεις, όμως, στα μεγάλα
και ιστορικά πανεπιστήμια της Ευ-
ρώπης.

Ο αρχαίος πολιτισμός είναι μια έν-
νοια που υφίσταται μόνο μέσα στο
πλαίσιο της ιστορικής σκέψης. Οι
αρχαίοι πολιτισμοί δεν υπάρχουν·
υπάρχουν μόνο τα μνημεία τους
και η κληρονομιά τους, που ανήκει
σε όλους και είναι ανοικτή και προ-
σβάσιμη στον καθένα. Επομένως,
δεν χρειάζονται εκπροσώπηση
στον σημερινό κόσμο οι αρχαίοι
πολιτισμοί ούτε έχουν ανάγκη κη-
δεμονίας ή διαχείρισης. (Η διαχεί-

ριση των πολιτιστικών μνημείων,
εκ μέρους των σύγχρονων κρατών,
είναι άλλη υπόθεση.) Η αξίωση της
εκπροσώπησης ενός αρχαίου πο-
λιτισμού από ένα σύγχρονο κράτος
είναι πράξη ανάλογου κύρους και
κακομοιριάς με τους απογόνους
των «μακεδονομάχων», χωρίς τους
οποίους δεν γίνεται παρέλαση στη
Θεσσαλονίκη.

Αφέθηκα σε αυτές τις σκέψεις, επει-
δή μόλις τελευταία πληροφορήθη-
κα, με αφορμή τις διπλωματικές
επαφές που γίνονται πάντα στο
πλαίσιο της Γενικής Συνέλευσης
του ΟΗΕ, ότι από τον Απρίλιο του
2017 υφίσταται και μάλιστα με ελ-
ληνική πρωτοβουλία ένα «Φόρουμ
των Αρχαίων Πολιτισμών». Να εξη-
γήσω, κατ’ αρχάς, ότι όπου βλέ-
πουμε σε διεθνείς οργανισμούς την
έννοια «φόρουμ» σημαίνει «της
πλάκας»: βρισκόμαστε και τα λέμε,
χωρίς να είναι ανάγκη να καταλή-
ξουμε πουθενά. Το συγκεκριμένο
φόρουμ ξεκίνησε με Βολιβία, Κίνα,
Αίγυπτο, Ελλάδα, Ιράν, Ιράκ, Ιταλία
και Περού, για να προστεθούν αρ-
γότερα η Ινδία και το Μεξικό. Τους
κολακεύει να αναφέρεται το φόρουμ
από τους τρίτους απλά ως «GC10»
– προφανώς από τα αρχικά των λέ-

ξεων «great civilizations», αν και
δεν εξηγείται ρητώς, ίσως από σε-
μνότητα.

Σύμφωνα με τον ορισμό του υπουρ-
γού Εξωτερικών Ν. Κοτζιά, το φό-
ρουμ είναι «μια μόνιμη πλατφόρμα
διαλόγου, η λειτουργία της οποίας

διευκολύνεται από τον σεβασμό
που απολαμβάνουν οι πολιτισμοί
με αδιάκοπη παρουσία χιλιάδων
χρόνων και συνεχή προσφορά στον
παγκόσμιο πολιτισμό». Αλίμονο,
ωστόσο, δεν μπορούν να ξεφύγουν
από την ειρωνεία ότι οι εργασίες
του φόρουμ θα διεξάγονται στα αγ-

γλικά, αφού είμαι βέβαιος ότι θα
στάθηκε αδύνατο να συμφωνήσουν
μεταξύ ελληνικών, λατινικών, κι-
νεζικών και τόσων άλλων εξαιρε-
τικών επιλογών που θα είχαν...

Υπάρχει πάντα το ενδεχόμενο να
παρασύρομαι από τη χαρωπή αφέ-

λεια της ιδέας των αρχαίων πολι-
τισμών που συνομιλούν θεσμικά,
επειδή μάλλον αγνοώ τη μεγάλη
εικόνα. Μπορεί εκεί στο παρελθόν,
σε κάτι λογαριασμούς που δεν έκλει-
σαν ποτέ, να βρίσκεται μακροπρό-
θεσμα το μέλλον του Υπαρκτού Ελ-
ληνισμού. Δείτε, λ.χ., πώς εξελίσ-
σεται η εμμονή του αριστεροδεξιού
λαϊκισμού με τις γερμανικές απο-
ζημιώσεις και το κατοχικό δάνειο.
Εδώ έφεραν επισήμως στην Ελλάδα
κοτζάμ πρόεδρο της Γερμανίας, για
να προκύψει τι από την επίσκεψη;
Η διαφωνία στο θέμα των αποζη-
μιώσεων – διότι αυτό κυριάρχησε
ειδησεογραφικά σε Γερμανία και
Ελλάδα. Αυτή η ιστορία δεν βγαίνει.
Ομως ο Ελληνισμός, για να παρα-
μείνει υπαρκτός, θα έχει πάντα
ανάγκη από την ύπαρξη κάποιου
ξένου στο παρελθόν, για να του
φορτώνει την υπαιτιότητα της κα-
τάντιας του. Ιδού, λοιπόν, το φόρουμ
των αρχαίων πολιτισμών ως το ιδε-
ώδες πεδίο πάνω στο οποίο θα χτί-
σουμε τις αξιώσεις μας για αποζη-
μιώσεις από τα Μηδικά και, βεβαίως,
την κατάκτηση της Ελλάδας από
τους Ρωμαίους...

Υ

Ενα όραμα για τον Ελληνισμό
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

«Εντάξει, ας λένε ότι η συμφωνία
των Πρεσπών είναι νεκρή, ποιος
είναι όμως ο δρόμος ώστε η χώρα
να πάει μπροστά; Αυτό είναι το
ερώτημα που θα τους θέσουμε τις
επόμενες εβδομάδες». Ο υψηλό-
βαθμος αξιωματούχος του ΝΑΤΟ
στις Βρυξέλλες που μίλησε στην
εφημερίδα «Nezavisen Vesnik» έθε-
σε ωμά το δίλημμα ενώπιον του
οποίου θα βρεθεί στα Σκόπια το
«αντι-Πρέσπα» μπλοκ δυνάμεων,
όταν τις επόμενες μέρες θα φτάσει
στη Βουλή η ώρα της κρίσιμης ψη-
φοφορίας για τις συνταγματικές
τροποποιήσεις.

Το μήνυμα ουσιαστικά απευθύ-
νεται στο VMRO DPMNE, το οποίο
ο ίδιος αξιωματούχος συνιστά να
ερωτηθεί «εάν συνεχίζει να είναι
υπέρ της ένταξης στην Ε.Ε. και το
ΝΑΤΟ», ενώ δίνοντας το στίγμα
της στάσης που θα ακολουθήσει ο
δυτικός παράγοντας, λέει: «Δεν
είναι δική μας δουλειά να συμμε-
τάσχουμε στις εσωτερικές συζη-
τήσεις. Εάν οι άνθρωποι πουν ότι
δεν θέλουν τη συμφωνία των Πρε-
σπών, τότε εμείς θα αποδεχτούμε
αυτή την απόφαση. Οι μέρες κυλούν
και εμείς δεν έχουμε όλον τον χρόνο
του κόσμου. Βλέπουμε τι είναι κα-
λύτερο για το μέλλον της χώρας.
Δεν βλέπουμε άλλον δρόμο. Δεν
ξέρουμε και δεν μπορούμε να ει-
κάζουμε τι θα κάνει η επόμενη ελ-
ληνική κυβέρνηση. Ξέρουμε όμως
ότι αυτή είναι μια συμφωνία που
την περιμέναμε εδώ και 25 χρόνια
και οι μεγάλες αλλαγές στα Βαλκά-
νια δεν γίνονται εύκολα».

Σε σταυροδρόμι
Αν, πάντως, ο Ζάεφ παίζει με

αυτή τη συμφωνία το πολιτικό του
μέλλον, η θέση του VMRO δεν είναι
καλύτερη. Μπορεί να έσπευσε να
καρπωθεί πολιτικά την αποχή, πα-
ρότι η ηγεσία του είχε καλέσει τους
πολίτες να πράξουν κατά συνείδη-
ση, τώρα όμως πρέπει να αποφα-
σίσει με ποιους θα πάει και ποιους
θ’ αφήσει. Αν, δηλαδή, θα συνταχθεί
με τις φιλοευρωπαϊκές δυνάμεις ή

θα γείρει «αποκαμωμένο» οριστικά
στην αγκαλιά της Μόσχας. Ο κίν-
δυνος να χρεωθεί τη μετάθεση,
ίσως και στο διηνεκές όπως έχουν
προειδοποιήσει οι Βρυξέλλες, της
ένταξης της χώρας στο ΝΑΤΟ αλλά
και την Ε.Ε., διαγράφεται ορατός
και δεν θα του είναι καθόλου εύκολο
να επωμισθεί από την επόμενη
μέρα ένα τέτοιο φορτίο, όταν το
όραμα των ανθρώπων σε αυτή τη
χώρα είναι να δουν μια μέρα εαυ-
τούς Ευρωπαίους πολίτες.

Οι απειλές για διαγραφές και κοι-
νωνικό στιγματισμό όσων εκ των
βουλευτών του τολμήσουν να ψη-
φίσουν τις συνταγματικές τροπο-
ποιήσεις επ’ ουδενί δεν διασφαλί-
ζουν την αμφίβολη εσωτερική του
ηρεμία και συνοχή και πολύ περισ-
σότερο το μέλλον του στο ευρω-

παϊκό περιβάλλον. Το VMRO
DPMNE κινδυνεύει, εάν «σκοτώσει»
τη συμφωνία, να γίνει το «μαύρο
πρόβατο» όχι μόνο των ευρωπαϊκών
λαϊκών συντηρητικών κομμάτων,
στην οικογένεια των οποίων ανήκει,
αλλά και της Δύσης γενικότερα,
στους θεσμούς της οποίας (ΝΑΤΟ,
Ε.Ε.) θεωρητικά διακηρύσσει ότι
επιδιώκει να ενταχθεί. Και το γνω-
ρίζει αυτό η ηγεσία του, που όμως
δεν μπορεί, όπως δήλωσε πρόσφατα
ο μάλλον πελαγωμένος γραμματέας
του κόμματος Χρίστιαν Μίτσκοσκι,
να πάει κόντρα στην εκπεφρασμένη
μέσω του δημοψηφίσματος «βού-
ληση του λαού».

Τούτες τις ώρες η πολιτική τάξη
στη FYROM εμφανίζεται βαθιά δι-
χασμένη –σε φιλοδυτική από τη

μια «όχθη» του Βαρδάρη και «πα-
τριωτική» υποστηριζόμενη από τη
Ρωσία από την άλλη– και ανεξαρ-
τήτως της έκβασης των εξελίξεων
γύρω από τη συμφωνία η χώρα βρί-
σκεται στη δίνη πολιτικής κρίσης.

Το παιγνίδι ξεπερνάει κατά πολύ
την Αθήνα και τα Σκόπια, εμπίπτει
στις σφαίρες επιρροής και τους
σχεδιασμούς των ισχυρών στη Βαλ-
κανική και οι έξωθεν πιέσεις προς
του πρωταγωνιστές είναι πρωτο-
φανείς. Ο Ζάεφ και οι Αλβανοί του
Αλί Αχμέτι παίζουν το χαρτί της
Δύσης, που πιέζει ανοιχτά –με δη-
λώσεις στο υψηλότερο επίπεδο
αλλά και επισκέψεις ηγετών– για
την υιοθέτηση της συμφωνίας.

Από την άλλη, το χαϊδεμένο παιδί
των Ρώσων, το εθνικιστικό VMRO

DPMNE, στο όνομα του πατριωτι-
σμού και των «ιερών και οσίων»
του μακεδονισμού, επιλέγει να κα-
θηλώσει, διά της κατάρρευσης της
συμφωνίας, εκτός του ΝΑΤΟ και
της Ε.Ε. τη χώρα, προοπτική που
εξυπηρετεί απόλυτα τη στρατηγική
της Μόσχας.

Παλιός παίκτης στην περιοχή η
Ρωσία στήριζε, μαζί με τους Σέρ-
βους, παραδοσιακά και ποικιλο-
τρόπως το VMRO και μεταξύ άλλων
δεν δίσταζε να χαρακτηρίζει με δη-
λώσεις του εκπροσώπου του Κρεμ-
λίνου «φασίστες» τους οπαδούς
του φιλοδυτικού Ζάεφ, όταν κατά
χιλιάδες έβγαιναν στους δρόμους
και τις πλατείες για να διαδηλώσουν
εναντίον της αυταρχικής πολιτικής
του πρωθυπουργού Γκρούεφσκι.

Μολονότι δεν το παραδέχεται, η
εμπλοκή της Μόσχας στο δημοψή-
φισμα και στην καλλιέργεια κλί-
ματος εναντίον της συμφωνίας των
Πρεσπών υπήρξε καθοριστική.

Δυτικά μέσα ενημέρωσης αλλά
και ΜΜΕ στα Σκόπια αποκάλυψαν
οργανωμένη υπόγεια ρωσική δράση
με παραπληροφόρηση μέσω των
sosial media και στόχο τη συνείδηση
των ψηφοφόρων, ενώ και μετά το
δημοψήφισμα η Μόσχα διεμήνυσε
επισήμως την ικανοποίησή της για
τη μεγάλη αποχή, αφήνοντας να
εννοηθεί πως ακόμα και αν η συμ-
φωνία περάσει θα την μπλοκάρει
στο Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ.

Εξάλλου στα μέσα της εβδομάδας
η εφημερίδα ΝΥΤ επανήλθε με στοι-
χεία γύρω από την εμπλοκή, για
λογαριασμό της Ρωσίας όπως υπο-
στήριζε το ρεπορτάζ, και του ομο-
γενούς επιχειρηματία Ιβάν Σαββίδη,
που φέρεται να χρηματοδότησε
τόσο στην Ελλάδα όσο και στα Σκό-
πια συλλαλητήρια και προπαγαν-
διστικές κινήσεις εναντίον της συμ-
φωνίας, καταγγελία που πάντως ο
ίδιος διέψευσε.

Καυτό παρασκήνιο
Σε αυτή την ατμόσφαιρα στα

Σκόπια, στην Αθήνα, στο ΝΑΤΟ
και στην Ε.Ε. μόνο στοιχήματα δεν
παίζονται γύρω από το εάν ο Ζάεφ
μπορέσει να εξασφαλίσει πλειοψη-
φία δύο τρίτων στη συνεδρίαση
του Κοινοβουλίου που ξεκινάει αύ-
ριο με θέμα τις συνταγματικές τρο-
ποποιήσεις. Κυκλοφορούν «πλη-
ροφορίες» και διαρροές ότι έχουν
βρεθεί ήδη οι οχτώ βουλευτές του
VMRO DPMNE που θα αψηφήσουν

την απειλή διαγραφής από το κόμμα
και τον κοινωνικό στιγματισμό περί
«προδοσίας», οι οποίες πάντως δια-
ψεύδονται τόσο από την κυβέρνηση
όσο και από το VMRO.

Το βέβαιο είναι ότι το παρασκήνιο
έχει πυρακτωθεί –ακούγονται απί-
θανα πράγματα για χρηματισμούς,
εκβιασμούς, εκφοβισμούς, κ.λπ.–
δεδομένου ότι στην πρώτη και πιο
σημαντική ψηφοφορία που πιθα-
νότατα θα γίνει μεθαύριο Τρίτη και
αφορά την πρόταση της κυβέρνη-
σης να προχωρήσει το Κοινοβούλιο
ή όχι στις τροποποιήσεις, θα κρι-
θούν ίσως όλα.

Εάν η πρόταση υπερψηφιστεί,
τότε η κυβέρνηση θα προχωρήσει
στην κατάρτιση σχεδίων για την
κατ’ άρθρο ψήφιση των τροποποι-
ήσεων και ο «μουντζούρης» θα πε-
ράσει την Ειδομένη για να εγκα-
τασταθεί στην ελληνική Βουλή. Αν
όμως δεν συγκεντρωθεί η απαραί-
τητη πλειοψηφία, τότε κοινοβου-
λευτικά στα Σκόπια σταματούν τα
πάντα και όπως έχει δηλώσει ο
Ζάεφ η χώρα θα οδηγηθεί σε πρό-
ωρες κάλπες.

Καθώς μια τέτοια εξέλιξη θεω-
ρείται ως η έχουσα τις περισσότερες
πιθανότητες, στα Σκόπια αιωρείται
το ερώτημα γύρω από το εάν και
κατά πόσο και στις πρόωρες εκλογές
ο Ζάεφ και οι σύμμαχοί του θα μπο-
ρέσουν να συγκεντρώσουν τον μα-
γικό αριθμό «80» βουλευτών έτσι
ώστε να αναστήσουν τη διαδικασία.
Αν το πετύχει η συμφωνία θα πε-
ράσει, έστω και εάν μετατεθεί χρο-
νικά ο οδικός χάρτης, οπότε ο δρό-
μος προς το ΝΑΤΟ και την Ε.Ε. θα
παραμείνει ανοιχτός.

<<<<<<

«Πληροφορίες» ότι
έχουν βρεθεί οι οκτώ
βουλευτές του VMRO
που θα υπερψηφίσουν
τη συμφωνία
διαψεύδονται 
από κυβέρνηση 
και αντιπολίτευση.

Στη δίνη
πιέσεων
και φημών
τα Σκόπια
Το γεωπολιτικό πόκερ Δύσης-Μόσχας
και η ψηφοφορία για τις «Πρέσπες»

Μπορεί ο Ζόραν Ζάεφ (φωτ.) να παίζει με τη συμφωνία των Πρεσπών το πολιτικό μέλλον του, όμως και η θέση του VMRO δεν είναι καλύτερη. Ο κίνδυνος να χρεω-
θεί τη μετάθεση, ίσως και στο διηνεκές, της ένταξης της FYROM σε ΝΑΤΟ και E.E. διαγράφεται ορατός και δεν θα είναι εύκολο να επωμισθεί ένα τέτοιο φορτίο.

ΑP
 /

 B
O

RI
S 

GR
DA

N
O

SK
I

Στην περίπτωση που ούτε μετά τις κάλπες δεν θα προκύψει η απαραίτη-
τη πλειοψηφία των «80», η συμφωνία των Πρεσπών θα θεωρηθεί «νε-
κρή» και τότε οι εμπλεκόμενοι σ’ αυτό το πολύπλοκο παιγνίδι γύρω από τη
μικροσκοπική, πλην όμως υψίστης γεωστρατηγικής σημασίας, χώρα της
Βαλκανικής, θα κληθούν να αναπροσαρμόσουν τη στρατηγική τους.
Θα αφήσουν οι Δυτικοί, όπως διαμηνύουν τώρα, τη FYROM απροστάτευτη
με κίνδυνο να ολισθήσει παντελώς στην επιρροή της Ρωσίας ή θα επιχει-
ρήσουν μέσω παρακαμπτηρίων να κρατήσουν ζωντανό το όραμα για έν-
ταξή της στις ευρωατλαντικές δομές μέχρις ότου σε βάθος χρόνου –ο Μά-
θιου Νίμιτς υπολόγισε ότι μπορεί να χρειαστούν άλλα 25 χρόνια– υπάρξει
μια «δεύτερη ευκαιρία»; Και ποιος εγγυάται ότι δεν θα ενεργοποιηθεί κα-
τόπιν της διάψευσης των προσδοκιών το εν υπνώσει επί του παρόντος
εθνοτικό ρήγμα, Αλβανών και Σλαβομακεδόνων, όταν οι μεγάλοι στόχοι
της χώρας, γύρω από τους οποίους συσπειρώνεται η αρμονική, για την
ώρα, συμβίωση των δύο εθνοτήτων, θα έχουν εκτροχιαστεί; Ολα αυτά,
βέβαια, ίσως χρήζουν απάντησης σε δεύτερο χρόνο. Γιατί το ερώτημα
που κυριαρχεί τώρα είναι αν ο Ζάεφ θα έχει την Τρίτη τους οχτώ παράτολ-
μους από το VMRO DPMNE για να προχωρήσει.

Αγωνία και ερωτήματα για την επόμενη μέρα
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  ζογαδόρος ο ίδιος, ο Ερντογάν
κατάλαβε ότι όσο ισχυρό και
αν ήταν το χαρτί που κρατού-

σε, είχε βρει τον μάστορά του –
ήταν προφανές ότι ο Τραμπ θα
ανέβαζε συνεχώς το τίμημα για
την Τουρκία εάν δεν ελευθερωνό-
ταν ο Αμερικανός Αντριου Μπράν-
σον, ο οποίος κρατείτο από τον
Οκτώβριο του 2016, κατηγορού-
μενος, μεταξύ άλλων, για «τρομο-
κρατία». Την Παρασκευή, τουρκικό
δικαστήριο καταδίκασε τον πά-
στορα της Ευαγγελικής Πρεσβυ-
τεριανής Εκκλησίας σε τρία χρόνια
φυλάκισης αλλά τον άφησε ελεύ-
θερο λόγω του χρόνου που είχε
ήδη παραμείνει στη φυλακή. Ο
Μπράνσον αναμενόταν να φύγει
την ίδια ημέρα από τη χώρα στην
οποία ζει εδώ και 23 χρόνια. Το
ερώτημα τώρα είναι εάν, μετά την
κρίση αυτή, θα εξομαλυνθούν οι
σχέσεις ΗΠΑ - Τουρκίας; Αναμέ-
νουμε, επίσης, να δούμε εάν ο Ερν-
τογάν εξασφάλισε ανταλλάγματα
ή εάν απλώς ήθελε να αποφύγει
περαιτέρω προβλήματα με τους
Αμερικανούς.

Ο Τραμπ, ο αντιπρόεδρος Μάικ
Πενς και πολλά μέλη του Κογκρέ-
σου που αντλούν πολιτική στήριξη

από τη μεγάλη δεξαμενή των ευαγ-
γελικών εκκλησιών των ΗΠΑ, είχαν
εξοργιστεί με τη σύλληψη του πά-
στορα. Βάσει μυστικής κατάθεσης
άγνωστου μάρτυρα, ο Μπράνσον
κατηγορήθηκε για «στήριξη τρο-
μοκρατικής οργάνωσης» και για
«πολιτική ή στρατιωτική κατα-
σκοπεία». Ο ίδιος αρνιόταν τις κα-
τηγορίες έως και την ώρα της κα-
ταδίκης του. «Είμαι αθώος. Αγαπώ
τον Χριστό, αγαπώ την Τουρκία»,
δήλωσε στο δικαστήριο. Η τουρ-
κική κυβέρνηση, όμως, δεν ενέδιδε.
Επέμενε ότι ήταν ένοχος· την Πα-
ρασκευή ισχυρίστηκε ότι η απε-
λευθέρωση του Μπράνσον απο-
δεικνύει την ανεξαρτησία της τουρ-
κικής δικαιοσύνης. Οταν, όμως, ο
πρόεδρος της χώρας διορίζει 12
από τα 15 μέλη του Συνταγματικού
Δικαστηρίου και όλα τα μέλη του
Ανώτατου Δικαστηρίου, όταν πολ-
λοί δικαστές και δικηγόροι βρί-
σκονται στη φυλακή, η ανεξαρ-
τησία της Δικαιοσύνης είναι έννοια
σχετική. Ο Ερντογάν, πάντως, έχει
βασίσει μεγάλο μέρος της πολιτικής
του τα τελευταία χρόνια στην καλ-
λιέργεια του αντιαμερικανισμού.
Οι κυρώσεις που ο Τραμπ επέβαλε
στον τουρκικό χάλυβα συνέβαλαν

στη ραγδαία υποτίμηση της τουρ-
κικής λίρας και σε άλλα δεινά της
οικονομίας, ενισχύοντας, με τη
σειρά τους, τους ισχυρισμούς του
Ερντογάν ότι πίσω απ’ όλα τα προ-
βλήματα της Τουρκίας βρίσκονται
οι ΗΠΑ. Τον Αύγουστο, ο σύμβου-
λος Εθνικής Ασφαλείας του Τραμπ,
Τζον Μπόλτον, δήλωσε: «Η τουρ-
κική κυβέρνηση διέπραξε μεγάλο
σφάλμα όταν δεν ελευθέρωσε τον
πάστορα Μπράνσον. Η κρίση θα
έληγε αμέσως εάν έπρατταν το
σωστό ως σύμμαχοι στο ΝΑΤΟ,
ως μέρος της Δύσης, και ελευθέ-
ρωναν τον πάστορα Μπράνσον
άνευ όρων».

Μένει να δούμε πόσο «άνευ
όρων» έληξε η κράτηση του πά-
στορα. Τούρκος αναλυτής σχολίασε
ότι ίσως θα εφαρμοστεί το «γερ-
μανικό μοντέλο». Εννοούσε την
απελευθέρωση του δημοσιογρά-
φου Ντενίζ Γιουτζέλ (με υπηκοό-
τητα γερμανική και τουρκική) τον
Φεβρουάριο, η οποία συνοδεύτηκε
με το ξεπάγωμα των σχέσεων με
τη Γερμανία και τη συνέχιση προ-
γραμμάτων προμήθειας πολεμικού
υλικού. Στην περίπτωση των ΗΠΑ,
προηγούμενες συζητήσεις για το
ζήτημα Μπράνσον συμπεριελάμ-

βαναν την τουρκική απαίτηση να
μειωθεί στο ελάχιστο το πρόστιμο
που επιβλήθηκε σε τουρκική τρά-
πεζα από αμερικανικό δικαστήριο
για την παραβίαση του διεθνούς
εμπάργκο εναντίον του Ιράν και
να επιστραφεί στην Τουρκία ο φυ-
λακισμένος υποδιοικητής της τρά-
πεζας. Θα φανεί εάν υπήρξε τέτοια
συναλλαγή. Σε λίγες ημέρες, όμως,
η ένταση μεταξύ Αγκυρας και Ουά-
σιγκτον αναμένεται να αυξηθεί
πάλι, όταν στις 5 Νοεμβρίου θα
μπουν σε ισχύ κυρώσεις εναντίον
του Ιράν, μετά την αθέτηση από
τις ΗΠΑ της διεθνούς συμφωνίας
για το πυρηνικό του πρόγραμμα.
Η Τουρκία προμηθεύεται πετρέλαιο
και φυσικό αέριο από τη γειτονική
χώρα και θέλει να αποφύγει τις
κυρώσεις.

Είναι νωρίς να δούμε εάν η πο-
λιτική της ομηρίας ξένων πολιτών
ωφέλησε για άλλη μία φορά την
Τουρκία ή εάν αυτήν τη φορά θα
πληρώσει το τίμημα. Φαίνεται,
όμως, ότι όταν ο Ερντογάν βρει
τοίχο μπροστά του, έχει το αίσθημα
αυτοσυντήρησης να μην επιμένει
στο λάθος. Καθώς κυβερνά μόνος
του πλέον, χρήσιμο είναι και για
εμάς να γνωρίζουμε τα όριά του.

Τ

Ο Τραμπ κατατρόπωσε τον Ερντογάν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Δούναι και λαβείν
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ρώτη φορά στην ιστορία
του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου οι εκλογές του προσε-

χούς Μαΐου, για την ανάδειξη
των νέων μελών του, αποκτούν
νέα πολιτική διάσταση. Αυτό το
εξόχως δαπανηρό «πολυεθνές
συζητητήριο» είχε ως στόχο να
προσδώσει δημοκρατική «νομι-
μοποίηση» στο ευρωπαϊκό εγ-
χείρημα. Το αντίθετο ακριβώς
συμβαίνει, καθώς το «δημοκρα-
τικό έλλειμμα» στην Ενωση βα-
θαίνει και αναμένεται πως θα κα-
ταγραφεί στις εκλογές.

Από την Ευρώπη της επιμό-
νου και σταδιακής ενσωματώ-
σεως των εθνικών κρατών, έχου-
με εισέλθει πλέον σε μία περίοδο
«ανατροπών», όπου κυριαρχούν
το μεταναστευτικό –επί της ου-

σίας, η δημιουργία μίας νέας
«πολυπολιτισμικής» ευρωπαϊκής
φυσιογνωμίας– και η δυσανά-
λογη ισχύς μιας μη λογοδοτού-
σης γραφειοκρατίας – της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής.

Ιστορικώς πολιτισμική πολυ-
μορφία υπήρξε μόνον στο πλαίσιο
συστήματος αυτοκρατορικού. Η
πλέον εξέχουσα περίπτωση ήταν
η Ρωμαϊκή Αυτοκρατορία της
Ανατολής, όπου με όχημα την
ελληνική γλώσσα και πολιτισμό
συνετελέσθη μοναδική ώσμωση
ιδεών. Αυτό επέτρεψε στον Από-
στολο Παύλο να προσδώσει στο
κήρυγμα του Ιησού διάσταση οι-
κουμενική, ενσωματώνοντας
στην Εκκλησία τους εθνικούς ελ-
ληνιστές.

Αντίθετα η σημερινή Ευρώπη
είναι συνασπισμός ανεξαρτήτων
κρατών, που κάποια εξ αυτών μό-
λις προσφάτως εξασφάλισαν την
εθνική τους κυριαρχία, μετά την
κατάρρευση της ΕΣΣΔ. Δεν είναι
όλοι οι Ευρωπαίοι διατεθειμένοι

να θυσιάσουν το επίτευγμα αυτό
αμασητί εν ονόματι μιας «αυτο-
κρατορίας» υπό πολιτική διαμόρ-
φωση εδώ και δεκαετίες. Αυτά
και τα παρόμοια αποτελούν δια-
νοητικές ασκήσεις που συζητούν-
ται σε αμφιθέατρα και πλήρως
αναντίστοιχες προς κάθε έννοια
ή ορισμό της πολιτικής.

Το αμερικανικό «μοντέλο», το
οποίο αβασάνιστα προβάλλεται,
δεν είναι πρόσφορο για αντιγρα-
φή. Ο ιδεολογικός πυρήνας του
είναι βιβλικός, διότι στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες το άτομο ανεξαρ-
τήτως φυλής ή πολιτιστικών κα-
ταβολών είναι εξ ορισμού ελεύ-
θερο και έχει μάλιστα δικαίωμα
υλικής ευημερίας – συνταγματι-
κώς κατοχυρωμένο. Εάν αποτύ-
χει, η ευθύνη ανήκει αποκλει-
στικώς σε αυτό. Εξ ου και η απο-
στροφή προς την ιδέα της κρα-
τικής κοινωνικής προνοίας.

Καθ’ όσον αφορά στο θέμα
της ελίτ των Βρυξελλών, δηλαδή
του ρόλου της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, αναντιρρήτως σε όλες
τις φάσεις της εξελίξεως της κοι-
νωνίας του ανθρώπου υπήρχαν
«τεχνοκράτες» –ελίτ, με άλλα λό-
για– ως εργαλεία ασκήσεως μιας
προσωποποιημένης πολιτικής
εξουσίας.

Στην περίπτωση της Ε.Ε. η
πολυπρόσωπη πολιτική της ηγε-
σία «κρύβεται» πίσω από τη γρα-
φειοκρατία, χειραγωγούμενη
από την ισχυρότερη χώρα της
Ενώσεως, ώστε να αποφεύγονται
οι αντιπαραθέσεις στο ανώτατο
πολιτικό επίπεδο. Ετσι λοιπόν
εκλεγμένοι πρωθυπουργοί και
υπουργοί μιας χώρας ελέγχονται
από «τεχνοκράτες», βάσει απεί-
ρων κανονιστικών διατάξεων.
Αυτό συμβαίνει στην Ελλάδα την
τελευταία οκταετία. Αυτό συμ-
βαίνει σήμερα στη Βρετανία και
στην Ιταλία.

Η μάχη ωστόσο δεν πρόκειται
να κριθεί στην Ευρώπη, διότι η
μεγάλη σύγκρουση βρίσκεται εν
εξελίξει στις Ηνωμένες Πολιτείες
μεταξύ του προέδρου Ντόναλντ
Τραμπ και της διαμορφωθείσης
καθεστηκυίας τάξεως πραγμάτων.
Το ευρωπαϊκό σύστημα αμύνεται
και ομφαλοσκοπεί.

Π
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ηλεκτρονική (στο «διαδίκτυο»)
έκδοση των εφημερίδων, πα-
ράλληλη με την έντυπη, έδω-

σε τη δυνατότητα να εκφράζουν
κάποιοι αναγνώστες γνώμη και άπο-
ψη, διαμαρτυρία, αντίρρηση ή συ-
ναίνεση, στα όσα οι δημοσιογράφοι,
αρθρογράφοι, επιφυλλιδογράφοι
καταθέτουν. 

Αυτή η δυνατότητα είναι σίγουρα
θετική και την προσφέρει η πρόοδος
της τεχνολογίας. Αναπόφευκτα έχει
και αρνητικές επιπτώσεις, που μάλ-
λον τις αποσιωπούμε, πιθανότατα
για να μη θεωρηθούμε οπισθοδρο-
μικοί (αυτή είναι η μόνιμη φοβία
του επαρχιώτη). Αλλά δίχως κριτική
εγρήγορση, η θετική δυνατότητα
εύκολα τοξινώνεται, οδηγεί σε κα-
ταστάσεις νοσηρές.

Υπήρχε πάντοτε η δυνατότητα
ο αναγνώστης της εφημερίδας να
εκφραστεί δημόσια από τις στήλες
της, με επιστολή. Ομως, για να δη-
μοσιευτεί μια επιστολή, ήταν αυ-
τονόητο ότι ο αποστολέας θα έπαιρ-
νε επωνύμως την ευθύνη των γρα-
φομένων του: θα υπέγραφε με το
όνομά του, το επώνυμο, το επάγ-
γελμα, την ταχυδρομική του διεύ-
θυνση. Η ηλεκτρονική παρέμβαση
στη διαδικτυακή έκδοση της εφη-
μερίδας είναι κάτι διαφορετικό: 

Επιτρέπονται, αυτονοήτως, παι-
γνιώδη ψευδώνυμα, δηλαδή ανω-
νυμία και, επομένως, κατάφωρη
αδικία: Διότι ο σχολιαστής ξέρει σε
ποιον απευθύνεται (την ηλικία του
αρθρογράφου, τη δουλειά του, το
βιογραφικό του, την κοινωνική του
διαδρομή), ο σχολιαζόμενος δεν ξέ-
ρει τίποτα για τον σχολιαστή του.
Απευθύνεται ο σχολιαστής στον

σχολιαζόμενο, αδίστακτα, σε δεύ-
τερο ενικό πρόσωπο, μπορεί να τον
λοιδορήσει σκαιότατα, εξευτελι-
στικά, να του αποδώσει εκφράσεις
και απόψεις δήθεν πρόσφατες ή
που δήθεν πριν από χρόνια διατύ-
πωσε – ο σχολιαζόμενος πρέπει να
εγκαταλείψει κάθε άλλη απασχό-
ληση, αν θέλει να απαντάει διαδι-
κτυακά στον κάθε έναν που εκφρά-
ζει «ελεύθερα» τη «γνώμη» του, το
σχόλιο, τη μονομανία του.

Υπάρχει, επιπλέον, σημαντικός
αριθμός ανθρώπων που δεν τους
ενδιαφέρει ένα δημόσιο βήμα για
να πουν τη γνώμη τους, χρειάζονται
όμως οπωσδήποτε έναν τηλεβόα
που θα καταστήσει ηχηρή την επι-
θετική οργή τους ή την ιδεολογική
τους αγκύλωση. Το ζητούμενο, ολο-
φάνερα, δεν είναι να κοινωνηθεί ο
προβληματισμός ή μια πρόταση λύ-
σης προβλημάτων. Η ηλεκτρονική
δημοσιότητα χρησιμοποιείται για
να εκτονωθεί η ψυχολογική φόρ-
τιση, συχνά και η αντιπάθεια ή το
μένος για τον φορέα αντίθετης γνώ-
μης ή διαφορετικής οπτικής.

Ετσι πέρασε και στο πεδίο της
δημοσιογραφίας το εκτρωματικό
υπάλλαγμα της «ελευθερίας», αυτό
που γεννήθηκε μέσα στο κλίμα της
«μεταπολίτευσης»: η αυθαιρεσία
ως «κατάκτηση» ατομικού δικαιώ-
ματος! Μπαίνουμε με ψευδώνυμο
στην ηλεκτρονική έκδοση της εφη-
μερίδας και μπορούμε να κατασυ-
κοφαντούμε χυδαία τον αρθρογρά-
φο που οι απόψεις του μας ενο-
χλούν, να του απευθυνόμαστε στον
«ενικό» ισοπεδώνοντας κάθε δια-
φορά μας, να τον χλευάζουμε, να
γελοιοποιούμε διαστρεβλώνοντας

τα λεγόμενά του, θωρακισμένοι
θρασύδειλα με την ψευδωνυμία
μας.

Ετσι, επειδή η ανάγκη του πολίτη
για ψυχολογική εκτόνωση περιο-
ρίζει ή καταργεί, κατά κανόνα, τον
έλεγχο της λογικής, ο ηλεκτρονικός
«διάλογος» των αναγνωστών με
τους αρθρογράφους καταλήγει σε
μονότονη, ανιαρή επανάληψη του
ίδιου αιτήματος: Η αρθρογραφία
να περιορίζεται αποκλειστικά σε
ύβρεις και προπηλακισμούς για τον
κομματάρχη που αντιπαθεί ο δια-
δικτυακός σχολιαστής, και σε επαί-
νους, εξύμνηση, εγκώμια για όποιον
ο ίδιος πρόκειται να ψηφίσει. Προ-
βάλλεται μάλιστα η απαίτηση, αυτός
ο μικρονοϊκός μανιχαϊσμός να λει-
τουργεί αναδρομικά ως αυτονόητος:
Να μη δικαιολογείται όποιος επέν-
δυσε κάποτε αναμονή σε αδοκίμα-
στον ηγέτη.

Επιλέγοντας (ή ανεχόμενοι) οι
σημερινοί ελληνώνυμοι την «πο-
δοσφαιροποίηση» της πολιτικής,
τον τυφλό εξηλιθιωτικό κομματισμό,
επιλέξαμε την πιο βασανιστική και
πιο ταπεινωτική αυτοχειρία. Λέμε
τη λέξη «ποδοσφαιροποίηση», αλλά
μάλλον αρνούμαστε να δούμε την
πραγματικότητα στην οποία παρα-
πέμπει. Ολοι εξομοιωνόμαστε ρα-
γδαία, περισσότερο ή λιγότερο, με
την εικόνα των θλιβερών πλασμά-
των (συνήθως οδηγών ταξί) που μέ-
ρα - νύχτα, ακατάσχετα, ακούνε
μόνο τη θανατερά μονότονη, μο-
νομανιακή ραδιοφωνική κενολογία
για ποδοσφαιρικές ομάδες, παίκτες,
αγοραπωλησίες παικτών, διαιτητές,
υπόκοσμο παραγόντων – ένα άλλο,
απόκοσμο σύμπαν, σωστή κόλαση

και ασφυξία μονοδιάστατης στε-
νοψυχιάς, χωρίς ορίζοντα άλλον
από την παραίσθηση.

Η ποδοσφαιροποίηση της πολι-
τικής μεθοδεύεται έντεχνα από ρα-
διόφωνα, κανάλια, εκποιημένο Τύπο.
Ευνουχίζει τη ζωή, εκμηδενίζει την
αξιοπρέπεια. Οι συντελεστές του
εφιάλτη, κάποιες χιλιάδες, όσοι υφί-
στανται τον εφιάλτη, εκατομμύρια.
Οσες «μεταγραφές» δημοσιογράφων
(από κόμμα σε κόμμα) περνούν στη
μικρή οθόνη, συνθέτουν κράμα ναυ-
τίας και ντροπής. Οι καινούργιοι εγ-
κάθετοι, προφανώς χρυσαμειβόμενοι
για τον αυτεξευτελισμό τους, απο-
βάλλουν αυτονόητα τις αναστολές,
τολμούν λ.χ. να παίρνουν συνεν-
τεύξεις από μανδαρίνους των Βρυ-
ξελλών με αγγλικά που μετά βίας
προκύπτουν από τρίμηνη (το πολύ)
φοίτηση σε συνοικιακό «ινστιτούτο».
Το επίπεδο καλλιέργειας όλων των
απροκάλυπτα κομματικών δημο-
σιογράφων «νομιμοποιείται» από
τη γενικευμένη ανοχή σολοικισμών
και βαρβαρισμών της απαιδευσίας
πρωθυπουργών και υπουργών της
τελευταίας εικοσαετίας.

Αν οι Σκοπιανοί πραγματοποι-
ήσουν, εδώ και τώρα, τις αποτυπω-
μένες σε γεωγραφικό χάρτη «αλυ-
τρωτικές» τους φιλοδοξίες, οι ιστο-
ρικές συνέπειες για τον Ελληνισμό
δεν θα είναι τόσο απελπιστικές όσο
η γλωσσική (και μόνο) καταστροφή
που έχουν επιφέρει όσα εκτρωμα-
τικά «πολιτικά» κόμματα κατ’ εξα-
κολούθησιν μας ατιμάζουν. Τη δια-
πίστωση αυτή αναπαράγουν και τα
«σχόλια» αναγνωστών στην ηλε-
κτρονική («διαδικτυακή») έκδοση
των εφημερίδων μας.

Η

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Ανωνυμίας επιπτώσεις

  ερίεργο πράγμα. Στη διεθνή
πολιτική οι μεγάλοι ξαφνι-
κοί έρωτες αφορούν πρώην

αντιπάλους. Τίποτα δεν γοητεύει
περισσότερο μία μεγάλη Δύναμη
από το να φέρνει κοντά της ένα
πάλαι ποτέ «άτακτο παιδί» ή πολύ
ζωηρό εχθρό. Οταν είσαι «δικός
της» εξ ορισμού, η σχέση είναι
προβλέψιμη, βαρετή και έχει και
τα όριά της. Αυτό ίσως είναι ένα
μάθημα που έμαθε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης.

Ο Αλέξης Τσίπρας ξεκίνησε
την πολιτική του καριέρα απέ-
ναντι σε όλους και όλα στη Δύση.
Οταν εξελέγη, επικρατούσε ανα-

σφάλεια και αβεβαιότητα για το
πού θα το πάει. Τόσο ο ίδιος όσο
και κομματικά του στελέχη φλέρ-
ταραν πολύ με την ιδέα μιας
σύμπλευσης με τη Ρωσία, το
Ιράν, ενδεχομένως και τη Βενε-
ζουέλα. Είτε γιατί φοβήθηκαν
είτε γιατί δεν υπήρξε απτή αν-
ταπόκριση, τα φλερτ αυτά δεν
κράτησαν πολύ.

Σήμερα η χώρα βαδίζει πάνω
στις ράγες που έχουν χαραχθεί
από καιρό. Σε ό,τι αφορά τα οι-
κονομικά της, συνεχίζει να εξαρ-
τάται από την Ε.Ε. και να είναι
ένα σημαντικό μέλος της ευρω-
παϊκής οικογένειας. Σε ό,τι αφο-
ρά την ασφάλειά της, έχει έλθει
πιο κοντά από ποτέ στις ΗΠΑ
και παραμένει στη δυτική σφαί-
ρα επιρροής. 

Ούτε το ένα ούτε το άλλο
ήταν αυτονόητα ή αναμενόμε-
να.

Το πρώτο ερώτημα είναι αν
ο κ. Τσίπρας θα κερδίσει πολιτικά
από αυτή την εξέλιξη. Επειδή
εδώ είναι Βαλκάνια, δύσκολο να
το προβλέψει κανείς. Οι Ελληνες
θέλουμε τη σιγουριά της Δύσης,
αλλά μας πιάνει και μια αντισυ-
στημική τρέλα άμα κάποιος το...
παρακάνει. Σίγουρα δεν βοηθούν
οι υπερβολές και η υπερδιαφή-
μιση, ειδικά σε μια πολύ τοξική
πολιτική περίοδο με εκλογές
μπροστά μας. 

Αστεία είναι και η αντιπολι-
τευτική κριτική ορισμένων που
θυμίζει απατημένη σύζυγο να
φωνάζει «μα εγώ ήμουν πάντοτε
πιστή». Ας μην ξεχνάμε όμως
ένα πράγμα: πως κανένας πολι-
τικός από το 1974 και μετά δεν
κέρδισε εκλογές επειδή το ήθε-
λαν οι «ξένοι». Κανείς, παρά τις
προσφιλείς μυθοπλασίες για τον
ρόλο των Νεφελίμ στα πολιτικά
μας πράγματα.

Το δεύτερο ερώτημα, και πιο
σημαντικό, είναι τι κερδίζει η
χώρα. Αυτό είναι δύσκολο να το
εκτιμήσει κανείς, γιατί τώρα έχει
σηκωθεί πολλή βαβούρα και σκό-
νη. Οι δηλώσεις αξίζουν ελάχιστα.
Οι πράξεις μετρούν. Θα υπάρξουν
δωρεάν παροχές σε «είδος» από
πλευράς εξοπλισμών; Θα δοθούν
κάποιες εγγυήσεις ασφαλείας
στην Ελλάδα; Θα είναι αποφα-
σιστική η στάση των ΗΠΑ σε
μία ένταση στο Αιγαίο ή στην
Ανατολική Μεσόγειο, ακόμη και
μετά την απελευθέρωση του Αμε-
ρικανού πάστορα και το τέλος
της έντασης μεταξύ Τραμπ και
Ερντογάν; Μόλις έχουμε αυτές
τις απαντήσεις θα μπορούμε να
μετρήσουμε τι δίνουμε και τι
παίρνουμε.

Π

Οι ευρωεκλογές
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Το πιο σημαντικό, 
είναι τι κερδίζει 
η χώρα. Οι δηλώσεις
αξίζουν ελάχιστα. 
Οι πράξεις μετρούν.

<<<<<<

Εκλεγμένοι πρωθυ-
πουργοί και υπουργοί
μιας χώρας ελέγχονται
από «τεχνοκράτες», 
βάσει απείρων κανονι-
στικών διατάξεων.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Οι εκλογές κερδίζονται από την
οικονομία» είναι μια φράση που
ακούγεται συχνά στις κυβερνητικές
συσκέψεις. Στο πλαίσιο αυτό, ο
Αλέξης Τσίπρας σχεδιάζει τα επό-
μενα κυβερνητικά βήματα, με βάση
το πώς θα μπορέσει να διαχειριστεί
στον μέγιστο βαθμό τον «δημοσιο-
νομικό χώρο» που προέκυψε τόσο
από την υπερφορολόγηση των προ-
ηγούμενων ετών όσο και από το
τέλος του προγράμματος. Ανεξάρ-
τητα, άλλωστε, από το πώς θα εξε-
λιχθεί το μείζον θέμα της περιόδου,
η συμφωνία των Πρεσπών, στο
Μαξίμου θεωρούν πως, αν δεν αν-
τιληφθούν στην καθημερινότητά
τους τα χαμηλότερα κοινωνικά
στρώματα την «έξοδο από το μνη-
μόνιο» και την «αλλαγή σελίδας»,
τότε οι πιθανότητες ανάκαμψης
είναι περιορισμένες. 

Ως εκ τούτου, στο Μαξίμου επι-
κεντρώνονται σε τρεις βασικούς
άξονες, πάνω στους οποίους θα ξε-
διπλωθεί το κυβερνητικό σχέδιο.
Ετσι, σε πρώτο πλάνο βρίσκεται η
υλοποίηση των δεσμεύσεων που
είχε εξαγγείλει ο πρωθυπουργός
στη ΔΕΘ. Στο Μαξίμου θεωρούν
πως οι στοχευμένες κοινωνικές
ελαφρύνσεις, που αφορούν κρίσιμες
κοινωνικές ομάδες, όπως οι εκπαι-
δευτικοί, οι γιατροί, οι δικαστικοί,
αλλά και η μείωση των ασφαλιστι-
κών εισφορών για τους ελεύθερους
επαγγελματίες είναι αυτές που θα
δώσουν το δικαίωμα στον πρωθυ-
πουργό Αλέξη Τσίπρα να πάει σε
εκλογές με όσο το δυνατόν πιο ευ-
νοϊκούς όρους. 

Δεύτερος άξονας που συνδέεται
άμεσα με τον πρώτο είναι η μη πε-
ρικοπή των συντάξεων. Για την κυ-
βέρνηση είναι μονόδρομος η επί-
τευξη του στόχου, καθώς διαφο-
ρετικά δεν θα υπάρχει κόστος μόνο
επί της ουσίας, αλλά κυρίως σε επί-
πεδο επικοινωνίας, καθώς η κυ-
βέρνηση έχει επενδύσει πολλά στη
θετική εξέλιξη του εν λόγω ζητή-
ματος, ώστε να πείσει το ευρύ κοινό
πως έχει ανακτήσει μέρος της πρω-
τοβουλίας των κινήσεων έναντι
των εταίρων.

«Διακριτοί ρόλοι»
Στους δύο αυτούς άξονες και

στο γενικότερο στίγμα που δίνουν
αναφέρθηκε ο κ. Τσίπρας κατά την
πρόσφατη συνεδρίαση της Πολι-
τικής Γραμματείας, θέλοντας προ-
φανώς να κάνει κοινωνούς σε αυτήν
τη στρατηγική και τα κομματικά
στελέχη, τα οποία έτσι και αλλιώς
το αμέσως επόμενο διάστημα θα
κληθούν να σηκώσουν το βάρος
των περιοδειών ανά την Ελλάδα
και της μεταφοράς του κυβερνη-

τικού μηνύματος ανά περιοχή. Κομ-
βικό, ωστόσο, σημείο θεωρείται
κάτι ακόμα. 

Στις αρχές Νοεμβρίου σχεδιάζεται
να έρθει στην εθνική αντιπροσω-
πεία και η συνταγματική αναθεώ-
ρηση, η οποία εικάζεται πως θα
ανακατέψει την πολιτική τράπουλα
και θα ασκήσει πιέσεις τόσο στη
Ν.Δ. όσο και στο ΚΙΝΑΛ.

Ανάμεσα σε αυτά που θα περιέχει
και πιθανόν να δημιουργήσουν
εσωτερικές τριβές είναι και το ζή-
τημα των σχέσεων Κράτους - Εκ-
κλησίας. Με δεδομένο πως το αμέ-
σως επόμενο διάστημα το θέμα της
αναθεώρησης θα συζητηθεί στα –
νέα– κομματικά όργανα του ΣΥΡΙΖΑ
αποκτά επιπλέον ενδιαφέρον. Και
τούτο καθώς εντός του ΣΥΡΙΖΑ
υπάρχουν ριζοσπαστικές απόψεις
στελεχών που είναι βέβαιο πως θα
επιμείνουν για πλήρη διαχωρισμό
των δύο θεσμών. Αντιθέτως, ο Αλέ-
ξης Τσίπρας, που ήδη έχει μιλήσει
για «διακριτούς ρόλους», σύμφωνα

με καλά πληροφορημένες πηγές,
δεν επιθυμεί να διαταράξει τις καλές
σχέσεις του με την Εκκλησία, ειδικά
σε προεκλογική περίοδο. Επιπλέον
υπάρχει μία ακόμα ανάγνωση από
τους «μετριοπαθείς» του κόμματος,
όπως ο Γιάννης Μπαλάφας. Σύμ-
φωνα με αυτή την ανάγνωση, ο
ΣΥΡΙΖΑ, αν επιδιώξει τον διαχωρι-
σμό, δεν θα προσφέρει καλές υπη-
ρεσίες ούτε στη χώρα ούτε στην
Εκκλησία. Και τούτο, καθώς κομ-
ματικοί παράγοντες, μιλώντας για
τον Αρχιεπίσκοπο, έκαναν λόγο
για «ήπια και συνετή φωνή» που
σε κρίσιμα ζητήματα, όπως η συμ-
φωνία των Πρεσπών, τήρησε «υπεύ-
θυνη στάση», η οποία τελικά «είναι
και πατριωτική».

Την ίδια ώρα, η συνεδρίαση της
Κ.Ε., που ολοκληρώνει τις εργασίες
της σήμερα, αναμένεται να δώσει
το νέο κομματικό οργανόγραμμα.
Μέχρι την ώρα που γράφονταν αυ-
τές οι γραμμές, το πιο πιθανό θε-
ωρείτο να προχωρήσει τελικά το
σενάριο ενοποίησης του Πολιτικού
και του Εκτελεστικού Συμβουλίου,
υπό τη σκέπη της Εκτελεστικής
Γραμματείας, με ταυτόχρονη μεί-
ωση του συνολικού αριθμού των
μελών της.

Toυ Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Καθοριστικός για τον πρωθυπουργό
Αλέξη Τσίπρα, αλλά και για το πο-
λιτικό κλίμα εντός του οποίου η
χώρα θα εισέλθει στο προεκλογικό
2019, θα είναι ο Νοέμβριος. Τότε
θα αποσαφηνιστούν οριστικά:
Πρώτον, η τύχη της συμφωνίας
των Πρεσπών, που θα κρίνει την
πορεία της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, η οποία πλέον κινείται σε
τεντωμένο σχοινί. Δεύτερον, η αν-
τιμετώπιση του ελληνικού αιτή-
ματος για μη περικοπή των συν-
τάξεων. Και, τέλος, η έκβαση
του  λεγόμενου ιταλικού «ζητήμα-
τος», το οποίο έχει άμεση διασύν-
δεση με την προσπάθεια επιστρο-
φής της Αθήνας στις αγορές.

Η συμφωνία των Πρεσπών θα
φανεί εάν θα εγκριθεί από την
ΠΓΔΜ –οπότε η διαδικασία κύρω-
σης θα περάσει στο ελληνικό «γή-
πεδο»– μέσω Βουλής την Τρίτη ή
μέσω εκλογών στη γειτονική χώρα,
που θα πραγματοποιηθούν πιθα-
νότατα στις 25 Νοεμβρίου. Στην
περίπτωση κατά την οποία η Συμ-
φωνία παραμείνει ζωντανή και
πάρει τον δρόμο προς την ελληνική
Βουλή, από τη διαρκή ένταση των
τελευταίων εβδομάδων μεταξύ ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ οι κ. Τσίπρας και
Καμμένος πρέπει να περάσουν
στην ώρα των αποφάσεων.

Είναι σαφές ότι ο πρωθυπουργός
επιθυμεί το διαζύγιο με τους ΑΝΕΛ
να επισυμβεί λίγο πριν από την κα-
τάθεση της συμφωνίας των Πρε-
σπών στη Βουλή. Εξάλλου, γνωρίζει
πως διαθέτει την απαιτούμενη πλει-
οψηφία όχι μόνο για να την κυρώ-

σει, αλλά και για να «ρυμουλκήσει»
στον ΣΥΡΙΖΑ μέχρι και τρεις βου-
λευτές του κυβερνητικού του εταί-
ρου, διαμορφώνοντας με άλλες «με-
ταγραφές» μια νέα δεδηλωμένη
που θεωρητικά μπορεί να τον οδη-
γήσει μέχρι την εξάντληση της τε-
τραετίας. Γι’ αυτόν τον λόγο, εξάλ-
λου, ζητεί επιμόνως από τους
υπουργούς και τα στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να αποφεύγουν στην παρούσα
φάση κάθε σύγκρουση με τους
ΑΝΕΛ. Το ερώτημα, υπό τα παρα-
πάνω δεδομένα, είναι γιατί ο κ.
Καμμένος να «περιμένει» τον κ.

Τσίπρα και τη διαφαινόμενη διά-
σπαση του κόμματός του, τον προ-
σεχή Μάρτιο, οπότε και βάσει της
συμφωνίας του με τον πρωθυπουρ-
γό οι «Πρέσπες» θα έλθουν στη
Βουλή (ή τον Ιανουάριο, καθώς
σύμφωνα με πληροφορίες το Μέ-
γαρο Μαξίμου εξετάζει πλέον το
ενδεχόμενο να επισπεύσει τις κι-
νήσεις του). Επ’ αυτού, σε κατ’
ιδίαν συζητήσεις τους κυβερνη-
τικοί παράγοντες αναφέρουν ότι
μέχρι το τέλος του χρόνου, παρά
τις όποιες «παραφωνίες», ο κ. Καμ-
μένος θα παραμείνει στο άρμα της

συγκυβέρνησης προκειμένου να
εκμεταλλευθεί πολιτικά την κα-
ταβολή των αναδρομικών στους
ενστόλους, τη διαφαινόμενη μη
περικοπή των συντάξεων και τη
διανομή του υπερπλεονάσματος.
Σπεύδουν να προσθέσουν, όμως,
ότι από τον Ιανουάριο και μετά,
με δεδομένο και τον απρόβλεπτο
χαρακτήρα του κ. Καμμένου, όλα
τα ενδεχόμενα είναι ανοικτά.

Μάλιστα, από πολλούς ερμη-
νεύθηκε ως κίνηση πλήρους αυ-
τονόμησης του υπουργού Αμυνας
ότι ο κ. Καμμένος επέλεξε να παίξει
το «αμερικανικό χαρτί» σε μια πε-
ρίοδο κατά την οποία ο κ. Τσίπρας
επιχειρεί την εξομάλυνση των σχέ-
σεων της Αθήνας με τη Μόσχα.
Σύμφωνα με πληροφορίες, ο πρω-
θυπουργός επιθυμούσε την απο-
κατάσταση λειτουργικής συνερ-
γασίας με τη Ρωσία –που επισφρα-
γίζεται με την επίσκεψη στη Μό-
σχα στις 7 Δεκεμβρίου– για γεω-
στρατηγικούς, αλλά και πολιτικούς
λόγους: Ο κ. Τσίπρας εκτιμά πως
σταδιακά θα υπάρξει εξομάλυνση
στις σχέσεις μεταξύ των Τραμπ
και Ερντογάν, οπότε το ενδιαφέρον
της Ουάσιγκτον για την Αθήνα
έστω μερικώς θα υποχωρήσει. Υπ’
αυτή την έννοια, θεωρεί ότι η επι-
στροφή της ομαλότητας στις σχέ-
σεις με τη Μόσχα είναι κρίσιμη
για τη χώρα. Παράλληλα, για πο-
λιτικούς λόγους, ενόψει των επερ-
χόμενων εκλογικών αναμετρήσε-
ων, επιθυμεί να παρουσιάσει ει-
κόνα ισόρροπης εξωτερικής πο-
λιτικής. Στη συγκεκριμένη συγ-
κυρία, όμως, ο κ. Καμμένος με τις
αναφορές του σε αμερικανικές βά-

σεις στην Αλεξανδρούπολη, στη
Λάρισα και στον Βόλο μετέδωσε
κλίμα πλήρους ταύτισης με τις
στρατηγικές επιδιώξεις της Ουά-
σιγκτον στην περιοχή.

Το δεύτερο κρίσιμο για τον κ.
Τσίπρα μέτωπο, τον Νοέμβριο, εί-
ναι οι συντάξεις, καθώς ο προϋπο-
λογισμός πρέπει να εγκριθεί από
την Κομισιόν. Το Μέγαρο Μαξίμου
μεταδίδει ότι η μη περικοπή των
συντάξεων έχει «κλειδώσει». Θα
προτιμούσε, όμως, η έγκριση να
ολοκληρωθεί χωρίς να υπάρξουν
ενστάσεις από κράτη-μέλη στο
Eurogroup. Yπ’ αυτή την έννοια,
η κυβέρνηση επιδιώκει η συζήτηση
για το «ελληνικό ζήτημα» να πραγ-
ματοποιηθεί στο Eurogroup του
Δεκεμβρίου, ώστε να έχει προηγη-
θεί το πράσινο φως της Κομισιόν
και όχι σ’ αυτό του Νοεμβρίου.

Τα ελληνικά spreads
Ο τρίτος, τέλος, σκόπελος του

επόμενου μήνα είναι η τελική έκ-
βαση του εν εξελίξει μπρα ντε φερ,
μεταξύ Ευρωπαϊκής Ενωσης και
Ιταλίας. Εάν υπάρξει εξομάλυνση,
η Αθήνα εκφράζει τη βεβαιότητα
ότι θα αρχίσουν να υποχωρούν και
τα ελληνικά spreads, καθιστώντας
ορατή την επιστροφή της χώρας
στις αγορές. Κυβερνητικές πηγές
αναφέρουν μάλιστα πως οι εξελίξεις
θα κινηθούν προς τη συγκεκριμένη
κατεύθυνση, καθώς οι ισχυροί «παί-
κτες» της Ε.Ε. δεν επιθυμούν μια
μείζονα αναταραχή στην πορεία
προς τις ευρωεκλογές, ενώ, παράλ-
ληλα, έχουν ως κύριο μέλημα την
ανάσχεση του ακροδεξιού τόξου
στην Ευρώπη.

<<<<<<

Η τύχη της συμφωνίας
των Πρεσπών, η περικο-
πή ή μη των συντάξεων
και η έκβαση του μπρα
ντε φερ Ε.Ε. - Ιταλίας 
θα καθορίσουν 
το πολιτικό κλίμα.

<<<<<<

Στο Μαξίμου θεωρούν
πως οι στοχευμένες κοι-
νωνικές ελαφρύνσεις θα
δώσουν το δικαίωμα στον
πρωθυπουργό να πάει σε
εκλογές με όσο το δυνα-
τόν πιο ευνοϊκούς όρους.

Κυβερνητικοί παράγοντες αναφέρουν ότι μέχρι το τέλος του χρόνου ο κ. Καμμένος θα παραμείνει στο άρμα της συγκυβέρνησης προκειμένου να εκμεταλ-
λευθεί πολιτικά την καταβολή των αναδρομικών στους ενστόλους, τη διαφαινόμενη μη περικοπή των συντάξεων και τη διανομή του υπερπλεονάσματος.
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Δύσκολος Νοέμβριος
στη σκιά του Καμμένου
Τα κρίσιμα «ραντεβού» και ο γόρδιος δεσμός Τσίπρα με τον κυβερνητικό εταίρο

Ντιμπέιτ στον ΣΥΡΙΖΑ
για τις σχέσεις 
Κράτους - Εκκλησίας
Στα νέα κομματικά όργανα

Τουρκικό δικαστήριοδιέταξε προχ-
θές την απελευθέρωση του Αμε-
ρικανού πάστορα Αντριου Μπράν-
σον από τον κατ’ οίκον περιορισμό,
μία ενέργεια που βάζει τέλος στην
24μηνη φυλάκισή του, του επι-
τρέπει να γυρίσει στην πατρίδα
του και συνιστά μήνυμα ανακωχής
στη διένεξη μεταξύ Τουρκίας και
ΗΠΑ. Ο Μπράνσον καταδικάστηκε
σε τρία χρόνια, ένα μήνα και 15
μέρες, αλλά ο δικαστής ήρε όλους
τους περιορισμούς, συμπεριλαμ-
βανομένης της απαγόρευσης εξό-
δου από τη χώρα, εξαιτίας της κα-
λής συμπεριφοράς του και με δε-
δομένο ότι εξέτισε ήδη μεγάλο
μέρος της ποινής. Η αμερικανική
κυβέρνηση ασκούσε επί μακρόν
πιέσεις για την απελευθέρωση
του Μπράνσον, του ευαγγελιστή
πάστορα στη μικρή Εκκλησία της
Ανάστασης στη Σμύρνη. Η πα-
ρατεταμένη κράτησή του είχε
οξύνει τις σχέσεις Ουάσιγκτον -
Αγκυρας, με τον πρόεδρο Nτό-
ναλντ Τραμπ και τον αντιπρόεδρο
Μάικ Πενς να παρεμβαίνουν προ-
σωπικά στην υπόθεση.

Aδιαφορώντας για τη δεινή οι-
κονομική κατάσταση της Τουρκίας
και τη διολίσθηση της λίρας έναντι
του δολαρίου, σε τουίτ του τον
περασμένο Αύγουστο ο Τραμπ
αποκάλεσε τον Μπράνσον «σπου-

δαίο, πατριώτη όμηρο». «Δεν θα
πληρώσουμε τίποτα για την απε-
λευθέρωση ενός αθώου ανθρώπου.
Αντίθετα, θα περιορίσουμε τις σχέ-
σεις μας με την Τουρκία!», διακή-
ρυξε ο Τραμπ, αποκλείοντας αν-

ταλλαγή του με τον αυτοεξόριστο
ιμάμη Φετουλάχ Γκιουλέν, τον
οποίο η Τουρκία θεωρεί ενορχη-
στρωτή του αποτυχημένου πρα-
ξικοπήματος του 2016. Επιπλέον
ο υπουργός Οικονομικών των ΗΠΑ
προειδοποίησε ότι η κυβέρνησή
του θα μπορούσε να προχωρήσει
σε περαιτέρω ενέργειες εναντίον
της Αγκυρας (πέραν των δασμών
στις εισαγωγές χάλυβα και αλου-
μινίου και των κυρώσεων εις βάρος
δύο υπουργών), αν δεν απελευθε-
ρωθεί ταχύτατα ο Μπράνσον.

Στην ίδια Εκκλησία
Ο Μπράνσον έτυχε υψηλού επι-

πέδου υποστήριξης από την κυ-
βέρνηση Τραμπ, επειδή ο ίδιος

και ο υπουργός Εξωτερικών, Μάικ
Πομπέο, ανήκουν στην ίδια Ευαγ-
γελική Εκκλησία των ΗΠΑ. Η τουρ-
κική κυβέρνηση επέμενε ότι ο
πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν δεν
μπορούσε να αναμειχθεί στην δια-
δικασία, επικαλούμενη την ανε-
ξαρτησία της Δικαιοσύνης. Πα-
ράλληλα αξιωματούχοι έδιναν έμ-
φαση στη σοβαρότητα των κατη-
γοριών, συμπεριλαμβανομένης
της κατασκοπείας και της παροχής
βοήθειας στο ΡΚΚ, της αυτονομι-
στικής οργάνωσης, που θεωρείται
τρομοκρατική από την Τουρκία,
τις ΗΠΑ και την Ε.Ε.

Αμερικανοί αξιωματούχοι έλεγαν
ότι οι Τούρκοι εισαγγελείς δεν πα-
ρουσίασαν αξιόπιστα στοιχεία για
να αποδείξουν την ενοχή του πά-
στορα και πως η δίκη δεν έχει πα-
ραγάγει αδιάσειστα στοιχεία. Τρεις
από τους πέντε μάρτυρες που εμ-
φανίστηκαν την Παρασκευή το
πρωί στη δίκη έδωσαν αντιφατικές
καταθέσεις, αποδυναμώνοντας
περαιτέρω το κατηγορητήριο εναν-
τίον του πάστορα. Οι λίγοι μάρ-
τυρες υπεράσπισης που κατάφεραν

να καταθέσουν περιέγραψαν τον
Μπράνσον ως πρόσωπο απολίτικο,
επικεντρωμένο στη θρησκεία και
ανοιχτό σε χριστιανούς οιασδή-
ποτε καταγωγής, ακόμη και Σύρους
πρόσφυγες.

Τα σημάδια ότι οι δύο πλευρές
εργάζονταν για να επιλύσουν τη
διένεξη ήταν εμφανή τους τελευ-
ταίους μήνες. Η ρητορική αποκλι-
μακώθηκε και μετά τα ξεσπάσματα
του Τραμπ κατά της Τουρκίας τον
Αύγουστο, ο Αμερικανός πρόεδρος
σταμάτησε τις επιθέσεις κατά της
χώρας. Από την πλευρά του ο Ερν-
τογάν επέμενε να εξηγεί ότι δεν
μπορεί να υπαγορεύσει τις πράξεις
της ανεξάρτητης Δικαιοσύνης, μια
δήλωση που ερμηνεύθηκε από
αναλυτές ως προσπάθεια απελευ-
θέρωσης του Μπράνσον μετά,
όμως, από την έκδοση σχετικής
απόφασης του δικαστηρίου. Ανα-
λυτές αποδίδουν, τέλος, την ορι-
στική αμερικανοτουρκική ανακω-
χή στην υπόθεση Κασόγκι, που
έδωσε την ευκαιρία στις δύο χώρες
να συνεργαστούν.

THE NEW YORK TIMES

Τουρκική «γέφυρα» προς τις ΗΠΑ μέσω του πάστορα

O Αμερικανός πάστορας (με τα γυαλιά στο μέσον της φωτογραφίας) μετά
την απόφαση του δικαστηρίου.
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Τα σημάδια ότι οι δύο
πλευρές εργάζονταν 
για να επιλύσουν 
τη διένεξη ήταν εμφανή
τους τελευταίους μήνες.
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Είθισται η συνάντηση ενός πολι-
τικού αρχηγού –και δη του αρχη-
γού της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης και εν αναμονή πρωθυπουρ-
γού– με τους πρέσβεις των κρα-
τών-μελών της Ε.Ε. να αποτελεί
ένα tour d’horizon στο κυβερνη-
τικό σχέδιο του τιμώμενου συνο-
μιλητή. Κυρίως, αποτελεί μια από-
πειρα της άλλης πλευράς να δια-
βλέψει προθέσεις. Και υπάρχει
ένα σημείο απ’ όσα ειπώθηκαν
στο πρόγευμα που είχε προ ημερών
ο Κυριάκος Μητσοτάκης με τους
Ευρωπαίους πρέσβεις στην Αθήνα,
στο οποίο οι συνομιλητές του στά-
θηκαν ιδιαιτέρως. Αυτό ήταν το
κεντροδεξιό αφήγημα που τους
περιέγραψε ο πρόεδρος της Ν.Δ.,
ένα αφήγημα που ο ίδιος πιστεύει
–όπως λένε στην Πειραιώς– ότι
αφορά την Ευρώπη σε μια συγκυ-
ρία που αυτή δοκιμάζεται από την
Ακροδεξιά και τον λαϊκισμό.

Ο κ. Μητσοτάκης στάθηκε ιδι-
αιτέρως στο ότι η Ν.Δ. έχει κατα-
φέρει να είναι μία από τις μεγα-
λύτερες και, κυρίως, από τις πιο
ενωμένες κεντροδεξιές παρατάξεις
στην Ε.Ε. Υπογράμμισε μάλιστα
ότι έχει παραμείνει έτσι χωρίς να
διασπαστεί, χωρίς έξαλλες φωνές
στο εσωτερικό της, χωρίς εθνικι-
σμούς και κυρίως έχοντας μεταρ-
ρυθμιστικό και φιλοευρωπαϊκό
πρόσημο. Το αφήγημα προφανώς
ενισχύεται από τις δημοσκοπήσεις,
που καταγράφουν ένα κόμμα στον
προθάλαμο της εξουσίας, το κόμμα
που, όπως υπογραμμίζει στους ξέ-
νους συνομιλητές του, θα κληθεί
να διαχειριστεί το πέρασμα της
χώρας από τον λαϊκισμό στην κα-
νονικότητα, χωρίς να υπόσχεται
τα πάντα στους πάντες.

Προφανώς το αφήγημα αυτό,
σύμφωνα με το οποίο η Ν.Δ. είναι
ένα «κόμμα-μοντέλο» για την ευ-
ρωπαϊκή Κεντροδεξιά, όπως επι-
σήμανε ο πρόεδρός της, δεν αφορά
μόνο την Ελλάδα, η σύγκριση είναι
συντριπτική σε σχέση με «αδελφά»
κόμματα της Ευρώπης. Και παρόλο
που αναφορά στον Βίκτορ Ορμπαν
δεν έγινε στο πρόγευμα στην οικία
της πρέσβειρας της Αυστρίας στην

Αθήνα, η αναταραχή που προκά-
λεσε στους κόλπους του ΕΛΚ η
υπόθεση Ορμπαν και η στάση του
κ. Μητσοτάκη μιλούν από μόνες
τους. Την ώρα που στις τάξεις του
ΕΛΚ υπήρχαν αντεγκλήσεις για
τη στάση που έπρεπε να τηρήσουν
οι ευρωβουλευτές στην κρίσιμη
ψηφοφορία για την ενεργοποίηση
του άρθρου 7 που θα μπορούσε
να εκκινήσει τη διαδικασία κυ-
ρώσεων έναντι της Ουγγαρίας, ο
πρόεδρος της Ν.Δ. δημοσιοποι-
ούσε την απόφασή του να ψηφίσει
εναντίον του κ. Ορμπαν. Πριν το
ΕΛΚ αποκρυσταλλώσει γραμμή
και πριν ο επικεφαλής της ομάδας,
Μάνφρεντ Βέμπερ, λάβει επίσημη
θέση, μία ώρα πριν από την επί-
μαχη ψηφοφορία.

Η απόφαση αυτή του κ. Μη-
τσοτάκη δεν πέρασε απαρατή-
ρητη. Και, πάντως, σχολιάστηκε
ιδιαίτερα θετικά σε κύκλους των
Βρυξελλών, ως ηγετική κίνηση
και ενδεικτική των προθέσεων
του εν αναμονή Ελληνα πρωθυ-
πουργού. Το αφήγημα Μητσοτά-
κη είναι ότι, εν αντιθέσει με άλλα
κεντροδεξιά κόμματα, αλλά και
σε αντίθεση με τους εσωτερικούς
της αντιπάλους, η Ν.Δ. έδειξε με-
γάλη ανθεκτικότητα στον χρόνο,
κράτησε τις δυνάμεις της στη
διάρκεια μιας πρωτοφανούς κρί-
σης που αναδιάταξε το πολιτικό
σκηνικό στην Ελλάδα και επί της
παρούσης όχι μόνο δεν απομει-
ώνει, αλλά αυξάνει τη συσπείρω-
σή της από τη ΔΕΘ και μετά πα-
ρότι βρισκόμαστε σε νεκρό εκλο-
γικό χρόνο.

Το αφήγημα, εξάλλου, περί επα-
νόδου της Ελλάδας στην κανονι-
κότητα με μια κυβέρνηση που θα
επιδείξει σοβαρότητα και μετριο-
πάθεια, ηχεί ευχάριστα στα αυτιά
πολλών Ευρωπαίων, όπως φάνηκε,
σύμφωνα με πληροφορίες, και
από τη θετική αντίδραση των πρέ-
σβεων σε όσα άκουσαν από τον
πρόεδρο της Ν.Δ. Στην Πειραιώς
δεν θεωρούν τυχαίο ούτε το γε-
γονός ότι το Βερολίνο, αν και ανα-
ζητεί τρόπο να επιτρέψει την ανα-
στολή του ψηφισθέντος μέτρου
περικοπής των συντάξεων, δεν
δείχνει διάθεση αυτό να φανεί ως

«δώρο» προς τον Αλέξη Τσίπρα.
Διαβάζουν την κίνηση αυτή ως
πρόθεση του Βερολίνου να προ-
σφέρει ένα δώρο προς τον ελλη-
νικό λαό για τις θυσίες του και ως
έναρξη μιας νέας εποχής, ενός
τρόπου να ριχτούν γέφυρες προς
την επόμενη κυβέρνηση.

Οι ευρωεκλογές
Υπό αυτό το πρίσμα, και εφόσον

οι εθνικές εκλογές δεν προηγη-
θούν, στην Πειραιώς θεωρούν τις
ευρωεκλογές τη «μητέρα των μα-
χών» με ισχυρό πολιτικό πρόσημο.
Αυτό αναμένεται να αποτυπωθεί
και στην ευρωλίστα του κόμματος.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
οι περισσότεροι εκ των νυν ευ-
ρωβουλευτών θα είναι πάλι υπο-
ψήφιοι, αλλά θα υπάρξει σαφής
ανανέωση στα πρόσωπα. Η προ-
αναγγελθείσα αυτή δέσμευση του
κ. Μητσοτάκη, εξάλλου, αναμέ-
νεται να αποτυπωθεί το αμέσως
επόμενο διάστημα και μέχρι το
συνέδριο της Ν.Δ. στις αρχές Δε-

κεμβρίου σε όλα τα επίπεδα. Υπάρ-
χουν σκέψεις ακόμη και για ανα-
κοινώσεις υποψηφίων βουλευτών,
που ήδη ατύπως φαίνεται να έχουν
πάρει το χρίσμα του υποψηφίου,
ώστε να διευκολυνθούν στις πε-
ριφέρειές τους και να νομιμοποι-
ούνται να εμφανίζονται στα τοπικά
μέσα ενημέρωσης. Αυτή η κατη-
γορία αφορά στελέχη του μητρώου
στελεχών –της δεξαμενής στελε-
χών που ίδρυσε ο πρόεδρος της
Ν.Δ.– και όχι μόνο. Και τούτο διότι
το προσκλητήριο του κ. Μητσο-
τάκη σε ψηφοφόρους της Κεντρο-
αριστεράς και όχι μόνο δεν προ-
σκρούει στο τι θέλει η βάση. Ούτε
ήταν τυχαία η υπόμνηση ότι τα
μεγαλύτερα ποσοστά στην ιστορία
της η Ν.Δ. τα συγκέντρωσε όταν
απευθύνθηκε στον μεσαίο χώρο.
Κάτι που αναμένεται να σηματο-
δοτηθεί με συγκεκριμένες επιλογές
το επόμενο διάστημα.

Η μάχη των αυτοδιοικητικών
έχει άλλα χαρακτηριστικά. Και
από τις επιλογές των περιφερει-
αρχών που έχουν «κλειδώσει», εί-
ναι σαφές ότι δίνεται προτεραι-
ότητα στην αυτοδιοικητική εμ-
πειρία. Ούτως ή άλλως, ο εκλογικός
νόμος δεν αφήνει μεγάλα περι-
θώρια για πειραματισμούς στις
τοπικές κοινωνίες. Αυτό, πάντως,
λένε από την Πειραιώς, δεν ση-
μαίνει ότι δεν θα υπάρχουν εκ-
πλήξεις. Οπως, για παράδειγμα,
ο δήμαρχος Πανοράματος Ιγνάτιος
Καϊτεζίδης, το όνομα του οποίου
φαίνεται να έχει πέσει στο τραπέζι
για τον Δήμο Θεσσαλονίκης.

Αταλάντευτα 
κεντροδεξιό
το αφήγημα
Μητσοτάκη 
Τι είπε και γιατί ο πρόεδρος 
της Ν.Δ. στους Ευρωπαίους πρέσβεις

Η Αυστριακή πρέσβειρα στην Ελλάδα, Αντρεα Ικιτς Μπεμ, και ο Γερμανός
πρέσβης Γενς Πλέτνερ ενώ ανταλλάσσει χειραψία με τον Κυρ. Μητσοτάκη.
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Υπογράμμισε 
ότι θα κληθεί 
να διαχειριστεί 
το πέρασμα της χώρας
από τον λαϊκισμό 
στην κανονικότητα,
χωρίς να υπόσχεται 
τα πάντα στους πάντες.

Της ΚΕΪΤ ΣΜΙΘ*

Η πολιτική σκηνή τόσο στη Βρετανία
όσο και στην Ελλάδα είναι για γερά
νεύρα. Οι αναγνώστες της «Καθη-
μερινής» θα έχουν σίγουρα προ-
σέξει πως το Ηνωμένο Βασίλειο
διανύει μία από τις πιο φορτισμένες
πολιτικά περιόδους, τουλάχιστον
από όσο εγώ μπορώ να θυμηθώ.
Αλλά και στην Ελλάδα ο χρόνος
μετρά αντίστροφα για τις εκλογές,
γεγονός που εντείνει το ενδιαφέρον
για την πολιτική αντιπαράθεση.
Πολλά διακυβεύονται και στις δυο
χώρες: η Ελλάδα είναι πλέον εκτός
του τρίτου προγράμματος, έχοντας
πλέον μεγαλύτερη ευελιξία να χα-
ράξει τη δική της οικονομική πο-
ρεία, ενώ η Βρετανία έχει μπροστά
της την κοσμογονική πρόκληση
του Brexit.

Αρα είναι φυσικό οι πολίτες, τα
μέσα μαζικής ενημέρωσης, οι πο-
λιτικοί αλλά και όλοι όσοι συμμε-
τέχουν στις πολιτικές διεργασίες,
να επικεντρώνουν την προσοχή
τους στο εσωτερικό πολιτικό πεδίο.
Ομως, όλοι εμείς που ασχολούμα-
στε με το ελληνοβρετανικό συμ-

πόσιο φέτος, πιστεύουμε ότι η
απάντηση σ’ αυτές τις προκλήσεις
δεν βρίσκεται μόνο στο εσωτερικό
των χωρών μας – αντίθετα, η απάν-
τηση θα βρεθεί αν κοιτάξουμε
προς τα έξω.

Γι’ αυτό και επιλέξαμε ως θέμα
του φετινού συμποσίου –του δεύ-
τερου που διοργανώνεται και φι-
λοδοξεί να γίνει ετήσιος θεσμός–
την εξωστρέφεια και το ανοιχτό
πνεύμα. Ευτυχώς, αυτές οι ιδιό-
τητες, αυτή η νοοτροπία είναι στο
DNA και των δύο χωρών μας, και
των δυο λαών μας. Σε κρίσιμες
και δύσκολες στιγμές στην ιστορία
μας, και στη Βρετανία και στην
Ελλάδα, στραφήκαμε προς τα μέ-
σα. Ομως, οι καλύτερες στιγμές
μας, οι μεγαλύτερες επιτυχίες μας
ήρθαν όταν στρέψαμε το βλέμμα
μας στον κόσμο για ανάπτυξη και
έμπνευση κι όταν ανοίξαμε τη χώ-
ρα μας στον κόσμο.

Κατά την επίσκεψή του στην
Ελλάδα τον Μάιο, στην ομιλία του
στο Προεδρικό Μέγαρο, ο πρίγκι-
πας Κάρολος αποτύπωσε εξαιρετικά
αυτή την αίσθηση:

«Είμαστε, βεβαίως, και οι δυο

μας λαοί της ναυτοσύνης που πάν-
τα κοιτούσαμε πέρα από τα σύνορά
μας για ευκαιρίες και ανακαλύψεις.
Είμαστε κι οι δύο εξωστρεφείς, όχι
εσωστρεφείς. Ανοιγόμαστε όχι μό-
νο για λόγους ισχύος ή ευημερίας,
αλλά για να κατανοήσουμε τη θέση
μας στον κόσμο. Με τους Ελληνες
μοιραζόμαστε αυτό το ανοιχτό
πνεύμα με το οποίο, διαχρονικά,
καλωσορίσαμε νέες ιδέες και και-
νούργιους ανθρώπους».

Με αυτό το ανοιχτό πνεύμα και
την εξωστρέφεια θα ασχοληθούμε
στο Συμπόσιο του 2018 και θα συ-

ζητήσουμε πώς εντάσσουν τις έν-
νοιες αυτές στο έργο τους εκείνοι
που χαράσσουν πολιτική, οι επι-
χειρηματίες, και όσοι δραστηριο-
ποιούνται στην εκπαίδευση και
στην κοινωνική επιχειρηματικό-
τητα και στις δυο χώρες. Και θα
συζητήσουμε πώς μπορούν να αξιο-
ποιηθούν ακόμα πιο αποτελεσμα-
τικά στη ζωή όλων μας σε επίπεδο
ανάπτυξης, ευημερίας και ασφά-
λειας, σε επίπεδο κοινωνικό και
πολιτισμικό.

Μαζί με κορυφαίους εκπροσώ-
πους των κλάδων τους από την
Ελλάδα και τη Βρετανία και με
συντονιστές διακεκριμένους Ελ-
ληνες και Βρετανούς ακαδημαϊκούς
και δημοσιογράφους (μεταξύ των
οποίων είναι, βεβαίως και ο διευ-
θυντής αλλά κι ένας εξαίρετος αρ-
θρογράφος της εφημερίδας) θα
εξετάσουμε πώς μπορούν οι χώρες
μας να αυξήσουν τις εξαγωγές τους
και να προσελκύσουν επενδύσεις,
πώς θα αξιοποιήσουμε περαιτέρω
τις στενές μας σχέσεις στα Βαλ-
κάνια και στην Ανατολική Μεσό-
γειο και πώς θα απαντήσουμε στις
ολοένα αυξανόμενες και πολύ-

πλευρες απειλές, διατηρώντας πα-
ράλληλα τις κοινωνίες μας ανοιχτές
και ανεκτικές.

Θα μπούμε ορμητικά στον κόσμο
της παγκόσμιας τεχνολογίας ως
κινητήριας δύναμης για την ανά-
πτυξη και την επιχειρηματικότητα,
δίνοντας ώθηση σε ένα από τα κα-
λύτερα παραδείγματα ελληνικής
εξωστρέφειας, τη δουλειά νέων
Ελλήνων επιχειρηματιών που δια-
πρέπουν σε πολλούς και διαφορε-
τικούς τομείς στη Βρετανία, και
σε συνεργασία με βρετανικές εται-
ρείες. Mε αυτό συνδέεται κι ένας
άλλος ζωτικής σημασίας πυλώνας
των διμερών μας δεσμών, η Παιδεία
– μία από τις συνεδρίες του συμ-
ποσίου είναι αφιερωμένη στη δια-
σύνδεση της πανεπιστημιακής
έρευνας με την καινοτομία και την
επιχειρηματική ανάπτυξη. Και θα
ολοκληρώσουμε τις εργασίες του
Συμποσίου με μια ματιά σε μία
πλευρά της εξωστρέφειας, που πα-
ρότι πάντα έπαιζε ρόλο στις διε-
θνείς σχέσεις και στο εμπόριο, στις
μέρες μας αναγνωρίζεται ως αυ-
τοτελής επιχειρηματική και κυ-
βερνητική δράση: την επικοινωνία

της ταυτότητας μιας χώρας. Πώς
συστήνεται μια χώρα στον κόσμο
αποτελεσματικά και θετικά;

Διαλέξαμε τον τίτλο «Συμπόσιο»
γι’ αυτό το φόρουμ επειδή σκοπός
μας πάνω απ’ όλα είναι να χτίσουμε
προσωπικές σχέσεις και δίκτυα
επικοινωνίας και να ενθαρρύνουμε
τον διάλογο σε ένα ανεπίσημο, χα-
λαρό και δημιουργικό περιβάλλον.
Είμαι βέβαιη ότι, όπως και πέρυσι,
υπό την καθοδήγηση των έμπειρων
προέδρων μας, του Κώστα Μητρό-
πουλου της PWC και του Φράνσις
Μοντ από τη Βουλή των Λόρδων,
αυτή θα είναι η εμπειρία που θα
αποκομίσουμε όσοι θα βρεθούμε
την ερχόμενη εβδομάδα στην Οξ-
φόρδη. Κι όταν θα επιστρέψει ο
καθένας από εμάς τους εβδομήντα
στη βάση του ύστερα από δύο μέ-
ρες ζωηρού και καλοπροαίρετου
διαλόγου, θα έχουμε πιο ανοιχτό
μυαλό, θα είμαστε πιο εξωστρεφείς
και θα έχουμε κάνει τους ελληνο-
βρετανικούς δεσμούς κατά τι ισχυ-
ρότερους.

* Η κ. Κέιτ Σμιθ είναι πρέσβειρα του Ηνω-
μένου Βασιλείου.
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Θα εξετάσουμε πώς
μπορούν οι χώρες μας
να προσελκύσουν
επενδύσεις και πώς 
θα αξιοποιήσουμε
περαιτέρω τις στενές
σχέσεις μας σε Βαλκάνια
και Ανατολική
Μεσόγειο.

Α Π Ο Ψ Η

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Να αποσαφηνίσει, για πολλοστή φο-
ρά, τους στόχους του για μετά τις
εκλογές επιχείρησε εντός της εβδο-
μάδας το Κίνημα Αλλαγής, που εδώ
και καιρό βρίσκεται ανάμεσα σε
διπλό πρέσινγκ. Από τη μία, ΣΥΡΙΖΑ
και Ν.Δ. ερίζουν για τον χώρο που
παραδοσιακά εκπροσωπεί το ΚΙ-
ΝΑΛ, θέλοντας και οι μεν και οι δε
από τη μία να αυξήσουν τα ποσοστά
τους και από την άλλη να προσδώ-
σουν ένα διαφορετικό πολιτικό
πρόσημο στον δικό τους χώρο, το
οποίο ελπίζουν ότι θα λειτουργήσει
πολλαπλασιαστικά πριν από τις
κάλπες. Την ίδια ώρα, σε εσωκομ-
ματικό επίπεδο, οι διαφορετικές
οπτικές, όπως εκφράστηκαν προ-
σφάτως στα κομματικά όργανα,
απαιτούν λεπτούς χειρισμούς και
κλείσιμο ανοιχτών μετώπων, τα
οποία μπορεί να «θολώσουν» την
εικόνα του κόμματος και να πα-
γιώσουν αίσθηση εσωστρέφειας.
Η απάντηση στη διπλή αυτή πίεση
είναι μία: «αυτόνομη πορεία». Εκεί
εστίασαν Παύλος Χρηστίδης και
Σταμάτης Μαλέλης μιλώντας την
Πέμπτη για «στημένη πόλωση»
που ευνοεί τα δύο «μεγάλους», στο
μπρίφινγκ προς τους δημοσιογρά-
φους που εσχάτως καθιέρωσε η
Χαρ. Τρικούπη.

Σημείωσαν πως ο ΣΥΡΙΖΑ «παίζει
το τελευταίο του χαρτί» ποντάρον-
τας «σκηνοθετημένα» στο λεγόμενο
«προοδευτικό μέτωπο», ενώ την
ίδια ώρα συγκυβερνά με τον Καμ-
μένο. Είναι βέβαιο πως το επόμενο
διάστημα η επιχείρηση αποδόμη-
σης της εν λόγω στρατηγικής θα
γίνει ακόμη πιο έντονη, καθώς με
όχημα και τις αυτοδιοικητικές εκλο-
γές, η μάχη για την «πατρότητα»
του χώρου θα αναδειχθεί σε νού-
μερο ένα σημείο τριβής μεταξύ ΚΙ-
ΝΑΛ και ΣΥΡΙΖΑ. Ενδεικτικό του
«μετώπου» είναι πως εντός της
εβδομάδας ο ΣΥΡΙΖΑ ανακοίνωσε
τη στήριξη στο πρόσωπο του Από-
στολου Κατσιφάρα, ο οποίος μία
εβδομάδα πριν είχε πάρει το χρίσμα
και από το ΚΙΝΑΛ.

«Διμέτωπος»
Την ίδια ώρα, το ΚΙΝΑΛ, σταθερά

προσανατολισμένο στον «διμέτω-
πο», επιτέθηκε και στη Ν.Δ., καλύ-
πτοντας ταυτόχρονα μια μερίδα
εσωκομματικού ακροατηρίου με
έντονα αντιδεξιά χαρακτηριστικά.
Απευθυνόμενο στην Πειραιώς, ση-
μείωσε πως «καμουφλάρει την επι-
δίωξη της αυτοδυναμίας με δήθεν
εκκλήσεις για συγκρότηση ευρω-
παϊκού μετώπου», ενώ ουσιαστικά
«σχεδιάζει την παλινόρθωση πα-
λαιοκομματικών συντηρητικών πο-

λιτικών». Ταυτόχρονα, ωστόσο, μί-
λησε για την αναγκαιότητα «ισχυ-
ρής κυβέρνησης, ευρείας πλειοψη-
φίας, με προοδευτική ατζέντα».

Την ίδια ώρα, το ΚΙΝΑΛ έχει ήδη
ανακοινώσει τις 8 από τις 13 υπο-
ψηφιότητες για τις Περιφέρειες και
εντός της επόμενης εβδομάδας ανα-
μένεται να κλείσουν και οι υπόλοιπες,
με τους δήμους να παίρνουν σειρά.

Εκεί, όσον αφορά την Αθήνα δεν
αναμένεται να αλλάξει κάτι, και ο
Παύλος Γερουλάνος, εκτός απρο-
όπτου, θα κατέλθει υποψήφιος. Στη
Θεσσαλονίκη όλα θα εξαρτηθούν
από τις προσωπικές αποφάσεις του
Γιάννη Μπουτάρη. Αν ο νυν δήμαρ-
χος κατέλθει υποψήφιος, η στήριξη
είναι δεδομένη. Διαφορετικά θα ήθε-
λαν την Εύα Καϊλή, η οποία ωστόσο
δηλώνει πως επιθυμεί να παραμείνει
στις Βρυξέλλες. Η κ. Καϊλή άλλωστε
μαζί με τον έτερο ευρωβουλευτή,
Νίκο Ανδρουλάκη, αποτελούν μέχρι
αυτή την ώρα την πιο δύσκολη εξί-
σωση. Και αυτό γιατί ο ευρωβουλευ-
τής έχει διαμηνύσει πως αν επιστρέ-
ψει στην Ελλάδα θα διαλέξει ο ίδιος
την περιφέρεια όπου θα πολιτευτεί,
η οποία θα είναι εντός λεκανοπεδίου.
Την ίδια ώρα, ο κ. Καμίνης, ο οποίος
την Πέμπτη ανακοίνωσε πως απο-
χωρεί από την πλατεία Κοτζιά, φαί-
νεται πως έχει βάλει πλώρη για Ευ-
ρωβουλή, όπως και ο Θανάσης Θε-
οχαρόπουλος, ο οποίος στις αρχές
της εβδομάδας βρέθηκε στις Βρυ-
ξέλλες και είχε μάλιστα τετ α τετ με
τον επικεφαλής της ομάδας των ευ-
ρωσοσιαλιστών, Ούντο Μπούλμαν.

<<<<<<

Πυρετώδεις
διαβουλεύσεις 
στη Χαρ. Τρικούπη και
για τους υποψηφίους
του κόμματος σε περι -
φέρειες και δήμους.

«Αυτόνομη πορεία»
το μήνυμα του ΚΙΝΑΛ
προς ΣΥΡΙΖΑ, Ν.Δ.
Η απάντηση στην πίεση που δέχεται
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Η εξωστρέφεια στο επίκεντρο του ελληνοβρετανικού Συμποσίου

Η πρόεδρος του Κινήματος Αλλα-
γής, Φώφη Γεννηματά.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Υποψήφιος για το προεδρικό χρίσμα
των Ρεπουμπλικανών το 2016 κόν-
τρα στον Ντόναλντ Τραμπ, ο γε-
ρουσιαστής Νότιας Καρολίνας Λίν-
τσεϊ Γκράχαμ είχε χαρακτηρίσει
τον αντίπαλό του «τρελό» και πνευ-
ματικά «ακατάλληλο για πρόεδρο».
Ακόμη κι όταν ο Τραμπ είχε κερ-
δίσει πλέον το χρίσμα, ο Γκράχαμ
αρνήθηκε να τον υποστηρίξει απέ-
ναντι στη Χίλαρι Κλίντον. Δύο χρό-
νια αργότερα, ο ίδιος άνθρωπος
υποστήριξε ολόθερμα τον εκλεκτό
του Τραμπ για το Ανώτατο Δικα-
στήριο, Μπρετ Κάβανο. Αλλοι δύο
Ρεπουμπλικανοί γερουσιαστές που
έχουν εξαπολύσει φαρμακερά βέλη
εναντίον του Τραμπ, η Σούζαν Κό-
λινς και ο Τζεφ Φλέικ, ήταν εκείνοι
που έγειραν την πλάστιγγα υπέρ
του Κάβανο.

Η οριακή υπερψήφιση του δικα-
στή, παρά τις κατηγορίες που είχαν
διατυπωθεί εναντίον του για ανάρ-
μοστη σεξουαλική συμπεριφορά
στα μαθητικά και φοιτητικά του
χρόνια, ήρθε ύστερα από ένα πα-
ρατεταμένο ψυχόδραμα που καθή-
λωσε την Αμερική και μεταφρά-
στηκε ως πολιτική νίκη για τον
Τραμπ. Οχι μόνο γιατί κατάφερε
να υπερισχύσει των Δημοκρατικών,
που είχαν κηρύξει πανστρατιά για
τη ματαίωση του διορισμού, αλλά
και γιατί για πρώτη φορά κατάφερε
να συσπειρώσει τους Ρεπουμπλι-
κανούς, το κατεστημένο των οποίων
τον αντιμετώπιζε ως ξένο σώμα.

Στην τελική ευθεία
Με αναστηλωμένη την αισιοδο-

ξία τους ύστερα από την αίσια έκ-
βαση της υπόθεσης Κάβανο, ο
Τραμπ και οι Ρεπουμπλικανοί ρί-
χτηκαν στην τελική ευθεία για τη
μεγάλη μάχη των ενδιάμεσων εκλο-
γών για το Κογκρέσο, στις 6 Νοεμ-
βρίου. Αν τα καταφέρουν, ο Ντό-
ναλντ Τραμπ θα μπορεί να κυβερνά
τους επόμενους 26 μήνες χωρίς
αναχώματα από τη νομοθετική
εξουσία. Παράλληλα, θα απαλλαγεί
οριστικά από τον φόβο ενδεχόμενης
παραπομπής του με το ερώτημα
της καθαίρεσης στην περίπτωση
που προκύψουν ενοχλητικά ερω-
τήματα από την έρευνα του ειδικού
ανακριτή Ρόμπερτ Μιούλερ για τη
ρωσική υπόθεση. Κάτι περισσότερο:
από εκεί που όλοι οι αντίπαλοί του
αναρωτιόνταν εάν ο Τραμπ κατα-
φέρει να ολοκληρώσει μία προεδρι-
κή θητεία, από τις 7 Νοεμβρίου θα
αρχίσουν να αγωνιούν μήπως τον
φορτωθούν και για δεύτερη. Είναι

αλήθεια ότι οι Ρεπουμπλικανοί θα
δίνουν έως τις 6 Νοεμβρίου μια μά-
χη σε ανηφορικό έδαφος. Η παρά-
δοση θέλει τις πρώτες εκλογές μετά
την ανάδειξη νέου προέδρου να
κερδίζονται από την αντιπολίτευση.
Το 1994, δύο χρόνια μετά την εκλο-
γή του Μπιλ Κλίντον, η «συντηρη-
τική επανάσταση» του Νιουτ Γκίνγ-
κριτς έδωσε στους Ρεπουμπλικα-
νούς και τα δύο σώματα του Κογ-
κρέσου. Στη Βουλή, το καθαρό κέρ-
δος τους ήταν 54 έδρες. Το 2006,
στις δεύτερες ενδιάμεσες εκλογές
επί προεδρίας Τζορτζ Μπους, σά-
ρωσαν οι Δημοκρατικοί, με καθαρό
κέρδος 31 εδρών στη Βουλή. Το
2010, δύο χρόνια μετά τον θρίαμβο
του Μπαράκ Ομπάμα, οι Ρεπουμ-
πλικανοί άλωσαν τη Βουλή με τη
μεγαλύτερη ανατροπή από την επο-
χή της Μεγάλης Υφεσης, τη δεκαε-
τία του 1930: το καθαρό κέρδος
τους ήταν 63 έδρες.

Αυτή τη χρονιά, αρκεί ένα κα-
θαρό κέρδος 23 εδρών για να εξα-
σφαλίσουν οι Δημοκρατικοί τον
έλεγχο της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων (συνολικά, 435 έδρες). Οι
δημοσκοπήσεις τούς ευνοούν, αφού
φαίνεται να έχουν άνετο προβάδι-
σμα σε 209 έδρες, ενώ από τις έδρες
που «παίζονται» οι 68 ανήκουν σε

Ρεπουμπλικανούς και μόνο 10 σε
Δημοκρατικούς. Αντίθετα, στη Γε-
ρουσία, παρότι η πλειοψηφία των
Ρεπουμπλικανών είναι οριακή (51-
49), η εκλογική γεωγραφία τούς ευ-
νοεί. Σε αντίθεση με τη Βουλή,
όπου σε όλες τις εκλογές ανανεώ-
νονται όλες οι έδρες, στη Γερουσία
ανανεώνεται κάθε φορά μόνο το
ένα τρίτο του σώματος. Από τις 35
έδρες που θα κριθούν φέτος, οι 26
ανήκουν σε Δημοκρατικούς και μό-
νο εννέα σε Ρεπουμπλικανούς.

Σε πολλά διεθνή μίντια κυριαρχεί
η εντύπωση πως ο Τραμπ είναι το
μεγάλο βαρίδι των Ρεπουμπλικανών
σε αυτή την εκλογική ανηφόρα.
Οι Αμερικανοί μάλλον δεν είναι
τόσο σίγουροι. Ναι μεν η δημοτι-
κότητα του Τραμπ ποτέ δεν χτύ-

πησε ταβάνι, αλλά παρέμεινε εν-
τυπωσιακά σταθερή, γύρω στο
42% – μάλιστα, το τελευταίο δε-
καήμερο εμφάνιζε μια κάποια άνο-
δο. Σημειωτέον ότι η δημοτικότητα
του Μπαράκ Ομπάμα στις ενδιά-
μεσες εκλογές ήταν γύρω στο 43-
44%. Στο μεταξύ, η κατάσταση της
οικονομίας ευνοεί τους Ρεπουμ-
πλικανούς. Ο ετήσιος ρυθμός ανά-
πτυξης είναι 4,2% και η ανεργία
έχει συρρικνωθεί στο 3,7%, επι-
δόσεις αξιοζήλευτες για τις περισ-
σότερες ανεπτυγμένες χώρες.

Μπορεί κανείς να υποστηρίξει
βάσιμα ότι η καυχησιολογία του
Τραμπ για την πορεία της αμερικα-
νικής οικονομίας παραπέμπει στον
κόκορα που, επειδή λαλεί την αυγή,
αισθάνεται ότι είναι εκείνος που

υψώνει τον ήλιο. Το πολιτικό απο-
τέλεσμα, όμως, δεν αλλάζει. Η μεί-
ωση των φορολογικών βαρών που
πέρασαν οι Ρεπουμπλικανοί στο
Κογκρέσο ικανοποιεί μεγάλο μέρος
της άρχουσας και της μεσαίας τάξης,
ενώ η κοινωνική δημαγωγία των
μύδρων του εναντίον της παγκο-
σμιοποίησης βρίσκει απήχηση σε
εργατικά στρώματα που πλήττονται
από την αποβιομηχάνιση. Παράλ-
ληλα, η αμφισβήτηση διεθνών εμ-
πορικών συνθηκών που είχαν υπο-
γράψει οι προκάτοχοί του δεν κα-
τέληξε στην καταστροφή που πολλοί
προεξοφλούσαν. Αντίθετα, το Με-
ξικό, ο Καναδάς και η Νότια Κορέα
υπέγραψαν καινούργιες συμφωνίες,
κάνοντας παραχωρήσεις (πολύ μι-
κρότερες από εκείνες που διατυμ-

πανίζει ο Τραμπ) στις ΗΠΑ.
Με αυτά τα δεδομένα, το πιθα-

νότερο αποτέλεσμα των εκλογών
θα είναι να κερδίσουν οι Δημοκρα-
τικοί τη Βουλή, με μικρότερη ή με-
γαλύτερη διαφορά και να διατηρή-
σουν, έστω και δύσκολα, οι Ρεπουμ-
πλικανοί τη Γερουσία. Ενα αποτέ-
λεσμα πολιτικά διαχειρίσιμο από
τον Τραμπ, που θα αφήσει όλα τα
ενδεχόμενα ανοιχτά για την επόμενη
διετία. Βεβαίως, στις τρεις εβδομάδες
που μένουν μέχρι τις εκλογές πολλά
μπορεί να συμβούν. Ηδη, η ανατα-
ραχή στη Γουόλ Στριτ κλονίζει το
αφήγημα Τραμπ για την ευρωστία
της οικονομίας, ενώ η παραίτηση
της πρέσβειρας στον ΟΗΕ Νίκι Χέιλι
επαναφέρει το φάντασμα της εκ
των ένδον αμφισβήτησης.

Ενα από τα ανοιχτά ερωτήματα
είναι υπέρ ποίου θα λειτουργήσει
η υπόθεση Κάβανο. Οι πρώτες
ενδείξεις είναι ότι η πόλωση συ-
σπειρώνει και κινητοποιεί και τα
δύο στρατόπεδα, αν και με δια-
φορετικό τρόπο – πολλές γυναίκες
και προοδευτικοί ακτιβιστές θα
πάρουν τη ρεβάνς ψηφίζοντας
Δημοκρατικούς, ενώ η χριστια-
νική Δεξιά που ερεθίστηκε από
τον κατά Τραμπ «οργισμένο όχλο»
των διαδηλωτών θα συσπειρωθεί
γύρω από τους Ρεπουμπλικανούς.
Το μόνο βέβαιο είναι ότι η πρω-
τοφανής πόλωση που διατρέχει
όλη την αμερικανική κοινωνία,
και της οποίας ο Τραμπ είναι μόνο
το σύμπτωμα, θα κερδίσει άλλη
μία μάχη.

Ο πιο κρίσιμος μήνας του Ντόναλντ Τραμπ
Μετά τη νίκη του στον διορισμό του δικαστή Κάβανο, έρχεται η καθοριστική μάχη των εκλογών για το Κογκρέσο

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Η σαρωτική νίκη του ακροδεξιού
Ζαΐρ Μπολσονάρο στον πρώτο γύ-
ρο των εκλογών στη Βραζιλία απο-
τελεί πολιτικό γεγονός πρώτου με-
γέθους, όχι μόνο λόγω του ειδικού
βάρους της χώρας στην παγκόσμια
σκηνή (πέμπτη πολυπληθέστερη
χώρα του κόσμου, σημαντικότερη
χώρα της Λατινικής Αμερικής, μέ-
λος της ομάδας BRICS) αλλά και
λόγω των απρόβλεπτων κινδύνων
που ενέχει ο σφιχτός εναγκαλισμός
του με τη βία.

Ο Μπολσονάρο απέσπασε 46%
των ψήφων, έναντι 29% του υπο-
ψηφίου του Κόμματος των Εργατών
(ΡΤ) Φερνάντο Αντάντ, ενώ ο υπο-
ψήφιος του συντηρητικού PSDB
Ζεράλντο Αλκμίν μετά βίας έφθασε
το 5%. Οι υπόλοιπες ψήφοι πήγαν
σε υποψηφίους αριστερών και οι-
κολογικών κομμάτων, οι οποίοι
έχουν ανακοινώσει ότι στηρίζουν
τον Αντάντ στον δεύτερο γύρo της
28ης Οκτωβρίου. Ως εκ τούτου, το
αποτέλεσμα του δεύτερου γύρου
δεν είναι απολύτως προδιαγεγραμ-
μένο, αλλά η δυναμική που έχει
αναπτυχθεί λειτουργεί υπέρ του
Μπολσονάρο.

Ο Μπολσονάρο τράφηκε από το
πολιτικό κενό που δημιούργησε η
κατάρρευση των παραδοσιακών

κομμάτων, η οποία στην περίπτωση
της Βραζιλίας επιταχύνθηκε όταν
η δικαστική καταδίκη του πρώην
προέδρου Λούλα για διαφθορά στέ-
ρησε από το PT τον υποψήφιο που
προπορευόταν σε όλες τις δημο-
σκοπήσεις. Στη Βουλή, το Σοσιαλ-
φιλελεύθερο Κόμμα (PSL) στο οποίο
ο Μπολσονάρο εγγράφηκε μόλις
πέρυσι ώστε να το χρησιμοποιήσει
ως όχημα κοινοβουλευτικής ισχύος,
πέρασε από μονομελή κοινοβου-
λευτική εκπροσώπηση στους 52

βουλευτές, μόλις 4 λιγότερους από
το προπορευόμενο ΡΤ, ενώ ο γιος
του Μπολσονάρο εξελέγη στη Γε-
ρουσία με τις περισσότερες ψήφους
που έχει πάρει ποτέ γερουσιαστής
στη χώρα. Την ίδια στιγμή, η πρώην
πρόεδρος του ΡΤ Ντίλμα Ρούσεφ
έχασε την έδρα της, ενώ ο νυν πρό-
εδρος, ο συντηρητικός Μισέλ Τέμερ
δεν μπήκε καν στον κόπο να θέσει

υποψηφιότητα λόγω της γενικευ-
μένης κατακραυγής εναντίον του.

Οι ψηφοφόροι του
Οι αναλύσεις του εκλογικού σώ-

ματος δείχνουν ότι οι ψηφοφόροι
του Μπολσονάρο ήταν σε δυσα-
νάλογα μεγάλα ποσοστά λευκοί,
άνδρες, μέσου και ανώτερου κοι-
νωνικοοικονομικού επιπέδου, κά-

τοικοι των μεγάλων πόλεων στα
νότια της χώρας αλλά και της υπαί-
θρου. Αντίθετα, οι βορειοανατο-
λικές πολιτείες, αυτές στις οποίες
αποβιβάστηκε ιστορικά ο μεγαλύ-
τερος αριθμός Αφρικανών σκλά-
βων, παρέμειναν πιστές στο ΡΤ,
το οποίο την εποχή της ευημερίας
απελευθέρωσε δεκάδες εκατομμύ-
ρια ανθρώπους από τα δεσμά της

φτώχειας. Μια κρίσιμη παράμετρος,
που συχνά υποτιμάται, είναι ότι
την τελευταία τετραετία η Βραζιλία
ζει τις συνέπειες μιας βαθύτατης
οικονομικής κρίσης.

Τα κλειστά καταστήματα, η εκτί-
ναξη της ανεργίας, η αύξηση της
φτώχειας και η έλλειψη προοπτικής
έδιναν τα τελευταία χρόνια στη
δυναμική Βραζιλία μια αίσθηση
που θύμιζε... Ελλάδα.

Ηταν μια μεγάλη επιτυχία του
Μπολσονάρο να φορτώσει τα προ-
βλήματα αυτά εξ ολοκλήρου στις
πλάτες του ΡΤ αλλά και μια μεγάλη
αποτυχία του ΡΤ το γεγονός ότι
στήριξε ολόκληρη την εκστρατεία
του στην απελευθέρωση του Λού-
λα, αντί να καταθέσει εποικοδο-
μητικές προτάσεις και να προσπα-
θήσει να κοιτάξει κατάματα τα ζη-
τήματα της διαφθοράς στους κόλ-
πους του.

Η ίδια η επιλογή του Αντάντ,
ενός ήπιου υποψηφίου που φοράει
μπλούζες «Λούλα» και κάθε Δευ-
τέρα πηγαίνει στις φυλακές της
Κουριτσίμπα για να λάβει οδηγίες,
δεν αποδείχθηκε και τόσο σοφή.

Ο ακαδημαϊκός και πρώην δή-
μαρχος του Σάο Πάολο έχει μόλις
δύο εβδομάδες στη διάθεσή του
για να εξηγήσει στους ψηφοφόρους
ότι μία ψήφος προς έναν άνθρωπο
που υποστηρίζει την κατάλυση

της δημοκρατίας, μπορεί να πάει
τη χώρα πολλές δεκαετίες πίσω.
Η Βραζιλία δεν έχει βαθιά δημο-
κρατική παράδοση και τα ζητή-
ματα δικαιωμάτων φαίνονται αυ-
τή τη στιγμή δευτερεύοντα για
δεκάδες εκατομμύρια ψηφοφό-
ρους του Μπολσονάρο, που πι-
στεύουν ότι ο πρώην λοχαγός
που συνηθίζει να σχηματίζει με
τα δάχτυλά του το σχήμα του πι-
στολιού μπορεί να τους απαλλάξει
από τη διαφθορά στην πολιτική
και την τρομακτική εγκληματι-
κότητα στους δρόμους.

Σε άλλες χώρες, υποσχέσεις
όπως αυτή του Μπολσονάρο ότι
θα βομβαρδίζει παραγκουπόλεις
αν οι παράνομοι δεν παραδίδονται,
θα προξενούσαν φρίκη, αλλά η
Βραζιλία έχει τόσο αδύναμο κοι-
νωνικό ιστό, ώστε η βία να είναι
αποδεκτή, αν αφορά «άλλους».

Και ενώ οι ψηφοφόροι του Μπολ-
σονάρο νομίζουν ότι βρήκαν τον
σωτήρα τους, αυτοί που πραγμα-
τικά πανηγυρίζουν είναι οι εκπρό-
σωποι μεγάλων αγροτικών και οι-
κονομικών συμφερόντων μέσα
και έξω από τη Βραζιλία, που βλέ-
πουν μια χρυσή ευκαιρία να επι-
βάλουν σκληρή νεοφιλελεύθερη
ατζέντα εκτεταμένων ιδιωτικο-
ποιήσεων, περικοπών συντάξεων
και απορρύθμισης.

<<<<<<

Μία από τις υποσχέσεις
που έχει δώσει είναι 
ότι θα βομβαρδίζει
παραγκουπόλεις,
αν οι παράνομοι 
δεν παραδίδονται.

<<<<<<

Η οξύτατη πόλωση 
στην αναμέτρηση για 
το Ανώτατο Δικαστήριο
βοήθησε τον Αμερικανό
πρόεδρο να συσπειρώσει
για πρώτη φορά 
το Ρεπουμπλικανικό
Κόμμα.

Την έκβαση της αναμέτρη-
σης θα επηρεάσει σε κατα-
λυτικό βαθμό η έκταση της
αποχής από την εκλογική
διαδικασία. Η πρώτη σύγχρο-
νη Δημοκρατία εντυπωσιάζει
με τα χαμηλά επίπεδα πολιτι-
κού ενδιαφέροντος των πο-
λιτών της, κάτι που ισχύει
διαχρονικά με ελάχιστες
εξαιρέσεις. Πρόσφατη έρευ-
να κατέτασσε τις ΗΠΑ στην
26η θέση μεταξύ 32 δημο-
κρατικών, ανεπτυγμένων χω-
ρών ως προς την προσέλευ-
ση στις κάλπες (πρώτη ήταν
η Σουηδία, με ποσοστό περί-
που 84%). Στις εκλογές του
2016, ο Ντόναλντ Τραμπ εξε-
λέγη πρόεδρος με το 46%
των ψήφων (τρία εκατομμύ-
ρια λιγότερες από την Κλίν-
τον, λόγω εκλογικού συστή-
ματος) και με την προσέλευ-
ση να ανέρχεται σε μόλις
55,7%. Τα πράγματα είναι
ακόμη χειρότερα στις εκλο-
γές για το Κογκρέσο, όπου η
προσέλευση είναι κατά κα-
νόνα κάτω από 40%. Στις τε-
λευταίες ενδιάμεσες εκλο-
γές του 2014, επί προεδρίας
Ομπάμα, η συμμετοχή ήταν
μόλις 36%, κατά τι μικρότε-
ρη από εκείνη του πρόσφα-
του δημοψηφίσματος στη
FYROM. Η πολωτική ατμό-
σφαιρα και η κρισιμότητα
της φετινής αναμέτρησης
μπορεί να αλλάξουν τα
πράγματα.

Το αίνιγμα
της αποχής

Ενα βήμα από την προεδρία της Βραζιλίας ο Ζαΐρ Μπολσονάρο
Αποσπώντας 46% στον πρώτο γύρο, έναντι 29% του αριστερού Φερνάντο Αντάντ, ο ακροδεξιός πρώην λοχαγός είναι φαβορί

Οπαδοί του Μπολσονάρο πανηγυρίζουν για τα ποσοστά του ακροδεξιού υπο-
ψηφίου, σχηματίζοντας με τα δάχτυλά τους το σχήμα του πιστολιού.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Μια «Μαύρη Διεθνή» που φιλοδοξεί
να εξασφαλίσει σημαντικά εκλο-
γικά κέρδη στις επικείμενες ευ-
ρωεκλογές του Μαΐου 2019 και να
αμφισβητήσει εκ των έσω βασικές
αρχές της Ε.Ε. εγκαινίασαν την
εβδομάδα που πέρασε η Γαλλίδα
επικεφαλής του ακροδεξιού Εθνι-
κού Συναγερμού Μαρίν Λεπέν και
ο επικεφαλής της ιταλικής Λέγκας
του Βορρά και υπουργός Εσωτε-
ρικών της χώρας Ματέο Σαλβίνι.
Σε κοινή συνέντευξη Τύπου στη
Ρώμη επιτέθηκαν με σφοδρότητα
εναντίον του προέδρου της Κομι-
σιόν Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ και του
επιτρόπου Οικονομικών Υποθέ-
σεων Πιερ Μοσκοβισί, αποκαλών-
τας τους «εχθρούς της Ευρώπης»,
των οποίων οι πολιτικές αποδυ-
νάμωσαν την Ε.Ε. «Είναι εχθροί
της ευτυχίας των Ευρωπαίων»,
είπε ο Σαλβίνι και κατήγγειλε τις
προηγούμενες κυβερνήσεις της
Ιταλίας ότι λήστεψαν τη χώρα του
και εκτόξευσαν το χρέος σε 130%
του ΑΕΠ. Υπερασπιζόμενοι την
εθνική κυριαρχία των χωρών τους
και χρησιμοποιώντας τη ρητορική
των απανταχού λαϊκιστών, Λεπέν
και Σαλβίνι προανήγγειλαν «μια
επανάσταση της κοινής λογικής
για να διώξουν εκείνους που είναι
απομονωμένοι στο μπούνκερ των
Βρυξελλών». «Η Ε.Ε. οικοδομήθηκε
πάνω σε πολλές υποσχέσεις, αλλά
πολύ λίγες υλοποιήθηκαν ή πα-
ρήγαγαν αποτελέσματα», είπε η
κόρη του ιδρυτή της γαλλικής
Ακροδεξιάς. «Δεν αγωνιζόμαστε
κατά της Ευρώπης, αλλά εναντίον
της Ε.Ε. που έχει γίνει απολυταρ-
χικό σύστημα», εξήγησε. Ενδια-
φέρουσα ήταν η τήρηση αποστά-
σεων από το αυτοαποκαλούμενο
«Κίνημα» του πρώην συμβούλου
του Ντόναλντ Τραμπ, Στιβ Μπά-
νον. Κατά τη Λεπέν, ο Μπάνον
δεν θα μπορούσε να παίξει ρόλο
σε μια εθνικιστική αναδίπλωση

«για τη διάσωση της αληθινής Ευ-
ρώπης, επειδή είναι Αμερικανός
και όχι Ευρωπαίος». «Το κίνημά
του μπορεί να παράσχει έρευνες,
μελέτες και ανάλυση αλλά η πο-
λιτική δύναμη πίσω από τις ευ-
ρωεκλογές είμαστε εμείς και μόνο
εμείς», διακήρυξε η Λεπέν. «Επειδή
είμαστε προσδεδεμένοι στην ελευ-
θερία μας, την εθνική μας κυριαρ-
χία, εμείς, οι εκπρόσωποι των δια-
φόρων λαών της Ευρώπης, είμαστε
εκείνοι που θα διαμορφώσουμε

τις πολιτικές δυνάμεις που έχουν
στόχο να σώσουν την Ευρώπη»,
συμπλήρωσε.

Η στάση της έρχεται σε αντίφαση
με εκείνη του Σαλβίνι, ο οποίος
είχε επαφές με τον Μπάνον στην
ιταλική πρωτεύουσα, στις αρχές
Σεπτεμβρίου. Λίγες εβδομάδες αρ-
γότερα επανέκαμψε στη Ρώμη για
να μιλήσει σε μια εκδήλωση που
διοργάνωσε ένα μικρό ακροδεξιό
κόμμα, τα Αδέλφια της Ιταλίας.
Οπως είπε ο Αμερικανός πρώην
τραπεζίτης στο κοινό, γεγονότα
όπως η νίκη του Τραμπ στις προ-
εδρικές εκλογές, το Brexit και η
ανάδειξη της λαϊκιστικής κυβέρ-
νησης στην Ιταλία δίνουν φωνή
στον απλό άνθρωπο. Υποσχέθηκε
δε, ότι τους επόμενους μήνες θα
βρίσκεται στην Ευρώπη κατά το
80% του χρόνου του. Η ίδια η Λεπέν,
άλλωστε, είχε καλέσει τον Μπάνον
τον Μάρτιο να μιλήσει στο συνέδριο

του Εθνικού Μετώπου που μετο-
νομάστηκε σε Εθνικό Συναγερμό.
Ο αντιπρόεδρός του και σύντροφος
της Λεπέν, Λουί Αλιό, είχε προ-
αναγγείλει ότι το κόμμα θα συμ-
μετάσχει στο Κίνημα του Μπάνον.
Τέλος, η ανιψιά της Μαριόν Μα-
ρεσάλ είχε πει σε ανύποπτο χρόνο
πως είναι δύσκολο να διακρίνει κα-
νείς την ακριβή μορφή που θα λάβει
το Κίνημα του Μπάνον.

Τα λαϊκιστικά κόμματα στην
Ευρώπη έχουν σημειώσει αρκετές
επιτυχίες τα τελευταία χρόνια. Η
ιταλική κυβέρνηση της Λέγκας
και του Κινήματος των 5 Αστέρων
ήρθε στην εξουσία τον Ιούνιο. Ο
Ούγγρος πρωθυπουργός Βίκτορ
Ορμπαν επανεξελέγη για τρίτη
φορά. Στη Γερμανία η ξενοφοβική
Εναλλακτική για τη Γερμανία (AfD)
έγινε το μεγαλύτερο κόμμα της
αντιπολίτευσης μετά τις περυσινές
εκλογές και τη συγκρότηση του
μεγάλου συνασπισμού, ενώ στην
Αυστρία το ακροδεξιό Κόμμα της
Ελευθερίας συμμετέχει στην κυ-
βέρνηση.

Ομοιότητες και διαφορές
Ολα αυτά τα κόμματα έχουν ως

κοινό στοιχείο την ξενοφοβία, τον
λαϊκισμό και τον υποτιθέμενο αν-
τισυστημισμό, συχνά όμως πα-
ρουσιάζουν σοβαρές διαφορές με-
ταξύ τους, αλλά και εσωτερικές
αντιφάσεις. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα είναι η συγκρότηση ομά-

δας με τίτλο «Εβραίοι της AfD»,
ενός κόμματος που διατηρεί υπό-
γειες γέφυρες με νεοναζιστικά
στοιχεία. Η ίδια η Λεπέν έχει, άλ-
λωστε, απομακρυνθεί από το αν-
τισημιτικό παρελθόν του πατέρα
της, προτάσσοντας την ισλαμο-
φοβία ως ιδεολογικό πυλώνα του
κόμματός της. Την ίδια στιγμή, ο
Ορμπαν, που ανήκει στο Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόμμα με την ανοχή
των κεντροδεξιών κομμάτων της
Ευρώπης, έστελνε ευχαριστήρια
επιστολή στη Χρυσή Αυγή για την
«υποστήριξη κατά την ψηφοφορία
επί της έκθεσης σχετικά με την
κατάσταση στην Ουγγαρία». «Εκτι-
μώ τη στήριξη που έχετε δείξει
στην εθνική κυριαρχία και στην
αλληλεγγύη κατά τη διάρκεια της
ψηφοφορίας. Μπορώ να σας δια-
βεβαιώσω ότι, ανεξάρτητα από τις
επαίσχυντες επιθέσεις των δυνά-
μεων που τάσσονται υπέρ της με-
τανάστευσης, δεν θα ενδώσουμε
σε εκβιασμούς», διεμήνυσε ο Ούγ-
γρος πρωθυπουργός στο ελληνικό
φιλοναζιστικό κόμμα, μια εξέλιξη
που αναμενόταν να προκαλέσει
σφοδρές αντιδράσεις στους κόλ-
πους του ΕΛΚ. Αν η ρεαλπολιτίκ
υπαγορεύει στα συντηρητικά κόμ-
ματα της Ε.Ε. να κάνουν τα στραβά
μάτια στις παρεκκλίσεις του Ορμ-
παν, τέτοιου είδους απροκάλυπτο
χάιδεμα φιλοναζιστικών στοιχείων
δύσκολα μπορεί να γίνει πλέον
αποδεκτό.

Ο... άξονας
του Σαλβίνι
και της Λεπέν
Φιλοδοξεί να επιβάλει την ατζέντα του
κερδίζοντας δυνάμεις στις ευρωεκλογές

<<<<<<

Επιτέθηκαν 
με σφοδρότητα
εναντίον του Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ 
και του Πιερ Μοσκοβισί,
αποκαλώντας τους
«εχθρούς 
της Ευρώπης».

Η Μαρίν Λεπέν και ο Ματέο Σαλβίνι έδωσαν κοινή συνέντευξη Τύπου
στη Ρώμη, όπου παρουσίασαν την ακροδεξιά ατζέντα τους.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Εχουν σχέση οι σεισμοί με τα παι-
χνίδια των ισχυρών στα Βαλκάνια;
Η μεγάλη άσκηση του ΝΑΤΟ, που
έγινε στις αρχές της περασμένης
εβδομάδας στη Σερβία, έδειξε ότι
στη διελκυστίνδα επιρροής μεταξύ
Δύσης και Ρωσίας έχει επιστρα-
τευθεί και ο Εγκέλαδος.

Η Σερβία, χώρα χαμηλής σεισμι-
κότητας σύμφωνα με τους γεωφυ-
σικούς, έχει να ταρακουνηθεί από
ισχυρό σεισμό από τις 24 Μαρτίου
του 1922, όταν στα περίχωρα του
Βελιγραδίου σημειώθηκε δόνηση
μεγέθους 6 βαθμών της κλίμακας
Ρίχτερ. Λόγω της υψηλής της γε-
ωπολιτικής σημασίας, όμως, το
ΝΑΤΟ προκάλεσε τη Δευτέρα «δό-
νηση» της τάξεως των 6,8 Ρίχτερ
λίγα χιλιόμετρα έξω από το Βελι-
γράδι και ανέπτυξε δυνάμεις του
για να βοηθήσουν τους Σέρβους
στην αντιμετώπιση των συνεπειών
του «καταστρεπτικού» σεισμού.

Ολα αυτά βέβαια δεν ήταν, ευ-
τυχώς, παρά τα στοιχεία ενός σε-
ναρίου σε συνεργασία με τη σερ-
βική κυβέρνηση για μια άσκηση
«φυσικών καταστροφών» που έφε-
ρε στο Βελιγράδι (και) τον γενικό
γραμματέα του ΝΑΤΟ.

Ο Γιενς Στόλτενμπεργκ άδραξε
την ευκαιρία να επιδοθεί σε επί-
θεση γοητείας στους Σέρβους και
με συνεντεύξεις και δηλώσεις του
να βελτιώσει την εικόνα της Συμ-
μαχίας, καθώς είναι ακόμα νωπές
οι μνήμες των βομβαρδισμών του

1999 που διέλυσαν τις υποδομές
της χώρας και έφεραν την ήττα
τους στο Κόσοβο. Οι σεισμοί και
γενικότερα οι φυσικές καταστροφές
είναι ένας καλός τρόπος για να
θερμάνουν (και) μέσω του ΝΑΤΟ
τις σχέσεις με το σερβικό στοιχείο
Ευρωπαίοι και Αμερικανοί και να
δημιουργήσουν στην κοινωνία της
χώρας συνθήκες αναχαίτισης της
ρωσικής επιρροής, που παραδο-
σιακά βρίσκει πρόσφορο έδαφος
στη Σερβία.

Μια παρόμοια άσκηση του ΝΑ-
ΤΟ και πάλι με σενάριο σεισμού,
έλαβε χώρα πέρυσι και στο Μαυ-
ροβούνιο, το οποίο στη συνέχεια
έγινε μέλος της Ατλαντικής Συμ-
μαχίας προκαλώντας την έντονη
οργή της Ρωσίας.

Η Μόσχα, ωστόσο, αποδεικνύε-
ται πιο προωθημένη στη διείσδυση
μέσω... φυσικών καταστροφών σε
αυτή την ευαίσθητη περιοχή της
δυτικής Βαλκανικής. Ετσι, εδώ και
χρόνια λειτουργεί σε συμφωνία με
τη σερβική κυβέρνηση στην πόλη

Νις «ανθρωπιστικό κέντρο» για να
μπορεί να επεμβαίνει, όπως του-
λάχιστον το εμφανίζει, προς αντι-
μετώπιση των συνεπειών σε πε-
ρίπτωση εκδήλωσης ακραίων φυ-
σικών φαινομένων.

«Κέντρο κατασκοπείας»
Για τους Δυτικούς, όμως, το συγ-

κεκριμένο «κέντρο» της Νις δεν
είναι τίποτα άλλο παρά μια καμου-
φλαρισμένη «βάση κατασκοπείας»
και είναι αυτός ο λόγος για τον
οποίο όχι μόνο πιέζουν το Βελιγράδι

να μη χορηγήσει σε αυτό «διπλω-
ματικό καθεστώς», όπως ζητάει η
Μόσχα, αλλά να τους επιτραπεί η
δημιουργία και δικού τους όμοιου
«ανθρωπιστικού κέντρου» έξω από
το Βελιγράδι. Οι σεισμοί και οι
πλημμύρες δεν είναι βεβαίως οι
μόνοι λόγοι για τους οποίους στη
Σερβία όλο και πιο συχνά «ασκούν-
ται ξένοι φαντάροι».

Ρωσικές επίλεκτες δυνάμεις,
όπως και τμήματα του ΝΑΤΟ, πραγ-
ματοποιούν κατά καιρούς ασκήσεις
από κοινού με τις μονάδες των

σερβικών ενόπλων δυνάμεων τις
οποίες εξοπλίζουν και οι δύο, με
το μεγαλύτερο κομμάτι της «πίτας»
των οπλικών συστημάτων να το
γεύονται φυσικά οι Ρώσοι.

Σε αυτή τη διελκυστίνδα επιρ-
ροής ο Σέρβος πρόεδρος Αλεξάντερ
Βούτσιτς, μέχρι στιγμής, τηρεί με
μαεστρία τις ισορροπίες, φροντί-
ζοντας να μην ξεφύγει το παιχνίδι
της σύγκρουσης επιρροής μεταξύ
Δυτικών και Ρώσων και κυρίως να
εκμεταλλευθεί το γεωπολιτικό εν-
διαφέρον προς όφελος της χώρας
του. Ετσι, ενώ οι Δυτικοί είναι αυτοί
που ρίχνουν χρήμα στη Σερβία,
με τη μορφή επενδύσεων αλλά και
οικονομικής βοήθειας, οι Ρώσοι
είναι εκείνοι οι οποίοι λανσάρονται
ως οι μεγάλοι φίλοι και προστάτες
των Σέρβων εκμεταλλευόμενοι κυ-
ρίως το θέμα του Κοσόβου, γεγονός
για το οποίο δεν επιχαίρουν ούτε
οι Ευρωπαίοι ούτε οι Αμερικανοί.

Σύγκριση επενδύσεων
«Η Σερβία δεν μπορεί να κάθεται

σε δύο καρέκλες», δήλωνε χαρα-
κτηριστικά ο υφυπουργός Εξωτε-
ρικών των ΗΠΑ, Χόιτ Γι, μιλώντας
πέρυσι στο 17ο Οικονομικό Φόρουμ
στο Βελιγράδι.

«Τι κάνει η Ρωσία για να βοη-
θήσει τη Σερβία;», διερωτήθηκε
και ανέφερε ότι το 2016 οι ρωσι-
κές επενδύσεις ανήλθαν σε 80
εκατ. δολ., ενώ την ίδια χρονιά
από τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ενωσης επενδύθηκε στη Σερβία
1,5 δισ. δολ.

Αναφερόμενος, επίσης, στα αε-
ροσκάφη MIG-29 που παρέλαβε
η Σερβία από τη Ρωσία διατύπωσε
την άποψη ότι «αφού η σερβική
πολιτική ηγεσία επέλεξε να ακο-
λουθήσει η χώρα ευρωπαϊκή πο-
ρεία θα πρέπει να επιλέγει ευρω-
παϊκή λύση και στα θέματα της
ασφάλειας».

Η Μόσχα εξέφρασε την οργή
της για την αμερικανική «πρό-
κληση» και σε ανακοίνωση που
εξέδωσε το ρωσικό υπουργείο
Εξωτερικών, ζητήθηκε από τις
Ηνωμένες Πολιτείες να σταματή-
σουν να παρεμβαίνουν στη συ-
νεργασία μεταξύ της Ρωσίας και
της Σερβίας.

«Καλούμε τους συναδέλφους
των ΗΠΑ να μην επιβάλλουν εχ-
θρικά ιδεολογικά στερεότυπα που
υπονομεύουν τα θεμέλια της διε-
θνούς σταθερότητας και συνερ-
γασίας στα Βαλκάνια και συνολικά
στην Ευρώπη», τονιζόταν χαρα-
κτηριστικά.

Μετά την «απώλεια» του Μαυ-
ροβουνίου, το οποίο έγινε ήδη
μέλος της Ατλαντικής Συμμαχίας,
η Ρωσία προσπαθεί να αποτρέψει
την πρόσδεση της Σερβίας στη
Δύση, καθώς αποτελεί το προ-
πύργιο μεγιστοποίησης της επιρ-
ροής της στη Βαλκανική. Το Βε-
λιγράδι, πάντως, έχει ως επίσημη
πολιτική του την ένταξη στην
Ε.Ε., χωρίς όμως, όπως δηλώνουν
οι ηγέτες του, να καταστρέψει
τις παραδοσιακά φιλικές σχέσεις
του με τη Μόσχα.

<<<<<<

Παρόμοια άσκηση 
του ΝΑΤΟ έλαβε χώρα
πέρυσι και 
στο Μαυροβούνιο, 
το οποίο στη συνέχεια
έγινε μέλος της Ατλα-
ντικής Συμμαχίας.

Σεισμό 6,8 Ρίχτερ προκάλεσε η μάχη Δύσης - Ρωσίας για τη Σερβία
Ουάσιγκτον και Μόσχα επιστρατεύουν ακόμη και τον ανθρωπισμό προκειμένου να κερδίσουν το Βελιγράδι
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Το σενάριο της άσκησης προέβλεπε την ανάπτυξη δυνάμεων του ΝΑΤΟ για
να βοηθήσουν τη Σερβία στον «καταστροφικό» σεισμό.
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Βουλγαρία, μια πολύ 
«βολική» δολοφονία 
δημοσιογράφου
Επειτα από ρεπορτάζ για σκάνδαλα
Η πόλη Ρούσετης Βουλγαρίας απέχει
από τη Ρουμανία όσο το μήκος
μιας γέφυρας του Δούναβη. Εύλογα,
το τοπικό τηλεοπτικό κανάλι TVN
επέλεξε να ξεκινήσει τη σεζόν προ-
σκαλώντας στο στούντιο μέλη της
διασυνοριακής ομάδας Βουλγάρων
και Ρουμάνων δημοσιογράφων
Rise και Bivol, που ερευνούν τη
διασπάθιση ευρωπαϊκών κονδυ-
λίων στις δύο χώρες. Παρά τον
εκρηκτικό χαρακτήρα των αποκα-
λύψεων, το κανάλι ήταν το μονα-
δικό σε ολόκληρη τη Βουλγαρία
που έπαιξε το θέμα. Λίγες ημέρες
αργότερα, η 30χρονη Βικτόρια Μα-
ρίνοβα, η δημοσιογράφος που δι-
ηύθυνε και παρουσίασε την εκ-
πομπή, βρέθηκε νεκρή.

«Η αντίφαση είναι η εξής: Από
τη μία πλευρά, κυβέρνηση και επι-
χειρήσεις ασκούν πιέσεις στα μέσα
ενημέρωσης και τους ιδιοκτήτες
τους. Ο αριθμός των απαγορευμέ-
νων θεμάτων διαρκώς αυξάνεται.
Ερευνητές δημοσιογράφοι βγαίνουν
συστηματικά από τη μέση. Από
την άλλη, τα τελευταία χρόνια έχου-
με δει πολλές επιτυχημένες έρευνες.
Οι περισσότερες δημοσιεύονται
στην ιστοσελίδα bivol.bg. H ομάδα
μας είναι αποφασισμένη να δίνει
βήμα στη δημοσιογραφική έρευνα
και θα συνεχίσει να το κάνει», είπε
η Μαρίνοβα στο κλείσιμο της εκ-
πομπής της 30ής Σεπτεμβρίου.

Ο θάνατος της δημοσιογράφου
και μέλους της διευθυντικής ομάδας
του σταθμού, ενώ έκανε τζόγκινγκ
πλάι στο ποτάμι στις 6 Οκτωβρίου,
χαρακτηρίστηκε αμέσως από τις
Αρχές της χώρας ως άσχετος με το
περιεχόμενο της δουλειάς της.

Ο κατηγορούμενος
Ο 20χρονος στον οποίο απαγ-

γέλθηκαν κατηγορίες για τον βια-
σμό και την άγρια δολοφονία δεν
έχει αναφέρει αν υλοποιούσε κά-
ποιο συμβόλαιο θανάτου, ενώ ο
πρωθυπουργός Μπόικο Μπορίσοφ
υποστηρίζει ότι οι σχετικές συζη-
τήσεις προσβάλλουν τη φήμη της
Βουλγαρίας ως «παραδείσου» για
την ελευθερία του Τύπου (σ.σ. στη
σχετική κατάταξη της διεθνούς
ομοσπονδίας, η Βουλγαρία βρίσκε-
ται στην όχι και τόσο κολακευτική
111η θέση). Αυτό που ανακάλυψαν,

όμως, οι δημοσιογράφοι του Bivol
και το οποίο η Μαρίνοβα είχε το
θάρρος να προβάλει αξίζει να ανα-
φερθεί ανεξαρτήτως των συνθηκών
του θανάτου της. Εδώ και χρόνια
θρυλείται στη Βουλγαρία ότι ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια που προορίζον-
ται για τη χώρα καταλήγουν στις
τσέπες μεσαζόντων, οι οποίοι προ-
σφέρουν υποτυπώδεις υπηρεσίες
συμβούλων ή κατασκευάζουν έργα
χαμηλής ποιότητας και καρπώνον-
ται τη διαφορά. Πριν από λίγους
μήνες, άγνωστη πηγή παρέδωσε
στην ομάδα του Bivol αρχείο που
φέρεται να περιέχει τα δεύτερα,
μυστικά βιβλία του GΡroup, εται-
ρείας συμβούλων που συνδέεται
με μεγάλες κατασκευαστικές εται-
ρείες. Οι δημοσιογράφοι υποστη-

ρίζουν ότι τα αρχεία αποτυπώνουν
την παράλληλη τιμολόγηση, ακόμη
και το ύψος της εκάστοτε «μίζας»
που χρειάστηκε για να μην απο-
καλυφθούν οι κακοτεχνίες σε δε-
κάδες υλοποιημένα έργα, συνολικής
αξίας εκατοντάδων εκατομμυρίων
ευρώ. Οταν το Bivol δημοσίευσε
τα στοιχεία αυτά, στα μέσα Σεπτεμ-
βρίου, μεγάλοι σάκοι με έγγραφα
βρέθηκαν να καίγονται σε ένα χω-
ράφι δυτικά της Σόφιας, ενώ οι δη-
μοσιογράφοι Ντίμιταρ Στογιάνοφ
του Bivol και Ατίλα Μπίρο του Rise,
που έσπευσαν στην περιοχή προ-
σπαθώντας να διασώσουν κάποια
από αυτά, συνελήφθησαν. Τη Δευ-
τέρα 8 Οκτωβρίου, δύο ημέρες μετά
την δολοφονία της Μαρίνοβα, με
τα φώτα της δημοσιότητας στραμ-
μένα στην υπόθεση, οι Αρχές αν-
τέδρασαν για πρώτη φορά στις απο-
καλύψεις «παγώνοντας» τα περι-
ουσιακά στοιχεία του GPgroup.

ΕΥΡΥΔΙΚΗ ΜΠΕΡΣΗ

Η 30χρονη Βικτόρια Μαρίνοβα δο-
λοφονήθηκε ενώ έκανε τζόγκινγκ.
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Η ΜΑΧΗ ΤΩΝ ΤΙΤΑΝΩΝ: ΠΟΛΙΤIKH Ή ΑΘΛΗΤΙΚΑ;

ΠΡΩΤΗ

 ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΓΙΔΗΣ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Λίγες ημέρες προτού τεθεί σε δη-
μοπρασία στον οίκο Sotheby’s το
«Κορίτσι με το μπαλόνι», έργο του
ανώνυμου καλλιτέχνη Μπάνκσι, ο
διευθυντής πωλήσεων της λονδρέ-
ζικης γκαλερί Andipa είχε την ευ-
καιρία μιας ιδιωτικής περιήγησης
στον χώρο. Μόλις επέστρεψε στην
γκαλερί φαινόταν ότι κάτι τον προ-
βλημάτιζε. Είχε παρατηρήσει ότι
το πάχος της κορνίζας του συγκε-
κριμένου έργου ήταν ασυνήθιστο,
δεν μπορούσε όμως να φανταστεί
ότι εκεί κρυβόταν ένας μηχανισμός
αυτοκαταστροφής.

Μοιράστηκε τις σκέψεις του με
τον διευθυντή της γκαλερί, τον ελ-
ληνικής καταγωγής έμπορο έργων
τέχνης Ακορις Αντίπα. Ούτε εκείνος
υποψιάστηκε κάτι άμεσα. Ωσπου
την περασμένη εβδομάδα, όταν
την ημέρα της δημοπρασίας το
έργο κατακυρώθηκε σε αγοραστή
έναντι του ποσού του ενός εκατ.
λιρών, τέθηκε σε εφαρμογή ο μη-
χανισμός κομματιάζοντας τον πί-
νακα σε λεπτές λωρίδες. «Ενιωσα
χαρά. Σκέφθηκα ότι ήταν ένα πολύ
έξυπνο εύρημα που εκτελέστηκε
λαμπρά», λέει σε τηλεφωνική του
συνομιλία με την «Κ» από το Λον-
δίνο ο κ. Αντίπα. Σε βίντεο που δό-
θηκε αργότερα στη δημοσιότητα
ο Μπάνκσι –χωρίς να εμφανίζει το
πρόσωπό του– φέρεται να δείχνει
πώς είχε τοποθετήσει τον μηχανι-

σμό και τις λεπίδες στην κορνίζα.
Σε συνέντευξή του στους New

York Times, ο κ. Αντίπα είχε αφήσει
ανοιχτό το ενδεχόμενο της εμπλοκής
του οίκου Sotheby’s στο συμβάν,
κρατώντας όμως τις επιφυλάξεις
του. «Δεν είναι ξεκάθαρο αν και ο
Sotheby’s συμμετείχε σε αυτό», είχε
δηλώσει στην αμερικανική εφημε-
ρίδα. Λίγες ημέρες αργότερα, μι-
λώντας στην «Κ» ακούγεται πιο βέ-
βαιος. Λέει ότι οι εικόνες της αυτο-
καταστροφής του έργου του Μπάνκ-
σι απασχόλησαν όλον τον κόσμο
και παραθέτει ορισμένα στοιχεία
που του κίνησαν –μετά το συμβάν–
υποψίες.

Τα σενάρια
Οπως εξηγεί, ένα έργο τέχνης με-

γάλης αξίας, όταν παραδίδεται σε
έναν οίκο δημοπρασιών, θα πρέπει
να αφαιρείται από την κορνίζα του
για να εξεταστεί από ειδικούς και
να διαπιστωθεί η αυθεντικότητά
του. Εφόσον συνέβαινε κάτι τέτοιο,
παρατηρεί ο Ακορις Αντίπα, τότε
μπορεί να είχε εντοπιστεί ή να είχε
αχρηστευθεί ο μηχανισμός κατα-
στροφής του έργου.

Ακόμη και η τοποθέτηση του «Κο-
ριτσιού με το μπαλόνι» σε εκείνο
το σημείο πλάι στους τηλεφωνητές,
όπου ήταν στραμμένα όλα τα βλέμ-
ματα και οι κάμερες, δεν ήταν κατά
τον έμπορο τέχνης τυχαίο γεγονός.
Αλλά και κατά την ιδιωτική περιή-
γηση, λίγες ημέρες πριν από τη δη-

μοπρασία, το έργο φέρεται να είχε
τοποθετηθεί πίσω από τραπέζι με
εδέσματα, δυσκολεύοντας οποιον-
δήποτε να το παρατηρήσει από κον-
τά. Ακόμη και το γεγονός ότι τέθηκε
σε δημοπρασία τελευταίο (67ο από
όλα τα αντικείμενα) προβληματίζει
τον κ. Αντίπα. Ο ίδιος δεν αποκλείει
την πιθανότητα ο μηχανισμός αυ-
τοκαταστροφής να τέθηκε σε λει-
τουργία χειροκίνητα από κάποιον
που μπορεί να βρισκόταν εκείνη τη
στιγμή μέσα στην αίθουσα, ακόμη

και από τον ίδιο τον καλλιτέχνη.
Από την πλευρά του, ο οίκος So-

theby’s έχει διαψεύσει τους ισχυ-
ρισμούς ότι το συμβάν ήταν εις γνώ-
σιν του, ή ότι πιθανός σκοπός ήταν
η αύξηση της αξίας τού έργου. Η
γκαλερί Andipa είχε πελάτες της
που εκείνη την ημέρα κατέθεσαν
προσφορές. Οι υπεύθυνοι της γκα-
λερί επικοινώνησαν σχεδόν με όλους
–πλην ενός που διαμένει στη δυτική
ακτή των ΗΠΑ– και κανείς εξ αυτών
δεν είναι ο αγοραστής του «Κορι-
τσιού με το μπαλόνι».

Η γκαλερί του Ακορις Αντίπα ει-
δικεύεται, μεταξύ άλλων, στα έργα
του Μπάνκσι. Εχει πωλήσει άλλες
εκδοχές του «Κοριτσιού με το μπα-
λόνι» και στο παρελθόν είχε διορ-
γανώσει μια μεγάλη έκθεση με έργα
του ανώνυμου Αγγλου street artist,
προσελκύοντας τουλάχιστον 25.000
επισκέπτες. Οι ρίζες της οικογένειας
του έμπορου τέχνης οδηγούν στην
Κεφαλονιά. Ορισμένοι είδαν στην

καταστροφή του έργου του Μπάνκ-
σι μια επαναστατική κίνηση, μια
πράξη χλευασμού, ακόμη και κα-
ταγγελίας της σπατάλης εκατομ-
μυρίων στο διεθνές εμπόριο σύγ-
χρονης τέχνης. Σύμφωνα με τους
Sotheby’s, πάντως, η συλλέκτρια
που απέκτησε το έργο στη δημο-
πρασία θα προχωρήσει με την αγο-
ρά και θα πληρώσει το ποσό που
προσέφερε. «Θα συμβούλευα να το
αφήσει όπως είναι. Είναι πλέον ένα
διάσημο κομμάτι και θα ήταν κρίμα
να αποκατασταθεί. Είναι όντως μο-
ναδικό», λέει ο κ. Αντίπα.

Αν και η ταυτότητά του ακόμη
δεν έχει γίνει γνωστή, φημολογείται
ότι ο Μπάνκσι γεννήθηκε στο Μπρί-
στολ της Αγγλίας το 1974. Ρωτάω
τον Ακορις Αντίπα εάν τον έχει ποτέ
συναντήσει, εάν έχει τύχει να συ-
νομιλήσουν κατά πρόσωπο. «Θα
μπορούσε να ήσουν εσύ που μου
μιλάς τώρα στο τηλέφωνο, δεν το
ξέρω», λέει.

Το «Κορίτσι
με το μπαλόνι»
και οι υποψίες
Η αυτοκαταστροφή του πίνακα 
του Μπάνκσι και οι «συμπτώσεις»

<<<<<<

«Είναι πλέον διάσημο
κομμάτι, θα ήταν κρίμα
να αποκατασταθεί», λέει
στην «Κ» ο ελληνικής
καταγωγής διευθυντής
της γκαλερί Andipa,
Ακορις Αντίπα.

Η στιγμή στη δημοπρασία των Sotheby’s που ενεργοποιείται ο μηχανισμός αυτοκαταστροφής και το έργο του
Μπάνκσι «Το κορίτσι με το μπαλόνι» αρχίζει να τεμαχίζεται σε λωρίδες.

IN
ST

AG
RA

M
 /

 P
IE

RR
EK

O
U

KJ
IA

N
 /

 S
IN

CE
FI

N
EA

RT
 V

IA
 R

EU
TE

RS

Το «Κορίτσι με το μπαλόνι»
είναι ένα από τα πιο εικονι-
κά έργα του μυστηριώδους
καλλιτέχνη Μπάνκσι. Μια
εκδοχή αυτού του στένσιλ,
που εικονίζει ένα μικρό κο-
ρίτσι καθώς απελευθερώ-
νει στον ουρανό ένα κόκκι-
νο μπαλόνι σε σχήμα καρ-
διάς, πωλήθηκε το 2007 σε
δημοπρασία στην Αγγλία
έναντι 37.200 λιρών. Το
2014, μια αντίστοιχη τοιχο-
γραφία είχε αφαιρεθεί από
κτίριο στο Τότεναμ και τεθεί
προς πώληση για 500.000
λίρες. Το κορνιζαρισμένο
έργο που δημοπρατήθηκε
στις 5 Οκτωβρίου στους So-
theby’s ήταν χρονολογίας
του 2006. Σύμφωνα με τον
διεθνή οίκο, ο αγοραστής
είναι Ευρωπαία συλλέκτρια
η οποία κατέθεσε την προ-
σφορά της τηλεφωνικά. Η
ταυτότητά της δεν έχει γί-
νει γνωστή, καθώς είναι
πάγια τακτική των μεγάλων
οίκων δημοπρασιών να μην
αποκαλύπτουν τα στοιχεία
των πελατών τους – εκτός
και αν εκείνοι το επιθυ-
μούν. Ούτε η ταυτότητα του
προηγούμενου κατόχου
δημοσιοποιήθηκε. Στο
ιστορικό συλλογής αναφε-
ρόταν μόνο ότι είχε απο-
κτηθεί το 2006 απευθείας
από τον δημιουργό του. Το
βίντεο που αναρτήθηκε
στον λογαριασμό του καλ-
λιτέχνη στο Instagram και
έδειχνε πώς είχε τοποθε-
τήσει τον μηχανισμό αυτο-
καταστροφής, μέσα σε λί-
γες ημέρες ξεπέρασε τα
11,5 εκατ. προβολές. Ο
Μπάνκσι είχε γράψει στη
λεζάντα της ανάρτησής
του: «Η επιθυμία να κατα-
στρέφεις είναι επίσης δη-
μιουργική. Πικάσο».

Το βίντεο
και ο Πικάσο



Φιλίες και ΜΜΕ
Να μη μας ξενίζει ή να μας εκπλήσσει η
πρόσφατη τοποθέτηση του Πρόδρομου
Πετρίδη περί φίλων δημοσιογράφων.
Δεν είναι κάτι ασυνήθιστο για το κυ-
πριακό ποδόσφαιρο. Φιλίες προέδρων
και γενικότερα παραγόντων με δημο-
σιογράφους ή ΜΜΕ ενημέρωσης υπήρ-
χαν και θα υπάρχουν. Σε βαθμό που η
υποτιθέμενη ίση μεταχείριση Μέσων
Ενημέρωσης, από κάποιες διοικήσεις ή
προέδρους, πάει περίπατο ή εφαρμό-
ζεται σε κάποιες μόνο περιπτώσεις, κά-
τι σαν εξαίρεση του κανόνα. Σε βαθμό
που πολλές φορές η φιλία αντιστρέφει
τους όρους στη συνεργασία, όταν δηλα-
δή δημοσιογράφοι ή Μέσα Ενημέρω-
σης μετατρέπονται σε άτυπα γραφεία
Τύπου…

* * * * *

Οι αλλαγές και ο Ολίβα
Μέχρι τώρα, στις διακοπές του πρωτα-
θλήματος που προηγήθηκαν, ο προπο-
νητής Χουάν Κάρλος Ολίβα δεν θέλησε
η ομάδα του να δώσει φιλικά παιχνίδια.
Περιοριζόταν σε οικογενειακό δίτερμα.
Αυτή ήταν η τακτική του. Η τακτική άλ-
λαξε και η Ομόνοια έδωσε φιλικό αγώ-
να με τον Ερμή, την Παρασκευή στο
ΓΣΖ. Το γιατί άλλαξε τη τακτική ο Ισπα-
νός δεν ξέρουμε. Όμως το ερώτημα εί-
ναι αν αυτή η αλλαγή θα γίνει και στο
γήπεδο. Δηλαδή αλλαγή τακτική τρό-
που λειτουργίας στο γήπεδο και αλλαγή
προσώπων. Γιατί η γενική αίσθηση που
επικρατεί στον κόσμο της Ομόνοιας εί-
ναι ότι αυτά πρέπει να γίνουν για να
βελτιωθεί η εικόνα της ομάδας.

* * * * *

Τραμεντσάνι
Όσο και θετικά να το δεις, όσο αισιόδο-
ξος και αν είσαι, βλέποντας τον Ιταλό να
παρουσιάζεται ως ο νέος τεχνικός δεν
μπορεί παρά να σκέφτεσαι το πότε θα

φύγει. Είναι τα γεγονότα από μόνα τους
που δεν σου δίνουν και άλλη επιλογή
ως προς την κατάληξή του. Λες ο Ιταλός
να αποτελέσει την εξαίρεση στον κανό-
να ή την αρχή μιας νέας εποχής; Ή θα
είναι ο 10ος κόουτς από τον Δεκέμβριο
του 2013;

* * * * *

Η αλλαγή και η απορία
Το συζητά ο κόσμος του ΑΠΟΕΛ ίσως
περισσότερο από κάθε άλλο κομμάτι το
κεφάλαιο προγραμματισμός στην ομά-
δα τους και το ποιος κάνει τις επιλογές.
Είναι φυσιολογικό όταν ένας παίκτης
«βγαίνει» να μην ασχολείται και ιδιαίτε-
ρα ο κόσμος για το ποιος τον έφερε,
ενώ όταν αποδεικνύεται αποτυχημένη
η επιλογή να ψάχνονται γενικώς όλοι.
Πλέον ο Πρόδρομος Πετρίδης το είπε
δημόσια πως σε πρώτο πλάνο μπαίνουν
ο Ντομένικο Τέτι και οι επιλογές που
έκανε για τη στελέχωση του ποδοσφαι-
ρικού τμήματος. Το γεγονός πως είναι
όλοι Ιταλοί σε «ψήνει» πως όντως αυ-
τός τους βρήκε και τους έφερε. Η δου-
λειά τους δεν μπορεί να κριθεί βέβαια

σε μήνες, αφού η εταιρεία είναι δε-
σμευμένη με συμβόλαια παικτών που
τρέχουν και σταδιακά είναι που το ρό-
στερ θα διαμορφωθεί όπως το θέλουν.
Με τέσσερις προσθαφαιρέσεις που εί-
ναι το μέγιστο για Γενάρη θα πάρουμε
απλώς μια γεύση. Η απορία είναι τι
ΑΠΟΕΛ έχουν στο μυαλό τους να μας
παρουσιάσουν. Αυτή τη στιγμή παίκτης
που να συνδέεται μαζί τους δεν υπάρ-
χει και αυτό κάνει όλα τα ζητήματα ρευ-
στά. Έχει ενδιαφέρον όμως το πράγμα.

* * * * *

Το 4-3-3 και οι φορ
Ο κ. Στέπελ πολύ σωστά μας εξήγησε
πως το 4-3-3 είναι το σύστημα που κυ-
ρίως επιλέγει στην Ανόρθωση και αυτό
θα βλέπουμε. Το μεγάλο «ζήτημα» του
φετινού ρόστερ βέβαια δεν το λύνει,
αφού χώρος για Ντούρις και Κατσαράβα
μαζί στην ενδεκάδα δεν υπάρχει σε αυ-
τή τη διάταξη της επιθετικής γραμμής.
Είναι η βασική συζήτηση της Ανόρθω-
σης από τότε που αποκτήθηκαν οι δυο
τους και περιμένουμε να δούμε την επι-
λογή του νέου τεχνικού. Μέχρι τώρα σε

πέντε αγώνες πρωταθλήματος και δύο
Ευρώπης ουδείς εκ των δυο είδε δίκτυα
και οι επιδόσεις τους θυμίζουν το περυ-
σινό δίδυμο του πρώτου μισού Καμαρά-
Άλβες. Μιλάμε για παίκτες που ο ένας
έβαλε 11 γκολ σε 14 ματς πέρυσι στο
πρωτάθλημα και ο άλλος 16 σε 27 πρό-
περσι. Μοιάζει απίστευτο το τι μας πα-
ρουσιάζουν φέτος και ο νέος προπονη-
τής καλείται να τους επαναφέρει. Έστω
τον έναν!

* * * * *

Ξεκίνησαν τα όργανα...
Σιγά που θα το απέφευγε. Δύο συνεχό-
μενες ήττες ήταν αρκετές για να ξεκινή-
σουν τα όργανα. Εκεί που μας έλεγαν
για την πολύ καλή προετοιμασία, για τις
επιλογές στο ρόστερ, για την αλλαγή
της νοοτροπίας και κουλτούρας… τώρα
ο Ισπανός δεν στήνει καλά την ομάδα,
δεν διαχειρίζεται σωστά το ρόστερ και
πάει λέγοντας. Δεν ξέρω τι και πώς, αλ-
λά του Ολίβα η καρέκλα μοιάζει πια
ετοιμόρροπη. 

* * * * *

Αρχισε η Basket League
Άρχισε η ΟΠΑΠ Basket League (καιρός
ήταν), με την 1η αγωνιστική να πραγμα-
τοποιείται το Σαββατοκύριακο 13 και 14
Οκτωβρίου. Οι φίλοι της καλαθόσφαι-
ρας περιμένουν ένα πρωτάθλημα που
να παρουσιάσει μεγαλύτερο συναγωνι-
σμό από ό,τι τα προηγούμενα χρόνια, αν
και κάτι τέτοιο με βάση το τι έχουμε
στην προαγωνιστική σεζόν κρίνεται δύ-
σκολο. Αλλά ας περιμένουμε την πράξη
στο παρκέ. Να καλωσορίσουμε την ΑΕΛ
και την Ομόνοια που… πληθαίνουν τις
ομάδες (επί τέλους έγινε κάτι που έκα-
νε τα πράγματα πιο υποφερτά γιατί η
εξάδα δεν ήταν ό,τι καλύτερο για το
άθλημα) και δίνουν χρώμα. Υπενθυμίζε-
ται πως οι φίλοι της καλαθόσφαιρας
που επιθυμούν να παρακολουθούν τις
αναμετρήσεις της ΟΠΑΠ Basket Lea-
gue, θα πρέπει να εκδώσουν κάρτα φι-
λάθλου.
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Ταξίδι στην Ευρώπη...
γεγονότα  

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Κάποιες φορές δεν χρειάζεται καν
να εκφέρεις άποψη ή να τοποθε-
τηθείς για ένα οποιοδήποτε θέμα.
Άλλωστε η αλήθεια είναι ότι η
πραγματική δημοσιογραφία αυτή
που μεσουράνησε κατά τη διάρ-
κεια της δεκαετίας του ’60 και του
’70 σε Αμερική και Ευρώπη δεν
περιλάμβανε την άποψη του κάθε
επαγγελματία, αντιθέτως το λει-
τούργημα ήταν τόσο ισχυρό ανά-

μεσα στον κόσμο γιατί απλώς μετέφερε ή διείσδυε
στα γεγονότα παραθέτοντάς τα στην κοινή γνώμη. 

Δεν έχει όμως και πολλή σημασία ως προς το
θέμα του κειμένου. Αποφασίσαμε όμως που λες
απλώς ν’ αναφέρουμε κάποια γεγονότα που ισχύουν
σε άλλες κοινωνίες, τουλάχιστον όσον αφορά το
ποδόσφαιρο. 

Ας ξεκινήσουμε από την Ελλάδα που δεν είναι
μακριά μας ούτε σε απόσταση, ούτε και πολιτισμικά.
Στο ίσως πιο διεφθαρμένο πρωτάθλημα της Ευρώπης,
πλέον τα γήπεδα γεμίζουν, ενώ οι ομάδες μεγάλες
και μικρές βασίζονται στο γηγενές στοιχείο. Η οι-
κονομική κρίση απλώς τους ώθησε να δώσουν βάση
στην παραγωγή ταλέντων και απ’ ό,τι φαίνεται τα
κατάφεραν. 

Ας πάμε λίγο πιο δυτικά στο Βέλγιο. Προκειμένου
να ξηλώσουν ένα παράνομο δίκτυο στημένων
αγώνων και φοροδιαφυγής μόνο τα μαχητικά αε-
ροπλάνα της χώρας δεν απογειώθηκαν. Οι διωκτικές
αρχές, με πλήρη επαγγελματισμό και νομιμότητα
κατάφεραν να φτάσουν στην άκρη του νήματος
συλλαμβάνοντας ηχηρά ονόματα του χώρου. Όχι
μόνο αυτό, η έρευνα απλώθηκε και σε άλλες χώρες
της Ευρώπης. 

Στη γειτονική τώρα, Ολλανδία οι τρεις μεγάλοι
σύλλογοι πρότειναν όπως το 10% των εσόδων που
αποκομίζουν από τη συμμετοχή τους στο Τσάμπιονς
Λίγκ να διοχετευτεί στις μικρότερες ομάδες με αν-
τάλλαγμα αυτές να τοποθετήσουν φυσικό χλοοτά-
πητα στα γήπεδά τους αντικαθιστώντας τον πλαστικό. 

Το ταξίδι θα μπορούσε να συνεχιστεί και σε άλλες
χώρες της Ευρώπης, δεν έχουμε όμως τον χώρο να
επεκταθούμε ακόμη περισσότερο. Θέλοντας και
μη, επιστρέφουμε στο νησί μας, την Κύπρο. Τι να
παραθέσει κανείς, ποια γεγονότα και ποιες αποφάσεις
των αρμοδίων. Ο καθένας ας βγάλει τα συμπεράσματά
του…

Δεν πρόλαβαν καν να βάλουν τη
φόρμα της νέας τους ομάδας, να
προπονήσουν για πρώτη φορά
τους νέους τους παίκτες και πολύ
περισσότερο να κάτσουν στον
πάγκο και οι κύπριοι ξερόλες οπα-
δοί – προπονητές της κερκίδας
στοιχηματίζουν για την παρέλαση
της 28ης Οκτωβρίου, την επέτειο
του πολυτεχνείου και πάει λέγον-
τας. Για τα Χριστούγεννα ούτε λό-

γος, μεσολαβεί μεγάλο χρονικό διάστημα... 
Για αρκετούς, λοιπόν, φίλους του ΑΠΟΕΛ και της

Ανόρθωσης, ούτε ο Ιταλός Πάολο Τραμετσάνι ούτε
ο Ολλανδός Γιούργκεν Στρέπελ κάνουν. Δεν δούλεψαν
σε μεγάλες ευρωπαϊκές ομάδες, δεν έχουν εμπειρία
πρωταθλητισμού, ενώ σημείο αναφοράς και η πο-
δοσφαιρική τους καριέρα, σε σχέση με τη θέση
στην οποία αγωνίστηκαν! Δεν υποστηρίζω πως είτε
ο Ιταλός είτε ο Ολλανδός προπονητής θα αποδειχθούν
επιτυχημένες επιλογές. Αυτό μόνο η πορεία του
χρόνου θα δείξει και πολύ περισσότερο η εικόνα
και τα αποτελέσματα των ομάδων τους. Διαφωνώ,
ωστόσο, με την ταμπέλα των αποτυχημένων που
ήδη κάποιοι τους έχουν κρεμάσει, απλώς και μόνο
γιατί το όνομά τους δεν λέει κάτι και το βιογραφικό
τους δεν τους κατατάσσει στην κατηγορία «μεγάλων»
προπονητών. Αν ήταν τέτοια, δύσκολα θα έπαιρναν
το αεροπλάνο για το νησί μας…

Όταν στην Κύπρο πρωτοήρθε ο Ιβάν Γιοβάνοβιτς,
ποιο βιογραφικό και ποια προϋπηρεσία σε προπο-
νητική καριέρα παρέπεμπε σε όλα όσα πέτυχε στις
δύο του θητείες στον ΑΠΟΕΛ; Ποιος ήξερε τον
Τόμας Κρίστιανσεν πριν τον φέρει η ΑΕΚ στη Λάρ-
νακα; Πόσοι πίστευαν ότι σήμερα ο Σωφρόνης Αυ-
γουστή θα ήταν ακόμη στον πάγκο του Απόλλωνα,
χωρίς την παραμικρή αμφισβήτηση, όταν πριν από
δύο χρόνια αναλάμβανε την ομάδα αρχικά ως υπη-
ρεσιακός και εντελώς άπειρος στη θέση του πρώτου
προπονητή; 

Έγιναν και επιλογές σε νέους ή άπειρους προ-
πονητές που δεν βγήκαν, ήρθαν κατά καιρούς προ-
πονητές εγνωσμένης αξίας και με μεγάλη εμπειρία
και δικαίωσαν αυτούς που τους έφεραν, εργοδοτή-
θηκαν και άλλοι με πολύ καλό βιογραφικό αλλά έφυ-
γαν νωρίς. Η επιτυχία ενός προπονητή, δεν εξαρτάται
μόνο από το όνομα, το βιογραφικό ή την καταγωγή
του. Και η αξιολόγηση του έργου ενός προπονητή
θα πρέπει να γίνεται λαμβάνοντας υπόψη την ομάδα
στην οποία εργάζεται, τις συνθήκες που συναντά,
τα δεδομένα που μπορεί από τη δική του πλευρά
να αλλάξει προς το καλύτερο. Στοιχεία που πολλές
φορές ο Κύπριος οπαδός αγνοεί ή δεν μπορεί να
γνωρίζει, έστω και αν κρίνει και κυρίως κατακρίνει
πριν ακόμη δώσει ευκαιρία…

Τραμετσάνι και 
Στρέπελ, κόντρα 

στα προγνωστικά!

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Οι φίλοι του Πρόδρομου
Διερωτήθηκε ο πρόεδρος του ΑΠΟΕΛ
για τους φίλους του δημοσιογράφους
και αν έτσι μπορεί ακόμη να τους αποκα-
λεί, λογικά μετά από την έντονη κριτική
που δέχθηκε τις προηγούμενες ημέρες.
Έχει πάντως τεράστιο ενδιαφέρον η συ-
νέχεια του θέματος, γιατί δεσμεύθηκε ο
πρόεδρος του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ
για άλλη και συνέντευξη Τύπου, απο-
κλειστικά… δική του αυτή τη φορά. Θα
έχει ενδιαφέρον να μάθουμε ποιους δη-
μοσιογράφους θεωρούσε φίλους του
και γιατί, γιατί άλλο φίλος και άλλο συ-
νεργάτης υπό την έννοια της συνύπαρ-
ξης στον χώρο του ποδοσφαίρου. Ποιοι
ήταν οι φίλοι, πόσοι απ’ αυτούς απέμει-
ναν και πώς την αντιλαμβάνεται τη φιλία
με ένα αθλητικό συντάκτη ο διοικητικός
ηγέτης του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ.

Νίκο Κόβατς και Γιούλεν Λοπετέγκι
τα ονόματα των προπονητών της
Μπάγερν Μονάχου και της Ρεάλ Μα-
δρίτης είναι στο επίκεντρο της κρι-
τικής μετά και τις νέες ήττες-χαστού-
κια για δύο από τις δημοφιλέστερες
ομάδες στον κόσμο, και η φημολογία
για ξαφνική αντικατάστασή τους στο
διάλειμμα για τις εθνικές ομάδες είναι
έντονη.

Η προσεχής αντίπαλος της ΑΕΚ στο
Τσάμπιονς Λιγκ έμεινε πλέον τέσσερις
βαθμούς πίσω από την πρωτοπόρο
Μπορούσια Ντόρτμουντ μετά την εντός

έδρας συντριβή με 3-0 από την Γκλάν-
τμπαχ. Ετσι, η ετήσια επίσκεψη του
προπονητή και των παικτών της Μπά-
γερν στο Οκτόμπερφεστ, τη γιορτή μπί-
ρας και μεζέδων του Μονάχου, μία ημέ-
ρα μετά τη νέα ήττα πολλαπλασίασε
τις γκρίνιες. Υπενθυμίζεται ότι και πέ-
ρυσι ο Κάρλο Αντσελότι είχε πάει με
τους παίκτες του στη γιορτή και λίγο
μετά απολύθηκε.

Τον κίνδυνο της απόλυσης αντιμε-
τωπίζει και ο Λοπετέγκι, αφού η Ρεάλ
υπέστη ήττα-σοκ με 1-0 από την Αλαβές

στη Βιτόρια αποτυγχάνοντας να βρει
δίχτυα για τέταρτο σερί ματς για πρώτη
φορά από το 1985. Ωστόσο, καθώς η
Μπαρτσελόνα έμεινε χωρίς νίκη για
τέταρτο σερί αγώνα στο πρωτάθλημα,
φέροντας 1-1 στη Βαλένθια, πρώτη
πέρασε πλέον η Σεβίλλη με ένα βαθμό
διαφορά.

Το μόνο... άχαστο φαβορί είναι η
Παρί Σεν Ζερμέν. Οι Παριζιάνοι το πε-
ρασμένο σαββατοκυρίακο είχαν έναν
εκτυφλωτικό Κιλιάν Εμπαπέ, ο οποίος
επισκίασε ακόμη και τον Νεϊμάρ στο
5-0 επί της Λυών, σκοράροντας τέσσερα
τέρματα εντός 13 λεπτών. Ο 19χρονος
παγκόσμιος πρωταθλητής με τη Γαλλία
έγινε ο νεότερος σκόρερ ενός «καρέ»
στο γαλλικό πρωτάθλημα εδώ και 45
χρόνια. Είναι πλέον ένα από τα φαβορί
για τη Χρυσή Μπάλα, που θα δοθεί
στις 3 Δεκεμβρίου από το «Φρανς Φου-
τμπόλ», το περιοδικό που επίσης
εδρεύει στο Παρίσι. «Για μένα αποτελεί
φαινόμενο,» είπε για τον Εμπαπέ ο
Νεϊμάρ, «ελπίζω να συνεχίσει έτσι για
αρκετά χρόνια διότι το ποδόσφαιρο θα
τον ευγνωμονούσε».

Ετσι η Παρί έχει κάνει το εννιά στα
εννιά, έχει διαφορά οκτώ βαθμών από
τη δεύτερη Λιλ, έχει σκοράρει 32 γκολ
κι έχει δεχθεί έξι, με τους Νεϊμάρ και
Εμπαπέ να έχουν ήδη από οκτώ γκολ
ο καθένας, συν άλλα πέντε του Εντινσον
Καβάνι.

Γκρίνια σε Ρεάλ και Μπάγερν
Συνεχίζεται ο κατήφορος των δύο ομάδων και όλα δείχνουν αντικατάσταση των προπονητών

Χάμες Ροντρίγκες
και Λεβαντόφσκι
(πάνω) δεν έχουν
καταφέρει ακόμη
να βάλουν στις ρά-
γες την Μπάγερν,
σε αντίθεση με
τους Εμπαπέ και
Νεϊμάρ (αριστερά),
που οδηγούν την
Παρί με... υπερηχη-
τικές ταχύτητες στη
γαλλική Λίγκα.

<<<<<<

Σε ρυθμούς Εμπαπέ
χορεύει τους αντιπάλους
της η Παρί Σεν Ζερμέν.

Ο 51χρονος Αμερικανός πρώην παγκό-
σμιος ρέκορντμαν των 200 και 400 μέ-
τρων Μάικλ Τζόνσον ομολογεί ότι, μετά
το εγκεφαλικό που πέρασε προσφάτως,
έπρεπε να μάθει ξανά να περπατάει,
αλλά τώρα είναι σε καλή κατάσταση
και αθλείται και πάλι.

Τον περασμένο μήνα, ο τέσσερις φο-
ρές χρυσός ολυμπιονίκης υπέστη ελαφρό
ισχαιμικό εγκεφαλικό επεισόδιο και
ύστερα από σύντομη νοσηλεία επέ-
στρεψε σπίτι του και άρχισε ξανά την
προσπάθειά του για ανάρρωση. Ο αθλη-
τής-πρότυπο για πολλούς δρομείς βρήκε
δύσκολη τη διαδικασία επιστροφής στη
ρουτίνα του, καθώς του ήταν αρχικά
αδύνατον να περπατήσει.

Ο Τζόνσον, ο οποίος είχε αφήσει
άναυδο τον κόσμο του κλασικού αθλη-

τισμού σημειώνοντας το τότε εξω-
πραγματικό ρεκόρ των 19,32 δευτε-
ρολέπτων στα 200 μέτρα στους Ολυμ-
πιακούς Αγώνες της Ατλάντα το 1996,
ομολογεί σήμερα, ένα μήνα μετά τη
δύσκολη εκείνη μέρα, ότι έπρεπε να
μάθει ξανά πώς να βάζει το ένα πόδι
μπροστά από το άλλο.

Σε ανάρτησή του στο Twitter ο επο-
νομαζόμενος και «πάπιας», από το στυλ
του στο τρέξιμο, έγραψε: «Πριν από ένα
μήνα υπέστην εγκεφαλικό. Δεν μπο-
ρούσα να περπατήσω. Οι γιατροί είπαν
τότε ότι μόνο ο χρόνος θα δείξει εάν θα
ανακάμψω, και σε ποιο βαθμό. Η δουλειά
ήταν σκληρή από τότε, αλλά έχω πλέον
ανακάμψει πλήρως, ξαναέμαθα πώς να
περπατάω και σήμερα κάνω και ασκήσεις
ετοιμότητας! Σας ευχαριστώ για τα μη-

νύματα ενθάρρυνσης». Μεταξύ άλλων
ο Τζόνσον είναι τα τελευταία χρόνια
σημαίνων σχολιαστής αγωνισμάτων
στίβου στο BBC, κάτι που τον φέρνει
ακόμη σε όλα τα μήκη και πλάτη του
κόσμου.

Ο αμερικανικός Τύπος σχολιάζει ότι
η περίπτωση τού Τζόνσον αναμένεται
να αποτελέσει παράδειγμα για το πώς
ένας σθεναρός οργανισμός με καλή
ψυχολογία μπορεί να ξεπεράσει προ-
βλήματα υγείας που αρχικά φαίνονταν
ιδιαιτέρως σοβαρά.

Ο Τζόνσον, που έχει και οκτώ χρυσά
μετάλλια σε παγκόσμια πρωταθλήματα,
είναι ο μόνος άνδρας που έχει υπερα-
σπιστεί με επιτυχία τον ολυμπιακό του
τίτλο στα 400 μέτρα, επικρατώντας τόσο
το 1996 όσο και το 2000.

Μάικλ Τζόνσον: Εμαθα ξανά να περπατάω

Ο Αμερικανός αθλητής υπέστη εγκε-
φαλικό επεισόδιο, το οποίο του δημι-
ούργησε σοβαρά προβλήματα.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Διαμερίσματα πέντε
αστέρων σε ξενοδοχεία
Πεντάρι σε... πεντάστερο ξενοδοχείο;
Δεν είναι λογοπαίγνιο, αλλά πραγματικό-
τητα. Μεγάλα ξενοδοχεία, σχεδιάζουν να
δημιουργήσουν πτέρυγες με διαμερίσμα-
τα, τα οποία θα διαθέσουν προς πώληση
σε ιδιώτες. Στόχος τους είναι  να προσελ-
κύσουν τη διεθνή οικονομική και επιχει-
ρηματική ελίτ. Σελ. 12

ERNST &YOUNG

Η Folli Follie δεν δίνει
στοιχεία στους ελεγκτές
Η διοίκηση της Folli Follie δεν δίνει στοιχεία
στους ορκωτούς λογιστές της Ernst &Young
για τα μεγέθη της εταιρείας. Η ΕΥ ανακοίνω-
σε πως από τις 19 Σεπτεμβρίου γνωστοποί-
ησε στη Folli Follie τη διακοπή της σύμβασης
διενέργειας προσυμφωνημένων διαδικα-
σιών, «λόγω ελλιπούς συνδρομής». Σελ. 7

ΕΛΛΑΔΑ

Χρυσή βίζα με αγορές
μετοχών και ομολόγων
Οι αγορές ελληνικών ομολόγων και μετο-
χών και το άνοιγμα προθεσμιακού καταθε-
τικού λογαριασμού με ελάχιστο ποσό τις
400.000 ευρώ, εντάσσονται στην κατηγο-
ρία των επενδύσεων –μετά την αγορά ακι-
νήτων– που εξασφαλίζουν χρυσή βίζα σε
πολίτες τρίτων χωρών. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Μοντέλο Wall Street από
κρατικά επενδυτικά ταμεία
Κρατικά επενδυτικά ταμεία αρκετών χωρών
κλείνουν συμφωνίες πολλών μηδενικών σε
κλάδους της παγκόσμιας οικονομίας. Προσ-
λαμβάνουν έμπειρα στελέχη για να εντοπί-
σουν προσοδοφόρες επενδύσεις. Λειτουρ-
γούν σαν επενδυτές και συναγωνίζονται
τους κολοσσούς της Wall Street. Σελ. 11
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Η είδηση ότι η κυβέρνηση έχει να
καλύψει ελλείμματα μερικών εκα-
τομμυρίων σε ταμεία σύνταξης
ημικρατικών και κρατικών οργα-
νισμών δεν πρέπει να ξενίζει. Το
συνταξιοδοτικό στη μορφή που
καθιερώθηκε στον ευρύτερο δη-
μόσιο τομέα ήταν ακριβό και επι-
κίνδυνο.

Συγκεκριμένα, τα συνταξιοδο-
τικά σχέδια στον δημόσιο τομέα
για όσους προσλήφθηκαν πριν
από το 2012 προέβλεπαν την κα-
ταβολή εφάπαξ φιλοδωρήματος
και μηνιαίας σύνταξης με βάση
τον τελευταίο μισθό. Πρόκειται
για σχέδια καθορισμένων ωφελη-
μάτων, όπως ονομάζονται στην
ορολογία. Το Ταμείο Κοινωνικών
Ασφαλίσεων είναι σχέδιο με κα-

θορισμένες συνεισφορές, δίνει
όμως και καθορισμένα ωφελήματα
τα οποία εξασφαλίζονται, σε πε-
ρίπτωση που δεν βγαίνουν οι αριθ-
μοί με αύξηση των εισφορών ή
παράταση του χρόνου που δικαιού-
ται κάποιος να πάρει σύνταξη.
Στον ιδιωτικό τομέα λειτουργούν,
συμπληρωματικά ως προς το Τα-
μείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων Τα-
μεία Προνοίας. Πρόκειται για σχέ-
δια καθορισμένης εισφοράς και
το ποσό που λαμβάνει στο τέλος
ο εργαζόμενος καθορίζεται από
την απόδοση των χρημάτων που
διαθέτει το ταμείο.

Το μεγάλο μειονέκτημα σχεδίων
όπως αυτά που υιοθέτησε ο ευρύ-
τερος δημόσιος τομέας είναι ότι
μεταφέρουν τους μελλοντικούς

κινδύνους αποκλειστικά στην ευ-
θύνη του εργοδότη. Παρόμοια
σχέδια υπήρχαν στις τράπεζες αν
και αυτά απέδιδαν μόνο προκα-
θορισμένο εφάπαξ και όχι μηνιαία
σύνταξη. Τα σχέδια αυτά στον
τραπεζικό τομέα μετατράπηκαν
σε Ταμεία Προνοίας. Οι συντεχνίες
συναίνεσαν στη μετατροπή αυτή
η οποία αφαίρεσε ένα μεγάλο κίν-
δυνο από τον μελλοντικό ορίζοντα
των τραπεζών.

Η μετατροπή του συνταξιοδο-
τικού σχεδίου του δημοσίου σε
ταμείο με Ταμείο Προνοίας ήταν
μια από τις επιλογές, όταν έγινε
η μεταρρύθμιση των δημοσίων
συντάξεων. Αν επιλεγόταν αυτή
η λύση, ο κάθε δημόσιος υπάλλη-
λος θα κατοχύρωνε όσα εδικαιούτο

με βάση το παλιό σύστημα ως εκεί-
νη τη στιγμή και ακολούθως θα
λάμβανε μέρος σε ένα Ταμείο Προ-
νοίας, όπως έγινε δηλαδή με τους
τραπεζικούς.

Τελικά επιλέχθηκε να διατηρη-
θεί το παλιό σύστημα με κάποιες
αλλαγές οι οποίες περιορίζουν το
ύψος του εφάπαξ και της σύνταξης,
αφού αυτά υπολογίζονται, για τα
χρόνια μετά τη μεταρρύθμιση, με
βάση τον μέσο όρο των απολαβών
του εργαζομένου και όχι με βάση
τον τελευταίο του μισθό. Και ενώ
οι παλιοί δημόσιοι υπάλληλοι διέ-
σωσαν με αυτήν την παραχώρηση
το σχέδιό τους, οι καινούριοι δη-
μόσιοι υπάλληλοι ήταν οι χαμένοι
αυτού του διακανονισμού καθότι
βρέθηκαν χωρίς συνταξιοδοτική

κάλυψη πέρα από το Ταμείο Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων. Το αποτέ-
λεσμα είναι ότι αυτήν τη στιγμή
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα ερ-
γάζονται δίπλα δίπλα άτομα με
ένα γενναιόδωρο σχέδιο και άλλα
χωρίς κανένα σχέδιο. Το γεγονός
αυτό αποτελεί μια στρέβλωση. Το
κόστος για το κράτος για την κά-
λυψη του παλιού σχεδίου είναι γύ-
ρω στο 25% του μισθού. Πέρα από
αυτό το ποσό, οι καινούργιοι υπάλ-
ληλοι υπέστησαν και επιπρόσθετη
μείωση στην κλίμακα με την οποία
εργοδοτήθηκαν.

Μια απαραίτητη και δίκαιη λύση
είναι να δοθεί Ταμείο Προνοίας
στους νέους υπαλλήλους, κάτι που
ετοιμάζεται τώρα αλλά έπρεπε να
είχε γίνει προ πολλού.

Οι αδικημένοι της μεταρρύθμισης του κρατικού σχεδίου συντάξεων

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ

Κρίσιμη
η αυριανή
μέρα για
την Ιταλία
και την Ε.Ε.

Σελ. 9

Σε κινήσεις για μείωση των Μη
Εξυπηρετούμενων Δανείων της
προχωρεί η Alpha Bank Κύπρου.
Ασφαλείς πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι η τράπεζα δημι-
ούργησε ένα όχημα ειδικού σκο-
πού (SPV) και μετέφερε μέρος

των ΜΕΔ της σε αυτό. Στο όχημα
ειδικού σκοπού το οποίο θα δια-
χειρίζεται η μητρική εταιρεία,
δηλαδή η Alpha Bank Ελλάδος,
η Alpha Bank Κύπρου φόρτωσε
κόκκινα δάνεια 400 εκατομμυ-
ρίων ευρώ. Τα Μη Εξυπηρετού-

μενα της Alpha Bank Κύπρου
στο τέλος του 2017 ανέρχονταν
σε 1,72 δισ. ευρώ και αντιπρο-
σώπευαν το 65,6% του συνόλου
των δανείων σε σύγκριση με
64,3% το 2016. Επίσης, το 2017,
ο δείκτης προβλέψεων προς τα

ΜΕΔ ανερχόταν στο 51,8% σε
σύγκριση με 47,5% το 2016. Υπο-
λογισμοί της «Κ» μετά από αυτή
την πράξη δείχνουν πως τα ΜΕΔ
της κυπριακής θυγατρικής μει-
ώθηκαν στα 1,32 δισ. ευρώ, που
πλέον αντιστοιχούν στο 50,3%

του συνόλου των δανείων της.
Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρω-
παϊκής Αρχής Τραπεζών, κατά
την περίοδο Μαρτίου 2018 – Ιου-
νίου 2018, τα τραπεζικά ιδρύματα
μείωσαν κατά 3,1 δισ. ευρώ τα
μη εξυπηρετούμενά τους. Σελ. 4

Ξεφόρτωσε ΜΕΔ 400 εκατ. η Alpha Bank
Τα μετέφερε σε όχημα ειδικού σκοπού στη μητρική της τράπεζα στην Ελλάδα, που θα έχει τη διαχείριση

Τα «γιαλί», οι πολυτελείς επαύλεις στις ακτές του Βοσπόρου, βρίσκονταν πάντα στο στόχαστρο των επενδυτών στην Τουρκία. Η υποτίμηση της
λίρας τις έχει κάνει πλέον πραγματική ευκαιρία για τους ξένους. Μεσίτες από την Κωνσταντινούπολη ανέφεραν ότι από τις περίπου 600
πολυτελείς επαύλεις του Βοσπόρου οι 60 ζητούν αγοραστή. Οι επίδοξοι αγοραστές πρέπει να πληρώσουν περίπου 87 εκατ. ευρώ για να
αποκτήσουν μία από αυτές. Ως επιβράβευση θα λάβουν την τουρκική υπηκοότητα. Σελ. 10

Προς πώληση επαύλεις με θέα τον Βόσπορο Σε καθεστώς
διαχείρισης
μπαίνει η J&P
Overseas
Το έντονο παρασκήνιο

H J&P Overseas φαίνεται ότι
οδηγείται οριστικά εκτός απρο-
όπτου σε καθεστώς ειδικής δια-
χείρισης, την Τρίτη 16 Οκτω-
βρίου, μετά από αίτηση που κα-
τέθεσε την Πέμπτη ο Χρίστος
Ιωάννου. Κίνηση η οποία όπως
υποστηρίζεται από την πλευρά
Παρασκευαΐδη, δεν έγινε κατό-
πιν της σύμφωνου γνώμης και
των υπόλοιπων μετόχων. Προ-
ηγήθηκε τηλεδιάσκεψη και έν-
τονο παρασκήνιο χωρίς όμως
θετικό αποτέλεσμα. Σελ. 5

Δεν ακυρώνουν 
τις ασφάλειες
παρά το ΓεΣΥ
Πορίσματα έρευνας αγοράς

Υπέρ της εφαρμογής του ΓεΣΥ
τάσσονται οι πολίτες, αλλά πολ-
λοί εμμένουν στις ιδιωτικές
ασφάλειες. Σύμφωνα με την
έρευνα αγοράς ασφαλιστικών
εταιρειών το 20% των ερωτη-
θέντων δηλώνει άγνοια για το
ΓεΣΥ, ενώ η πλειοψηφία δεν
προτίθεται να εγκαταλείψει την
ιδιωτική ασφάλιση. Σελ. 4
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Οι διαρρήξεις καταστημάτων και κα-
τοικιών αποτελούν μάστιγα μιας συ-
νεχώς αναπτυσσόμενης σε μέγεθος
και σε προκλήσεις κοινωνίας. Οι επί-
δοξοι διαρρήκτες συνήθως διαχω-
ρίζονται σε δύο κατηγορίες: αυτούς
που ψάχνουν για να κλέψουν τιμαλ-
φή με σκοπό τη μεταπώλησή τους
για να εξασφαλίσουν χρήματα και
αυτούς που ψάχνουν κάτι που θα
τους εξασφαλίσει γρήγορα τη δόση
τους σε ναρκωτικές ουσίες. Θα μπο-
ρούσε κάποιος να εντάξει τη δεύτερη
κατηγορία και σαν υποκατηγορία
της πρώτης κατηγορίας, αλλά η ου-
σιαστική διαφορά είναι πως οι πρώτοι
το κάνουν ούτε λίγο ούτε πολύ σαν
επάγγελμα, ενώ οι δεύτεροι το κά-
νουν λόγω εθισμού και δύσκολης
πρόσβασης σε χρήματα για να συν-
τηρούν τον εθισμό τους.

Υπάρχουν πλέον αρκετά απο-
τρεπτικά μέσα για αποθάρρυνση
επίδοξων διαρρηκτών από το να
προσπαθήσουν να διαρρήξουν την
κατοικία και το κατάστημά σας.
Φυσικά δεν είναι όλα τα είδη κα-
ταστημάτων που είναι επιρρεπή
σε διαρρήξεις, αλλά κάποιοι συγ-
κεκριμένοι τύποι που συνήθως «φω-
νάζουν» πως «εδώ θα κάνουμε την
μπάζα μας», όπως τα χρυσοχοεία,
τα περίπτερα και τα καταστήματα
στοιχημάτων ή γενικά αυτά που
έχουν σωρευμένο στοκ από τιμαλφή
και μετρητά.

Η περίπτωση των κατοικιών είναι
πιο περίπλοκη. Στόχος συνήθως εί-
ναι πολυτελείς επαύλεις σε γειτονιές
που παρέχουν εύκολη είσοδο και
έξοδο σε κύριους δρόμους, όπου
είτε όταν ολοκληρώσουν τη δουλειά

ή γίνουν αντιληπτοί εύκολα χάνον-
ται. Φυσικά πολλά έχουν ακούσει
τα αφτιά μας περί κλοπών κατά τη
διάρκεια της ημέρας, της νύχτας,
των διακοπών, ενόσω οι ένοικοι
κοιμούνται κ.λπ., γεγονός που ση-
μαίνει πως όλοι είμαστε πιθανοί
στόχοι και άρα θα πρέπει να προ-
βαίνουμε στη λήψη απαραίτητων
αποτρεπτικών μέσων.

Παραδείγματα είναι τα καλά συ-
στήματα συναγερμού, οι κάμερες
κλειστών κυκλωμάτων παρακολού-
θησης με δυνατότητα καθαρής λή-
ψης και στο σκοτάδι, αλλά ενδεχο-
μένως και δυνατότητας μεγέθυνσης
του ειδώλου (zoom- in) ή ακόμα και
φωνητικής παρεμβολής. Επιπλέον,
απαραίτητο είναι να μην υπάρχουν
τυφλά σημεία στην παρακολούθη-
ση, ενώ οι ζωτικοί χώροι στην πε-
ρίμετρο της κατοικίας θα πρέπει
να είναι απόλυτα καλυμμένοι. Η
περίφραξη θα πρέπει να είναι τέ-
τοιων χαρακτηριστικών που να δυ-
σχεραίνει την πρόσβαση ατόμων
και άρα θα αποτελεί από μόνη της
ένα δυνατό αποτρεπτικό μέσο. Δεν
είναι απαραίτητο το κτίσιμο ενός
ψηλού περιτοιχίσματος, αφού άλ-
λωστε υπάρχουν και πολεοδομικοί
περιορισμοί. Μπορεί να γίνει όμως
ένας τέτοιος συνδυασμός ύψους
φράχτη από φυτά που χαρακτηρί-
ζονται «επιθετικά» στη φυσική επα-
φή τους με τον άνθρωπο, ενώ οπτικά
είναι όμορφα φυτά, που δύσκολα
αποφασίζει κάποιος να τα αψηφήσει
και να πεταχτεί από τον φράχτη
εντός ή εκτός της οικίας σας (αν
πρόλαβε και μπήκε από αλλού).

Οι διαρρήκτες της πρώτης κα-

τηγορίας, οι οποίοι είναι επαγγελ-
ματίες, προσμετρούν τα πάντα πριν
κάνουν την όποια κίνηση σε κάποια
κατοικία. Μπορεί και να παρακο-
λουθούν το σπίτι για μέρες για να
δουν αν υπάρχει μια δομή στη συμ-
περιφορά των ενοίκων, των γειτό-
νων, να εντοπίσουν τα αδύναμα
σημεία του κτηρίου, έτσι ώστε να
μπουν και να βγουν όσο γίνεται πιο
γρήγορα και πιο ανώδυνα με το με-
γαλύτερο γι’ αυτούς κέρδος. Συνε-
πώς όσα περισσότερα αποτρεπτικά
στοιχεία εντοπίσουν στο σπίτι σας,
τόσο πιο χαμηλά στη λίστα τους
περί πιθανών στόχων πέφτετε.

Τα άτομα της δεύτερης κατηγο-
ρίας δεν είναι πολύ μελετημένοι.
Μάλιστα, μπορεί να είναι και ψυ-
χοσωματικά αλλού την ώρα που
προσπαθούν να διαρρήξουν όντας
υπό την επήρεια ουσιών. Αυτό φυ-
σικά τους καθιστά ίσως και πιο επι-
κίνδυνους σε περίπτωση που έρθετε
αντιμέτωποι μαζί τους γι’ αυτό χρει-
άζεται προσοχή για να μη θέσετε
σε κίνδυνο τη σωματική σας ακε-
ραιότητα. Αυτά τα άτομα μπορεί
να βλέπουν τις κάμερες και να μην
τους ενδιαφέρει αν τους καταγρά-
φουν. Μπορεί απλά να ρίξουν ένα
σκουφί στο κεφάλι για να μη φαί-
νεται το πρόσωπό τους και να νο-
μίζουν πως δεν εντοπίζονται. Γι’
αυτό θα πρέπει πέραν από τις κά-
μερες που λαμβάνουν πανοραμικές
λήψεις, να έχετε και σε απόκρυφα
σημεία κάμερες που να λαμβάνουν
χαμηλές λήψεις. Επιπλέον, η σει-
ρήνα του συναγερμού θα πρέπει
να είναι σε σημείο δύσκολα προ-
σβάσιμο για να μην μπορεί εύκολα

να απενεργοποιηθεί μετά τη διάρ-
ρηξη.

Φυσικά, παρ’ όλη την τεχνολογία,
τα καλύτερα αποτρεπτικά μέσα
είναι τα έμψυχα. Ένας σκύλος –
φρουρός σας παρέχει 24ωρη κάλυψη
και αποτελεί τον κύριο ανασταλτικό
παράγοντα για έναν επίδοξο διαρ-
ρήκτη. Επίσης, στη σύγχρονη εποχή
που ζούμε, είναι καλό μια γειτονιά
ή μια περιοχή να οργανώνεται με
σκοπό την άμεση ομαδική ενημέ-
ρωση. Και είναι κάποιες περιοχές
που ήδη δημιούργησαν γκρουπ σε
εφαρμογές τηλεφώνων και ενημε-
ρώνονται συνεχώς για απόπειρες
διαρρήξεων, για ύποπτες κινήσεις
ατόμων και αυτοκινήτων, για πιθανά
μέτρα επιτήρησης κ.λπ.

Υπάρχει φυσικά ο θεσμός του
αστυνομικού της γειτονιάς ο οποίος
κρίνεται ως επιτυχημένος θεσμός.
Υπάρχουν οι περιπολίες που η ίδια
η αστυνομία διενεργεί σε τυχαίες
ώρες. Όμως υπάρχει έλλειψη πόρων,
τόσο σε έμψυχο όσο και σε άψυχο
υλικό. Γι’ αυτό το κράτος θα πρέπει
να μελετήσει τρόπους ενδυνάμωσης
των μέτρων αστυνόμευσης. Οι το-
πικές κοινωνίες μπορούν να βοη-
θήσουν και θέλουν να βοηθήσουν
για να προστατεύσουν τις περιου-
σίες τους, αλλά και τις ζωές τους.
Γι’ αυτό θα πρέπει να αρχίσει ένας
διάλογος, τόσο σε τοπικό όσο και
σε κεντρικό επίπεδο για να βρεθούν
οι λύσεις. Όταν κάτι παταχθεί εν
τη γενέσει του δεν θα φουντώσει.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Εκατομμύρια σε ολιγάρχες
δίνει η κυβέρνηση
Η προτεινόμενη μείωση στον φόρο καταθέσεων
από 30% σε 17% αναμένεται να δημιουργήσει
45 εκατομμύρια ευρώ μείωση στα κρατικά έσο-
δα, σύμφωνα με τον προϋπολογισμό του 2019,
τη στιγμή που το δημόσιο χρέος έχει εκτιναχθεί
κατά 15% σύμφωνα με το ΔΝΤ λόγω Συνεργατι-
σμού. Από τη μείωση θα επωφεληθούν κυρίως
οι μεγάλοι καταθέτες, ολιγάρχες ως επί το πλεί-
στον, που προφανώς τα έχουν ανάγκη. Πόσα θα
δώσει η κυβέρνηση για να αντιμετωπίσει τη μεί-
ωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης; Πόσα μέτρα
ποδηλατοδρόμων έχει φτιάξει μέχρι τώρα; 

••••
Ρεκόρ μείωσης 
ανεργίας η Κύπρος
Τη μεγαλύτερη μείωση στην ανεργία κατέγρα-
ψε η Κύπρος φέτος από όλες τις χώρες της Ε.Ε. Η
μείωση φτάνει το 3% και αποτελεί ένα τεράστιο
κοινωνικό κέρδος, καθώς η απασχόληση είναι
ένα δικαίωμα που ο κάθε πολίτης έχει για να έχει
μια αξιοπρεπή διαβίωση. Αν και υπάρχουν κά-
ποια ερωτηματικά για ορισμένες πολιτικές ανά-
πτυξης της κυβέρνησης οφείλουμε να αναγνωρί-
σουμε τις προσπάθειες του Υπουργείου Οικονο-
μικών που καταβάλλει τα τελευταία χρόνια για
βελτίωση της απασχόλησης. 

••••

Παλιές κακές πρακτικές στις
τράπεζες επανέρχονται 
Επαίρονται ορισμένοι τραπεζίτες ότι τα πράγ-
ματα είναι πολύ καλύτερα στις τράπεζες. Η στή-
λη πιστεύει το αντίθετο. Ενώ η κυπριακή οικο-
νομία αναβαθμίζεται από τους ξένους οίκους
υπάρχουν συστημικές τράπεζες που καταβάλ-

λουν ψηλότερο yield σε αξιόγραφα από πριν
από δύο χρόνια ώστε να εξασφαλίσουν τα κε-
φάλαια που ζητούν. Και για να έχουμε καλό ρώ-
τημα προς την Κεντρική Τράπεζα, σε ποια χώρα
της Ευρωζώνης τράπεζα καταβάλλει 12,5%
yield σε αξιόγραφα; Το χειρότερο όμως είναι
πως κακές πρακτικές του παρελθόντος επανέρ-
χονται. Σε μια προσπάθεια μείωσης των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων κάποιες τράπεζες χο-
ρηγούν νέα δάνεια σε οντότητες συνδεδεμένες
με άλλες που έχουν μη εξυπηρετούμενα. Έτσι
δείχνουν από τη μια αύξηση στο υγιές τους χαρ-
τοφυλάκιο και από την άλλη μείωση στα ΜΕΔ
ως ποσοστό, δηλαδή εμφανίζουν διπλάσια θετι-
κή επίπτωση. Προκύπτουν πολλά ερωτήματα γι’
αυτές τις πρακτικές και ένα από αυτά είναι κατά
πόσο τα νέα αυτά δάνεια θα είναι βιώσιμα και
δεν δημιουργούν πρόσθετους πιστωτικούς κιν-
δύνους στις οντότητες που χορηγούνται. Τα
στοιχεία που έχει η στήλη φοβίζουν. 

••••
Προς κυβέρνηση
Γνωστή εταιρεία ανάπτυξης γης χρησιμοποιεί
κρατικό αγωγό για να μεταφέρει νερό από την
ιδιωτική της αφαλάτωση σε περιοχή όπου λει-
τουργεί γκολφ. Το ερώτημα που προκύπτει για
την κυβέρνηση είναι κατά πόσο οι διαδικασίες
για αυτή τη διευθέτηση έγιναν νομότυπα και κα-
ταβάλλεται στη δημοκρατία κάποιο ενοίκιο για τη
χρήση του αγωγού.

A Π Ο Ψ Η  Του KALLUM PICKERING*

Η άνοδος των αποδόσεων 
στα ομόλογα 

δεν συνιστά απειλή

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Δεν χρειάζεται να πανικοβάλλεται
κανείς. Οι αποδόσεις των κρατι-
κών ομολόγων στον ανεπτυγμένο
κόσμο έχουν αναρριχηθεί, κατά
μέσον όρο, από 20 έως 40 μονάδες
βάσης στο διάστημα του τελευ-
ταίου τριμήνου. 

Η άνοδος αυτή κινδυνεύει να
κλονίσει περαιτέρω την εμπιστο-
σύνη στην Ευρώπη παρά το γε-
γονός ότι οι τάσεις αυτές έχουν
καλλιεργηθεί εδώ και μια διετία.
Οι αποδόσεις των τίτλων δημό-
σιου χρέους στον ανεπτυγμένο
κόσμο είχαν υποχώρησαν στο
ναδίρ το 2016. Ηταν συνέπεια
της υποχώρησης της τιμής του
πετρελαίου Μπρεντ στα 30 δο-
λάρια το βαρέλι και της επιβρά-

δυνσης στη βιομηχανική παρα-
γωγή της Κίνας. 

Εκτοτε, όμως, οι μακροπρόθε-
σμες αποδόσεις των ομολόγων
αυτών άρχισαν να ανακάμπτουν
σταδιακά. Αυτή η γενικευμένη
άνοδος των αποδόσεων αντανα-
κλά δύο βασικούς παράγοντες:
τη βελτίωση των προσδοκιών
για την ανάπτυξη και την εξο-
μάλυνση της νομισματικής πο-
λιτικής από τις ισχυρότερες οι-
κονομίες του κόσμου.

Η αύξηση των spreads, δηλαδή
της διαφοράς των αποδόσεων με-
ταξύ διαφορετικών ομολόγων,
αποδίδεται σε «τοπικούς» παρά-
γοντες που αφορούν κάθε οικο-
νομία, ξεχωριστά. Σε σχέση με
τα ιστορικά χαμηλά επίπεδα που
ίσχυαν στα μέσα του 2016, οι απο-
δόσεις των 10ετών γερμανικών
ομολόγων έχουν ενισχυθεί κατά
70 μονάδες βάσης, των βρετανι-
κών κατά 120 μ.β. και των αμερι-
κανικών κατά σχεδόν 190 μ.β. Οι
αποδόσεις των τίτλων του αμε-
ρικανικού δημοσίου είναι υψη-
λότερες από κάθε άλλη ισχυρή
οικονομία λόγω της απελευθέρω-
σης του ρυθμιστικού πλαισίου σε
ορισμένους κλάδους της οικονο-
μίας και των δημοσιονομικών μέ-

τρων στήριξης που έλαβε η κυ-
βέρνηση Τραμπ. Τα τελευταία
δύο χρόνια, η Ομοσπονδιακή Τρά-
πεζα των ΗΠΑ (Fed) προηγείται
μακράν της εξομάλυνσης της χα-
λαρής νομισματικής πολιτικής
που εφαρμόζεται όλα τα προηγού-
μενα χρόνια. 

Η Fed έχει αυξήσει οκτώ φορές
το βασικό της επιτόκιο από το
2016. Η Τράπεζα της Αγγλίας το
έχει κάνει μόνον δυο φορές καθώς
καλείται να διατηρήσει λεπτές
ισορροπίες εν όψει του Brexit.
Δεδομένου ότι εξακολουθούν να
είναι ήπιες οι πληθωριστικές πιέ-
σεις στην Ευρωζώνη, η Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ) θα
τερματίσει το πρόγραμμα αγοράς
ομολόγων τον Δεκέμβριο του 2018
και μάλλον δεν θα αυξήσει το βα-
σικό επιτόκιο νωρίτερα από το
φθινόπωρο του 2019. Παρά την
άνοδό τους, οι αποδόσεις στα κρα-
τικά ομόλογα των οικονομιών αυ-
τών παραμένουν χαμηλά σε ιστο-
ρικούς όρους. 

Συνήθως το μακροπρόθεσμο
κόστος δανεισμού μιας οικονομίας
συμπορεύεται με τον προσδοκώ-
μενο ρυθμό ανάπτυξης. 

Ακόμη και στην περίπτωση των
ΗΠΑ, αν και οι αποδόσεις των
ομολόγων είναι υψηλότερες από
τον υπόλοιπο ανεπτυγμένο κόσμο,
απέχουν από τις προσδοκίες των
αγορών για αύξηση του ονομα-
στικού ΑΕΠ κατά 4% με 5%, σε
ετήσια βάση, μέχρι τα τέλη του
2020.

Η αύξηση του κόστους δανει-
σμού σε αυτές τις οικονομίες δεν
αποτελεί απειλή. Μολονότι η Ευ-
ρωζώνη έχει δεχτεί πλήγμα από
τους εμπορικούς πολέμους, την
άνοδο των τιμών του πετρελαίου
και τους λαϊκιστές στην Ιταλία,
η προοπτική για ανάπτυξη πα-
ραμένει ισχυρή σε σχέση με λίγα
χρόνια πριν. 

Είναι εφικτό να παρουσιάσει
η Ευρωζώνη ρυθμό ανάπτυξης
της τάξεως του 1,7% τα επόμενα
χρόνια. Η Βρετανία μπορεί να
εξασφαλίσει ανάλογες επιδόσεις
εάν αποφύγει ένα σκληρό Brexit.
Οπότε η άνοδος των αποδόσεων
δεν αντανακλά κάποιο σοβαρό
κίνδυνο. Ακόμη και εάν υπάρξει
κίνδυνος, θα το αντιληφθούν οι
κεντρικές τράπεζες και θα δρά-
σουν ανάλογα.

* Ο κ. Kallum Pickering είναι οικονομο-
λόγος της Berenberg Βank.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Φοροαποφυγή
Φοροαποφυγή καλείται η
νόμιμη μείωση της φορο-
λογικής υποχρέωσης/επι-
βάρυνσης ή η νόμιμη εξαί-
ρεση καταβολής φορολο-
γίας, οι οποίες προκύπτουν
μέσα από νόμιμες διαδικα-

σίες και κατάλληλο φορολογικό σχεδιασμό
που βασίζεται σε λογιστικές, φορολογικές
και χρηματοοικονομικές πρακτικές και
πρότυπα, σε συνάρτηση με την υφιστάμε-
νη νομοθεσία.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Την προηγούμενη εβδομάδα είχαμε αναφορές για F16, αυτή την εβδομάδα είχαμε για τα διαβατήρια. Την επόμενη τι;

<<<<<<

Παρά την αύξησή
τους, οι αποδόσεις 
σε ΗΠΑ, Ευρωζώνη,
Βρετανία παραμένουν
σε ιστορικά χαμηλά
επίπεδα.

Η μάστιγα κλοπών και διαρρήξεων
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε δραστικές κινήσεις μείωσης των
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων
τους έχουν μπει τα κυπριακά τρα-
πεζικά ιδρύματα. Μετά τον δια-
χωρισμό της Συνεργατικής Κυ-
πριακής Τράπεζας σε καλή και
κακή, μετά την πώληση μέρους
των ΜΕΔ της Τράπεζας Κύπρου
στο αμερικανικό επενδυτικό τα-
μείο Apollo Global Management,
πήρε σειρά η Alpha Bank Κύπρου.
Ασφαλείς πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι η τράπεζα δημι-
ούργησε ένα όχημα ειδικού σκο-
πού (SPV) και μετέφερε μέρος των
ΜΕΔ της σε αυτό. Στο όχημα ει-
δικού σκοπού το οποίο θα διαχει-
ρίζεται η μητρική εταιρεία, δηλαδή
η Alpha Bank Ελλάδος, η Alpha

Bank Κύπρου φόρτωσε κόκκινα
δάνεια 400 εκατομμυρίων ευρώ.
Το μοντέλο αυτό χρησιμοποιείται
και από την Εθνική Τράπεζα της
Κύπρου, με τις δύο διαδικασίες
που «τρέχουν». Από τη μία ο δια-
χωρισμός των καλών και κακών
στοιχείων της Εθνικής, αλλά και
στη συνέχεια η πώληση του καλού
χαρτοφυλακίου που θα απομείνει. 

Τα Μη Εξυπηρετούμενα της
Alpha Bank Κύπρου στο τέλος του
2017 ανέρχονταν σε 1,72 δισ. ευρώ
και αντιπροσώπευαν το 65,6%
του συνόλου των δανείων σε σύγ-
κριση με 64,3% το 2016. 

Επίσης, το 2017, ο δείκτης προ-
βλέψεων προς τα ΜΕΔ ανερχόταν
στο 51,8% σε σύγκριση με 47,5%
το 2016. Υπολογισμοί της «Κ» μετά
από αυτή την πράξη δείχνουν πως
τα ΜΕΔ της κυπριακής θυγατρικής
μειώθηκαν στα 1,32 δισ. ευρώ,
που πλέον αντιστοιχούν στο 50,3%
του συνόλου των δανείων της.

Την παραπάνω πράξη αποδει-
κνύει με τη σειρά της και η Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών. Σύμ-
φωνα με τα τελευταία διαθέσιμα
στοιχεία για τη μείωση των ΜΕΔ
από κυπριακές τράπεζες κατά την
περίοδο Μαρτίου 2018 – Ιουνίου
2018, δείχνουν ότι τα τραπεζικά
ιδρύματα μείωσαν κατά 3,1 δισ.
ευρώ τα μη εξυπηρετούμενά τους. 

Συγκεκριμένα, από 16,3 δισ.
ευρώ σε 13,2 δισ. ευρώ. Τα 2,7
δισ. ευρώ αφορούν την πράξη της
Τράπεζας Κύπρου με την Apollo,
ενώ τα υπόλοιπα 400 εκατ. αφο-
ρούν την πράξη της Alpha Bank.
Πρόσθετα, η Ευρωπαϊκή Αρχή ση-
μειώνει πως ο δείκτης μη εξυπη-
ρετούμενων προς το συνολικό δα-
νεισμό μειώθηκε στην Κύπρο από
38,9% το Μάρτιο του 2018, σε
34,1% τον Ιούνιο του 2018. Εν-
τούτοις, οι προβλέψεις μειώθηκαν
από 46,1% το Μάρτιο, σε 44,2%
τον Ιούνιο. 

Στον τραπεζικό τομέα –όπως
σημειώνει η Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου – τα ΜΕΔ παραμένουν
η μεγαλύτερη πρόκληση, παρά
την πρόοδο που έχει επιτευχθεί
τα τελευταία χρόνια. Πέραν της
μείωσης στην περίοδο Μαρτίου
- Ιουνίου, από το πρώτο τρίμηνο

του 2017 μέχρι και τον Μάρτιο
του 2018 σημειώθηκε μείωση της
τάξης των 3,5 δισ. ευρώ, με τα
τραπεζικά ιδρύματα που επο-
πτεύονται απευθείας από την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να
έχουν υποβάλει στην ΕΚΤ και την
ΚΤΚ τους στρατηγικούς σχεδια-

σμούς τους σχετικά με τη μείωση
των ΜΕΔ για τα επόμενα τρία χρό-
νια.

Ανοιχτά μέτωπα
Παρά τη σωστή κατεύθυνση

που κινείται η Alpha Bank Κύπρου
έχει να αντιμετωπίσει αρκετά ζη-

τήματα τα οποία της κόστισαν
και αρκετά χρήματα το 2017. 

Οι καθαρές ζημιές της τράπεζας
ανήλθαν σε 86,7 εκατ. ευρώ, έναν-
τι ζημιών 30,8 εκατ. ευρώ το 2016.
Τα καθαρά έσοδα από τόκους
ανήλθαν για το 2017 στα 64 εκατ.
ευρώ, παρουσιάζοντας μείωση
27,7% σε σύγκριση με 88,5 εκατ.
ευρώ το 2016. 

Η τράπεζα το αποδίδει, σύμ-
φωνα με τα αποτελέσματά της,
στη μείωση του δανειακού χαρ-
τοφυλακίου, στην αύξηση των
καταθέσεων, καθώς και στη μεί-
ωση των επιτοκίων δανείων. Ακό-
μα, τα έξοδα της τράπεζας για το
2017 ανήλθαν στα 54,5 εκατ. σε
σύγκριση με 82,2 εκατ. για το
2016. 

Όπως και να έχει, ο δείκτης
του κόστους προς τα έσοδα είχε
διαμορφωθεί για το 2017 στο ιδι-
αίτερα υψηλό 70,7%, σε σύγκριση
με 76,0% το 2016. Τα έξοδα του
2016 διευκρινίζεται πως συμπε-

ριλάμβαναν και τη δαπάνη του
σχεδίου εθελούσιας εξόδου που
είχε διενεργήσει η Alpha. 

Το κόστος του είχε ανέλθει στα
31,6 εκατ. ευρώ, ενώ κατά το 2017
αναγνωρίστηκε πρόστιμο ύψους
1,5 εκατ. ευρώ από την Επιτροπή
Προστασίας Ανταγωνισμού για
χρεώσεις σε εγχώριες διατραπε-
ζικές προμήθειες.

«Πάρκαρε» 
τα ΜΕΔ της 
στην Ελλάδα 
η Alpha Bank
Τα μείωσε κατά 400 εκατ. ευρώ – Ευθύνη
και διαχείριση έχει πλέον η μητρική

<<<<<<<

Η Τράπεζα δημιούργησε
ένα όχημα ειδικού σκο-
πού και μετέφερε μέ-
ρος των προβληματικών
της δανείων σε αυτό. Το
μοντέλο αυτό χρησιμο-
ποιείται και από 
την Εθνική Τράπεζα 
της Κύπρου

<<<<<<<

Σύμφωνα με υπολογι-
σμούς της «Κ» μετά από
αυτή την πράξη τα ΜΕΔ
της κυπριακής θυγατρι-
κής μειώθηκαν στα 1,32
δισ. ευρώ, που πλέον
αντιστοιχούν στο 50,3%
του συνόλου των 
δανείων της.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Σε κομβικό σημείο βρίσκεται ο ασφα-
λιστικός κλάδος, όπως έχει τονιστεί
από τους πρωταγωνιστές του, σε
πρόσφατο συνέδριο, κάτι που απο-
δίδεται κυρίως σε τρεις λόγους. Το
πλαίσιο διανομής ασφαλιστικών
προϊόντων που προωθείται από
την Ε.Ε., την εφαρμογή του κανο-
νισμού GDPR αλλά και τη νέα σε-
λίδα που αναπόφευκτα θα φέρει η
έναρξη της εφαρμογής του ΓεΣΥ.
Από έρευνα αγοράς ασφαλιστικών
εταιρειών, η οποία παρουσιάστηκε
στο πλαίσιο του συνεδρίου του
Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελ-
ματιών Ασφαλιστικών Διαμεσολα-
βητών Π.Σ.Ε.Α.Δ («Ο επαγγελματίας,
τα άλλα δίκτυα διανομής και τα
κριτήρια επιλογής του πελάτη, την
οποία διεξήγαγε ο Π.Σ.Ε.Α.Δ σε συ-
νεργασία με το Ευρωπαϊκό Πανε-
πιστήμιο Κύπρου») εξάγονται ωστό-
σο δύο συμπεράσματα. Κατ’ αρχάς
ότι μεγάλο ποσοστό των ερωτη-
θέντων, απ’ όλο το φάσμα των ηλι-
κιακών ομάδων, που ανέρχεται στο
20% απάντησε ότι δεν γνωρίζει για
το Γενικό Σχέδιο Υγείας, και τις
υπηρεσίες και τα πλεονεκτήματα
τα οποία θα απολαμβάνει με την
εφαρμογή του. Το δεύτερο συμπέ-
ρασμα συνδέεται άμεσα με το πρώ-
το. Δηλαδή ότι από τη στιγμή που
δεν γνωρίζουν το νέο προϊόν ή
υπηρεσία, οι καταναλωτές είναι
επιφυλακτικοί απέναντί του. Ως εκ

τούτου προκύπτει ότι με την υλο-
ποίηση του ΓεΣΥ, η πλειοψηφία
των ερωτηθέντων δεν θα εγκατα-
λείψει τις ιδιωτικές ασφάλειες υγεί-
ας, και άρα ο αριθμός των πακέτων
δεν αναμένεται να μειωθεί δραμα-
τικά, ενώ το ποσοστό που θα προ-
χωρήσει σε ακύρωσή τους, είναι
ελάχιστο (11 απαντήσεις από το
σύνολο του δείγματος της έρευνας). 

Ως μη ικανοποιητικά θα μπο-
ρούσαν να χαρακτηριστούν και
τα επίπεδα ενημέρωσης των κα-
ταναλωτών σε σχέση με τον κα-
νονισμό για την προστασία των
προσωπικών δεδομένων, καθώς
από το σύνολο των 191 προσώπων
που έχουν απαντήσει στην συγ-
κεκριμένη ερώτηση, οι 60 δήλωσαν
ότι δεν γνωρίζουν, είτε διότι δεν
έχει λήξει το συμβόλαιό τους ώστε
να τύχουν της ενημέρωσης πριν

από την ανανέωσή του, είτε ήταν
άτομα μεγαλύτερης ηλικίας, οι
οποίοι δήλωσαν ότι δεν ασχολούν-
ται οι ίδιοι με το θέμα και το αφή-
νουν στα παιδιά τους. 

Ικανοποιημένοι το 85%
Βάσει του ερωτηματολογίου, οι

πελάτες των ασφαλιστικών πακέ-
των είναι ικανοποιημένοι από τις
υπηρεσίες των ασφαλιστικών δια-

μεσολαβητών τους. Το 50% των
ερωτηθέντων δήλωσε, μάλιστα,
ότι οι υπηρεσίες, η ενημέρωση και
η ανάλυση αναγκών ήταν απόλυτα
ικανοποιητικές, ενώ το 35% τις
χαρακτήρισε ως πολύ καλές. Η
έρευνα είχε δείγμα 500 ατόμων
και διεξήχθη σε παγκύπρια κλίμα-
κα, με τους συμμετέχοντες να κα-
τανέμονται σε όλες τις ηλικιακές
ομάδες (20-29, 30-45, 46-59, 60-),

από άνδρες και γυναίκες με ανα-
λογία περίπου 50%. Από το σύνολο
του δείγματος, το 86% είχαν δη-
λώσει ότι είχαν ασφάλεια πέραν
της ασφάλειας αυτοκινήτου, η
οποία είναι υποχρεωτική βάσει
της νομοθεσίας. Από εκεί και πέρα,
οι περισσότεροι φαίνεται να προ-
τιμούν να έρχονται σε επικοινωνία
με τον ασφαλιστή διαμεσολαβητή
για να κάνουν το πακέτο ασφάλειάς

τους, παρά οποιοδήποτε άλλο τρό-
πο. Κατά σειρά προτίμησης, μετά
τον επαγγελματία διαμεσολαβητή,
δεύτερη μέθοδος είναι ασφάλειες
μέσω διαδικτύου, 3η κατά σειρά
μέσω πακέτων των τραπεζών, και
4η η απευθείας επικοινωνία του
πελάτη με κάποια εταιρεία. Εξάλλου
από τις απαντήσεις των ερωτη-
θέντων προκύπτει ότι σε περίπτω-
ση που προχωρούσαν αυτή τη στιγ-
μή σε νέα ασφάλεια, οι 198 θα
απευθύνονταν σε επαγγελματία
σύμβουλο, οι 77 θα προχωρούσαν
σε ασφάλεια μέσω διαδικτύου, ενώ
οι 40 θα επισκέπτονταν κάποιο
τραπεζικό ίδρυμα. Δεν φαίνεται
να προκύπτει, πάντως, ότι η επι-
λογή του τρόπου ασφάλισης σχε-
τίζεται με την ηλικία, την εκπαί-
δευση ή το οικονομικό στάτους
του πελάτη. 

ΓεΣΥ αλλά και ιδιωτικές ασφάλειες υγείας θέλουν οι πολίτες
Οι οδοί ασφάλισης που επιλέγουν οι Κύπριοι, σύμφωνα με τα αποτελέσματα έρευνας ασφαλιστικών εταιρειών

<<<<<<<

Το 86% του δείγματος
είναι με κάποιο τρόπο
ασφαλισμένοι, ενώ αν
θα προχωρούσαν τώρα
με νέα ασφάλεια, η
πλειοψηφία των ερωτη-
θέντων επιλέγει να
ασφαλιστεί μέσω συμ-
βούλου.

<<<<<<<

Η άγνοια που φαίνεται
να υπάρχει γύρω από το
Γενικό Σύστημα Υγείας
έχει αποτυπωθεί και
στην εν λόγω έρευνα,
καθώς σημαντικό ποσο-
στό που ανέρχεται στο
20%, δήλωσε ότι δεν
γνωρίζει τι εστί ΓεΣΥ. 

Τα ΜΕΔ της κυπριακής θυγατρικής μειώθηκαν στα 1.32 δισ. ευρώ, που πλέον αντιστοιχούν στο 50,3% του συνόλου των δανείων της.

Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
και το ιδιωτικό χρέος αποτελούν
τις μεγαλύτερες προκλήσεις για
τον τραπεζικό τομέα και την οι-
κονομία, σύμφωνα με την Al-
pha. Οι οικονομικές μεταρρυθ-
μίσεις είναι αναγκαίο να συνεχί-
σουν, σύμφωνα με την ίδια, ανε-
ξαρτήτως της ολοκληρώσεως
του μνημονίου το 2016. Ένας πι-
θανός εφησυχασμός θα είχε αρ-
νητικό αντίκτυπο στις αξιολογή-

σεις των διεθνών οίκων, ενώ η
έξοδος του Ηνωμένου Βασιλεί-
ου από την Ευρωπαϊκή Ένωση
αναμένεται να επηρεάσει την
κυπριακή οικονομία, καθώς
αποτελεί τον μεγαλύτερο εμπο-
ρικό εταίρο της Κύπρου. Η τρά-
πεζα τέλος σημειώνει πως τυ-
χόν εξελίξεις σε πολιτικό επίπε-
δο είναι σαφές ότι θα επηρεά-
σουν αναλόγως και το κλίμα
στην οικονομία.

Οι προκλήσεις που βλέπει

Το 50% των ερωτηθέντων δήλωσε ότι οι υπηρεσίες, η ενημέρωση και η ανάλυση αναγκών ήταν απόλυτα ικανοποιητικές.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Δραματικές είναι οι εξελίξεις των τε-
λευταίων ημερών για την J&P Over-
seas, η οποία φαίνεται ότι οδηγείται
οριστικά εκτός απροόπτου σε καθε-
στώς ειδικής διαχείρισης, την Τρίτη
16 Οκτωβρίου. Κι αυτό, μετά από αί-
τηση που κατέθεσε την Πέμπτη ο
Χρίστος Ιωάννου στα δικαστήρια
του Guernsey της νήσου Jerseyόπου
έχει την έδρα της η εταιρεία, με δια-
χειριστές να ορίζονται οι Alvarez
and Marsal. Κίνηση η οποία, όπως
υποστηρίζεται από την πλευρά Πα-
ρασκευαΐδη, δεν έγινε κατόπιν της
σύμφωνου γνώμης και των υπόλοι-
πων μετόχων, ενώ σύμφωνα με πηγές
από το περιβάλλον της πλευράς Πα-
ρασκευαΐδη, έγινε ενώ τα προηγού-

μενα εικοσιτετράωρα διεξάγονταν
εντατικές διαβουλεύσεις μεταξύ των
μετόχων. Μάλιστα, το βράδυ της Τε-
τάρτης, είχε γίνει τηλεδιάσκεψη
στην οποία συζητήθηκαν οι επιλογές
που οι μέτοχοι είχαν ενώπιόν τους.
Στην τηλεδιάσκεψη, η πλευρά Ιωάν-
νου υποστήριξε όπως προχωρήσουν
με το καθεστώς διαχείρισης, υπό το
βάρος των υπέρογκων οικονομικών
κενών της εταιρείας που ξεπερνούν
τα €500 εκατ. Πρόταση η οποία έβρι-
σκε αντίθετους τη Λεώνη και τον
Ευθύβουλο Παρασκευαΐδη, οι οποίοι
είχαν αντιπροτείνει παράταση μιας
εβδομάδας για λήψη των όποιων
αποφάσεων. Μέσα σε αυτό το διά-
στημα η πλευρά Παρασκευαΐδη εκτι-

μούσε ότι θα είχε ενώπιόν της τις
τελικές εγκρίσεις από τράπεζες του
εξωτερικού, στις οποίες είχε αποταθεί
προκειμένου να εξασφαλίσει την
παροχή οικονομικής βοήθειας προς
την εταιρεία.

Η τηλεδιάσκεψη της Τετάρτης
ολοκληρώθηκε τελικά με τη συμ-
φωνία των μετόχων για επαναξιο-
λόγηση της κατάστασης μετά την
παρέλευση μιας εβδομάδας. Λίγες
μόλις ώρες αργότερα, ωστόσο, ο κ.
Ιωάννου γνωστοποιούσε στην εται-
ρεία του J&P Άβαξ στην Ελλάδα, ότι
κατέθεσε αίτηση για καθεστώς ει-
δικής διαχείρισης, χωρίς, ωστόσο,
αυτό να επηρεάζει την ελληνική
εταιρεία, που θα συνεχίσει αυτόνομα
τις εργασίες της, ενώ από τις εξελίξεις
δεν έχει θορυβηθεί μέχρι στιγμής
ούτε η JCH Services ιδιοκτησίας των
Ιωάννου. Την ίδια ώρα, η κίνηση
Ιωάννου χαρακτηρίστηκε ως μονο-
μερής από την πλευρά Παρασκευαΐ-
δη, ενώ πηγές αναφέρουν στην «Κ»
ότι δεν γνώριζαν γι’ αυτό ούτε οι
άλλοι δύο μέτοχοι της εταιρείας, οι
Ανδρέας Σαμουήλ και Ιορδάνης Χρι-
στοδουλίδης, οι οποίοι έχουν έκαστος
10% των μετοχών της εταιρείας. Η
«Κ» έχει στην κατοχή της επιστολή
της Λεώνης Παρασκευαΐδη Μαυρο-
νικόλα, διοικητικής συμβούλου της
J&P Overseas, στην οποία αναφέρει
ότι «ο Διοικητικός Σύμβουλος της
εταιρείας, Χρήστος Ιωάννου, κατέ-
θεσε μονομερή αίτηση στο δικα-
στήριο της έδρας της εταιρείας στο
Guernsey για τοποθέτηση της εται-
ρείας σε καθεστώς ειδικής διαχεί-
ρισης». Στην επιστολή της προσθέτει
ότι η ίδια θα συνεχίσει να καταβάλλει
κάθε δυνατή προσπάθεια για αντι-
μετώπιση των σοβαρών οικονομικών
προβλημάτων που αντιμετωπίζει η
εταιρεία, και ιδιαίτερα το προσωπικό
της, σε ό,τι αφορά τους απλήρωτους
μισθούς. Διατυπώνει την εκτίμηση
ότι δεν έχουν εξαντληθεί όλες οι

προσπάθειες με όλους τους τραπε-
ζικούς οργανισμούς και την κυβέρ-
νηση της Σαουδικής Αραβίας για
εξασφάλιση υποστήριξης, υπο μορφή
οικονομικής βοήθειας ούτως ώστε
η εταιρεία να μπορέσει να συνεχίσει
να ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις
της και να αποφύγει την τοποθέτησή
της σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης.
«Διατηρώ την άποψη ότι ο Χρήστος
Ιωάννου δεν εξάντλησε όλες τις πι-
θανότητες και ή εναλλακτικές λύσεις
για την αποφυγή της σχετικής αί-
τησης και την προστασία του προ-
σωπικού της εταιρείας προτού προβεί
στην πιο πάνω ενέργεια», αναφέρει
σχετικά στην επιστολή της. 

Ενημέρωσαν το προσωπικό
Την Παρασκευή η διεύθυνση της

εταιρείας στη Σαουδική Αραβία επι-
κοινώνησε με επιστολή με το προ-
σωπικό, εξηγώντας τα νέα δεδομένα

που βρίσκονται ενώπιόν τους. Στην
επιστολή, την οποία έχουμε στην
κατοχή μας, υπογραμμένη από τον
CEO της εταιρείας Γιάννη Κωνσταν-
τίνου, εκφράζεται η άποψη ότι η
διαδικασία για το καθεστώς διαχεί-
ρισης ήταν υπό τις περιστάσεις η
πιο ενδεδειγμένη επιλογή, ώστε να
διασφαλιστεί το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσμα αλλά και ο μικρότερος
αντίκτυπος για το προσωπικό, τους
δανειστές και την εταιρεία.

Αναφέρεται επίσης ότι «μέσα από
τη διαδικασία διαχείρισης, τα περι-
ουσιακά στοιχεία της εταιρείας θα
προστατεύονται από τον διαχειριστή
και θα εκτιμηθεί ο τρόπος με τον
οποίο αυτά θα χρησιμοποιηθούν
καταλληλότερα. Στο πλαίσιο του κα-
θεστώτος διοίκησης αναμένεται ότι
όλα τα συμβαλλόμενα μέρη, και κυ-
ρίως οι εργαζόμενοι, θα λάβουν την
καλύτερη δυνατή προστασία για

την ευημερία τους και η εταιρεία
θα είναι σε καλύτερη θέση από ό,τι
εάν θα αντιμετώπιζε διαφορετικά
τα θέματα. Αυτό θα του επιτρέψει
να συνεχίσει τις συμφωνίες με όλους
τους δανειστές και τους πελάτες για
την επιτυχή ολοκλήρωση των έργων
ή άλλες κατάλληλες λύσεις. Κάτι
που θα συμβάλει στην αποφυγή πε-
ραιτέρω αρνητικών επιπτώσεων για
τους εργαζομένους μας». Κλείνοντας
την επιστολή ο κ. Κωνσταντίνου
αναφέρει ότι η διάσωση της εταιρείας
«η οποία έχει συνεισφέρει τα μέγιστα
στην ζωή τόσων πολλών ανθρώπων
σε τόσες χώρες, φαίνεται να μην
είναι πλέον εφικτή». 

Αποφάσεις και μέτρα
Περίπου πεντέμιση χιλιάδες είναι

οι Ασιάτες εργαζόμενοι της εταιρείας
στις χώρες όπου δραστηριοποιείται,
ενώ άλλοι 570 Κύπριοι εργάζονται

στα έργα της εταιρείας στο εξωτε-
ρικό, το εργασιακό μέλλον των οποί-
ων είναι αβέβαιο, εν αναμονή και
της τελικής έγκρισης της αίτησης
για το καθεστώς διαχείρισης της
εταιρείας. Ο ασκός του Αιόλου που
άνοιξε για μία από τις μεγαλύτερες
και ιστορικότερες κυπριακές επι-
χειρήσεις, παρασύρει και την Ten
Group Services, εταιρεία η οποία
τελεί υπό τη διοίκηση Παρασκευαΐ-
δη. Ήδη τους τελευταίους μήνες
έχουν καταγραφεί προβλήματα στην
πληρωμή των υπαλλήλων, οι οποίοι
αναμένουν μισθούς δύο μηνών, ενώ
την Τρίτη ή την Τετάρτη αναμένεται
ότι εκπρόσωποι του προσωπικού
θα έχουν συνάντηση για το θέμα
του Ταμείου Προνοίας. Ήδη το προ-
σωπικό έχει πραγματοποιήσει συ-
νάντηση με τις συντεχνίες στην πα-
ρουσία και νομικού συμβούλου και
εξετάζει τα επόμενα βήματα. Στο
τραπέζι βρίσκεται πρόταση για απερ-
γιακές κινητοποιήσεις αλλά και αγω-
γές κατά της εταιρείας. Ωστόσο, το
τι μέλλει γενέσθαι αναμένεται να
ξεκαθαρίσει μετά την Τρίτη, και σε
επόμενες συναντήσεις του προσω-
πικού με συντεχνίες και νομικό σύμ-
βουλο.

Αυτονομείται η J&P Άβαξ
Χωρίς την υποστήριξη της μη-

τρικής J&P Overseas αναμένεται
πλέον να πορευτεί η J&P Άβαξ, η
οποία αυτονομείται μετά την αίτηση
που κατατέθηκε από τον Χρίστο
Ιωάννου στα δικαστήρια του Guern-
sey της νήσου Jersey όπου έχει την
έδρα της η εταιρεία. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» Ελλάδας ο δια-
χειριστής θα κληθεί να διατηρήσει
σε λειτουργία την εταιρεία εξασφα-
λίζοντας όσο ρευστότητα μπορεί να
βρεθεί μέσω πώλησης περιουσιακών
στοιχείων, με στόχο να ολοκληρω-
θούν τα έργα τα οποία βρίσκονται
υπό εξέλιξη.

Σε καθεστώς διαχείρισης η J&P Overseas
Το παρασκήνιο που προηγήθηκε -Η κατηφόρα της εταιρείας παρασύρει και την κυπριακή Ten Group Services

Μετέωρο είναι το εργασιακό μέλλον 570 Κύπριων και 5μισι χιλιάδων υπαλλήλων ασιατικής καταγωγής της εταιρείας
J&P Overseas στο εξωτερικό, καθώς και των περίπου 70 εργαζομένων στην εταιρεία Ten Group Services.

<<<<<<<

Απεργιακές κινητοποι-
ήσεις και αγωγές είναι
στο τραπέζι για τους
υπαλλήλους της Ten
Group Services.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Kυριακή 14 Οκτωβρίου 2018

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΕΝΤΩΝΑ

Erasmus - εμπειρία ζωής. Αφορμή για «το σχολείο που θέλουμε»
Το Σάββατο στην πλατεία Φανερω-
μένης, στην καρδιά της Λευκωσίας,
γιορτάσαμε την παρουσία του προ-
γράμματος Erasmus + στην Κύπρο.
Μαζί, ο Οργανισμός Νεολαίας, ως
η εθνική υπηρεσία διαχείρισης του
Erasmus + (Νεολαία), το ΙΔΕΠ Διά
Βίου Μάθησης και η Αντιπροσω-
πεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
αναδείξαμε το Ευρωπαϊκό Έτος
Πολιτιστικής Κληρονομιάς: «από
το παρελθόν στο μέλλον». Οπωσ-
δήποτε, όταν μιλάμε για το Era-
smus, αυτό έχει και παρελθόν και
πολύ περισσότερο μέλλον!

Το Erasmus είναι η σημαντικό-
τερη επένδυση της Ευρώπης για
την προσωπική και επαγγελματική
ανάπτυξη των Ευρωπαίων πολιτών
και την κατανόηση της ευρωπαϊκής
κουλτούρας και ταυτότητας. Το
υλοποιεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και είναι το πιο επιτυχημένο πρό-

γραμμα ανταλλαγών στον κόσμο.
Στον δικό μας τομέα ευθύνης (τη
νεολαία) μιλούν τα αποτελέσματα
του Erasmus την τελευταία τετρα-
ετία (2014-2018): συνολικά 10 εκα-
τομμύρια ευρώ έχουν απορροφηθεί
από την Ε.Ε. για την Κύπρο και οι
συμμετοχές στο πρόγραμμα έφθα-
σαν στις 22 χιλιάδες νέων. 

Αυτό για τη νέα γενιά μεταφρά-
ζεται σε γνώσεις, εμπειρίες, δεξιό-
τητες, επαφές, δίκτυα συνεργασίας.
Όταν ένας κόσμος ολόκληρος βρί-
σκεται σε κίνηση, όταν τα σύνορα
καταργούνται, η νέα γενιά των Κυ-
πρίων αρπάζει τις ευκαιρίες και τις
κάνει βίωμα ζωής στην αρχή της
σταδιοδρομίας τους. Το Erasmus
(Νεολαία) περιλαμβάνει ανταλλαγές
εκπαίδευσης, κατάρτισης και εν-
δυνάμωσης των νέων που έχουν
μοναδική ευκαιρία να ταξιδέψουν,
να δουν, να μάθουν, να συγκρίνουν,

να αξιοποιήσουν τις βέλτιστες πρα-
κτικές και να αντλήσουν δύναμη
και έμπνευση για τη συνέχεια της
ζωής τους.

Πριν από μερικά χρόνια, το Era-
smus στην Κύπρο είχε επιφυλα-
κτική αντιμετώπιση. Χάσιμο χρό-
νου, έλεγαν. Τώρα μια ολόκληρη
γενιά Κυπρίων που το αξιοποίησε,

έχει γίνει ο υποστηρικτής του και
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ετοιμάζεται
να αυξήσει ξανά τον προϋπολογι-
σμό του. Γιατί; Επειδή η νέα γενιά
είναι η μεγαλύτερη επένδυση για
την Ευρώπη και την ενοποίησή
της με όρους αλληλεγγύης, απο-
δοχής και συνεργασίας.

Η επιτυχία του Erasmus μάς
έδωσε δύναμη να σκεφτούμε πε-
ρισσότερο τη νέα γενιά και τις
ανάγκες της. Βλέπουμε τη δίψα
των νέων ανθρώπων για καινούρ-
γιες εμπειρίες και ερεθίσματα. Βλέ-
πουμε την ανάγκη να στραφούμε
σε εναλλακτικές μεθόδους καλ-
λιέργειας των γνώσεων, των δε-
ξιοτήτων και των αξιών χαρακτήρα
που θωρακίζουν τους νέους μας
στον σύγχρονο κόσμο. Βλέπουμε
την ανάγκη διαφοροποίησης της
τυπικής εκπαίδευσης για να αγα-
πήσουν τα παιδιά το σχολείο και

οι εκπαιδευτικοί να βρουν ξανά το
κίνητρο και τη ζωντάνια τους. Το
Erasmus μάς δίνει ορισμένες ισχυ-
ρές ενδείξεις για να κινηθούμε προς
τη σωστή κατεύθυνση, που αντι-
στοιχεί στις ανάγκες της εποχής
μας. Μιας εποχής που χαρακτηρί-
ζεται από διαρκή κινητικότητα,
έντονο ανταγωνισμό, αξιοποίηση
γνώσεων με προσαρμοστικότητα
σε ένα μεταβλητό περιβάλλον.

Με αφετηρία αυτόν τον προ-
βληματισμό, ο Οργανισμός Νεο-
λαίας θέλει να φέρει στο προσκήνιο
τη δική του οπτική για τη διαδικα-
σία της μάθησης και το σχολείο –
την οπτική γωνία των ιδίων των
νέων. Τον τελευταίο χρόνο έχουμε
εργαστεί εντατικά με τους νέους
σε τρία επίπεδα: (α) τη διαβούλευση
αναφορικά με το τι θέλουν και
προσδοκούν, (β) την έρευνα για
την τεκμηρίωση των θέσεων των

νέων, και (γ) τη διαμόρφωση μιας
πολιτικής προσέγγισης για το σχο-
λείο, μπολιασμένη με τη φωνή της
νέας γενιάς.

Γι’ αυτές τις προτάσεις θέλουμε
να ανταλλάξουμε απόψεις και με
τους άλλους ενδιαφερομένους πο-
λιτειακούς και κοινωνικούς φορείς,
περιλαμβανομένων των συνδικα-
λιστικών οργανώσεων. Είναι ένας
άλλος κόσμος που αναζητεί τη θέση
του στον δημόσιο διάλογο για την
παιδεία. Ο κόσμος των νέων αν-
θρώπων. Και πρέπει να κάνουμε
χώρο για να λάβουν τη θέση που
πρέπει σ’ αυτό τον διάλογο για το
αύριο. 

Ο κ. Παναγιώτης Σεντώνας είναι
πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου
Οργανισμού Νεολαίας. Επικεφαλής της
Εθνικής Υπηρεσίας διαχείρισης του
Erasmus+  Νεολαία στην Κύπρο.
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Βλέπουμε την ανάγκη
διαφοροποίησης
της τυπικής εκπαίδευσης
για να αγαπήσουν
τα παιδιά το σχολείο και
οι εκπαιδευτικοί να
βρουν ξανά το κίνητρο
και τη ζωντάνια τους. 

Νέους δρόμους για επιχειρήσεις ανοίγει η Cyta
Ο Γιάννης Κουλίας, Ανώτερος Διευθυντής Εμπορικών Υπηρεσιών, μιλάει τη διεύρυνση του νέου δικτύου οπτικών ινών

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Από τον Μάιο είχε ανακοινωθεί η
επένδυση της Cyta για το νέο εθνικό
δίκτυο πρόσβασης σταθερής επι-
κοινωνίας, που βασίζεται στην αρ-
χιτεκτονική οπτικής ίνας μέχρι τα
υποστατικά του πελάτη, γνωστό
διεθνώς ως FTTH, και ανέρχεται
σε περίπου 120 εκατ. ευρώ. Ήδη
τέσσερις μήνες μετά, υλοποιήθηκαν
με επιτυχία από τη Cyta οι πρώτες
συνδέσεις καταναλωτών και επι-
χειρήσεων στο νέο δίκτυο, που πε-
ριλαμβάνουν και λιανικούς πελάτες
άλλων αδειοδοτημένων παροχέων,
οι οποίοι αγοράζουν υπηρεσίες από
τη Cyta, σε χονδρική βάση. Σε συ-
νέντευξη του στην «Κ» ο Γιάννης
Κουλίας, Ανώτερος Διευθυντής Εμ-
πορικών Υπηρεσιών της Cyta, μι-
λάει για τα πλάνα του Οργανισμού
όσον αφορά στη διεύρυνση του
νέου δικτύου οπτικών ινών σε βά-
θος δεκαετίας, επεξηγώντας τη με-
γάλη σημασία του για τη μετάβαση
της χώρας στην εποχή της νέας
ψηφιακής επικοινωνίας. Επισημαί-
νει παράλληλα ότι «στόχος της Cyta
είναι να διαμορφωθεί μια προσιτή
τιμολογιακή πολιτική με κίνητρα
προς τους πελάτες για να μεταβούν
στο νέο δίκτυο, διατηρώντας τη
στρατηγική του Οργανισμού να
παρέχει ευρυζωνικές υπηρεσίες
σε ανταγωνιστικές τιμές, οι οποίες
είναι ανεξάρτητες από το μέσο με-
τάδοσης και το δίκτυο πρόσβασης
που θα χρησιμοποιείται».

–Ποια είναι η διαδικασία ώστε
τονέοδίκτυο Fiber να μπει στον
τελικό καταναλωτή, σπίτι ή επι-
χείρηση; Υπάρχει συγκεκριμένο
χρονοδιάγραμμα;

–Ήδη οι πρώτοι καταναλωτικοί
και επιχειρηματικοί πελάτες έχουν
συνδεθεί σε πιλοτική βάση με το
νέο εθνικό δίκτυο πρόσβασης στα-
θερής επικοινωνίας, που βασίζεται
στην αρχιτεκτονική οπτικής ίνας
μέχρι τα υποστατικά του πελάτη,
γνωστό διεθνώς ως Fiber-To-The-
Home (FTTH), απολαμβάνοντας
αναβαθμισμένες ευρυζωνικές υπη-
ρεσίες, σε πραγματικές συνθήκες.
Η μαζική διείσδυση οπτικών ινών
στο τοπικό συνδρομητικό δίκτυο,
άρχισε πριν από μερικές εβδομάδες
από επιλεγμένες αστικές περιοχές
σε όλες τις επαρχίες, όπου υπάρχει
μεγάλη συγκέντρωση πελατών και
σταδιακά θα επεκτείνεται να κα-
λύψει περισσότερες περιοχές, σε
πανεθνική κλίμακα με ορίζοντα
δεκαετίας. Σε κάθε περιοχή που
ενεργοποιείται, το Κέντρο Τηλε-
ξυπηρέτησης καλεί όλους τους πε-
λάτες της Cyta, προτείνοντας τους
μετάβαση στο νέο δίκτυο FTTH.
Εντός της πρώτης τετραετίας, ανα-
μένεται να διασυνδεθούν περίπου
200 χιλιάδες υποστατικά, καλύ-
πτοντας στις αστικές περιοχές,
εκτός από τους καταναλωτικούς
πελάτες, εγκαταστάσεις μεγάλης
κοινωνικής και οικονομικής ση-
μασίας, όπως μικρές και μεγάλες
επιχειρήσεις, πανεπιστημιακά ιδρύ-
ματα, δημόσια κτίρια και κοινωφελή

ιδρύματα. Οι υπερυψηλές ταχύτητες
που θα προσφέρονται από τα οπτι-
κά δίκτυα πρόσβασης στις κύριες
αστικές περιοχές, θα ανέρχονται
μέχρι 1 Gigabit ανά δευτερόλεπτο
(Gbps) για τους καταναλωτικούς
πελάτες και μέχρι 10 Gbps για τους
επιχειρηματικούς πελάτες. Παράλ-
ληλα όμως, θα αναβαθμίζεται και
το υφιστάμενο εκτεταμένο χάλκινο
ευρυζωνικό δίκτυο με τεχνολογίες
αιχμής «vectoring» και «bonding»,
έτσι ώστε να προσφέρεται αμέσως
ικανοποιητική κάλυψη και στις
υπόλοιπες περιοχές, συμπεριλαμ-
βανομένων και των αγροτικών πε-
ριοχών, με υψηλές ταχύτητες σύν-
δεσης που φτάνουν μέχρι και τα
100 Megabit ανά δευτερόλεπτο
(Mbps).
–Πώς θα αλλάξει η λειτουργία
των επιχειρήσεων η χρήση του
δικτύου Fiber;

–Πρώτα από όλα, πρόκειται για
μία αξιόπιστη μέθοδο μετάδοσης
μέσω οπτικής ίνας μέχρι τον τελικό
χρήστη, που μπορεί να προσφέρει
πολλαπλές ευρυζωνικές υπηρεσίες
φωνής, δεδομένων και εικόνας, μέ-
σω προτυποποιημένων διεπαφών.
Τα πανεθνικό δίκτυο FTTH θα είναι
αξιόπιστο, ασφαλές και ανθεκτικό
στο χρόνο και στις αντίξοες περι-
βαλλοντικές συνθήκες ενώ, θα μπο-
ρεί να αναβαθμιστεί εύκολα για τις
νέες εφαρμογές που θα απαιτούν
μεγάλο εύρος ζώνης, επιτρέποντας
υπερυψηλές ταχύτητες και χαμηλή
καθυστέρηση μεταφοράς δεδομέ-
νων (low latency), με προφανή πλε-
ονεκτήματα στην αποστολή και
λήψη μεγάλων αρχείων, μεταφοράς
φωνής και εικόνας, καθώς και στην
αξιοποίηση σύγχρονων επιχειρη-
ματικών εφαρμογών δικτύωσης και
πληροφορικής. Επαναπροσδιορί-
ζοντας τα όρια του χώρου και του
χρόνου στην επικοινωνία, θα βελ-
τιωθεί σημαντικά η εμπειρία πελάτη
και θα αυξηθεί κατακόρυφα η πα-
ραγωγικότητα και αποδοτικότητα
των επιχειρήσεων ενώ, θα επιτευχ-
θεί σταδιακά η διασύνδεση όλων
των προσωπικών έξυπνων συ-
σκευών και συστημάτων, σε ένα
ενιαίο ψηφιακό οικοσύστημα. Με
ταχύτητες σε προηγμένες υπηρεσίες
πληροφοριών και επικοινωνίας,
που για πρώτη φορά θα προσφέ-
ρονται στην Κύπρο, και με δυνα-
τότητες πρωτόγνωρες για τους τε-

λικούς χρήστες. Προσφέροντας συ-
νεχώς νέες ενοποιημένες υπηρεσίες
και εξειδικευμένα προϊόντα για την
επιχείρηση, με τη δύναμη ασφά-
λειας, αξιοπιστίας και πρωτοπορίας
της Cyta. Το σημαντικό αυτό έργο,
με επενδύσεις της τάξης 120 εκα-
τομμυρίων ευρώ, που καλύπτονται
εξ ολοκλήρου από τη Cyta, θα κα-
ταστήσει εφικτή την εμπορική διά-
θεση πρωτοποριακών προϊόντων
νέας γενιάς, όπως των υπηρεσιών
νέφους (cloud) και Internet of Things
(IoT), δηλαδή του «διαδικτύου των
πραγμάτων», σε ένα ευρύ φάσμα
δικτυωμένων συσκευών, συστη-
μάτων και αισθητήρων, δημιουρ-
γώντας σημαντικές προοπτικές
ανάπτυξης στην προσωπική, κοι-

νωνική και οικονομική ζωή, και
νέες επιχειρηματικές ευκαιρίες.
–Έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον
για αγορά χονδρικών υπηρεσιών
από άλλους παρόχους; 

–Η ανάπτυξη και υλοποίηση
των έργων εθνικών και διεθνών
υποδομών μέσω της ορθής στρα-
τηγικής μπορεί, συνδυαζόμενη με
τις κατάλληλες ενέργειες για εν-
θάρρυνση της χρήσης καινοτόμων
υπηρεσιών, να επιφέρει σημαντική
ώθηση σε όλους τους τομείς της
οικονομίας, στους οποίους η χώρα
μας έχει συγκριτικό πλεονέκτημα.
Η Cyta πρωτοστατεί σε αυτή την
προσπάθεια ενώ, παράλληλα πα-
ρουσιάζει έντονη δραστηριότητα
στη διαχείριση, αξιοποίηση και εμ-

πορία των τηλεπικοινωνιακών υπο-
δομών. Σε αυτό το πλαίσιο, προ-
σφέρει υψηλής ποιότητας χονδρικά
προϊόντα και υπηρεσίες στους αδει-
οδοτημένους παροχείς τηλεπικοι-
νωνιών στην Κύπρο, που περιλαμ-
βάνουν την πρόσβαση, διασύνδεση
και εκμίσθωση των εθνικών υπο-
δομών, σύμφωνα με το ρυθμιστικό
πλαίσιο και τις αρχές της διαφά-
νειας, της μη-διάκρισης και της
κοστοστρέφειας, επιτρέποντας την
ανάπτυξη αξιόπιστων δικτύων για
εξυπηρέτηση των δικών τους λια-
νικών πελατών. Ως αναμένετο, όλοι
οι πάροχοι επέδειξαν έντονο εν-
διαφέρον για το νέο πανεθνικό δί-
κτυο FTTH και ήδη έχουν υλοποι-
ηθεί οι πρώτες συνδέσεις λιανικών
πελατών τους.
–Αποτελεί το δίκτυο Fiber ένα
βήμα για τη μετάβαση στην ψη-
φιακή εποχή;

–Είναι αναμφισβήτητο ότι τα
εθνικά δίκτυα οπτικών ινών, αλλά
και της κινητής επικοινωνίας 4ης
και 5ης γενιάς, με πρόσβαση προς
τους τελικούς χρήστες, θα αποτε-
λέσουν καθοριστικό παράγοντα
επιτυχίας για τη μετάβαση μας στη
νέα ψηφιακή επικοινωνία. Ειδικό-
τερα όμως, καθώς απαιτούνται με-
ταδόσεις μέσω του διαδικτύου, η
ταχύτητα της διατερματικής σύν-
δεσης επηρεάζει άμεσα την εμπει-
ρία πελάτη και συνεπώς τα εθνικά
δίκτυα υψίρρυθμης μετάδοσης, αλ-
λά και οι αντίστοιχες προεκτάσεις
τους με τα διεθνή δίκτυα μετάδοσης
μεγάλης χωρητικότητας προς τις
διεθνείς θύρες διαδικτύου, θα απο-

τελέσουν το σημαντικότερο ίσως,
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα των
τηλεπικοινωνιακών οργανισμών.

Η δυναμική πορεία της Cyta εί-
ναι αποτέλεσμα μακράς εμπειρίας
και καλά μελετημένων επιχειρη-
ματικών κινήσεων. Η Cyta θα συ-
νεχίσει να επενδύει στην εξέλιξη
και ανάπτυξη του νευραλγικού το-
μέα των εθνικών δικτύων πρόσβα-
σης νέας γενιάς ενώ, παράλληλα
θα επενδύει σε έργα καινοτομίας,
τα οποία θα έχουν ως στόχο τη βελ-
τίωση της παραγωγικότητας των
επιχειρήσεων αλλά, και της καθη-
μερινής ζωής των λιανικών και χον-
δρικών πελατών της. Βασικό συ-
στατικό της αναπτυξιακής κατεύ-
θυνσης της Cyta, αποτελεί και η
στρατηγική ενίσχυση του ρόλου
της, ως διεθνούς τηλεπικοινωνια-
κού κόμβου στην ευρύτερη περιοχή
της Ανατολικής Μεσογείου. Επι-
διώκοντας, την ολική τεχνολογική
εξέλιξη των τηλεπικοινωνιακών
υποδομών της χώρας, θα αναβαθ-
μίζονται σε αντιστοιχία και οι απα-
ραίτητες διεθνείς προεκτάσεις των
εθνικών δικτύων, με υποθαλάσσιες
οπτικές ζεύξεις μεγάλης χωρητι-
κότητας προς τα παγκόσμια δίκτυα
κορμού του διαδικτύου. Η τεχνο-
λογική υπεροχή των εθνικών και
διεθνών δικτυακών υποδομών της
Cyta, διαφοροποιεί και κατατάσσει
την Κύπρο στην ομάδα των ολίγων,
επίλεκτων κρατών, που διαθέτουν
ήδη την απαραίτητη ψηφιακή δια-
τερματική συνδεσιμότητα υπερυ-
ψηλών ταχυτήτων για τη μετάβαση
στην κοινωνία του Gigabit.

<<<<<<<

Σύμφωνα με τον προ-
γραμματισμό της Cyta,
200 χιλιάδες υποστατικά
αναμένεται να συνδε-
θούν στα επόμενα τέσ-
σερα χρόνια στο νέο δί-
κτυο πρόσβασης οπτι-
κών ινών Fiber-To-The-
Home (FTTH), που θα
επεκταθεί παγκύπρια,
σε ορίζοντα δεκαετίας.

Το δίκτυο οπτικών ινών FTTΗ στοχεύει να προσφέρει υπερυψηλές ταχύτητες
και νέες καινοτόμες υπηρεσίες, που αυξάνουν την παραγωγικότητα και δίνουν
τη δυνατότητα πρόσβασης σε πρωτοποριακές εφαρμογές.

Σωστή τιμολογιακή πολιτική
με κίνητρα για τους πελάτες

–Ποιο αναμένεται να είναι το κόστος χρήσης για τους
καταναλωτές δεδομένου ότι πρόκειται για προηγμένο
δίκτυο με αναμενόμενο αυξημένο κόστος ανάπτυξης
και λειτουργίας του; Μπορείτε να δώσετε συγκεκρι-
μένες τιμές;
–Το Υπόδειγμα Παροχής Υπηρεσίας έχει ήδη δη-
μοσιευθεί από το Γραφείο Επιτρόπου Ρυθμίσεως
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων
(ΓΕΡΗΕΤ), καθορίζοντας τα χονδρικά τέλη για τους
εναλλακτικούς αδειοδοτημένους παροχείς ενώ
έχουν δημοσιευτεί και τα λιανικά τέλη της Cyta. Σε
κάθε περίπτωση. όμως, ο στόχος της Cyta είναι να
διαμορφωθεί μια προσιτή τιμολογιακή πολιτική με
κίνητρα που να προσελκύουν τους πελάτες να με-
ταβούν στο νέο δίκτυο οπτικών ινών FTTH, ενώ
παράλληλα να διατηρηθεί η στρατηγική του Οργα-
νισμού να παρέχει τις ευρυζωνικές υπηρεσίες σε
ανταγωνιστικές τιμές, οι οποίες είναι ανεξάρτητες
από το μέσο μετάδοσης και το δίκτυο πρόσβασης
που θα χρησιμοποιείται. Η επιτυχής ψηφιακή ανα-
βάθμιση της χώρας απαιτεί, βιώσιμη εθνική οικο-
νομία, ορθή ρύθμιση της αγοράς, υγιή συνεργατι-
κό ανταγωνισμό και ώθηση της ζήτησης από τους
καταναλωτικούς και επιχειρηματικούς πελάτες
που θα διαμορφώσουν τελικά την ανταγωνιστική
τιμολόγηση. Σε αυτό το πλαίσιο, η Cyta είναι έτοι-
μη να διεκδικήσει σημαντικό ρόλο στο νέο ψηφια-
κό οικοσύστημα που δημιουργείται. Πιστή στην πο-
λιτική συμπόρευσης με τις αναπτυξιακές πρωτο-
βουλίες στον τομέα των τηλεπικοινωνιών, θα συν-
δράμει με όλες τις δυνάμεις της για μια ακμάζουσα
ψηφιακή οικονομία και κοινωνία. 

Σε πρώτη φάση, το Κέντρο Τηλεξυπηρέτησης καλεί τους πελάτες της Cyta σε κάθε περιοχή
που ενεργοποιείται το δίκτυο FTTH, προτείνοντάς τους μετάβαση στο νέο δίκτυο, σύμφωνα με
το Γιάννη Κουλία, ανώτερο διευθυντή Εμπορικών Υπηρεσιών της Cyta.
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Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Σημαντική αύξηση παρουσιάζουν
τα έσοδα από τον φόρο μεταβίβα-
σης ακινήτων στο επτάμηνο του
έτους έπειτα από αρκετά χρόνια
στασιμότητας, σύμφωνα με την
έκθεση της Ανεξάρτητης Αρχής
Δημοσίων Εσόδων. 

Συγκεκριμένα, τα έσοδα αυξή-
θηκαν κατά 40,8% το διάστημα
Ιανουαρίου - Ιουλίου, συγκριτικά
με το αντίστοιχο περυσινό διά-
στημα. 

Από την επεξεργασία των στοι-
χείων προκύπτει ότι στο προανα-
φερθέν διάστημα οι εισπράξεις
από τους φόρους στις μεταβιβάσεις
και συγκεντρώσεις κεφαλαίων,
που αφορούν κυρίως αγοραπωλη-
σίες ακινήτων, έφθασαν τα 204,63
εκατ., έναντι 145,30 εκατ. το 2017. 

Μάλιστα, μόνο τον Ιούλιο οι ει-
σπράξεις από τους φόρους μετα-
βίβασης αυξήθηκαν κατά 50,5%
σε σχέση με τον αντίστοιχο περυ-
σινό μήνα και έφθασαν στα 24,59
εκατ. έναντι 16,33 εκατ. τον Ιούλιο
του 2017. 

Σύμφωνα με τα στελέχη της ΑΑ-
ΔΕ, η αύξηση στα έσοδα από τον
φόρο μεταβίβασης «είναι πιθανόν
να οφείλεται στην αναμενόμενη
μεταβολή των αντικειμενικών
αξιών που δύναται να οδήγησε
πλήθος υποψήφιων αγοραστών
ακινήτων στην ταχύτερη ολοκλή-
ρωση των αγορών τους πριν από
την εφαρμογή των νέων τιμών ζώ-

νης». Σημειώνεται ότι από την
1.1.2019 θα ισχύσουν οι νέες αν-
τικειμενικές τιμές των ακινήτων
για τις μεταβιβάσεις, κληρονομιές,
δωρεές και γονικές παροχές, καθώς
και για το τέλος ακίνητης περιου-
σίας (για τον ΕΝΦΙΑ οι αντικειμε-
νικές αξίες τέθηκαν σε ισχύ φέτος).
Ωστόσο, η αγορά έχει τελείως δια-
φορετική άποψη για το πώς αυ-
ξήθηκαν τα έσοδα. 

Οπως εξηγούν οι ειδικοί του χώ-
ρου της κτηματαγοράς, το τελευ-
ταίο διάστημα καταγράφεται κι-
νητικότητα στις αγοραπωλησίες
ακινήτων. 

Διαπιστώνουν αύξηση της ζή-
τησης στις μεγάλες πόλεις με έμ-
φαση το κέντρο των Αθηνών. Μά-
λιστα, κάνουν λόγο για επενδυτικό
«αμόκ», καθώς Κινέζοι, Τούρκοι,
Ρώσοι και Ισραηλινοί, από κοινού
με Ελληνες, συνεχίζουν να αγο-
ράζουν διαμερίσματα, με στόχο
την εκμετάλλευσή τους, μέσω της
αγοράς των βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων τύπου Airbnb. Σύμφωνα με
τα σχετικά στοιχεία, το φετινό
οκτάμηνο (Ιανουαρίου - Αυγού-
στου), ο αριθμός των συμβολαίων
αγοραπωλησίας ακινήτων που
έχουν κατατεθεί στο Υποθηκοφυ-
λακείο Αθηνών αυξήθηκε κατά
60%, συγκριτικά με την αντίστοιχη
περυσινή περίοδο. 

Είναι ενδεικτικό ότι την περα-
σμένη εβδομάδα Γάλλος που δεν
μένει στην Ελλάδα αλλά έχει αρ-
κετές επαγγελματικές δραστηριό-

τητες στη χώρα μας έκανε πρόταση
για αγορά δύο μικρών ακινήτων
στο Παγκράτι και μάλιστα υπόγεια,
έναντι 20.000 ευρώ το καθένα, για
να τα εκμισθώνει μέσω της πλατ-
φόρμας των βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων τύπου Airbnb.

Με βάση τα παραπάνω δεδομέ-
να, η αιτία της αύξησης των δη-
μόσιων εσόδων οφείλεται κυρίως
στις αγοραπωλησίες που πυροδό-
τησε η εκρηκτική ανάπτυξη των
μισθώσεων τύπου Airbnb και ελά-
χιστα από την αλλαγή των αντι-
κειμενικών αξιών.

Εξάλλου, στην περίπτωση που
το 2019 αναπροσαρμοσθούν εκ
νέου οι τιμές είναι πολύ πιθανό σε
αρκετές περιοχές να μειωθούν οι
αξίες. 

Επομένως, οι ιδιοκτήτες πρέπει
να περιμένουν πριν προχωρήσουν
σε γονικές παροχές ή δωρεές. Η
κυβέρνηση έχει δεσμευθεί έναντι
των δανειστών να προχωρήσει σε
αναπροσαρμογή των αντικειμενι-
κών αξιών το β΄ εξάμηνο του 2019.

Αλμα στα έσοδα
από μεταβιβάσεις 
ακινήτων λόγω 
της Airbnb
Αυξήθηκαν κατά 40,8% το διάστημα 
Ιανουαρίου - Ιουλίου έναντι του 2017

Μεγάλη αύξηση, 17,4%, κατέγραψε
το πρώτο εξάμηνο φέτος (Ιανουά-
ριος - Ιούνιος) το πλεόνασμα του
ταξιδιωτικού ισοζυγίου, καθώς
διαμορφώθηκε στα 3,6 δισ. ευρώ
από 3,1 δισ. ευρώ το ίδιο διάστημα
πέρυσι. Σύμφωνα με στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος, παρά τη
μείωση της μέσης δαπάνης ανά
ταξίδι κατά 22 ευρώ ή 4,7%, οι
ταξιδιωτικές εισπράξεις ήταν
υψηλότερες λόγω της μεγάλης
αύξησης των τουριστικών αφί-
ξεων, κατά 22,9%.

Ειδικότερα, οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις την περίοδο Ιανουαρίου
- Ιουνίου διαμορφώθηκαν στα
4,7 δισ. ευρώ, παρουσιάζοντας
αύξηση κατά 17,2% ή κατά 700
εκατ. ευρώ, ενώ κατά 16,5% ή
154 εκατ. ευρώ αυξήθηκαν οι τα-
ξιδιωτικές πληρωμές σε σύγκριση
με την αντίστοιχη περίοδο του
2017. 

Η εξέλιξη αυτή οφείλεται αφε-
νός στην αύξηση των εισπράξεων
από τους κατοίκους των χωρών
της Ε.Ε. κατά 25,1%, οι οποίες
διαμορφώθηκαν στα 3,3 δισ. ευ-
ρώ, αντιπροσωπεύοντας έτσι το
69,5% του συνόλου των εισπρά-
ξεων, και αφετέρου στην αύξηση
των εισπράξεων κατά 2,2% από
τους κατοίκους των χωρών εκτός
της Ε.Ε., οι οποίες διαμορφώθη-
καν στο 1,3 δισ. ευρώ. 

Η χώρα προέλευσης των πε-
ρισσότερων ταξιδιωτών ήταν η
Γερμανία, από την οποία οι ει-
σπράξεις αυξήθηκαν κατά 40,6%
και διαμορφώθηκαν στα 945 εκατ.
ευρώ, ενώ οι εισπράξεις από τη
Γαλλία αυξήθηκαν σε μικρότερο
βαθμό, κατά 9,9%, και έφθασαν
τα 271 εκατ. ευρώ. 

Επιπλέον αύξηση κατά 6,0%
παρουσίασαν οι εισπράξεις από
το Ηνωμένο Βασίλειο, αφού δια-
μορφώθηκαν στα 701 εκατ. ευρώ,
ενώ μείωση κατά 19,9% κατα-
γράφηκε στις εισπράξεις από τη
Ρωσία, που έφθασαν στα 103

εκατ. ευρώ. 
Αντιθέτως, οι εισπράξεις από

τις ΗΠΑ σημείωσαν άνοδο 14,4%
και διαμορφώθηκαν στα 313 εκατ.
ευρώ.

Οι ταξιδιώτες την περίοδο Ια-
νουαρίου - Ιουνίου 2018 υπολο-
γίζονται στα 10,5 εκατ. έναντι
8,5 εκατ. την αντίστοιχη περίοδο
του 2017. 

Ειδικότερα, η ταξιδιωτική κί-
νηση μέσω αεροδρομίων αυξή-

θηκε κατά 18,3%, ενώ αυτή μέσω
οδικών σταθμών αυξήθηκε κατά
22,2%. Στη διαμόρφωση της τα-
ξιδιωτικής κίνησης συνέβαλαν
οι χώρες της Ε.Ε. με ποσοστό
συμμετοχής 63,9% και οι χώρες
εκτός της Ε.Ε. με ποσοστό 25,9%.
Το πρώτο εξάμηνο, λοιπόν, η τα-
ξιδιωτική κίνηση από τις χώρες
της Ε.Ε. αυξήθηκε κατά 26,2%
σε σύγκριση με την αντίστοιχη
περίοδο του 2017. 

Αυτή η εξέλιξη οφείλεται στην
αύξηση κατά 22,3% της ταξιδιω-
τικής κίνησης από τις χώρες της
Ευρωζώνης, η οποία διαμορφώ-
θηκε στους 3,4 εκατ. ταξιδιώτες,
καθώς και στην αύξηση κατά
30,6% της ταξιδιωτικής κίνησης
από τις χώρες της Ε.Ε. εκτός Ευ-
ρωζώνης, η οποία διαμορφώθηκε
στους 3,2 εκατ. ταξιδιώτες. Τέλος,
η ταξιδιωτική κίνηση από τις χώ-
ρες εκτός της Ε.Ε. παρουσίασε
αύξηση 4,6% και διαμορφώθηκε
στους 2,7 εκατ. ταξιδιώτες.

Αυξήθηκαν κατά 17,2%
οι τουριστικές εισπράξεις
το πρώτο εξάμηνο

<<<<<<

Ανοδο κατά 60% 
σημείωσε ο αριθμός
των συμβολαίων 
αγοραπωλησίας που
κατατέθηκαν στο Υπο-
θηκοφυλακείο Αθηνών
συγκριτικά με πέρυσι.

<<<<<<

Παρά τη μείωση 
της μέσης δαπάνης
κατά 4,7%, τα έσοδα
ήταν υψηλότερα
λόγω της αύξησης
των αφί ξεων κατά
22,9%.

Οι ειδικοί του χώρου της κτηματαγοράς κάνουν λόγο για επενδυτικό
«αμόκ», καθώς Κινέζοι, Τούρκοι, Ρώσοι και Ισραηλινοί, από κοινού με Ελλη-
νες, συνεχίζουν να αγοράζουν διαμερίσματα, με στόχο την εκμετάλλευσή
τους μέσω του Airbnb.

Αγγελίες για εργοδότηση

Α. To Occhio Hospitality Group ζητά να προσλάβει έμπειρους μάγειρες μερική
ή ολική απασχόληση και να συνεργαστούν με τα υπόλοιπα μέλη της ομάδας στο
τομέα της εξυπηρέτησης πελατών.

Τίτλος θέσης:
1. Chef de parties, 2. Cook Α, 3. Cook B, 4. Cook C, 5. Sushi Cooks

Απαραίτητα Προσόντα:
• Απόφοιτος Ξενοδοχειακής - Τουριστικής Σχολής, θα θεωρηθεί ως επιπλέον
προσόν.   
• Εμπειρία σε Catering- θα θεωρηθεί ως επιπλέον προνόμιο.
• Γνώσεις σε διαδικασίες HACCP και σε Νομοθεσίες Υγειονομικών Υπηρεσιών  
• Γνώση Ελληνικής και Αγγλικής Γλώσσας
• Αίσθημα Ομαδικότητας
• Επαγγελματισμός και Συνέπεια 
• Εμπειρία 2-3 χρόνια σε παρόμοια θέση, θα θεωρηθεί ως επιπλέον προσόν. 
• Ευχάριστη Προσωπικότητα 

Β. Tο OCCHIO HOSPITALITY GROUP ζητά να προσλάβει άτομα για σέρβις και
μπαρ, για full time ή part time απασχόληση για να ενταχθούν στο δυναμικό και
να συνεργαστούν με τα υπόλοιπα μέλη της ομάδας στο τομέα της εξυπηρέτησης
πελατών.

Τίτλοι θέσεων: 
1. Σερβιτόρος / Σερβιτόρα, 2. Barman / Barwoman

Απαραίτητα Προσόντα:
• Γνώση Ελληνικής και Αγγλικής γλώσσας
• Αίσθημα ομαδικότητας
• Ευχάριστη προσωπικότητα
• Επαγγελματισμός και συνέπεια
• Εμπειρία στο σέρβις 1-2 χρόνια, θα θεωρηθεί επιπλέον προσόν. 

Τηλ επικοινωνίας: 22271982
Email: recruitment@occhio.com.cy

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Την απροθυμία της διοίκησης Τζώρ-
τζη Κουτσολιούτσου να δώσει στοι-
χεία στους ορκωτούς λογιστές της
ΕΥ (Ernst &Young) για τα μεγέθη
της Folli Follie και τη γενικότερη
αβεβαιότητα περί της εταιρείας επι-
βεβαίωσε η ελεγκτική εταιρεία. Στη
χθεσινή της ανακοίνωση –την πρώ-
τη από τα μέσα Ιουνίου για την υπό-
θεση– η ΕΥ αποκαλύπτει πως από
τις 19 Σεπτεμβρίου γνωστοποίησε
στη Folli Follie τη διακοπή της σύμ-
βασης διενέργειας προσυμφωνη-
μένων διαδικασιών, «λόγω ελλιπούς
συνδρομής» της διοίκησης Κου-
τσολιούτσου στο έργο.

Eτσι επισημοποιείται η έλλειψη
ελεγκτικού οίκου εγνωσμένου διε-
θνούς κύρους που θα αναλάβει τον
έλεγχο των αναμορφωμένων οι-
κονομικών καταστάσεων του ομί-
λου. Να σημειωθεί πως υπάρχουν
δύο διαδικασίες που τρέχουν πα-
ράλληλα αυτή τη στιγμή για τη δη-
μοσιοποίηση πραγματικών αξιό-
πιστων αναμορφωμένων οικονο-
μικών καταστάσεων για τη χρήση
του 2017. Η μία είναι αυτή που
υποχρεούται να κάνει η εταιρεία
όπως όλες οι ανώνυμες εταιρείες.
Να δημοσιοποιήσει τον ελεγμένο
ισολογισμό της. Τον ρόλο αυτό
εξακολουθούν να έχουν με βάση
την εντολή της περυσινής γενικής

συνέλευσης της Folli Follie η Ecovis
και ο κ. Βαρθαλίτης. 

Ομως, εκτός από το ότι θα είχε

λίγη αξία ο ίδιος ελεγκτής που υπέ-
γραψε τις παραποιημένες καταστά-
σεις να επανέλθει έστω και με τα
νέα δεδομένα από την Ασία που πι-
στοποίησε η Alvarez & Marsal, η
Ecovis διά του κ. Βαρθαλίτη αρνή-
θηκε. Μάλιστα, ο ίδιος θα καταθέσει
ύστερα από κλήση του από την Επι-
τροπή Ελέγχων και Λογιστικής Τυ-
ποποίησης, την εποπτική του αρχή
δηλαδή. Είτε σήμερα είτε στις αρχές
της άλλης εβδομάδας. Για να μπει
άλλος ορκωτός πρέπει να εξουσιο-
δοτηθεί από τη γενική συνέλευση
της εταιρείας, η οποία όμως ανα-
βλήθηκε για τα τέλη του μήνα. Η
δεύτερη διαδικασία είναι αυτή της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, η οποία

προσέφυγε στη Δικαιοσύνη για
τον διορισμό ελεγκτικού οίκου για
ανεξάρτητο έλεγχο. Εδώ προτα-
θήκαν οι KPMG, PWC και Grant
Thornton από την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς και μένει να αποφα-
σίσει το Πρωτοδικείο αν θα διατάξει
κάποιον από αυτούς να αναλάβει
το έργο. Και αυτό διότι ουδείς δεν
θέλει να το αναλάβει, αναφέρουν
πηγές της αγοράς.

Οσον αφορά την ΕΥ, αξίζει να
σημειωθεί πως στην ανακοίνωσή
της χθες Πέμπτη αναφέρει ότι ανέ-
λαβε τη διενέργεια προσυμφωνη-
μένων διαδικασιών σε συγκεκρι-
μένα κονδύλια των οικονομικών
καταστάσεων της εταιρείας για τη

χρήση του 2017, με την από 13 Ιου-
νίου 2018 σύμβασή της με τη Folli
Follie, αλλά «ποτέ δεν προχώρησε
στην υπογραφή σύμβασης για τον
έλεγχο των οικονομικών καταστά-
σεων της εταιρείας της χρήσης
2017». Και υπογραμμίζει ότι «στις
19 Σεπτεμβρίου 2018, η ΕΥ γνω-
στοποίησε στην εταιρεία τη δια-
κοπή της σύμβασης διενέργειας
προσυμφωνημένων διαδικασιών,
λόγω ελλιπούς συνδρομής της εται-
ρείας στο έργο μας».

Οποιαδήποτε πληροφορία ανα-
φέρει κάτι διαφορετικό από τα ανω-
τέρω για την ΕΥ, είναι απολύτως
αναληθής και δεν αντανακλά την
πραγματικότητα.

Μη συνεργάσιμη η διοίκηση της Folli Follie, καταγγέλλει η ελεγκτική εταιρεία EY
<<<<<<

Επισημοποιείται η έλ-
λειψη ελεγκτικού οί-
κου εγνωσμένου διε-
θνούς κύρους που θα
αναλάβει τον έλεγχο
των αναμορφωμένων
οικονομικών καταστά-
σεων του ομίλου.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σε οκτώ νέα προϊόντα, στα οποία
περιλαμβάνονται μετοχές, ομόλογα
και καταθέσεις, προβλέπεται να
επεκταθεί το πρόγραμμα «χρυσή
βίζα», η απόκτηση δηλαδή άδειας
διαμονής πολιτών τρίτων χωρών
στην Ελλάδα, οι οποίοι έρχονται
ως επενδυτές στη χώρα. Το πρό-
γραμμα ξεκίνησε το 2013 και μέχρι
τώρα αφορούσε τη χορήγηση άδει-
ας διαμονής σε πολίτες τρίτων χω-
ρών που επένδυαν σε ακίνητα αξίας
άνω των 250.000 ευρώ. 

Σύμφωνα, λοιπόν, με ασφαλείς
πληροφορίες, στο πολυνομοσχέδιο
που αναμένεται να καταθέσει το
υπουργείο Οικονομίας και Ανάπτυ-
ξης το αμέσως επόμενο διάστημα
στη Βουλή, θα προβλέπεται ότι θα
επιτρέπεται η χορήγηση άδειας
διαμονής σε υπηκόους τρίτων χω-
ρών που πραγματοποιούν επενδύ-
σεις σε μία από τις παρακάτω κα-
τηγορίες:

• Εισφορά κεφαλαίου ποσού του-
λάχιστον 400.000 ευρώ σε εταιρεία
με έδρα ή εγκατάσταση στην Ελ-
λάδα για απόκτηση μετοχών στην
περίπτωση αύξησης μετοχικού κε-
φαλαίου ή ομολόγων κατά την έκ-
δοση ομολογιακού δανείου. Απα-
ραίτητη προϋπόθεση είναι αυτά
να εισάγονται σε διαπραγμάτευση
σε αγορές στην Ελλάδα (Χρηματι-
στήριο Αθηνών, Εναλλακτική Αγο-
ρά κ.ά.).

• Εισφορά κεφαλαίου ποσού του-
λάχιστον 400.000 ευρώ σε Ανώνυμη
Εταιρεία Επενδύσεων Ακίνητης Πε-
ριουσίας (ΑΕΕΑΠ) που έχει ως σκοπό
να επενδύσει αποκλειστικά στην
Ελλάδα για απόκτηση μετοχών στην
περίπτωση αύξησης μετοχικού κε-

φαλαίου αυτής.
• Εισφορά κεφαλαίου ποσού του-

λάχιστον 400.000 ευρώ σε εταιρεία
κεφαλαίου επιχειρηματικών συμ-
μετοχών (ΕΚΕΣ) για απόκτηση με-
τοχών ή σε αμοιβαίο κεφάλαιο επι-
χειρηματικών συμμετοχών (ΑΚΕΣ)
για απόκτηση μεριδίων, εφόσον η
ΕΚΕΣ ή το ΑΚΕΣ έχουν ως σκοπό
να επενδύουν αποκλειστικά σε επι-

χειρήσεις με έδρα ή εγκατάσταση
στην Ελλάδα.

• Αγορά ομολόγων του ελληνικού
Δημοσίου με αξία κτήσης τουλά-
χιστον 400.000 ευρώ και υπολει-
πόμενη διάρκεια κατά τον χρόνο
αγοράς τουλάχιστον τρία έτη, μέσω
πιστωτικού ιδρύματος εγκατεστη-
μένου στην Ελλάδα.

• Προθεσμιακή κατάθεση ύψους

τουλάχιστον 400.000 ευρώ σε ημε-
δαπό πιστωτικό ίδρυμα. Η κατά-
θεση πρέπει να είναι τουλάχιστον
ετήσιας διάρκειας με πάγια εντολή
ανανέωσης.

• Αγορά μετοχών, εταιρικών ομο-
λόγων ή και ομολόγων του ελλη-
νικού Δημοσίου, αξίας κτήσης του-
λάχιστον 800.000 ευρώ, των οποίων
η διαπραγμάτευση γίνεται στην
Ελλάδα.

• Αγορά μεριδίων αξίας κτήσης
τουλάχιστον 400.000 ευρώ σε αμοι-
βαίο κεφάλαιο, το οποίο έχει συ-
σταθεί στην Ελλάδα ή σε άλλη χώρα
και έχει ως σκοπό να επενδύει απο-
κλειστικά σε μετοχές, εταιρικά ομό-
λογα ή και ομόλογα του ελληνικού
Δημοσίου που διαπραγματεύονται
στην Ελλάδα. Απαραίτητη προϋπό-
θεση είναι το ύψος του ενεργητικού
του αμοιβαίου κεφαλαίου να ανέρ-
χεται σε τουλάχιστον 3 εκατ.

• Αγορά μεριδίων ή μετοχών
αξίας κτήσης τουλάχιστον 400.000
ευρώ σε οργανισμό εναλλακτικών
επενδύσεων (π.χ. εταιρείες κεφα-
λαίου επιχειρηματικών συμμετο-
χών), ο οποίος έχει συσταθεί στην
Ελλάδα ή σε άλλη χώρα-μέλος της
Ε.Ε. και επενδύει αποκλειστικά σε
ακίνητη περιουσία στην Ελλάδα.

Στα ακίνητα
Σύμφωνα με τα στοιχεία του

υπουργείου Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής από τα μέσα του 2013, οπότε
ξεκίνησε το πρόγραμμα, μέχρι τις
30 Αυγούστου 2018 είχαν χορηγηθεί
άδειες διαμονής σε 3.154 πολίτες
τρίτων χωρών. Το ύψος των κεφα-
λαίων που έχουν επενδυθεί για την
αγορά ακινήτων, στο πλαίσιο του
σχετικού προγράμματος, ανέρχεται
σε περίπου 1 δισ. ευρώ.

«Χρυσή βίζα» με αγορά μετοχών,
ομολόγων και με καταθέσεις
Το νομοσχέδιο αναμένεται να κατατεθεί το επόμενο διάστημα στη Βουλή Tης ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Aναθεώρησε προς τα πάνω τις
βραχυπρόθεσμες προβλέψεις
του για την ανάπτυξη, αλλά
προς το χειρότερο τις μεσοπρό-
θεσμες, το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο στη φθινοπωρινή έκ-
θεσή του World Economic Out-
look, που δίνεται σήμερα στη
δημοσιότητα, ενόψει της ετή-
σιας Συνόδου του στο Μπαλί
της Ινδονησίας.

Συγκεκριμένα, το ΔΝΤ προ-
βλέπει πλέον ότι το 2019 ο ρυθ-
μός ανάπτυξης στην Ελλάδα θα
διαμορφωθεί στο 2,4%, έναντι
1,8% που προέβλεπε την άνοιξη.
Ετσι, είναι κοντά στις κυβερ-
νητικές προβλέψεις για 2,5%
και τις τελευταίες (Ιουλίου) της
Κομισιόν για 2,3%. Για το 2023,
όμως, κατεβάζει σημαντικά τον
πήχυ στο 1,2% έναντι της προ-
ηγούμενης πρόβλεψής του για
1,9%.

Η τελευταία αυτή πρόβλεψη
προκαλεί επιπλέον προβλημα-
τισμό, αν συνδυαστεί με την
ειδική αναφορά που γίνεται
στην ίδια έκθεση για τις χώρες
οι οποίες αντιμετώπισαν επει-
σόδια βαθιάς ύφεσης, με απώ-
λειες πάνω από 20% του κατά
κεφαλήν ΑΕΠ τους τα τελευταία
50 χρόνια. Η Ελλάδα είναι το
μόνο μέλος της Ε.Ε. που εμφα-
νίζεται στο σχετικό πίνακα των
92 χωρών, εκτός της Κύπρου,
η οποία όμως δεν ήταν τότε μέ-
λος της Ε.Ε., αφού το «επεισό-

διό» της σημειώθηκε την πε-
ρίοδο 1973-75, με την τουρκική
εισβολή.

Το ελληνικό κατά κεφαλήν
ΑΕΠ, το οποίο υπολογίζεται σε
σταθερές τιμές 2010 ότι είχε
φθάσει στο υψηλό των 30.055
δολαρίων, υποχώρησε κατά
26% έως το 2013. Η διαπίστωση
που κάνει το ΔΝΤ στο σχετικό
κεφάλαιο είναι ότι οι μεγάλες
μειώσεις του ΑΕΠ δεν ακολου-
θούνται απαραίτητα από από-
τομες ανακάμψεις. Κατά μέσον
όρο, στις χώρες που μελετήθη-

καν, η επιστροφή στο προ κρί-
σης ΑΕΠ πήρε 12 χρόνια.

Εκτός από το ΑΕΠ, το ΔΝΤ ανα-
θεώρησε ελαφρώς και την πρό-
βλεψή του για τον πληθωρισμό
στο 1,2% το 2019, έναντι προ-
ηγούμενης πρόβλεψης 1,1%, για
το έλλειμμα του ισοζυγίου τρε-
χουσών συναλλαγών στο 0,4%
(από 0,6%) και για την ανεργία
στο 19,9% για φέτος και στο
18,1% για το 2019 (έναντι 19,8%
και 18%, αντίστοιχα).

Δώδεκα χρόνια για 
να επιστρέψει η χώρα
στα προ κρίσης επίπεδα

<<<<<<

Στην έκθεσή του 
το ΔΝΤ ανεβάζει τον
πήχυ της ανάπτυξης
για το 2019 στο 2,4%,
έναντι προηγούμενης
πρόβλεψης για 1,8%.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Τρόπους να αντιμετωπίσουν τη φο-
ροδιαφυγή, που τα τελευταία χρόνια
διογκώνεται, αναζητούν στο υπουρ-
γείο Οικονομικών και στην Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων. Η
υπερφορολόγηση και οι υψηλές
ασφαλιστικές εισφορές έχουν ωθή-
σει πολλές επιχειρήσεις κυρίως μι-
κρομεσαίες να ακολουθήσουν άλ-
λους δρόμους αποκρύβοντας τα
πραγματικά φορολογικά δεδομένα
από την εφορία. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, μια κίνηση που θα οδη-
γήσει στην αύξηση των εσόδων του
υπουργείου Οικονομικών είναι η
μείωση των μετρητών στις συναλ-
λαγές με τα καταστήματα.

Συγκεκριμένα, από τα 500 ευρώ,
που ανέρχεται το όριο ανά συναλ-
λαγή για τη χρήση μετρητών, εξε-
τάζεται να περιορισθεί στα 400 ή
300 ευρώ. Με αυτόν τον τρόπο, θα
αυξηθούν οι συναλλαγές με «πλα-
στικό χρήμα», ενδεχομένως και τα

έσοδα του υπουργείου Οικονομικών,
ωστόσο η φοροδιαφυγή θα περιο-
ρισθεί ελάχιστα. Και αυτό, καθώς
όσοι δεν έκοβαν αποδείξεις θα συ-
νεχίσουν να το πράττουν προσφέ-
ροντας καλύτερη τιμή στους πελάτες
τους. Το μέτρο αυτό εντάσσεται
στις γενικότερες αλλαγές που σχε-
διάζει το υπουργείο Οικονομικών
και σχετίζονται με τη χρήση «πλα-
στικού χρήματος». Συγκεκριμένα
εξετάζεται:

1. Η μείωση του ορίου χρήσης

μετρητών από τα 500 ευρώ ημερη-
σίως ανά συναλλαγή στα 400 ή 300
ευρώ, προκειμένου να ελεγχθούν
κυρίως οι μικρές επιχειρήσεις, όπου
κατά κύριο λόγο εντοπίζεται το
πρόβλημα.

2. Η επέκταση της υποχρέωσης
εγκατάστασης POS σε δεκάδες επαγ-
γέλματα. Σύμφωνα με πληροφορίες,
η σχετική απόφαση θα εκδοθεί μέχρι
τα τέλη του έτους και οι επιχειρήσεις
που θα ενταχθούν θα πρέπει σε διά-
στημα τριών μηνών να εγκαταστή-
σουν αυτόματα μηχανήματα (POS)
για συναλλαγές με κάρτες.

3. Η σύνδεση των ταμειακών μη-
χανών με τα POS. Ουσιαστικά, αυτό
που επιδιώκει η κυβέρνηση είναι
να εκδίδεται η απόδειξη λιανικής
πώλησης ταυτόχρονα με την από-
δειξη του POS (σύστημα EFTPOS).
Και αυτό, καθώς πολλές επιχειρήσεις
στις συναλλαγές με πιστωτικές ή
χρεωστικές κάρτες δεν εκδίδουν
απόδειξη λιανικής.

4. Η αύξηση του ποσού των απο-

δείξεων που πρέπει να συγκεντρώ-
νουν οι φορολογούμενοι μέσω «πλα-
στικού χρήματος» ή e-banking. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, τροποποιείται
η προοδευτική κλίμακα που ισχύει
σήμερα (από 10% έως 20%, ανάλογα
με το ύψος του εισοδήματος) ως εξής:
• 15% για εισόδημα έως 10.000 ευρώ
(από 10% σήμερα).
• 20% για εισόδημα από 10.000,01
ευρώ έως 30.000 ευρώ (από 15% σή-
μερα).
• 25% για εισόδημα από 30.000,01
ευρώ και πάνω.

5. Στοχευμένοι έλεγχοι στους
επαγγελματικούς κλάδους που κά-
νουν μικρότερη χρήση ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών. Σύμφωνα με στοι-
χεία του υπουργείου Οικονομικών,
αν και έχουν προμηθευθεί POS
400.000 υπόχρεοι, σε πολλές επαγ-
γελματικές κατηγορίες μόλις το 25%
κάνει χρήση και σε ορισμένες πε-
ριπτώσεις, όπως είναι δικηγόροι,
γιατροί και μηχανικοί, το ποσοστό
τους δεν φθάνει ούτε το 10%.

Προς μείωση του ορίου μετρητών στις συναλλαγές για να περιορισθεί η φοροδιαφυγή

Παρενέργειες στη βιομηχανία από τον εμπορικό πόλεμο
Επιδείνωση καταγράφηκε τον Σε-
πτέμβριο στον βιομηχανικό κλάδο
της Ελλάδας, όπως προκύπτει από
τα στοιχεία του Ιδρύματος Οικο-
νομικών και Βιομηχανικών Ερευ-
νών. Συγκεκριμένα, ο δείκτης επι-
χειρηματικών προσδοκιών υποχώ-
ρησε στις 104,5 μονάδες από 105,9
μονάδες τον Αύγουστο, με την πτώ-
ση να οφείλεται στα ζητήματα προ-
στατευτισμού και επιβολής δασμών,
τα οποία διαμορφώνουν ένα περι-
βάλλον αβεβαιότητας και αναδιά-
ταξης του παγκόσμιου ανταγωνι-
σμού. «Πρόκειται για μια αρκετά
ρευστή περίοδο για το παγκόσμιο
εμπόριο, που επηρεάζει τις εξω-
στρεφείς ελληνικές βιομηχανίες,
με τρόπο που δεν μπορεί ακόμα να
αξιολογηθεί με ακρίβεια», σημειώνει
το ΙΟΒΕ. Οι εξαγωγές εξακολου-
θούν να στηρίζουν δυναμικά την
εγχώρια μεταποίηση, καθώς αυτές
των βιομηχανικών προϊόντων κι-
νήθηκαν τον Ιούλιο ανοδικά κατά

19,5%. Το αρνητικό ισοζύγιο των
εκτιμήσεων για τις παραγγελίες
και τη ζήτηση βελτιώθηκε ελαφρώς,
όπως και το ισοζύγιο στις προβλέ-
ψεις για την παραγωγή τους προ-
σεχείς μήνες, με τον δείκτη όμως

στις εκτιμήσεις για τα αποθέματα
να δείχνει αύξησή τους.

Στις προβλέψεις για την εξέλιξη
της παραγωγής τους προσεχείς 3-
4 μήνες, το ισοζύγιο διαμορφώθηκε
στις +23 (από +21) μονάδες, με

το 31% (από 29%) των επιχειρή-
σεων να προβλέπει άνοδο της πα-
ραγωγής το επόμενο τρίμηνο.

Ο δείκτης στις προβλέψεις για
την απασχόληση κινήθηκε χαμη-
λότερα τον Σεπτέμβριο, σε σχέση
με τον Ιούλιο (στο -1 από +9 μο-
νάδες), με το ποσοστό των επιχει-
ρήσεων που προβλέπει άνοδο απα-
σχόλησης το προσεχές τρίμηνο να
κινείται στο 10% (από 15%), έναντι
ενός 11% (από 6%) που αναμένει
κάμψη της. Την ίδια ώρα, οι τρέ-
χουσες παραγγελίες ανέκαμψαν,
καθώς ο δείκτης ανήλθε τον Σε-
πτέμβριο στις -8 (από -10 τον Ιούλιο)
μονάδες, με το 17% (από 22%) των
επιχειρήσεων να δηλώνουν χαμηλές
για την εποχή παραγγελίες.

Ως προς τα αποθέματα έτοιμων
προϊόντων, τέλος, το ισοζύγιο αυ-
ξήθηκε στις +11 (από +4) μονάδες,
με το 14% (από 16%) των επιχει-
ρήσεων να αναφέρει υψηλά για
την εποχή αποθέματα.

<<<<<<

Σύνδεση ταμειακών 
με POS και στοχευ-
μένους ελέγχους 
σε επαγγελματίες που
κάνουν μικρή χρήση
του «πλαστικού χρήμα-
τος» σχεδιάζει η ΑΑΔΕ.

Η Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων εξετάζει να μειώσει το όριο με-
τρητών από τα 500 ευρώ ημερησίως ανά συναλλαγή στα 400 ή 300 ευρώ,
προκειμένου να ελεγχθούν κυρίως οι μικρές επιχειρήσεις, όπου υπάρχει
εκτεταμένη φοροδιαφυγή.

O δείκτης επιχειρηματικών προσδοκιών υποχώρησε στις 104,5 μονάδες από
105,9 μονάδες τον Αύγουστο.
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Κρίσιμη είναι η αυριανή ημέρα για
την Ιταλία, η οποία θα υποβάλει
τον προϋπολογισμό της στην Κο-
μισιόν. Παρά τις έντονες πιέσεις
που δέχεται από τις Βρυξέλλες και
τις αγορές, η ιταλική κυβέρνηση
διαμηνύει σε όλους τους τόνους
ότι δεν προτίθεται να κάνει βήμα
πίσω από τον επίμαχο στόχο της
για δημοσιονομικό έλλειμμα στο
2,4% του ΑΕΠ το 2019. Τα στελέχη
της Κομισιόν προειδοποιούν για
τον κίνδυνο νέας κρίσης χρέους
στην Ευρωζώνη. Την ίδια στιγμή,
πάντως, και ενώ αυξάνεται επικίν-
δυνα το κόστος δανεισμού της Ρώ-
μης, ο επικεφαλής του Ευρωπαϊκού
Μηχανισμού Στήριξης Κλάους Ρέγ-
κλινγκ θεωρεί απίθανο τον απο-
κλεισμό της Ιταλίας από τις αγο-
ρές.

Ερωτώμενος για την αρνητική
αντίδραση των αγορών στον ιταλικό
προϋπολογισμό, ο Γίρκι Κατάινεν,
αντιπρόεδρος της Κομισιόν, εξέ-
φρασε την ανησυχία του για τους
κινδύνους που εγκυμονεί αυτή η
κατάσταση. Τόνισε ότι κανείς δεν
επιθυμεί να υπάρχει χρηματοπι-
στωτική αστάθεια στην Ιταλία, κα-
θώς οι υπόλοιπες χώρες της Ευρω-
ζώνης «θα υποφέρουν από τον κίν-
δυνο της μετάδοσης». Κάλεσε έτσι
τη Ρώμη να υποβάλει έναν προϋπο-
λογισμό σύμφωνο με τους κανόνες

της Ευρωζώνης. Εξίσου κατηγορη-
ματικός ήταν και ο επίτροπος Νο-
μισματικών Υποθέσεων Πιερ Μο-
σκοβισί. Προειδοποίησε τους Ιτα-
λούς πως όποια πολιτική αυξάνει
το χρέος δεν εξυπηρετεί τα συμ-
φέροντά τους και το σχέδιο προ-
ϋπολογισμού των Ντι Μάιο και Σαλ-
βίνι «θα είναι εναντίον του ιταλικού
λαού». Τόνισε, βέβαια, ότι κατανοεί
την επιθυμία της ιταλικής κυβέρ-
νησης «να πολεμήσει τη φτώχεια
και τον κοινωνικό αποκλεισμό ή
να δώσει ώθηση στις επενδύσεις».
Προσέθεσε, όμως, πως αυτοί οι στό-
χοι «είναι πλήρως συμβατοί με μια
συνετή δημοσιονομική πολιτική
και είναι απλώς θέμα πολιτικής επι-
λογής». Ο Πιερ Μοσκοβισί υποσχέ-
θηκε να φέρει την Ιταλία «εγγύτερα»
στους κανόνες της Ε.Ε. για τις δα-
πάνες. Οπως τόνισε, θα μεταβεί
την επόμενη εβδομάδα στη Ρώμη
για να συζητήσει με τον Ιταλό
υπουργό Οικονομικών Τζοβάνι Τρία
και να βρουν μια κοινά αποδεκτή
λύση.

Εν τω μεταξύ, το κόστος δανει-
σμού της Ιταλίας συνεχίζει την ανο-
δική του πορεία. Σε δημοπρασία
ομολόγων, η Ρώμη πούλησε χθες
3ετή ομόλογα με απόδοση 2,51%,
που ήταν η υψηλότερη από τον Σε-
πτέμβριο του 2013. Η ζήτηση ήταν,
ωστόσο, πολύ μεγάλη και το ιταλικό

δημόσιο άντλησε 6,5 δισ. ευρώ από
την πώληση 3ετών, 7ετών, 15ετών
και 30ετών ομολόγων. 

Σε ό,τι αφορά τις αποδόσεις των
δεκαετών ομολόγων του ιταλικού
δημοσίου βρίσκονται στα υψηλό-
τερα επίπεδα των τελευταίων τεσ-

σεράμισι ετών. Αναφορικά με τις
αντιδράσεις των αγορών, ο επικε-
φαλής του ESM Κλάους Ρέγκλινγκ
τόνισε χθες ότι δεν υπάρχει άμεσος
κίνδυνος να χάσει η Ιταλία την πρό-
σβαση στις αγορές, ούτε να υπο-
βαθμιστεί το χρέος της κάτω από
την επενδυτική βαθμίδα, καθώς η
ιταλική οικονομία παραμένει ισχυ-
ρή. «Παρά το υψηλό επίπεδο του
χρέους, το δημοσιονομικό της έλ-
λειμμα δεν ήταν ποτέ υπερβολικά
υψηλό, ενώ το πρωτογενές πλεό-
νασμα είναι σημαντικό», τόνισε
και προσέθεσε ότι «η Ιταλία έχει
πλεόνασμα τρεχουσών συναλλα-
γών, έχει υψηλά επίπεδα ιδιωτικής
αποταμίευσης και μεγάλη μερίδα
των ομολόγων της βρίσκεται στα
χέρια των πολιτών της».

<<<<<<

Οι αποδόσεις των
δεκαετών ομολόγων
του ιταλικού δημοσίου
βρίσκονται στα
υψηλότερα επίπεδα
των τελευταίων
τεσσεράμισι ετών.

Μεγάλη μέρα
η αυριανή 
για την Ιταλία 
και τις αγορές
Καταθέτει τον προϋπολογισμό
στην Ε.Ε. και εμμένει στη θέση της

Βαρίδι οι κατασκευαστικές
Σε μεγάλο βάρος για τις ιταλικές
τράπεζες έχει εξελιχθεί ο κατα-
σκευαστικός κλάδος της Ιταλίας,
που στο σύνολό του έχει λάβει δά-
νεια 102 δισ. ευρώ. Οι ιταλικές τρά-
πεζες καταβάλλουν ακόμη προ-
σπάθειες για να μειώσουν έναν τε-
ράστιο όγκο κόκκινων δανείων
ύψους 260 δισ. ευρώ. Την ίδια στιγ-
μή, όμως, οι τρεις από τις έξι με-
γαλύτερες κατασκευαστικές της
Ιταλίας είτε έχουν πτωχεύσει είτε
αναδιαρθρώνουν τα δάνειά τους. 

Ανάμεσά τους η δεύτερη σε μέ-
γεθος, η Astaldi, που τον περασμένο
μήνα υπέβαλε αίτηση προστασίας
από τους πιστωτές της. Εχει χρέος

από δάνεια ύψους 1,6 δισ. ευρώ
και ομόλογα αξίας 890 εκατ. ευρώ.
Προκειμένου να αποφύγει τη στάση
πληρωμών, πρέπει να παρουσιάσει
σχέδιο αναδιάρθρωσης των χρεών
της έως τον Μάρτιο. Τον Ιούλιο
πτώχευσε η τρίτη σε μέγεθος κα-
τασκευαστική της Ιταλίας, η Con-
dotte SpA, ενώ η έκτη σε μέγεθος,
η Trevi Finanziaria Industriale,
προσπαθεί να μειώσει τα χρέη της
κατά 250 εκατ. ευρώ. Και όλα αυτά
όταν έχουν χορηγήσει σε ιταλικές
επιχειρήσεις δάνεια 780 δισ. ευρώ,
ενώ διακρατούν ομόλογα του ιτα-
λικού δημοσίου, συνολικής αξίας
375 δισ. ευρώ.

Ο επίτροπος Νομισματικών Υποθέσεων Πιερ Μοσκοβισί προειδοποίησε τους Ιταλούς πως όποια πολιτική αυξάνει το χρέος δεν εξυπηρετεί τα συμφέροντά
τους και το σχέδιο προϋπολογισμού των Ντι Μάιο και Σαλβίνι «θα είναι εναντίον του ιταλικού λαού».
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«Οι νομισματικές κρίσεις υπονομεύουν την ανάπτυξη»
Για ακόμη μία φορά από το νησί
Μπαλί της Ινδονησίας, η επικε-
φαλής του Διεθνούς Νομισματικού
Ταμείου (ΔΝΤ) Κριστίν Λαγκάρντ
προειδοποίησε για τους κινδύνους
των εμπορικών και συναλλαγμα-
τικών πολέμων όσον αφορά την
ανάπτυξη της παγκόσμιας οικο-
νομίας. 

Με αφορμή την έναρξη της φθι-
νοπωρινής συνόδου του Ταμείου
και της Παγκόσμιας Τράπεζας, η
κ. Λαγκάρντ πρότεινε την απο-
κλιμάκωση των εντάσεων στις
εμπορικές σχέσεις μεταξύ των
μεγαλύτερων οικονομιών του κό-
σμου. 

Την Τετάρτη, τα χρηματιστήρια
στην Ευρώπη και τις ΗΠΑ σημεί-
ωσαν μεγάλη πτώση, λόγω της

αβεβαιότητας για την πορεία των
οικονομιών στον ανεπτυγμένο
και στον αναπτυσσόμενο κόσμο.
Στις αρχές της εβδομάδας, το ΔΝΤ
ανακοίνωσε χαμηλότερες προ-
βλέψεις για την ανάπτυξη της
παγκόσμιας οικονομίας, εξαιτίας
του εμπορικού πολέμου που έχουν
κηρύξει οι ΗΠΑ εναντίον της Κίνας
κατά κύριο λόγο.

Παράλληλα, οι αναδυόμενες

αγορές βάλλονται εδώ και αρκετό
καιρό, λόγω Τουρκίας και Αργεν-
τινής. Από το Μπαλί, η κ. Λαγ-
κάρντ δήλωσε ότι οι κυβερνήσεις
του αναδυόμενου κόσμου δεν θα
πρέπει να διστάσουν να χρησι-
μοποιήσουν όλα τα νόμιμα μέσα
που διαθέτουν για να συγκρατή-
σουν τις μεγάλες εκροές κεφα-
λαίων. 

Σε ανάλογο μήκος κύματος κι-
νήθηκε χθεσινή ανακοίνωση των
υπουργών Οικονομικών των G-
24, δηλαδή της ομάδας χωρών του
αναδυόμενου κόσμου: «Η αβεβαι-
ότητα για το παγκόσμιο εμπόριο
σε συνδυασμό με τις συνθήκες
που επικρατούν στις χρηματοοι-
κονομικές αγορές οδηγούν σε πτώ-
ση τα νομίσματά μας και σε άνοδο

το κόστος δανεισμού, καθώς οι
επενδυτές αποφεύγουν ριψοκίν-
δυνες τοποθετήσεις λόγω του εμ-
πορικού πολέμου και της ανόδου
των επιτοκίων στις ΗΠΑ». 

Οι επενδυτές ρευστοποιούν με-
γάλες θέσεις από τις αναδυόμενες
αγορές, οδηγώντας σε μεγάλη
πτώση την τουρκική λίρα και το
πέσο της Αργεντινής έναντι του
δολαρίου. Καθίσταται δυσχερής
έτσι η δυνατότητα των εταιρειών
στις χώρες αυτές να αποπληρώ-
σουν δάνεια που έχουν πάρει σε
ξένο νόμισμα – συγκεκριμένα σε
δολάριο.

Το χρέος των αναδυόμενων αγο-
ρών έχει αυξηθεί στο 47% από το
33% του ΑΕΠ πριν από πέντε χρό-
νια. Τον Σεπτέμβριο, η Αργεντινή

ζήτησε δάνειο 57 δισ. δολαρίων
από το ΔΝΤ. Αρχικά είχε ζητήσει
50 δισ. δολ.

Η κλιμάκωση εμπορικού πολέ-
μου από τις ΗΠΑ δημιουργεί φό-
βους τόσο για την εξασθένηση
της κινεζικής οικονομίας όσο και
για στρεβλώσεις στην παγκόσμια
εφοδιαστική αλυσίδα. 

Σύμφωνα με χθεσινό δημοσί-
ευμα των New York Times, οι ΗΠΑ
δρομολογούν αυστηρότερα μέτρα
για τις συναλλαγές των ξένων
εταιρειών στην αμερικανική οι-
κονομία. Στόχος είναι να μην απο-
κτούν κινεζικές εταιρείες πρό-
σβαση σε τεχνολογικές καινοτο-
μίες στρατηγικής σημασίας για
τις ΗΠΑ, επισημαίνουν οι New
York Times.

Η κ. Λαγκάρντ συνέστησε την απο-
κλιμάκωση των εντάσεων στις εμπο-
ρικές σχέσεις μεταξύ των μεγαλύτε-
ρων οικονομιών του κόσμου.

<<<<<<

Οι επενδυτές ρευστο-
ποιούν μεγάλες θέσεις 
από τις αναδυόμενες
αγορές.

Οι εμβληματικές επαύλεις κατά μή-
κος του Βοσπόρου πωλούνται σε
τιμές συγκριτικά χαμηλές και προ-
σελκύουν βαθύπλουτους αλλοδα-
πούς και επενδυτές. Η τουρκική
λίρα έχει υποτιμηθεί κατά 40%
από τις αρχές του έτους, ενώ η οι-
κονομική κρίση της Τουρκίας εξω-
θεί πολλούς από τους ιδιοκτήτες
των επαύλεων να ρευστοποιήσουν
περιουσιακά τους στοιχεία. Ετσι,
η ελληνική αγορά ακινήτων ανα-
μένεται να αντιμετωπίσει μεγάλο
ανταγωνισμό από τις ευκαιρίες
που προσφέρει η γειτονική μας
χώρα.

Πρόκειται για τα περίφημα «για-
λί», όπως ονομάζονται στην τουρ-
κική γλώσσα οι επαύλεις στον Βό-
σπορο. Στις μέρες μας έχουν γνω-
ρίσει μεγάλη δημοσιότητα, χάρη
στις τουρκικές τηλεοπτικές σα-
πουνόπερες. Μεσίτες στην Κων-
σταντινούπολη ανέφεραν ότι από
τις περίπου 600 πολυτελείς επαύ-
λεις του Βοσπόρου, οι 60 αναζη-
τούν αγοραστή. Οι επίδοξοι αγο-
ραστές πρέπει να πληρώσουν πε-
ρίπου 87 εκατ. ευρώ για να απο-
κτήσουν μία από αυτές. Ως επι-
βράβευση θα λάβουν την τουρκική
υπηκοότητα. Οπως επισημαίνουν
μεσιτικές επιχειρήσεις στην Κων-
σταντινούπολη, σε περιόδους οι-

κονομικής κρίσης οι αγοραστές
δεν είναι σχεδόν ποτέ Τούρκοι.
Εμφανίζονται ζάπλουτοι από τις
χώρες της Μέσης Ανατολής και
κυρίως από τον στενότερο σύμ-
μαχο της Αγκυρας, το Κατάρ.

«Δεδομένου ότι η τουρκική λίρα
έχει χάσει σημαντικό μέρος της
αξίας της, η Κωνσταντινούπολη
έχει εξελιχθεί σε επίγειο παράδεισο
για τους πλούσιους από τις χώρες
του Περσικού Κόλπου που έχουν
πολύ μεγάλη αγοραστική δύναμη»,
τονίζει ο Χαμέντ Ελχαμιάν, διευ-
θυντικό στέλεχος της μεσιτικής
ΑΝΚΑ Invest. Ο ίδιος επισημαίνει,
μάλιστα, ότι «οι επενδυτές από τις
χώρες του Κόλπου πιστεύουν πως
η τουρκική λίρα θα ανατιμηθεί με-
σοπρόθεσμα και οι επενδύσεις
τους θα αποκτήσουν μεγαλύτερη
αξία».

Ανάλογες είναι οι εκτιμήσεις
του Ουγκούρ Αϊχάν, συμβούλου
μεγάλης μεσιτικής που ειδικεύεται
στην αγορά πολυτελών ακινήτων.
Ο Αϊχάν διαπιστώνει ότι τους τε-
λευταίους μήνες η Τουρκία έχει
προσελκύσει πολύ περισσότερο
το ενδιαφέρον αυτής της κατη-
γορίας αγοραστών ακινήτων, των
μεγιστάνων που αγοράζουν πο-
λυτελείς επαύλεις έναντι δυσθε-
ώρητων ποσών. «Οι επίδοξοι πε-

λάτες μας προέρχονται κυρίως
από τις χώρες της Μέσης Ανατο-
λής. Εχουμε κάποιους από το
Αζερμπαϊτζάν και το Ιράν, αλλά
οι περισσότεροι προέρχονται από
το Κατάρ».

Ολα αυτά συμβαίνουν ενώ η ελ-
ληνική αγορά ακινήτων γνωρίζει
άνθηση. Πλούσιοι Κινέζοι, Τούρ-

κοι, Αραβες, Ρώσοι και Ισραηλινοί
είναι πελάτες ελληνικών μεσιτικών
επιχειρήσεων. Πολλοί στοχεύουν
στην αγορά σχετικά φτηνών και
παλαιών διαμερισμάτων, προσβλέ-
ποντας στα κέρδη που μπορούν
να αντλήσουν με τη βραχυχρόνια
μίσθωσή τους μέσω Airbnb. Αλλοι
στοχεύουν στη «χρυσή βίζα», δη-
λαδή στην υπηκοότητα που συ-
νοδεύει μια μεγάλη επένδυση. Με
τις νέες συνθήκες ενδέχεται να
μεταφερθεί η ζήτηση στη γειτο-
νική Τουρκία. Προκειμένου, άλ-
λωστε, να αντιμετωπίσουν την
οικονομική κρίση, οι τουρκικές
αρχές χαλάρωσαν τον περασμένο
μήνα τους όρους για τη χορήγηση
«χρυσής βίζας». Περιόρισαν στις
434.000 ευρώ από τα 2,6 δισ. ευρώ
το ύψος της απαιτούμενης επέν-
δυσης.

<<<<<<

Οι τουρκικές αρχές
χαλάρωσαν 
τον περασμένο μήνα
τους όρους 
για τη χορήγηση
«χρυσής βίζας» σε δυ -
νητικούς επενδυτές.

Μεγιστάνες
και επενδυτές
για τις επαύλεις
του Βοσπόρου
Οι ιδιοκτήτες τους τις πωλούν
εξαιτίας της οικονομικής κρίσης

Η γερμανική κυβέρνηση αναθεώ-
ρησε επί τα χείρω τις προβλέψεις
για την ανάπτυξη της χώρας το
2018 και το 2019, εξαιτίας του πο-
λεμικού κλίματος που επικρατεί
στο παγκόσμιο εμπόριο, σύμφωνα
με εμπιστευτικές πληροφορίες του
Reuters.Σήμερα αναμένεται να
ανακοινωθούν οι προβλέψεις του
Βερολίνου για ρυθμό ανάπτυξης
1,8% το 2018 και το 2019 αντί αρ-
χικών εκτιμήσεων για 2,3% το 2018
και 2,1% το 2019, αντίστοιχα.

Η κλιμάκωση των υφιστάμενων
εντάσεων στο παγκόσμιο εμπόριο
θεωρείται ο μεγαλύτερος κίνδυνος
για την ισχυρότερη οικονομία της
Ευρωζώνης, που εξαρτάται από τις
εξαγωγές. Αλλά δεν είναι ο μονα-
δικός. Η γερμανική οικονομία είναι
εκτεθειμένη στην επικείμενη απο-
χώρηση της Βρετανίας από την
Ευρωπαϊκή Ενωση. 

Η ανάπτυξη της γερμανικής οι-
κονομίας μπορεί να υποστεί, επί-
σης, πλήγμα από την επιδείνωση
των οικονομιών της Τουρκίας και
της Αργεντινής που βρίσκονται σε
κρίση. Είναι πολύ πιθανόν να προ-
κληθούν αλυσιδωτές αντιδράσεις

στον αναδυόμενο κόσμο, επηρε-
άζοντας τη ζήτηση για τα γερμα-
νικά προϊόντα. Συνολικά, το διεθνές
περιβάλλον είναι αρκετά αρνητι-
κό.Πιο αισιόδοξες είναι οι προβλέ-
ψεις του Βερολίνου για την εγχώρια
ζήτηση. Αναμένεται αύξηση του
πληθωρισμού στο 1,9% φέτος και
στο 2% το 2019, χάρη στην προ-
βλεπόμενη αύξηση των μισθών
κατά 3% φέτος και 3,1% το 2019-
2020. Ως εκ τούτου, οι δαπάνες
των νοικοκυριών θα ενισχυθούν
κατά 1,6% το 2018 και 2% το 2019.
Η ανεργία στη Γερμανία έχει υπο-
χωρήσει στο 3,4%, ενώ παραμένουν
κενές πάνω από ένα εκατομμύριο
θέσεις εργασίας. 

Πολύ μικρότερη θα είναι η αύ-
ξηση των κρατικών δαπανών το
2018, λόγω της καθυστέρησης των
κομμάτων να σχηματίσουν κυβέρ-
νηση στο διάστημα του πρώτου
εξαμήνου. Εως τα τέλη του έτους,
οι κρατικές δαπάνες προβλέπεται
να ενισχυθούν κατά 1,4% φέτος
και κατά 2,5% το 2019. Οι κρατικές
επενδύσεις αναμένεται να ενισχυ-
θούν κατά 5,9% το 2018 και 5,2%
το 2019.

Χαμηλώνει η Γερμανία 
τον πήχυ για την ανάπτυξη

Μπαράζ πτωχεύσεων
Καθώς η οικονομική κρίση βαθαίνει
στην Τουρκία, πολλές τουρκικές
επιχειρήσεις αδυνατούν να εξυπη-
ρετήσουν τα χρέη τους, που συχνά
είναι δάνεια σε ξένο νόμισμα. Η
κατά 40% υποτίμηση της τουρκικής
λίρας δυσχεραίνει την αποπληρωμή
αυτών των δανείων, και μέχρι τα
τέλη του έτους αναμένεται ότι θα
έχουν πτωχεύσει 7.000 τουρκικές
επιχειρήσεις, όπως η αλυσίδα εστια-
τορίων Κασιμπεγιάζ. 

Τελευταία έχουν ζητήσει διακα-
νονισμό χρεών περίπου 3.000 εται-
ρείες. Μεταξύ αυτών ο μεγαλύτερος
παραγωγός κοτόπουλων και μια
αλυσίδα μικροεμπορίου με εκατον-
τάδες υποκαταστήματα. Η εικόνα
είναι πρωτοφανής, σύμφωνα με

τον Ορχάν Τουράν, πρόεδρο της
τουρκικής Ομοσπονδίας Επιχειρή-
σεων και Επιτηδεύματος, στην
οποία είναι μέλη 40.000 επιχειρή-
σεις. 

Οπως επισημαίνει στην Deutsche
Welle, στο πρόσφατο παρελθόν η
Τουρκία έχει γνωρίσει οικονομικές
κρίσεις, όπως το 2001 και το 2008.
Ποτέ, όμως, δεν κήρυξαν πτώχευση
τόσο πολλές εταιρείες όσες τους
τελευταίους μήνες. 

Σύμφωνα με τον Χακάν Ουζελ-
τούρκ, καθηγητή στη Νομική Σχολή
του ιδιωτικού πανεπιστημίου Γεν-
τιτέπε, ο μεγάλος αριθμός των πτω-
χεύσεων αποτελεί ισχυρή ένδειξη
ότι η οικονομία διανύει περίοδο
στασιμότητας.

Μέτωπο διεθνών οργανισμών κατά προστατευτισμού
Κοινή έκκληση για την καταπο-
λέμηση του εμπορικού προστα-
τευτισμού που έχουν υιοθετήσει
οι ΗΠΑ απηύθυναν ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Εμπορίου, ο ΟΟΣΑ,
το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
και η Παγκόσμια Τράπεζα. Στο
πλαίσιο της ετήσιας συνόδου του
ΔΝΤ και της Παγκόσμιας Τράπε-
ζας, οι επικεφαλής των τεσσάρων
διεθνών οργανισμών υπεραμύν-
θηκαν του φιλελευθερισμού που
έχει απαλλάξει εκατομμύρια αν-
θρώπους από τη φτώχεια.

Από το Μπαλί της Ινδονησίας,
ο γενικός γραμματέας του ΠΟΕ
Ρομπέρτο Αζεβέντο αναγνώρισε
ότι η παγκοσμιοποίηση δεν έχει
ωφελήσει εξίσου όλους τους αν-
θρώπους και ότι θα πρέπει να λη-
φθούν περισσότερα μέτρα για να
στηριχθούν εκείνοι που βρίσκον-
ται σήμερα σε δυσμενή θέση. 

Προειδοποίησε, όμως, ότι η
απαξίωση του ΠΟΕ, όπως έχει
απειλήσει η κυβέρνηση Τραμπ
να κάνει, θα ήταν μια πολύ αρ-
νητική εξέλιξη.

«Ας εκμεταλλευτούμε τη συγ-
κυρία για να μετατρέψουμε την
εμπορική διαμάχη σε επαναπρο-
σέγγιση», δήλωσε η Κριστίν Λαγ-

κάρντ, επικεφαλής του ΔΝΤ. Προ-
ειδοποίησε, επίσης, ότι το παγ-
κόσμιο σύστημα εμπορίου δέχεται
απειλές και ελλοχεύουν κίνδυνοι
για ακόμα μεγαλύτερη επιδείνωση
του κλίματος στην παγκόσμια οι-
κονομία. Στη φθινοπωρινή έκθεση
για την προοπτική της παγκόσμιας
οικονομίας, το ΔΝΤ αναθεώρησε
προς τα κάτω τις ετήσιες προβλέ-
ψεις για την ανάπτυξη σε όλον
τον κόσμο. Δίχως αμφιβολία, ο
εμπορικός πόλεμος που έχει κη-
ρύξει η κυβέρνηση Τραμπ στην
Κίνα επισκίασε όλα τα υπόλοιπα
θέματα. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ
Ντόναλντ Τραμπ έχει κατηγορή-
σει τον ΠΟΕ ότι υπονομεύει τα
συμφέροντα των ΗΠΑ και των

Αμερικανών εργαζομένων. Ο πρό-
εδρος της Παγκόσμιας Τράπεζας
Τζιμ Γιονγκ Κιμ, από τη Νότια Κο-
ρέα, όπου βρέθηκε για επίσημες
συναντήσεις, έκρουσε τον κώδω-
να του κινδύνου διότι η επιβρά-
δυνση της παγκόσμιας ανάπτυξης

δυσχεραίνει τη μείωση της φτώ-
χειας. Οι εντάσεις στο παγκόσμιο
εμπόριο αναγκάζουν τις εταιρείες
να αναβάλουν ή να ματαιώσουν
επενδυτικά σχέδια. Ο Ανχελ Γκου-
ρία, επικεφαλής του ΟΟΣΑ, τόνισε
πως θα πρέπει να γίνουν πολύ πε-
ρισσότερα για να βρεθούν λύσεις
σε διεθνή προβλήματα, όπως η
πλεονάζουσα παραγωγική ικανό-
τητα. Από τον Μάρτιο οι ΗΠΑ
έχουν επιβάλει δασμούς στις ει-
σαγωγές χάλυβα και αλουμινίου.
Αντίποινα εις βάρος των ΗΠΑ
δρομολογήθηκαν από τον Καναδά,
την Ε.Ε., το Μεξικό και την Κίνα.
Εν συνεχεία, η κυβέρνηση Τραμπ
εφάρμοσε δασμούς στις εισαγωγές
από την Κίνα, συνολικής αξίας
άνω των 253 δισ. δολαρίων.

H κυβέρνηση Τραμπ ισχυρίζε-
ται ότι το εμπορικό έλλειμμα των
ΗΠΑ με την Κίνα και τον υπόλοιπο
κόσμο είναι πηγή αδυναμίας για
την αμερικανική οικονομία. Οι-
κονομολόγοι τονίζουν ότι η επι-
βολή δασμών για τη μείωση των
εισαγωγών στις ΗΠΑ θα αυξήσει
πολύ τις τιμές των προϊόντων και
θα έχει αρνητικό αντίκτυπο στην
παγκόσμια ανάπτυξη.

BLOOMBERG

Το παγκόσμιο σύστημα εμπορίου
δέχεται απειλές και ελλοχεύουν
κίνδυνοι για επιδείνωση του κλίμα-
τος στην οικονομία.

<<<<<<

Στη φθινοπωρινή έκ-
θεση για την προοπτι-
κή της διεθνούς οικο-
νομίας, το ΔΝΤ αναθε-
ώρησε προς τα κάτω
τις ετήσιες προβλέ-
ψεις για την ανάπτυξη.

Μεσίτες από την Κωνσταντινούπολη ανέφεραν ότι από τις περίπου 600 πολυτελείς επαύλεις του Βοσπόρου οι 60 ζητούν αγοραστή. Οι επίδοξοι αγοραστές
πρέπει να πληρώσουν περίπου 87 εκατ. ευρώ για να αποκτήσουν μία από αυτές. Ως επιβράβευση θα λάβουν την τουρκική υπηκοότητα.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Δ Ι Ε Θ Ν ΗKυριακή 14 Οκτωβρίου 2018

Η Γερμανία διαθέτει 385 τοπικά
ταμιευτήρια (ονομάζονται Spar-
kassen), τα οποία ενίοτε δημι-
ουργούν προβλήματα στη στα-
θερότητα του χρηματοπιστωτικού
συστήματος της χώρας. Διατη-
ρούν στενές σχέσεις με τους το-
πικούς άρχοντες, στους οποίους
ορισμένες φορές δίνουν αμφιλε-
γόμενα δάνεια ή χρηματοδοτούν
τις προεκλογικές εκστρατείες

τους. O Γιοακίμ Βόλμπεργκς,
πρώην δήμαρχος της ιστορικής
πόλης Ρέγκενμπουργκ, παύθηκε
από τα καθήκοντά του. Ο κ. Βόλμ-
περγκς είχε στοχοποιηθεί για κα-
τάχρηση εξουσίας, λόγω της πα-
ράλληλης με το αξίωμά του απα-
σχόλησης ως επικεφαλής του
εποπτικού συμβουλίου του τοπι-
κού ταμιευτηρίου.

Ο κ. Βόλμπεργκς κατηγορείται
ότι χρηματοδοτήθηκε από κτη-
ματομεσιτική εταιρεία κατά την
προεκλογική εκστρατεία του, επει-
δή μεσολάβησε να της δοθεί χα-
μηλότοκο δάνειο 4,5 εκατ. δολα-
ρίων, καθώς και ότι εξασφάλισε
δικαιώματα κατά προτεραιότητα
σε έγγειο ιδιοκτησία, την οποία
διεκδικούσαν πολλοί. Το προανα-
φερθέν δάνειο ο Σοσιαλδημοκρά-
της πρώην δήμαρχος το εξασφά-
λισε για την κτηματομεσιτική
εταιρεία όταν ήταν πρόεδρος του
εποπτικού συμβουλίου του ταμι-
ευτηρίου του Ρέγκενμπουργκ.
Μετά το αρχικό σοκ στην τοπική
κοινωνία, όσοι ζητούσαν την πα-

ραίτησή του χαμήλωσαν τους τό-
νους. Το δικαστήριο άλλαξε την
εις βάρος του κατηγορία από δια-
φθορά σε κατάχρηση εξουσίας.

Κατά καιρούς, όπως αναφέρει
το Bloomberg, ξεσπούν σκάνδαλα
στα γερμανικά ταμιευτήρια, ωστό-
σο δεν γίνεται λόγος για μεταρ-
ρύθμιση του συστήματος. Αυτό
εγείρει ερωτήματα κατά πόσον
είναι οικονομικά ανεξάρτητη η
τοπική αυτοδιοίκηση, ώστε να
μπορεί να ελέγχει τα ταμιευτήρια,
από τα οποία συχνά παίρνει δά-
νεια.

Εν τω μεταξύ, σύμφωνα με το
ευρωπαϊκό ερευνητικό ινστιτούτο
Bruegel, σε ορισμένες περιπτώ-
σεις στη Γερμανία το 10% των
εσόδων κάποιων πολιτικών προ-
έρχεται από τις θέσεις που δια-
τηρούν στα συμβούλια των Spar-
kassen. Η δίκη του Βόλμπεργκς
άρχισε στις 24 Σεπτεμβρίου και
δείχνει αυτοί που πολλοί οικονο-
μολόγοι ονομάζουν «διαπλοκή»:
τις διασυνδέσεις μεταξύ των 385
δημοσίων Sparkassen και των
τοπικών αρχόντων στη Γερμανία.
Αυτού του τύπου οι διασυνδέσεις
εγκυμονούν κινδύνους και προ-
καλούν ανησυχία. Eπιπλέον,
ασκούν πιέσεις σε κολοσσούς
όπως η Deutsche Bank και η Com-
merzbank, οι οποίες αντιμετω-
πίζουν προβλήματα λόγω μειωμέ-
νης κερδοφορίας και λανθασμέ-
νων χειρισμών. Τα τοπικά ταμι-
ευτήρια θεωρούνται ανεξάρτητα
από την πολιτική ηγεσία και δεν
υπόκεινται στην εποπτεία της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
(ΕΚΤ). Μετά τις αλλεπάλληλες
συγχωνεύσεις κατά τη δεκαετία
του 1990, ο αριθμός των ταμιευ-
τηρίων μειώθηκε, αλλά η συγκε-
κριμένη αγορά παραμένει κατα-
κερματισμένη.

Τον Μάρτιο, ο διεθνής οίκος
αξιολόγησης Fitch επέστησε την
προσοχή στο ότι το μεγαλύτερο
μέρος των μακροπρόθεσμων πε-
ριουσιακών στοιχείων των Spar-
kassen είναι στεγαστικά δάνεια
με σταθερό επιτόκιο, ενώ οι κα-
ταθέσεις τους είναι βραχυπρό-
θεσμοι λογαριασμοί. Αν αυξηθούν
τα επιτόκια, πρέπει και αυτοί γρή-
γορα να επαναξιολογηθούν. Αυτό
θα προκαλέσει ζημίες στα ταμι-
ευτήρια μεγαλύτερες απ’ ό,τι στις
κορυφαίες τράπεζες που έχουν
χαρτοφυλάκια με ποικίλα περι-
ουσιακά προϊόντα, επιτυγχάνον-
τας τη διασπορά του κινδύνου.
Και σε άλλες χώρες, όπως η Γαλλία
και η Αυστρία, υπάρχει δίκτυο
τοπικών τραπεζών. Πλην όμως,
αυτές φρόντισαν να το εκσυγ-
χρονίσουν, περιορίζοντας τη σύγ-
κρουση συμφερόντων μεταξύ αυ-
τοδιοίκησης και πιστωτικών ιδρυ-
μάτων.

Εστίες διαφθοράς 
τα μικρά γερμανικά
ταμιευτήρια

<<<<<<

Σύμφωνα με τον 
Fitch, το μεγαλύτερο
μέρος των περιου-
σιακών στοιχείων
των Sparkassen είναι
στεγαστικά δάνεια 
με σταθερό επιτόκιο.

Το 2018 αναμένεται να κλείσει με λιγότερες επιχειρηματικές συμφωνίες
Η αβεβαιότητα για το τι μέλλει γενέ-
σθαι όσον αφορά την έξοδο του
Ηνωμένου Βασιλείου από την Ε.Ε.
και τον εμπορικό πόλεμο Ουάσιγκτον
- Πεκίνου επηρεάζει τους διευθύ-
νοντες συμβούλους μεγάλων ομίλων.
Αυτό αποτυπώνεται στην απροθυμία
τους να προχωρήσουν σε εξαγορές
και συγχωνεύσεις το επόμενο δω-
δεκάμηνο, σύμφωνα με έρευνα της
διεθνούς εταιρείας επιχειρηματικών
συμβούλων Ernst & Young (EY). Το
46% των διευθυνόντων συμβούλων
που συμμετείχαν στην έρευνα εν-
διαφέρεται να κάνει εξαγορές. Αυτό

το ποσοστό είναι κατά 10% χαμη-
λότερο από το αντίστοιχο του 2017.
Επιπλέον, είναι το χαμηλότερο πο-
σοστό κατά τα τελευταία τέσσερα
χρόνια. Ωστόσο, ανεξαρτήτως της
αβεβαιότητας για την έξοδο της Βρε-
τανίας από την Ε.Ε., η συγκεκριμένη
χώρα είναι ιδιαίτερα δημοφιλής. Βρί-
σκεται στη δεύτερη θέση ως επιλογή
εξαγορών και συγχωνεύσεων, ενώ
πέρυσι ήταν στην πέμπτη. Πρώτες
είναι οι ΗΠΑ. Στην τρίτη, τέταρτη
και πέμπτη θέση ακολουθούν ο Κα-
ναδάς, η Γερμανία και η Γαλλία. Οπως
αναφέρει το CNBC, η ΕΥ διεξάγει

κάθε δύο χρόνια την έρευνα «Παγ-
κόσμιο βαρόμετρο εμπιστοσύνης
των επιχειρήσεων». Στη φετινή έρευ-
να έλαβαν μέρος 2.600 στελέχη από
45 χώρες. Σε αυτό το πλαίσιο επισή-
μαναν ότι ο μεγαλύτερος κίνδυνος
για τη δραστηριότητα στις εξαγορές
και τις συγχωνεύσεις είναι οι νέες
νομοθετικές διατάξεις και ρυθμίσεις
και η πολιτικοοικονομική αστάθεια.
«Οι δασμοί, η κλιμάκωση της έντασης
στην εμπορική διένεξη ΗΠΑ - Κίνας
και οι προβληματισμοί για τις συνέ-
πειες του Brexit ωθούν κάποιες εται-
ρείες να τηρήσουν στάση αναμονής»,

παρατηρεί ο Στιβ Κρούσκος, αντι-
πρόεδρος διεθνών δραστηριοτήτων
της ΕΥ. «Οι επικεφαλής των εταιρειών
διστάζουν, παρότι είχαν πολύ καλά
κέρδη το πρώτο εξάμηνο, άρα δια-
θέτουν ρευστό να κάνουν εξαγορές,
και παρότι σε πολλούς κλάδους είναι
επιβεβλημένο να υπάρξει συσπείρωση
δυνάμεων. Οπως δείχνει η έρευνά
μας, το 2018 θα κλείσει με σαφώς λι-
γότερες επιχειρηματικές συμφωνίες
από όσες κλείστηκαν στις αρχές του».

Με αφορμή τις δηλώσεις του κ.
Κρούσκου, αξίζει να σημειώσουμε
ότι η φετινή χρονιά σηματοδοτήθηκε

από πολύ μεγάλες συμφωνίες. Για
παράδειγμα, ο γερμανικός κολοσσός
φαρμάκων και χημικών Bayer εξα-
γόρασε τον αμερικανικό όμιλο φυ-
τοφαρμάκων Monsanto αντί 63 δισ.
δολαρίων. Τέλος, οι δύο μεγάλοι αμε-
ρικανικοί όμιλοι Disney και Comcast
ανταγωνίστηκαν για την 21st Cen-
tury Fox και τη Sky. Η Disney απέ-
κτησε την 21st Century Fox αντί τι-
μήματος 71,3 δισ. δολαρίων, ενώ η
Comcast απέκτησε μερίδιο 30% στη
Sky, προσφέροντας 40 δισ. δολά-
ρια.

REUTERS, A.P.

Στο παρελθόν τα χρήματα των
πλούσιων χωρών τα διαχειρίζον-
ταν εταιρείες του χρηματοοικο-
νομικού κλάδου. Στις μέρες μας,
τα κρατικά επενδυτικά ταμεία της
Νορβηγίας, του Κατάρ, της Σαου-
δικής Αραβίας ή της Κίνας ανα-
ζητούν μόνα τους ευκαιρίες, κλεί-
νοντας συμφωνίες πολλών μηδε-
νικών σε διάφορους κλάδους της
παγκόσμιας οικονομίας σε όλον
τον ανεπτυγμένο κόσμο.

Προσλαμβάνουν έμπειρα στε-
λέχη από τον χρηματοοικονομικό
κλάδο ως μόνιμο προσωπικό για
να εντοπίσουν προσοδοφόρες
επενδύσεις. 

Απώτερος στόχος είναι να εξα-
σφαλίσουν όσο το δυνατόν πιο
υψηλές αποδόσεις, χωρίς να δώ-
σουν μεγάλες προμήθειες σε τρί-
τους. Λειτουργούν σαν επενδυτές
και συναγωνίζονται τους κολοσ-
σούς της Wall Street, όπως είναι
η Blackstone και η Carlyle Group,
δηλώνει ο Μάικλ Μακ Ντούελ,
πρόεδρος του Ινστιτούτου Κρα-
τικών Επενδυτικών Ταμείων
(SWFI), στην αμερικανική εφημε-
ρίδα The New York Times.

Σύμφωνα με στοιχεία της SWFI,
το ενεργητικό όλων των κρατικών
ταμείων υπολογίζεται περίπου
στα 7,8 τρισ. δολάρια. Το μεγαλύ-
τερο ταμείο από όλα αυτά είναι
της Νορβηγίας, το οποίο είναι γνω-
στό ως Παγκόσμιο Συνταξιοδοτικό
Ταμείο (GPF). Διαχειρίζεται πε-
ρισσότερο από ένα τρισ. δολάρια,
υπερδιπλάσιο ποσό από το ενερ-
γητικό της Blackstone.

Οι επιλογές που κάνουν τα κρα-
τικά επενδυτικά κεφάλαια σήμερα
ποικίλλουν. Οταν η κατασκευά-
στρια ηλεκτροκίνητων αυτοκινή-
των πολυτελείας Lucid Motors
ανακοίνωσε τον περασμένο μήνα
ότι εξασφάλισε χρηματοδότηση
ενός δισ. δολαρίων, όλοι νόμισαν
πως επενδυτής θα ήταν κάποιος
τεχνολογικός κολοσσός. Τελικά,
όμως, η χρηματοδότηση προήλθε
από το Δημόσιο Επενδυτικό Ταμείο
της Σαουδικής Αραβίας (PIF), το
οποίο έχει συνάψει αρκετές συμ-
φωνίες την τελευταία διετία. Σε
συνέντευξη που έδωσε ο διάδοχος
του θρόνου στη Σαουδική Αραβία,
Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, στο Blo-
omberg αποκάλυψε πως το PIF
θα επενδύσει 45 δισ. δολάρια στο
δεύτερο Vision Fund της SoftBank,
που επικεντρώνεται στην τεχνο-
λογική καινοτομία.

Το κρατικό επενδυτικό ταμείο
του Κατάρ έχει επενδύσει στους
ευρωπαϊκούς οίκους μόδας Valen-
tino και Balmain, αλλά και στο
πολυτελές πολυκατάστημα Har-
rods. Επίσης, μία από τις μεγαλύ-
τερες συμφωνίες των τελευταίων
ετών ήταν η πώληση της εταιρείας

διαχείρισης αποθηκών Logicor
από την Blackstone στην κρατική
China Investment Corporation
έναντι 14 δισ. δολαρίων.

Υπό μία έννοια, αυτές οι χώρες
άρχισαν να διευρύνουν τους επεν-
δυτικούς ορίζοντές τους μετά τη
χρηματοπιστωτική κρίση. Χαρα-
κτηριστικά παραδείγματα είναι τα

επενδυτικά ταμεία του Κατάρ και
του Αμπου Ντάμπι. Στον απόηχο
της κρίσης πριν από δέκα χρόνια,
οι Citigroup και Barclays στράφη-
καν στα κρατικά επενδυτικά ταμεία
αυτών των αραβικών κρατών και
ζήτησαν οικονομική βοήθεια.

Για να προσελκύσουν ικανούς
διαχειριστές κεφαλαίων, τα κρα-
τικά επενδυτικά ταμεία προσφέ-
ρουν πακέτα αποζημίωσης ανά-
λογου μεγέθους με αυτά που λαμ-
βάνουν υψηλόβαθμα στελέχη στη
Wall Street. Οι αποδοχές είναι με-
γαλύτερες από τους μισθούς που
δίνονται σε υψηλόβαθμους υπαλ-
λήλους του δημοσίου.

Γνώστες του τρόπου με τον
οποίο λειτουργούν τα κρατικά
επενδυτικά ταμεία αποδίδουν σε
διαφορετικούς παράγοντες την
προτίμησή τους να επενδύουν

απευθείας, χωρίς διαμεσολαβητές.
«Βασικός λόγος είναι πως θέλουν
να προβούν σε μεγαλύτερες το-
ποθετήσεις απ’ όσες προτίθενται
να κάνουν οι επενδυτικές εται-
ρείες εκ μέρους τους», σχολιάζει
ο Φραντσέσκο Ρόσι της JPMorgan
Chase στη New York Times. Επι-
προσθέτως απαλλάσσονται από
την πληρωμή υψηλών προμηθει-
ών σε τρίτους. Υπάρχουν, επίσης,
στρατηγικοί λόγοι πίσω από μια
επένδυση. 

Με αυτήν τη λογική λειτουρ-
γούν τα κρατικά επενδυτικά τα-
μεία της Κίνας και της Σαουδικής
Αραβίας. Δεν είναι μυστικό ότι η
Σαουδική Αραβία στοχεύει να πε-
ριορίσει την εξάρτησή της στο
πετρέλαιο, ενώ η Κίνα σχεδιάζει
την αναβάθμισή της σε τεχνολο-
γική υπερδύναμη.

Μοντέλο Wall Street υιοθετούν
τα κρατικά επενδυτικά ταμεία
Προσλαμβάνουν προσωπικό και αναζητούν ευκαιρίες σε όλο τον κόσμο

<<<<<<

Υπάρχουν και στρατη-
γικοί λόγοι πίσω από
μια επένδυση. Ετσι
λειτουργούν τα κρατι-
κά επενδυτικά ταμεία
της Κίνας και της Σαου-
δικής Αραβίας.

Το κρατικό επενδυτικό ταμείο του Κατάρ έχει επενδύσει σε σημαντικούς ευρωπαϊκούς οίκους μόδας, όπως ο Va-
lentino και ο Balmain, αλλά και στο πολυτελές πολυκατάστημα Harrods.

<<<<<<

«Οι δασμοί, η κλιμάκω-
ση της έντασης 
στην εμπορική διένεξη
ΗΠΑ - Κίνας και 
το Brexit ωθούν 
κάποιες εταιρείες να 
τηρούν στάση 
αναμονής».
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«Πεντάστερες» κατοικίες εντός ξενοδοχείων
Ερχεται στην Ελλάδα το διεθνές μοντέλο των επώνυμων ακινήτων – Τα σχέδια σε Χίλτον και Costa Navarino

Στο Πόρτο Χέλι

40% υψηλότερο τίμημα σε
σχέση με μια μη επώνυμη κα-
τασκευή στην ίδια περιοχή,
εξασφάλισαν οι κατοικίες με
την επωνυμία της Aman Re-
sorts που έχουν πωληθεί μέχρι
σήμερα στο συγκρότημα
Amanzoe στην περιοχή του
Πόρτο Χελίου στην Αργολίδα.
Εύλογα κατασκευάζονται κι άλ-
λες κατοικίες του είδους εντός
του συγκροτήματος.

Στη Μεσσηνία

Αρκετά πάνω από 2,5 εκατ. ευ-
ρώ έχουν διαθέσει οι αγορα-
στές των υπό κατασκευή 
Navarino Residences στο ομώ-
νυμο τουριστικό θέρετρο της
ΤΕΜΕΣ στη Μεσσηνία. Πρόκει-
ται κυρίως για επιχειρηματίες,
που προέρχονται από την Ελ-
λάδα, αλλά και από διάφορες
χώρες του εξωτερικού, κυρίως
από τη Βόρεια Ευρώπη αλλά
και τις ΗΠΑ.

Ο όμιλος Τραμπ

Ενας από τους δυνατούς «παί-
κτες» στην αγορά των επώνυ-
μων κατοικιών είναι και ο όμι-
λος Τραμπ του προέδρου των
ΗΠΑ. Την επωνυμία Τραμπ φέ-
ρουν εννιά κτίρια παγκοσμίως.
Αυτό που δεν έχει γίνει γνω-
στό, είναι το αν οι δυνητικές
υπεραξίες των εν λόγω κατοι-
κιών υποχώρησαν ή αυξήθηκαν
από την εκλογή του κ. Τραμπ
και μέχρι σήμερα.

Οι αγοραστές θέλουν ασφάλεια και ισχυρό brand name

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τη διεθνή οικονομική και επιχει-
ρηματική ελίτ φιλοδοξούν να προ-
σελκύσουν τα επόμενα χρόνια οι
εταιρείες ανάπτυξης πολυτελών
κατοικιών, εξοχικών αλλά και εν-
τός των μεγάλων αστικών κέν-
τρων, εισάγοντας στην Ελλάδα
μία από τις πλέον επιτυχημένες
διεθνείς τάσεις, που αφορά την
πώληση επώνυμων ακινήτων, δη-
λαδή κατοικιών οι οποίες φέρουν
την επωνυμία μιας γνωστής φίρ-
μας, όπως ένας διεθνής ξενοδο-
χειακός όμιλος ή ένας μεγάλος
κατασκευαστικός όμιλος, ακόμα
και μια αυτοκινητοβιομηχανία, ή
οίκος μόδας.

Οπως σημειώνουν στελέχη της
αγοράς ακινήτων, πλέον με την
άνοδο του τουρισμού και την εί-
σοδο όλο και περισσότερων ξε-
νοδοχειακών ομίλων και εταιρειών
του κλάδου της φιλοξενίας στην
ελληνική αγορά, έχει αρχίσει να
κάνει την εμφάνισή της και η

τάση της ανάπτυξης και πώλησης
«επώνυμων» κατοικιών, δηλαδή
ακινήτων με υπογραφή, τα οποία
βρίσκονται εντός ενός ξενοδοχείου
ή ενός οργανωμένου τουριστικού
καταλύματος και τα οποία προ-
σφέρουν στους κατόχους τους
όλα τα πλεονεκτήματα που έχει
ο ένοικος του παρακείμενου ξε-
νοδοχείου, αλλά και έναν μεγα-
λύτερο βαθμό ιδιωτικότητας.

Τα επώνυμα σπίτια
Οπως εξηγεί στην «Κ» ο κ. Αλέ-

ξανδρος Μουλάς, επικεφαλής του
συμβουλευτικού τμήματος Διε-
θνών Αναπτύξεων της Savills, με
έδρα το Λονδίνο, στην πράξη οι
επώνυμες κατοικίες προκύπτουν
μέσω της συνεργασίας ανάμεσα
π.χ. στην εταιρεία που κατασκευά-
ζει τα ακίνητα και σε έναν ξενο-
δοχειακό όμιλο.

Ο τελευταίος χορηγεί το δικαίω-
μα χρήσης του ονόματός του στις
πωλούμενες κατοικίες, οι οποίες
απευθύνονται σε ιδιώτες. Με τη

σειρά τους, οι τελευταίοι είτε επι-
θυμούν να χρησιμοποιήσουν οι
ίδιοι κατ’ αποκλειστικότητα τα
εν λόγω ακίνητα, είτε έχουν και
επενδυτικές βλέψεις, εκχωρώντας
στο ξενοδοχείο το δικαίωμα εκ-
μίσθωσης και διαχείρισης του ακι-
νήτου τους. Στην Ελλάδα, οι βίλες
που πωλούνται στο συγκρότημα
Amanzoe, στο Πόρτο Χέλι, είναι
οι πρώτες αυτού του είδους, καθώς
φέρουν την επωνυμία της Aman
Resorts, μιας από τις πλέον πο-
λυτελείς ξενοδοχειακές αλυσίδες.
Η δε τιμή εκκίνησης ανέρχεται
σε 3,2 εκατ. ευρώ. Το συγκρότημα
αναπτύχθηκε από την Dolphin
Capital και πρόσφατα πέρασε υπό
τον έλεγχο της Grivalia Hospita-
lity, του βραχίονα της Grivalia
Properties ΑΕΕΑΠ στον τομέα της
φιλοξενίας.

Σταδιακά όμως προβλέπεται η
ανάπτυξη περισσότερων τέτοιων
κατοικιών σε σειρά προορισμών,
τόσο εντός όσο και εκτός Αττικής.
Για παράδειγμα, η ΤΕΜΕΣ, της οι-

κογένειας Κωνσταντακόπουλου,
η οποία έχει αναπτύξει και δια-
χειρίζεται την Costa Navarino,
έχει ξεκινήσει να επεξεργάζεται
ένα τέτοιο σχέδιο. Σύμφωνα με
τον κ. Ευγένιο Δενδρινό, επικε-
φαλής του τομέα Real Estate της
εταιρείας, «στόχος μας είναι να
αναπτύξουμε νέα projects που
βασίζονται στη λογική των bran-
ded residences και τα οποία θα
διαχειρίζονται τα ξενοδοχεία, δη-
μιουργώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο
μια πολύ καλή απόδοση για τους
ιδιοκτήτες. 

Aξιοποιώντας το σύνολο των
υποδομών και παροχών που βρί-
σκονται εντός των resorts που
έχουμε αναπτύξει και που θα ανα-
πτύξουμε στα επόμενα στάδια της
επένδυσής μας, οι ιδιοκτήτες θα
έχουν σημαντικά οφέλη. Σε συν-
δυασμό με το γεγονός ότι έχουμε
μία από τις μεγαλύτερες τουριστι-
κές σεζόν –λόγω των γκολφ αλλά
και των λοιπών πολιτιστικών και
αθλητικών δραστηριοτήτων και

υποδομών– αποτελούμε σίγουρα
μια πολύ καλή επιλογή για έσοδα
μέσω ενοικίασης των ακινήτων»,
σημειώνει ο κ. Δενδρινός.

Ασφαλώς, ήδη, κατά κάποιον
τρόπο, η εταιρεία προσφέρει το
συγκεκριμένο προϊόν, με τη δική
της επωνυμία, καθώς τα Navarino
Residences, που έχουν ξεκινήσει
να κατασκευάζονται και θα αρχί-
σουν να παραδίδονται στους νέους
ιδιοκτήτες τους σε ένα χρόνο από
σήμερα, υιοθετούν τη συγκεκρι-
μένη φιλοσοφία. Συγκεκριμένα,
οι κάτοχοί τους θα έχουν πρόσβα-
ση σε όλες τις εγκαταστάσεις του
θερέτρου και ταυτόχρονα, εφόσον
το επιθυμούν, θα μπορούν να εκ-
χωρούν τη διαχείριση, εκμίσθωση
και συντήρηση των βιλών τους
στην ΤΕΜΕΣ. Στην πρώτη φάση
ανάπτυξης περιλαμβάνονται 50
κατοικίες, με μέγεθος από 400 τ.μ.
έως 1.400 τ.μ., σε οικόπεδα 1.500
τ.μ. έως 3.000 τ.μ. Μέχρι στιγμής
έχει πωληθεί από τα σχέδια το
50% των προς διάθεση ακινήτων.

Η ανάπτυξη επώνυμων κατοικιών
στην Ελλάδα αναμένεται σύντομα
να μεταφερθεί και εντός των ξε-
νοδοχείων. Η ΤΕΜΕΣ δρομολογεί
τη δημιουργία ανάλογου προϊόντος
κι εντός του νέου Hilton, καθώς
εξετάζεται η δυνατότητα να δη-
μιουργηθεί μια αυτόνομη πτέρυγα
διαμερισμάτων εντός του ξενοδο-
χείου, που θα φέρουν πιθανώς κά-
ποια επωνυμία (του Hilton ή άλλη)
και θα πωληθούν σε ενδιαφερό-
μενους αγοραστές. 

Με τη σειρά τους, οι τελευταίοι
είτε θα μπορούν να μένουν στα
διαμερίσματα αυτά και να τα χρη-
σιμοποιούν είτε θα μπορούν να τα
παραχωρούν για εκμετάλλευση
στο ξενοδοχείο, ώστε να έχουν και

συγκεκριμένες αποδόσεις επί της
επένδυσής τους. Εκτός από το νέο
Hilton, επώνυμες κατοικίες ανα-
μένεται να αναπτυχθούν και στην
επένδυση της αμερικανικής NCH
Capital στην Κασσιόπη, όπου, με-
ταξύ άλλων, προβλέπεται η κατα-
σκευή 50 πολυτελών βιλών, αλλά
και στην επένδυση της Dolphin
στην Τζια (One & Only). Ασφαλώς,
η ιδέα της ενσωμάτωσης επώνυμων
διαμερισμάτων ή κατοικιών σε ένα
ξενοδοχείο ή σε ένα οργανωμένο
τουριστικό κατάλυμα δεν είναι και-
νούργια, καθώς ξεκίνησε να εφαρ-
μόζεται πριν από περίπου έναν αι-
ώνα στις ΗΠΑ. Ωστόσο, η πραγ-
ματική απογείωση καταγράφεται
στη διάρκεια των τελευταίων δύο

δεκαετιών. Καθόλου τυχαία, καθώς
την ίδια περίοδο ο πληθυσμός των
πολυεκατομμυριούχων ή δισεκα-
τομμυριούχων του κόσμου τετρα-
πλασιάστηκε. Οι λεγόμενοι High
Net Worth Individuals (HNWI), δη-
λαδή άνθρωποι με μεγάλη ιδιωτική
περιουσία, αποτελούν τους βασι-
κούς αγοραστές τέτοιων ακινή-
των.

40-55 ετών
Οπως αναφέρει ο κ. Αλέξανδρος

Μουλάς, πρόκειται κατά κύριο λόγο
για επικεφαλής επιχειρηματικών
ομίλων, ηλικίας 40-55 ετών, οικο-
γενειάρχες με ένα ή δύο παιδιά και
ήδη διαθέτουν τουλάχιστον άλλες
δύο ή τρεις κατοικίες στο εξωτερικό,

πέραν δηλαδή της μόνιμης κατοι-
κίας τους. «Οι άνθρωποι αυτοί εν-
διαφέρονται κυρίως για την από-
κτηση πρόσβασης σε ένα συγκε-
κριμένο τρόπο ζωής και λίγοι κι-
νούνται στην αγορά αυτή με στόχο
την επένδυση, δηλαδή την εκμί-
σθωση των πολυτελών αυτών κα-
τοικιών σε τρίτους. Προέρχονται
δε κυρίως από τις ΗΠΑ, τη Μέση
Ανατολή και την Ευρώπη και ειδι-
κότερα χώρες όπως η Μεγ. Βρετα-
νία, η Ελβετία, η Γαλλία, το Βέλγιο
και η Ρωσία», σημειώνει ο κ. Μου-
λάς. Επίσης, μια μερίδα των αγο-
ραστών είναι διασημότητες από
τον χώρο του αθλητισμού (π.χ. πο-
δοσφαιριστές), ηθοποιοί ή τηλεο-
πτικοί παρουσιαστές.

Οι άνθρωποι αυτοί έλκονται από
τη δύναμη της φίρμας σε ό,τι αγο-
ράζουν, είτε πρόκειται για οχήματα
είτε για ακίνητα. Παράλληλα, το
γεγονός ότι οι επώνυμες κατοικίες
βρίσκονται συνήθως εντός οργα-
νωμένων τουριστικών θερέτρων,
ενισχύει το αίσθημα ασφάλειας
που αποζητούν σε κάθε διαμονή
τους. Μεγάλο ρόλο διαδραματίζει
επίσης και η πρόσβαση από και
προς την πολυτελή τους βίλα, γε-
γονός που επίσης ενισχύει την
απήχηση των τουριστικών θερέ-
τρων, τα οποία κατά κανόνα ανα-
πτύσσονται σε περιοχές που γειτ-
νιάζουν με κάποιο αεροδρόμιο ή
διαθέτουν μαρίνα για τον ελλιμε-
νισμό σκαφών αναψυχής.

Υψηλότερα, κατά μέσον όρο 31%,
μπορεί να πωληθεί μια «επώνυμη»
κατοικία, συγκριτικά με μια συμβα-
τικού τύπου ίδιων προδιαγραφών,
γεγονός που εξηγεί και τη συνεχώς
ανοδική τάση της συγκεκριμένης
κατηγορίας ακινήτων σε διεθνές
επίπεδο. Σήμερα, με βάση σχετική
έρευνα της Savills International De-
velopment Consultancy, η οποία
δημοσιεύτηκε πριν από λίγες ημέρες,
υπολογίζεται ότι έχουν αναπτυχθεί
και λειτουργούν 406 συγκροτήματα
παγκοσμίως, αποτελούμενα από συ-
νολικά 55.000 επώνυμες κατοικίες.
Το 74% εξ αυτών βρίσκονται σε
αστικά κέντρα και όχι σε τουριστικά
θέρετρα, ενώ πάνω από τις μισές
(54%) βρίσκονται σε πολυώροφα

κτίρια της τάξεως των 40 ορόφων
κατά μέσον όρο.

Σπίτια... Αστον Μάρτιν
Μάλιστα, πλέον, ο τομέας αυτός

έχει πάψει να αποτελεί προϊόν που
προσφέρουν μόνο οι ξενοδοχειακές
αλυσίδες, καθώς μεγάλη διείσδυση
εμφανίζουν εταιρείες ανάπτυξης
ακινήτων, όπως η YOO, ακόμα και
οίκοι μόδας ή αυτοκινητοβιομηχανίες
όπως η βρετανική Αστον Μάρτιν,
που επιχειρούν να διευρύνουν το
χαρτοφυλάκιο των προσφερόμενων
προϊόντων τους, συνεχίζοντας βέβαια
να απευθύνονται σε ένα κοινό με
υψηλές απαιτήσεις πολυτέλειας και
παροχών. Σύμφωνα με την έρευνα,
ενώ μέχρι πρότινος ο κύριος όγκος

των σχετικών ακινήτων εντοπιζόταν
στις ΗΠΑ και στην Ασία (που συγ-
κεντρώνουν πάνω από το 60% της
αγοράς), πλέον αναμένεται μεγαλύ-
τερη ανάπτυξη και προς τις αγορές
της Μεσογείου, όπου οι εν λόγω
επενδύσεις έχουν καταστεί βιώσιμες
ξανά, απόρροια της ανάκαμψης του
κλάδου της αναψυχής. Μάλιστα,
εκτός από τους δημοφιλείς παραθε-
ριστικούς προορισμούς, η νέα τάση
αφορά την ανάπτυξη νέων κατοικιών
σε αναδυόμενες αγορές, όπου πα-
ρατηρείται άνοδος του βιοτικού επι-
πέδου. Παράλληλα, αναμένεται η
είσοδος νέων «σημάτων» και η δι-
εύρυνση των προσφερόμενων πα-
ροχών και υποδομών, με την έμφαση
να δίνεται στην προσφορά εμπει-

ριών. Οπως αναφέρει η Savills, όταν
μια κατοικία αποκτά το σήμα μιας
φίρμας πολυτελείας, επωφελείται
από τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
της εν λόγω μάρκας, με αποτέλεσμα
να αυξάνεται και η υπεραξία του
ακινήτου. Ετσι, οι αγοραστές έχουν
τη διασφάλιση ότι αποκτούν ένα
ποιοτικό προϊόν περιορισμένης προ-
σφοράς, άρα και αξίας.

Σύμφωνα με τους αναλυτές, οι
μεγαλύτερες υπεραξίες σε σχέση
με συμβατικές πολυτελείς κατοικίες,
επιτυγχάνονται συνήθως σε ανα-
δυόμενες αγορές, όπου η προσφορά
τέτοιων ακινήτων είναι μηδαμινή
και η διαφορά ποιότητας σε σχέση
με το υπόλοιπο απόθεμα κατοικιών
είναι πολύ μεγάλη. Για παράδειγμα,

οι κατοικίες με την επωνυμία της
Ritz-Carlton που αναπτύχθηκε στο
υψηλότερο κτίριο της Ταϊλάνδης,
το MahaNakhon στην Μπανγκόκ,
πουλήθηκαν ακόμα και 80% υψη-
λότερα σε σχέση με άλλες κατοικίες
στην ίδια περιοχή.

Στο Βελιγράδι
Αντίστοιχα, στη «γειτονιά» μας,

στο Βελιγράδι της Σερβίας, τα πρώτα
επώνυμα ακίνητα πωλήθηκαν πρό-
σφατα με τιμές έως και 90% υψη-
λότερες. Αντιλαμβάνεται λοιπόν κα-
νείς ότι στην περίπτωση της Ελλάδας,
μιας ακόμα αναδυόμενης αγοράς,
οι επώνυμες κατοικίες ήρθαν για να
μείνουν, καθώς προσφέρουν τη δυ-
νατότητα σημαντικών υπεραξιών

σε όσους τις κατασκευάσουν και τις
πωλήσουν, αρκεί να πληρούν συγ-
κεκριμένα κριτήρια και ποιοτικές
προδιαγραφές. Στον αντίποδα, σε
άλλες πιο ώριμες και ανεπτυγμένες
αγορές, η εικόνα είναι αντίστροφη,
καθώς ο ανταγωνισμός είναι μεγα-
λύτερος και το απόθεμα πολυτελών
κατοικιών, επώνυμων ή μη, είναι
ήδη πολύ υψηλού επιπέδου. Ετσι,
στο Λονδίνο οι επώνυμες κατοικίες
εξασφαλίζουν μόλις 8% υψηλότερο
τίμημα έναντι των συμβατικών, ενώ
στη Νέα Υόρκη, με βάση πρόσφατα
στοιχεία αγοραπωλησιών, έχουν
προκύψει ακόμα και περιπτώσεις
όπου οι επώνυμες κατοικίες πωλή-
θηκαν με έκπτωση 15% σε σχέση
με μια μη επώνυμη κατασκευή.

Πωλούνται κατά 31% υψηλότερα σε σχέση με αντίστοιχα συμβατικά πολυτελή σπίτια
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Πώς θα σας φαινόταν ένας κινημα-
τογραφικός κόσμος δίχως την αί-
θουσα του σινεμά; Θα ήταν ίδια
άραγε η «Οδύσσεια του Διαστήματος»
ή «Ο άρχοντας των δαχτυλιδιών» ή
η «Δουνκέρκη», εάν δεν είχαμε τη
δυνατότητα να την απολαύσουμε
σε αυτόν τον σκοτεινό χώρο που μα-
γεύει τους ανθρώπους εδώ και έναν
αιώνα; Θα είχαν καν δημιουργηθεί;
Σε σχετικά σύντομο διάστημα μετά
την εφεύρεσή του, ο κινηματογράφος
πήρε θέση ως μία από τις δυο-τρεις
δημοφιλέστερες «εξόδους» για τα
λαϊκά και τα μέσα στρώματα παγ-
κοσμίως. Και δεν την έχασε ποτέ.
Ολόκληρες γενιές έκαναν τις πρώτες
τους εφηβικές βόλτες στα σινεμά,
βγήκαν εκεί ραντεβού, απέκτησαν
είδωλα, γενικώς πέρασαν εκατον-
τάδες ώρες μπροστά από τη μεγάλη
οθόνη. Για πρώτη φορά σήμερα αυτή
η κυριαρχία της αίθουσας απειλείται.
Και ας καταγράφουν τα τελευταία
χρόνια οι πολυκινηματογράφοι τα
υψηλότερα κέρδη όλων των εποχών.
Για όποιον θέλει να τις δει, οι εξελίξεις
είναι προ των πυλών...

Στις 8 του περασμένου Σεπτεμ-
βρίου το «Roma» του Αλφόνσο Κουα-
ρόν κέρδισε τον Χρυσό Λέοντα του
Φεστιβάλ Βενετίας, επικρατώντας
(δίκαια) έναντι υψηλότατου αντα-
γωνισμού. Είναι η πρώτη ταινία που
καταφέρνει κάτι τέτοιο προερχόμενη

από διαδικτυακή πλατφόρμα. Το Net-
flix, που έστειλε στο σπουδαίο φε-
στιβάλ δύο ακόμη ταινίες, πριν από
μερικά χρόνια μάλλον δεν θα περ-
νούσε ούτε... απ’ έξω. Τότε βέβαια
δεν είχε συνεργασίες με ονόματα
όπως ο Κουαρόν, οι αδελφοί Κοέν ή
ο Πολ Γκρίνγκρας. Παρεμπιπτόντως
το «22 July» του τελευταίου έχει
«ανέβει» και για την Ελλάδα, από
την περασμένη Τετάρτη, αποκλει-
στικά στη διαδικτυακή πλατφόρμα
– όχι στην αίθουσα. Το ίδιο συμβαίνει
και με τις περισσότερες ταινίες των
οποίων τα δικαιώματα διανομής έχει
το Netflix, το οποίο φανερά πλέον
χτίζει μια βάση ταινιών –όπως έκανε
και με τις σειρές– τις οποίες λανσάρει
με τον δικό του τρόπο.

Η προβολή
Οσο για το σπουδαίο φιλμ του

Κουαρόν, αυτό θα έχουμε σίγουρα
την ευκαιρία να το δούμε στο φετινό
Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης. «Η διαδι-
κασία για να εξασφαλίσουμε την
προβολή ήταν διαφορετική, όμως
με την εξαιρετική συνεργασία του
Netflix, έχουμε στο πρόγραμμά μας
μία από τις καλύτερες ταινίες της
χρονιάς. Το διεθνές κοινό μας θα
απολαύσει στη Θεσσαλονίκη την
ταινία όπως ακριβώς το επιθυμεί και
ο Αλφόνσο Κουαρόν. Σε ανάλυση ει-
κόνας 4Κ και με σύστημα ήχου Dolby
Surround 7.1.» μας λέει ο διευθυντής
του Φεστιβάλ, Ορέστης Ανδρεαδάκης.
Είναι όμως δόκιμο να συμμετέχει
στις κινηματογραφικές διοργανώσεις
οποιαδήποτε ταινία δεν προορίζεται
για κανονικές προβολές στην αίθου-
σα; «Η συζήτηση γι’ αυτό το θέμα
παραμένει ανοιχτή και ακόμη ζεστή.

Υπάρχουν πολλές παράμετροι που
πρέπει να λάβει κανείς υπόψη. Οπως
για παράδειγμα τα Οσκαρ και το γε-
γονός πως για να συμμετάσχει μια
ταινία στα βραβεία της Ακαδημίας
θα πρέπει να έχει προβληθεί και
στην παραδοσιακή αίθουσα. Υπάρ-
χουν οι ίδιοι οι σκηνοθέτες που θέ-
λουν η ταινία τους να προβάλλεται
με υψηλά στάνταρντ στην αίθουσα.
Κι επίσης υπάρχει το προϊόν, οι ται-
νίες, οι οποίες με τις πλατφόρμες
βρίσκουν έναν ακόμη τρόπο διανο-
μής, σίγουρα όχι παραδοσιακής,
ωστόσο απολύτως χρήσιμης, καθώς
γαλουχούν στο καλό σινεμά και μια
ολόκληρη νέα γενιά που έχει μάθει
αλλιώς.

Ολα έχουν τη χρησιμότητά τους
και ο ρόλος των φεστιβάλ είναι να
πρωτοπορεί και όχι να ακολουθεί
τις εξελίξεις κι επιπλέον να βρίσκει
νέους τρόπους επικοινωνίας με όλη

την γκάμα του κοινού», συμπληρώνει
ο κ. Ανδρεαδάκης.

Η παρατήρησή του γι’ αυτόν τον
εναλλακτικό τρόπο διανομής μάς
οδηγεί στα επόμενα ερωτήματα. Πώς
αντιλαμβάνονται άραγε οι εδώ δια-
νομείς τις σύγχρονες εξελίξεις στην
κινηματογραφική παραγωγή; «Αν
μια ταινία ακολουθούσε τον παρα-
δοσιακό “κύκλο ζωής” που περιγρά-
φει το σχήμα φεστιβάλ-αίθουσα-
DVD-τηλεόραση, πλέον αυτό τείνει
να αλλάξει με την απευθείας online
προβολή. Αυτό όμως δεν σημαίνει
ότι θα σταματήσει να υπάρχει η προ-
σέλευση στο σινεμά. Ούτως ή άλλως,
πιστεύω πως αυτός ο συλλογικός εν-
θουσιασμός και η επικοινωνία της
αίθουσας δεν αντικαθίστανται. Απλώς
λόγω της τεράστιας παραγωγής, είναι
λογικό κάποιες από τις ταινίες του
λεγόμενου μεσαίου βεληνεκούς να
κυκλοφορούν πια μόνο online. Και

οι διανομείς θα πρέπει να προσαρ-
μοστούν ανάλογα. Ειδικά για την
Ελλάδα, μόλις λυθεί και το θέμα της
πειρατείας, πιστεύω πως όλοι θα ρί-
ξουν σταδιακά περισσότερο βάρος
στην οικιακή διασκέδαση και στο
ψηφιακό πεδίο», επισημαίνει η Ει-
ρήνη Σουγανίδου, διευθύντρια της
Feelgood Entertainment.

«Χρήμα στην αγορά»
Παρόμοια καθησυχαστικός είναι

και ο Πέπε Σαμπάς, Home Enter-
tainment Manager της Odeon: «Η
παρουσία των διαδικτυακών πλατ-
φορμών είναι θετική για τον κινη-
ματογράφο, αφού εκ των πραγμάτων
πέφτει χρήμα στην αγορά. Προς το
παρόν υπάρχει χώρος για όλους, αν
και ο καθένας χρησιμοποιεί τις δικές
του τακτικές. Το Netflix για παρά-
δειγμα προτιμά να διαθέτει τις ταινίες
του αποκλειστικά online, ενώ το

Amazon παραχωρεί τις περισσότερες
και για προβολή στην αίθουσα. Στην
ουσία, πρόκειται για αλλαγή στον
τρόπο κατανάλωσης, η οποία όμως
εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από οι-
κονομικά κριτήρια. Το Amazon, π.χ.,
το οποίο τα πρώτα χρόνια έριξε αρ-
κετό βάρος σε εναλλακτικές παρα-
γωγές, τώρα στρέφεται σε πιο εμπο-
ρικά πρότυπα».

Πόση σχέση έχουν όμως όλα αυτά
με το πραγματικό σινεμά; Στο σύγ-
χρονο κινηματογραφικό περιβάλλον
των «ασφαλών» επιλογών και των
ατελείωτων υπερ-ηρωικών μπλοκμ-
πάστερ γίνεται όλο και πιο δύσκολο
για δημιουργούς σαν τον Αλφόνσο
Κουαρόν να βρουν αυτά που ζητούν
(σε χρήμα και εκφραστική ελευθερία)
στην παραδοσιακή παραγωγή. Και
κάπως έτσι στρέφονται στις πλατ-
φόρμες. Για πόσο όμως ακόμη θα
αποτελούν αυτές φιλόξενο χώρο για

τους κινηματογραφιστές, από τη
στιγμή που ο μεταξύ τους ανταγω-
νισμός πλησιάζει τα όρια του ανε-
λέητου; Σε επικοινωνία που είχαμε
μέσω εκπροσώπων του στη Ελλάδα,
το Netflix αρνήθηκε να κάνει οποι-
οδήποτε σχόλιο.

Μέσα στο 2019 ο τεχνολογικός κο-
λοσσός της Apple αλλά και η πανί-
σχυρη Disney πρόκειται να εγκαι-
νιάσουν τις δικές τους πλατφόρμες
και, βέβαια, δεν πρόκειται να μπουν
στο παιχνίδι... χαλαρά. Το πεδίο της
οικιακής διασκέδασης, άλλωστε, είναι
μακράν το μεγαλύτερο στην παγκό-
σμια αγορά.

Σήμερα, σε ένα μέσο ελληνικό σπί-
τι, μπορεί κανείς να καθίσει στον κα-
ναπέ, μπροστά από την 50άρα 4Κ
οθόνη και το 5.1 ηχοσύστημα –είναι
όλα πλέον πολύ προσιτά–, σε από-
σταση αναπνοής από το ψυγείο και
να απολαύσει την ταινία του. Χωρίς
το διόλου ασήμαντο κόστος μιας εξό-
δου στο σινεμά και με επιλογές που
αναμένεται σύντομα να πληθύνουν
δραματικά. Κάποτε το σινεμά κατά-
φερε να εξισορροπήσει την «επιδρο-
μή» της τηλεόρασης. Θα καταφέρει
να κάνει το ίδιο και με αυτή του δια-
δικτυακού... καναπέ;

Γίνεται σινεμά δίχως αίθουσες;
Η κινηματογραφική παραγωγή μεταλλάσσεται, με σπουδαίες ταινίες να κάνουν πρεμιέρα σε πλατφόρμες οικιακής διασκέδασης

Στιγμιότυπο από τα γυρίσματα του «Αnnihilation», της πλουσιότερης μέχρι σήμερα παραγωγής του Netflix, με τη Νάταλι Πόρτμαν στον κεντρικό ρόλο.

Με το «Wonder Wheel» εγκαινίασε τη συνεργασία του με το Amazon και ο
σπουδαίος Γούντι Αλεν.

Ο Αλφόνσο Κουαρόν κατευθύνει το γύρισμα του «Roma», ταινία η οποία
τον οδήγησε στον Χρυσό Λέοντα του Φεστιβάλ Βενετίας.

Το «Roma» του Κουαρόν,
η παραγωγή του
Netflix που κέρδισε
τον Χρυσό Λέοντα,
θα προβληθεί στο Φεστι-
βάλ Θεσσαλονίκης.

«Ο συλλογικός ενθουσια-
σμός και η επικοινωνία
της αίθουσας δεν
αντικαθίστανται», λέει
η κ. Σουγανίδου, διευ-
θύντρια της Feelgood.



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Kυριακή 14 Οκτωβρίου 2018

Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

14.10.18-20.10.18

ΕΚΘΕΣΗ
«Κόκκινες ραμμένες ιστορίες»

Τη νέα της ατομική έκθεση με τίτλο «Κόκκινες ραμ-
μένες ιστορίες» παρουσιάζει η εικαστικός Αγγέλω
Ευαγγέλου. Η έκθεση παρουσιάζει οκτώ έργα ισά-
ριθμα γυναικεία φορέματα σε πραγματικό μέγε-
θος, φτιαγμένα το καθένα, από ένα βιβλίο. Βιβλία-
σταθμοί και σημεία αναφοράς στην παρουσία και
την αντιμετώπιση της γυναίκας στην ιστορία της
ανθρωπότητας. Έργα φτιαγμένα από τα κατ’ εξο-
χήν μισογύνικα και ομοφοβικά αποσπάσματα της
Βίβλου, από σελίδες από το «Δεύτερο φύλο» της
Σιμόν Ντε Μποβουάρ. Πολυχώρος Γκαράζ, Αμμο-
χώστου 16, Λευκωσία. εγκαίνια την Παρασκευή 19

Οκτωβρίου στις 7:00 μ.μ. και η έκθεση θα διαρκέσει μέχρι και το Σάββατο
27 Οκτωβρίου. Την επιμέλεια της έκθεσης έχει η Έλενα Παρούτη. Ώρες
λειτουργίας της έκθεσης: πρωινά 10:30-12:00 π.μ. και απογεύματα 5:30-
8:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 99535329, www.angelaevangelo.com.

Το πανεπιστήμιο Κύπρου φέρνει την επιτυχημένη θε-
ατρική παράσταση ιστορίες «Της Χούντας» από το βι-
βλίο «Επάγγελμα Πόρνη» της Λιλής Ζωγράφου σε σκη-
νοθεσία Ένκε Φεζολλάρι και ερμηνεία της Αλεξάν-
δρας Παλαιολόγου. Η παράσταση θα ανέβει και στη
Λεμεσό στο θέατρο Ριάλτο. Πρόκειται για δύο ιστορίες
αυτοβιογραφικές που δίνουν το στίγμα της εποχής και
σκιαγραφούν τη συγγραφέα-ορόσημο της Ελλάδας
της μεταπολίτευσης: μίας γυναίκας αγωνίστριας ενάν-
τια σε κάθε μορφή βίας. Η οξύτητα της γραφής της, το
σαρκαστικό και γλυκόπικρο χιούμορ της, η αφηγηματι-
κή της ορμητικότητα, η αφοπλιστική και έντιμη ειλικρί-
νεια αποκτούν λόγο επί σκηνής με την Αλεξάνδρα Πα-
λαιολόγου και αναδεικνύονται με τη μουσική του Στα-
μάτη Κραουνάκη. Σκηνοθεσία: Ένκε Φεζολλάρι, Ερμη-
νεία: Αλεξάνδρα Παλαιολόγου.  Κινηματοθέατρο Παλ-
λάς στη Λευκωσία, Παρασκευή 26 Οκτωβρίου, ώρα
8:30 μ.μ. Κρατήσεις: http://ucy.ac.cy/alumni (Εκδη-
λώσεις - τα εισιτήρια αγοράζονται ηλεκτρονικά μέσω
του συστήματος κρατήσεων). Πληροφορίες:
22894356. Θέατρο Ριάλτο, Τετάρτη 24 Οκτωβρίου,
ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες, κρατήσεις 77 77 77 45,
www.rialto.com.cy. 

Ο Ψαραντώνης, πι-
στός στη φθινοπωρινή
συνάντησή του με το
κοινό της Αξιοθέας, έρ-
χεται ξανά στην Κύπρο.
Σε αυτό το ταξίδι του
τον συνοδεύουν τα παι-
διά του Νίκη και Λάμ-
πης Ξυλούρης, καθώς
και ο δεξιοτέχνης στο
λαούτο, Γιάννης Παξιμαδάκης. Στη συναυ-
λία αυτή θα ακουστούν εκείνα τα τραγού-
δια του Ψαραντώνη που αναδεικνύουν το
βασικότερο στοιχείο της ποιητικής του τέ-
χνης. Τη στόχευση στις αρχέγονες δυνά-
μεις της φύσης ως πηγής και έμπνευσης
μεγαλείου, στην κατανόηση της ομορφιάς

του κόσμου και στην πε-
ριδεή προσέγγισή της
μέσα από την αποδοχή
των ορίων της τέχνης
του ανθρώπου μπροστά
στο απροσμέτρητο
ύψος και το σκοτεινό
βάθος της φυσικής
ομορφιάς. Ψαραντώ-
νης: λύρες, μπουλγαρί,

τζουράς, φωνή, Νίκη Ξυλούρη: κρουστά,
φωνή, Λάμπης Ξυλούρης: ούτι και Γιάννης
Παξιμαδάκης στο λαούτο. Πολιτιστικό Κέν-
τρο Πανεπιστημίου Κύπρου, Αρχοντικό
Οδού Αξιοθέας, παλιά Λευκωσία. Δευτέρα
15 Οκτωβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες
τηλέφωνο 22894531-2, culture@ucy.ac.cy

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Η Ένωση Λογοτεχνών Κύπρου και οι
εκδόσεις Βακχικόν συνδιοργανώνουν
εκδήλωση βιβλιοπαρουσίασης της νέ-
ας ποιητικής συλλογής του Γιώργου
Φράγκου «Φλοίσβος συννέφων». Χαι-
ρετισμό στην εκδήλωση θα απευθύ-
νει ο πρόεδρος της Ένωσης Λογοτε-
χνών Κύπρου Χρίστος Χατζήπαπας.
Για το βιβλίο θα μιλήσουν η ποιήτρια
Αλεξάνδρα Γαλανού και ο ποιητής
Γιώργος Μολέσκης. Ποιήματα από τη
συλλογή «Φλοίσβος συννέφων» θα
απαγγείλει η σκηνοθέτις Αλεξία Πα-
παλαζάρου. Τετάρτη 17 Οκτωβρίου,
ώρα 7:00 μ.μ. Δημοσιογραφική Εστία. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Οι άβολες
εξαιρέσεις

Μ ε έναν τρόπο διασταυρώθηκαν στην
ειδησεογραφία της περασμένης εβδο-

μάδας, και η ιστορία του ενός φώτισε πε-
ρισσότερο και υπογράμμισε τη ζωή και
το έργο του άλλου. Στον πατέρα Αντώνιο
απονεμήθηκε το βραβείο του Ευρωπαίου
Πολίτη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για
το έργο του στη μη κυβερνητική οργάνωση
«Κιβωτός του κόσμου», που δραστηριο-
ποιείται στον τομέα της μέριμνας και προ-
στασίας μητέρων και παιδιών, και ειδικό-
τερα άπορων μονογονεϊκών οικογενειών.
Για τον 44χρονο υποπλοίαρχο του Λιμε-
νικού Σώματος Κυριάκο Παπαδόπουλο,
κόπηκε πρόωρα το νήμα της ζωής. Ανα-
κοπή καρδιάς η αιτία θανάτου. Μιας «καρ-
διάς» που το διάστημα 2015-2016 έσωσε
χιλιάδες ανθρώπους που περνούσαν από
την Τουρκία στη Μυτιλήνη, ως κυβερνήτης
περιπολικού σκάφους.

Ηταν ένας καθημερινός άνθρωπος, παν-
τρεμένος και πατέρας δύο παιδιών, που
αγωνίστηκε για τη διάσωση χιλιάδων ενη-
λίκων και μικρών παιδιών, «χωρίς ωράριο,
με υψηλό αίσθημα καθήκοντος και χαμηλές
αποδοχές», έγραψε η «Κ» σε ανάρτησή
της (10/10). «Πόσους ανθρώπους έχετε
σώσει;» τον είχε ρωτήσει ο Βέρνερ Φάιμαν,
όταν με τον Ελληνα πρωθυπουργό Αλέξη
Τσίπρα είχαν επισκεφθεί τη Μυτιλήνη.
«Περισσότερους από πέντε χιλιάδες», του
απάντησε ο Ελληνας αξιωματικός. Δεν
άκουσε καλά ο τότε Αυστριακός καγκε-
λάριος και του είπε πως «πέντε ζωές είναι
κάτι πολύ σημαντικό». Τον διόρθωσαν
και του είπαν πως πρόκειται για πέντε χι-
λιάδες ζωές... «Είσαστε πραγματικός
ήρωας», του είχε πει έκπληκτος ο Φάιμαν.

Για τη δράση του είχε τιμηθεί από την
Ακαδημία Αθηνών και την ελληνική πο-
λιτεία. Το ντοκιμαντέρ της Δάφνης Μα-
τζιαράκη «4.1 miles», το οποίο κατέγραψε
και ανέδειξε την προσπάθειά του στο σκά-
φος, την ανείπωτη αγωνία, τον κόπο και
την απελπισία του, ήταν υποψήφιο για
Οσκαρ.

Ο πατέρας Αντώνιος ταξίδεψε στις Βρυ-
ξέλλες για την παραλαβή του βραβείου
μαζί με 10 από τα παιδιά της «Κιβωτού».
«Αυτό που κάνουμε είναι χρέος μας, υπο-
χρέωση για το ποίμνιό μας, για τα παιδιά
και τις ψυχούλες τις τραυματισμένες», δή-
λωσε μεταξύ άλλων πολλών. Ο Κυριάκος
Παπαδόπουλος σε μια συνέντευξή του
είχε πει: «Οι στιγμές της προσωπικής αδυ-
ναμίας είναι πολυτέλεια, που δεν την έχου-
με. Λίγα μίλια παραπέρα υπάρχουν άν-
θρωποι που χρειάζονται τη βοήθειά μας.
Εμείς έχουμε καιρό να κλάψουμε». Στο
ντοκιμαντέρ τον βλέπουμε να βουρκώνει.
Οταν ανασύρει παιδιά αναίσθητα από τη
θάλασσα, όταν το ασθενοφόρο αργεί, όταν
ο εφιάλτης τον κυκλώνει από παντού χωρίς
διαφυγή.

Και το χαμογελαστό πρόσωπο του πα-
τέρα Αντώνιου είναι βέβαιο ότι θα έχει
σκιαστεί από αυτά που έχει συναντήσει,
δει και ακούσει. Οσο ακλόνητη και να
είναι η ορθόδοξη πίστη του, δεν μπορεί
να μην κάμφθηκε, να μην είχε στιγμές
περισυλλογής, αναρώτησης, ταραχής.
Ομως το χρέος «για το ποίμνιο, για τα παι-
διά» ήταν ισχυρότερο.

Οι δύο αυτοί άνθρωποι, πιθανότατα
άγνωστοι μεταξύ τους, διαπέρασαν το
κουκούλι του ατομικισμού και στράφηκαν
να συνδράμουν τον «άλλον», σε μια ανε-
ξέλεγκτη κρίση περιορισμένη σε διάρκεια,
όπως ο Κυρ. Παπαδόπουλος, ή χωρίς τέλος,
όπως ο πατήρ Αντώνιος. Αν αρχίσουν να
περισσεύουν τα κοσμητικά επίθετα και
οι αναφορές σε ηρωισμούς, αν η συγκίνηση
υπερχειλίσει χωρίς να διοχετευτεί σε μια
επόμενη πράξη ή μέριμνα, τότε απλώς πε-
ριχαρακώνουμε την εξαίρεση γιατί μας
υπερβαίνει. Δίνουμε απλόχερα το φωτο-
στέφανο στους ανθρώπους που καθορί-
ζονται από τη δυναμική της προσφοράς,
για να ξεμπερδεύουμε. Γιατί η δική τους
«κανονικότητα» μας στριμώχνει. Ο πρω-
ταθλητισμός της ζωής είναι εξαιρετικά
απαιτητικός και προϋποθέτει τη δική του
προγύμναση. Μια εσωτερική προεργασία,
ζυμωμένη με μνήμες (ο Μυτιληνιός υπο-
πλοίαρχος ήταν γέννημα θρέμμα μιας προ-
σφυγικής οικογένειας από τη Νικομήδεια),
αίσθημα καθήκοντος, εκπαίδευση στο
βλέμμα ώστε να μπορεί να «αγκαλιάζει»
το μεγάλο ανθρώπινο τοπίο και όχι το,
διαρκές ούτως ή άλλως, μικρομέγαλο δράμα
του καθενός μας.

Αν κάτι «συμβολίζουν» οι δύο αυτοί άν-
θρωποι είναι όχι τόσο το θαυμαστό (αυτό
είναι δεδομένο και εύκολο να εκδηλωθεί),
είναι την εικόνα μιας κοινωνίας που τους
έχει απεγνωσμένα ανάγκη. Για να μπορέσει,
στη μικροκλίμακά του ο καθένας, να αν-
τιδράσει στην απομόνωση και στη συναι-
σθηματική στεγανοποίηση.

H ταν μία από εκείνες τις ημέρες που ο
ήλιος και πάλι έλαμπε χωρίς να φωτίζει.

Με δυσκολία άνοιξε τα πατζούρια και τρά-
βηξε τις κουρτίνες, και το υπνοδωμάτιο
σαν να πήρε χρώμα. Ο μόνος λόγος για
τον οποίο άνοιγε το παράθυρο ήταν για
να μπαίνει πρωινός καθαρός αέρας. Πάντα
πίστευε ότι μόνο το πρωί ο αέρας δεν με-
ταφέρει μικρόβια και ιούς. Κάποιος το είχε
πει, κάπου το είχε διαβάσει, αλλά φυσικά
δεν θυμόταν ούτε πού ούτε ποιος, αρκούσε,
όμως, που το ήξερε. 

Η κουζίνα ήταν ο επόμενος σταθμός,
καφές και απαραίτητα δύο φρυγανιές με
μαρμελάδα δαμάσκηνο και μετά επιστροφή
στο δωμάτιο για να κλείσει τα πατζούρια
και το παράθυρο. Αρκετός αέρας μπήκε,
άλλωστε θα έπρεπε να ετοιμαστεί και για
τη δουλειά. Άνοιξε την ντουλάπα, διάλεξε
τι θα φορέσει, και τα άπλωσε με προσοχή
στο κρεβάτι, που είχε με επιμέλεια στρώσει,
αμέσως μετά που ξύπνησε. Όλα κι όλα, το
κρεβάτι πρέπει να είναι στρωμένο, όταν
δεν κοιμάται κάποιος. Ήταν ένας κανόνας
που δεν μπορούσε με κανέναν τρόπο να
παραβεί. Τα καθαρά και περιποιημένα ρού-
χα είχαν φυσικά επιλεγεί για να ταιριάζουν
με τα παπούτσια και τα εσώρουχα. Ω, ναι!
Με τα εσώρουχα, το μέσα και το έξω πρέπει

να βρίσκονται σε αρμονία, ό,τι βλέπει
κανείς απ’ έξω να αντικατοπτρίζει και το
μέσα. Κινήθηκε προς το μπάνιο για το κα-
θιερωμένο ντους, να πλύνει δόντια, και
ό,τι άλλο κάνει κάποιος στην τουαλέτα
τέλος πάντων, μη ζητάτε λεπτομέρειες.
Αυτή η διαδικασία, όσο απλή και αν ακού-
γεται δεν είναι, μην ξεγε-
λιέστε. Χρειαζόταν τουλά-
χιστον 40 λεπτά για ένα
γρήγορο ντους, ένα τέταρτο
για τα δόντια και κάμποση
ώρα για τα υπόλοιπα. Έβγα-
ζε σχεδόν μεροκάματο μέ-
σα σε δέκα τετραγωνικά.
Αφού τελείωσε και από το
μπάνιο, πήγε στο υπνοδω-
μάτιο για να ντυθεί. Αυτό
ήταν σχετικά εύκολο, δεν
χρειάζεται κόπος, αλλά κα-
μιά φορά δεν μπορούσε να
δει αν όλα ήταν εντάξει.
Έπαιρνε ρίσκο, με τα χρόνια
είχε μάθει πώς να μην τρα-
βάει τα βλέμματα. 

Τελευταία πράξη του δρά-
ματος… γιατί περί δράματος
πρόκειται, είναι ο δρόμος
προς την εξώπορτα. Μη φαν-

ταστείτε, δεν ήταν και δρόμος μετ’ εμποδίων
ούτε στρωμένος με αγκάθια, ένας απλός
διάδρομος ήταν που στο μέσον του είχε
ένα έπιπλο-κρεμάστρα, ένα κλασικό κομ-
μάτι, από εκείνα που δεν τα βρίσκεις πια.
Το είχε πάρει πολλά χρόνια πριν από το
πατρικό σπίτι, εκεί σε κανέναν δεν χρει-

αζόταν, κανείς δεν έβγαινε
και κανείς δεν έμπαινε. Το
πήρε και από τότε το έπιπλο

τον είχε βγάλει ασπροπρό-
σωπο. Φορτωνόταν δύο βαριά
παλτά, μία ελαφριά ζακέτα,
ένα μπουφάν και στη θήκη

στο μπροστινό μέρος του είχε
σαν έτοιμο από καιρό ένα ζευ-
γάρι ομπρέλες. Διά παν ενδε-
χόμενο.

Αλλά πολλά είπαμε για το
έπιπλο, δεν είναι παρά ένα ξύ-
λινο κατασκεύασμα, εξαιρετικής
τέχνης, αλλά τώρα τελευταία
είχε αρχίσει να φιλοξενεί κάτι
πλάσματα… που αν το σούρου-
πο ή νωρίς το πρωί τύχαινε να
τα δεις από άλλη γωνία έμοιαζαν
τεράστια και όπως πήγαιναν
εφ’ ενός ζυγού ένιωθε να απει-
λείται. Βλέπετε τι μπορεί να κά-

νει ένα έπιπλο; Κατ’ αρχάς μπορεί να σε
αποσυντονίσει από την αφήγηση των γε-
γονότων, μπορεί επίσης να δημιουργήσει
φοβίες, αλλά ταυτόχρονα να σε εξυπηρετεί,
φορτώνοντάς του τα παλτά σου και τις ομ-
πρέλες σου. 

Αλλά ας επιστρέψουμε στον μακρύ διά-
δρομο. Μέχρι το μέσον, όπου και θα συ-
ναντούσε το έπιπλο, δεν υπήρχε κανένα
πρόβλημα, μπορούσε να το περπατήσει
πολύ γρήγορα. Στο σημείο, όμως, που θα
συναντούσε το έπιπλο τα πράγματα δυ-
σκόλευαν. Ξέχασα να σας πω ότι στο πάνω
μέρος του, στην αριστερή πλευρά υπήρχε
ένας καθρέπτης, αλλά επειδή από καιρό
κανείς δεν τον υπολόγιζε είχε ασθενήσει
από μία εξανθηματική ασθένεια… είχε
πετάξει κάτι μαύρα στίγματα. Ναι, καλά
διαβάσατε, αρρωσταίνουν και οι καθρέπτες,
και η ασθένειά τους είναι κολλητική, όταν
θα κοιταχτείς δεν θα σε δεις καθαρά, αλλά
σκοτεινό, δεν θα σε αναγνωρίσεις. Πάντως,
το έπιπλο δεν έφταιγε, παρέμενε εκεί και
περίμενε και άλλα παλτά, περίμενε κάποιον
να το απαλλάξει από την αισχρή αποικία.
Ήλπιζε σε ένα καλό λουστράρισμα, ήθελε
να περνάει ο άλλος και να σταματάει, να
του λέει μια καλημέρα, να μην το προ-
σπερνάει βιαστικά.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Και τα έπιπλα ασθενούν

Η καλλιτεχνική ομάδα Pagliaccio παρουσιάζει
τη θεατρική παράσταση «Ο Θεός έχει Χιού-
μορ», του ομώνυμου βιβλίου του Γιώργου
Τσαγγαρίδη σε διασκευή και εμπειρική συν-
γραφή της Βασιλείας Βασιλείου. Πρόκειται για
ένα πειραματικό θεατρικό, που εντάσσεται
στους κύκλους του Ρεαλισμού (In-yer-face-th-
eatre) εμπειρικών βιωμάτων και στο «Φτωχό
Θέατρο». Σκηνοθεσία Βασιλεία Βασιλείου,
βοηθός σκηνοθέτη Ευαγγελία Ονουφρίου.
Παίζουν οι Βασιλεία Βασιλείου και Γιώργος
Τσαγγαρίδης. Παραστάσεις: Λευκωσία: 14, 15
& 16 Οκτωβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. WhereHaus
612, Μιχαήλ Κασουλίδη 5, Βιομηχ. Παλλουριώ-
τισσας. Λεμεσό 18, 20, 21 και 23 Οκτωβρίου,
ώρα 8:30 μ.μ. Υπόγεια Σκηνή -Πολυχώρος Συ-
νεργείο/ Ελευθερίας 91. Όλα τα έσοδα της πα-
ράστασης θα διατεθούν στο Ίδρυμα Dr Yiota
Demetriou, The Dancing Queen Foundation,
που χορηγεί εκπαιδευτικά και ψυχολογικής
υποστήριξης προγράμματα άπορων παιδιών. Η
παράσταση είναι κατάλληλη για άτομα 18+.
Πληροφορίες τηλ. 99122552 και 99960710. 

ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ
«Το Αστρογέννητο
Παιδί» του Ουάιλντ
Από την Παιδική Σκηνή του Θεάτρου
«ΣΚΑΛΑ» παρουσιάζεται το αγαπημένο
και πολυδιαβασμένο έργο του Όσκαρ
Ουάιλντ  «Το Αστρογέννητο Παιδί» σε
διασκευή/ σκηνοθεσία της Μόνικας Με-
λέκη.. Η ιστορία και το ταξίδι της ζωής
για το αστρογέννητο παιδί που έρχεται
να μας ταξιδέψει μαζί του και να μας δι-
δάξει για τις μεγάλες αξίες όπως η
ομορφιά, η καλοσύνη, η ταπεινότητα, η
μετάνοια, η ηθική, η δικαιοσύνη, η προ-
σφορά, η αγάπη. Πρεμιέρα Κυριακή 14
Οκτωβρίου, ώρα 11:00 π.μ. στο Παττί-
χειο Θέατρο «ΣΚΑΛΑ». Σκηνοθεσία Μό-
νικα Μελέκη, μουσική/στίχοι Ανδρέας
Γερολέμου. Ηθοποιοί Μαρία Ζορλή, Μα-
ρία Μεσαρίτη, Δημήτρης Χατζηπαύλου,
Χρίστος Χρυσάνθου, Γιώτα Ηλία. Τακτι-
κές παραστάσεις κάθε Κυριακή, ώρα
11:00 π.μ. μέχρι 2 Δεκεμβρίου. Καθημε-
ρινά θα δίνονται οργανωμένες παρα-
στάσεις για τα σχολεία.
Πληροφορίες τηλ. 24652800/1 και
99490102.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Ο Ψαραντώνης και τα παιδιά του στην Αξιοθέα

ΘΕΑΤΡΟ

«Επάγγελμα πόρνη»

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Θεός έχει Χιούμορ» από την Pagliaccio 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Ένκε Φεζολλάρι σκηνοθετεί την
Αλεξάνδρα Παλαιολόγου σε δύο
ιστορίες αυτοβιογραφικές που δίνουν
το στίγμα της εποχής και σκιαγρα-
φούν τη συγγραφέα-ορόσημο της
Ελλάδας της μεταπολίτευσης: μιας
γυναίκας αγωνίστριας ενάντια σε
κάθε μορφή βίας, της Λιλής Ζωγρά-
φου. Η κ. Παλαιολόγου που μίλησε
στην «Κ» είπε ότι παθιάστηκε με
τον ρόλο της, ταυτίστηκε με τη Λιλή
Ζωγράφου και μαζί με τον σκηνοθέτη
προσπάθησαν να αναδείξουν τον
άνθρωπο πίσω από τις λέξεις του
«Επάγγελμα πόρνη». Το κείμενο της
Ζωγράφου είναι πυκνό σε φράσεις
και αλήθειες, αλλά και σε χαρακτή-
ρες, και έτσι το ενδιαφέρον του κοι-
νού πρέπει να διατηρείται αμείωτο,
«έπρεπε να βάλω όλη μου την ενέρ-
γεια και κάθε φορά να δίνω ένα ρε-
σιτάλ», μου τόνισε η Αλεξάνδρα Πα-
λαιολόγου.

–Κληθήκατε να δουλέψετε με ένα
ομολογουμένως δυνατό κείμενο,
από μία δεινή συγγραφέα ποιες
ήταν οι πρώτες σας σκέψεις; 

–Ήταν κάτι που το βρήκα πολύ
προκλητικό, αλλά ωραία πρόκληση
για εμένα. Μου αρέσει πάρα πολύ
η Λιλή Ζωγράφου, τα κείμενά της,
και το συγκεκριμένο βιβλίο μου είχε
εντυπωθεί και θεώρησα ότι είναι
ένα σοβαρό εγχείρημα, που φυσικά
το κάναμε με πολύ μεγάλη χαρά και
με πολλή σοβαρότητα και σεβασμό
στη συγγραφέα.
–Μιλήστε μου για τον ρόλο σας; 

–Υποδύομαι δύο περιστατικά της
ζωής της, το ένα είναι κωμικοτραγικό,
θα έλεγα, με πολύ χιούμορ, το ιδι-

αίτερο χιούμορ της Λιλής Ζωγράφου,
η άλλη είναι μία απίστευτη ιστορία
και που πραγματικά είναι πολύ σκλη-
ρή ιστορία. Αφηγούμαι τη ζωή της,
αλλά υποδύομαι και άλλους ρόλους,
που έχουν να κάνουμε με αυτές τις
δύο ιστορίες (γιατρός, νοσοκόμος,
διευθυντής υπουργείου κ.ά.).
–Σας φόβισε κάτι σε αυτή την πα-
ράσταση;

–Δεν με φόβισε κάτι, όχι. Ωστόσο,
επειδή πρόκειται για μονόλογο,
πράγμα που σημαίνει ότι είσαι εν-
τελώς μόνος επί σκηνής, δεν έχεις
κάποια βοήθεια, αν για κάποιο λόγο
χρειαστεί. Επίσης, πρέπει να κρατάς
αμείωτο το ενδιαφέρον του κοινού,
να βάλεις όλη σου την ενέργεια και
κάθε φορά να δίνεις ένα ρεσιτάλ. 
–Ως κείμενο τι σας έκανε περισ-
σότερη εντύπωση;

–Σίγουρα τα ελληνικά του κειμέ-
νου που δεν είναι τα ελληνικά της
καθομιλουμένης, αλλά ούτε και κα-
θαρεύουσα, είναι προσεγμένα ελ-
ληνικά, οι λέξεις, έχει πυκνά νοήματα
στις φράσεις, είναι να το πούμε απλά

ωραία ελληνικά.
–Ενσαρκώνετε έναν λογοτεχνικό
χαρακτήρα με ισχυρούς συμβολι-
σμούς, τι σας δυσκόλεψε περισ-
σότερο στην παράσταση;

–Η ερμηνεία της κάθε στιγμής,
το κείμενο της Ζωγράφου είναι πολύ
πυκνό σε στιγμές και νοήματα. Πη-
γαίνει από το γέλιο στο δάκρυ, μετά
περνάει στη βία, στη χυδαιότητα,

στην ωμότητα και βέβαια, όλα αυτά
οδηγούν σε μία κάθαρση. Κάθε κομ-
μάτι λοιπόν το κειμένου απαιτούσε
μία ιδιαίτερη αντιμετώπιση υποκρι-
τικά. Επίσης, και το παίξιμο των άλ-
λων ρόλων που εμπλέκονται στις
δύο ιστορίες είναι μια απαιτητική
διαδικασία.
–Πόσο επίκαιρη είναι η ιστορία
της «Χούντας» της Λ. Ζωγράφου; 

–Δυστυχώς είναι επίκαιρη και
στις μέρες μας, και έχω την αίσθηση
ότι μπορεί και να παραμείνει επί-
καιρη. Οι παθογένειες στην Ελλάδα
δεν αλλάζουν εύκολα, δυστυχώς δεν
εξελισσόμαστε πολύ σαν λαός προς
το καλύτερο. Πάντοτε, λοιπόν, πέ-
φτουμε στα ίδια, για να μην πω και
χειρότερα, λάθη. Την περίοδο που
διηγείται η Λιλή Ζωγράφου υπήρχε
ένα καταπιεστικό καθεστώς, αλλά
σήμερα, ενώ έχουμε δημοκρατία
κάποια πράγματα γίνονται με έναν
τρόπο που έχει βία. Ναι, παραμένει
επίκαιρο!
–Η κοινωνία σύρεται και παρασύ-
ρεται και ο άνθρωπος γίνεται άθελά
του φερέφωνο και υπεύθυνος για
πολλά στραβά, το πιστεύετε; 

–Ο κάθε άνθρωπος, όλοι μας, οφεί-
λει να έχει άποψη, να κάνει βήματα
προς την αυτογνωσία, να μη φέρεται
και να άγεται, να εξελίξει τον εαυτό
του. Αλλάζοντας, λοιπόν, ο καθένας
από εμάς τον εαυτό του, αλλάζουμε
και την κοινωνία, γιατί κοινωνία εί-
μαστε εμείς. Αν μετατοπιστεί ο κα-
θένας μας σε ένα καλύτερο τοπίο,
ολόκληρη η κοινωνία θα αλλάξει.
Ας προσπαθήσουμε!
–Θεωρείτε ότι υπάρχουν μαγικές
επαναστατικές λύσεις;

–Μαγικές λύσεις σαφώς και δεν
υπάρχουν, αλλά δεν υπάρχουν και
αδιέξοδα, το πιστεύω αυτό. Ο κα-
θένας με τον τρόπο του πρέπει να
αντισταθεί, να παλέψει, κυρίως με
τον εαυτό του, να βρει τα θέλω του.
Η Λιλή Ζωγράφου αυτά τα θέλω της
για παράδειγμα τα ήξερε πάρα πολύ
καλά. Πέρασε πάρα πολύ δύσκολα,
και μπορεί για ένα διάστημα να απο-
γοητεύτηκε, και αυτό το συναίσθημα
είναι ό,τι χειρότερο, διότι μπορεί να
σε οδηγήσει σε παραίτηση, ωστόσο,

σώθηκε και μπήκε ξανά στη ζωή
πολύ δυναμικά.
–Μελετώντας τον ρόλο ταυτιστή-
κατε με τη Λιλή Ζωγράφου;

–Υποδυόμενη τη Λιλή Ζωγράφου
έχω την αίσθηση ότι είμαι 100%
εκείνη, επί σκηνής είμαι σίγουρη
ότι βρίσκεται η Λιλή και όχι εγώ.
Ταυτίστηκα με τον λόγο της και με
τις αλήθειες της. Βρήκα πολλά στοι-
χεία με τα οποία ταυτίστηκα, οπότε
και εγώ μέσα μου παθιάζομαι
–Ποιο είναι το μήνυμα που περνάει
η Λιλή Ζωγράφου και εσείς με την
παράσταση; 

–Η Λιλή Ζωγράφου δεν είναι δι-
δακτική, άλλωστε θεωρώ ότι και το
καλό θέατρο δεν πρέπει να κουνάει
το δάκτυλο, αλλά να δημιουργεί
στον καθένα διαφορετικούς προ-
βληματισμούς. Άρα δεν μπορώ να
σας πω ότι υπάρχει ένα συγκεκριμένο
μήνυμα που ήθελε να δώσει η Λιλή
Ζωγράφου. Μέσα από την παράστα-
ση μπορούν να βγουν πολλά πράγ-
ματα, διαφορετικά και ενδιαφέροντα.
Ξέρετε, είναι από τις παραστάσεις
που μετά θα τις συζητήσεις με την
παρέα σου αρκετά. Έχω την αίσθη-
ση, πάντως, ότι ο κόσμος φεύγει
από την παράσταση έχοντας πάρει
πολλά πράγματα.

Ταυτίστηκα με τις αλήθειες της παράστασης
Η Αλεξάνδρα Παλαιολόγου, για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, επί σκηνής με τις ιστορίες «Της Χούντας» της Λιλής Ζωγράφου

Η ηθοποιός Αλεξάνδρα Παλαιολόγου υποδύεται τη Λιλή Ζωγράφου στις ιστο-
ρίες «Της Χούντας» από το βιβλίο «Επάγγελμα Πόρνη» της συγγραφέως.

Η παράσταση «Επάγ-
γελμα πόρνη» είναι από
αυτές ο θεατής θα τις συ-
ζητήσει για πολλή ώρα
μετά. Ο λόγος της Λιλής
Ζωγράφου δίνει πολλή
τροφή για σκέψη.

info

«Επάγγελμα πόρνη» της Λιλής Ζω-
γράφου, σε σκηνοθεσία Ένκε Φεζολ-
λάρι, με την ηθοποιό Αλεξάνδρα Πα-
λαιολόγου. Παραστάσεις Θέατρο
Ριάλτο, Τετάρτη 24 Οκτωβρίου, ώρα
8:30 μ.μ. και Κινηματοθέατρο Παλλάς
στη Λευκωσία, Παρασκευή 26 Οκτω-
βρίου, ώρα 8:30. Οργανωτής: Πανεπι-
στήμιο Κύπρου.
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Α Φ Ι Ε Ρ Ω Μ Α

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τον Φώτο Φωτιάδη στο
σπίτι του, τον Ιούλιο του 2017, στο
γραφείο-βιβλιοθήκη, και αν και Κυ-
ριακή ο Φ. Φωτιάδης εργαζόταν.
Η συνέντευξη έμεινε στο δημοσιο-
γραφικό μου κασετοφωνάκι για
πολύ καιρό, αφού η συζήτηση με
τον Φώτο Φωτιάδη έγινε με σκοπό
να γνωρίσω τον άνθρωπο που είχε
γνωρίσει τον Δημήτρη Λιπέρτη,
και ήπιε λεμονάδα με νερό από την
κούζα του ποιητή. Φιλοπερίεργος
εγώ, ευγενής εκείνος δέχθηκε να
με συναντήσει. Δεν μιλήσαμε για
δημοσίευση της συνέντευξης, δεν
το ζήτησε, οι υποχρεώσεις μου και
οι ρυθμοί της καθημερινότητας
άφησαν σε μία κάρτα μνήμης…
την κουβέντα μας… Επιβάλλεται,
θεωρώ, τώρα, εις μνήμη του ανδρός,
τουλάχιστον, να δει το φως της δη-
μοσιότητας. 

Εκείνο το κυριακάτικο απόγευμα
του Ιουλίου μετά τις απαραίτητες
συστάσεις ξεκίνησα αμέσως να
ρωτώ για τον Λιπέρτη, ο Φώτος
Φωτιάδης, ωστόσο, ήθελε να μου
δώσει πλήρη εικόνα, να με πάρει
από το χέρι και να με ξεναγήσει
στη ζωή του.

Άρχισε, λοιπόν, να μου μιλάει
για την επιχειρηματική του πορεία,
πώς ξεκίνησε, ποια ήταν τα πρώτα
του βήματα και φυσικά πώς και
πότε ήρθε η μπύρα «Carlsberg»
στην Κύπρο. Η συζήτησή μας κυ-
λούσε, όμως εγώ αγωνιούσα να
ακούσω για τη γνωριμία του με τον
Δημήτρη Λιπέρτη, για τη σχέση
του με τον Κώστα Προυσή, για τον
Λιασίδη, τον Κώστα Μόντη και
όλους αυτούς τους θρύλους της
πνευματικής Κύπρου. 

Έστρεψα τότε τη συζήτηση στις
απαρχές της οικογένειας του Φώτου
Φωτιάδη, «ο πατέρας μου, ο Ιάκω-
βος Κουμής ήταν φτωχός, αλλά
άξιος άνθρωπος και κατάφερε με
τον τζισβέ, στην Αγκαστίνα της
Αμμοχώστου να φτιάξει έναν αυ-
τοσχέδιο εμπορικό οίκο, μια μικρή
επιχείρηση», επέμεινε ο Φ. Φωτιά-
δης στον «τζισβέ», διότι από το τί-
ποτα δημιούργησε πολλά, «κατά-
φερε, αγαπητέ μου, να συστήσει
μια εμπορική επιχείρηση που εφο-
δίαζε την Αγκαστίνα αλλά και τις
γύρω περιοχές με όλα τα χρειώδη»,
τον θαυμάζατε γι’ αυτό τον πατέρα
σας, που από το μηδέν δημιούργησε
μία περιουσία, τον ρώτησα «Ναι,
φυσικά και πάντοτε ήθελα να ακο-
λουθήσω τα βήματά του στο εμ-
πόριο, κάτι που θα έπρεπε να γίνει
φυσικά, αφότου τελείωνα τις σπου-
δές μου.

Δυστυχώς ο πόλεμος (ο Β΄ Παγ-
κόσμιος) δεν μου το επέτρεψε».
Μετά το δημοτικό στην Αγκαστίνα,
πού συνεχίσατε για γυμνασιακές
σπουδές, τον ρώτησα, βιαζόμενος

εγώ να φτάσουμε στον Δημήτρη
Λιπέρτη και στον Κώστα Προυσή,
ανεκτίμητα κεφάλαια για την Κύ-
προ. Ο Φ. Φωτιάδης όμως έχει μάθει
να μη βιάζεται και πήγαινε βήμα-
βήμα… «όταν τελείωσα το δημο-
τικό στην Αγκαστίνα, το 1933, πή-
γαμε μαζί με τον πατέρα μου να
εγγραφώ, στο Παγκύπριο ήταν κα-
θηγητής και ο μακρινός συγγενής
μου Κώστας Προυσής, ο οποίος
ανέλαβε τον ρόλο κηδεμόνα μου.
Αφού τελειώσαμε τα διαδικαστικά
ο πατέρας μου με πήρε στο εργο-
στάσιο Διανέλλου-Βεργόπουλου,
όπου συναντήσαμε τους φίλους
του Γεώργιο Πούλια και Φώτη Μο-
δινό, οι οποίοι θέλησαν να μάθουν
πού θα έμενα.

Στο άκουσμα της οδού Ξάνθης
Ξενιέρου, ο αδελφός του Φώτη, ο

Μιχαλάκης Μοδινός είπε στον πα-
τέρα μου ότι είμαι ευπρόσδεκτος
στο σπίτι τους για φαγητό όποτε
ήθελα, μιας και εκεί κοντά μένει
κι εκείνος με την οικογένειά του».

Η διήγηση του περιστατικού για
τον κ. Φωτιάδη συνεχίζει να είναι
απλή, και εμείς περιμένουμε με
αγωνία τη στιγμή που μπαίνει στο
πλάνο ο σπουδαίος Λιπέρτης «εγώ,
εκ φύσεως ντροπαλός δεν πήγαινα,
οπότε μια μέρα ο Μιχαλάκης Μο-
δινός ήλθε ο ίδιος να με πάρει για
να πάμε για φαγητό, όπως και έγι-
νε», και εκεί γνωρίσατε τον Δημή-
τρη Λιπέρτη, ρωτώ ανυπόμονα
εγώ; «Ναι, αλλά περίμενε μισό λε-
πτό», με υπομονή με παρότρυνε ο
Φ. Φωτιάδης «καθίσαμε για φαγητό,
και μου σύστησαν κάποιον κύριο
που τον έλεγαν Δημήτρη, η στιβαρή

παρουσία του προσώπου, με το πε-
ριποιημένο γένι αμέσως μου έκαμαν
εντύπωση. Αμέσως ο κ. Δημήτρης
έδειξε ενδιαφέρον για μένα, για τις
σπουδές μου και μάλιστα, μετά το
γεύμα με πήρε στο γραφείο του,
όπου με νουθέτησε για το μέλλον
μου και την αξία των γνώσεων που
επρόκειτο να λάβω από το Παγκύ-
πριο Γυμνάσιο», είχατε καταλάβει
βέβαια, του είπα με σιγουριά, ότι
αυτός ο Δημήτρης ήταν Λιπέρτης,
και ο Φ. Φωτιάδης γελώντας μου
απάντησε «όχι, πέρασαν κάμποσες
μέρες πριν μάθω ότι ο κ. Δημήτρης
με τον οποίο συνομίλησα για αρ-
κετή ώρα ήταν ο σπουδαίος ποιητής
μας Δημήτρης Λιπέρτης, δεν φαν-
ταζόμουν ποτέ ότι το μυθικό για
μένα πρόσωπο Λιπέρτης ήταν εκεί-
νος ο ευπροσήγορος άνθρωπος
που γνώρισα σε ένα μεσημεριάτικο
τραπέζι».

Η έκπληξή μου ήταν ικανή για
να κάνει τον κ. Φωτιάδη να συνε-
χίσει «έκτοτε, αναπτύξαμε πολύ
στενούς δεσμούς, πάντοτε ενδια-

φερόταν για μένα και για την πρό-
οδό μου. Μέχρι που πέθανε, το
1937 είχαμε πολλές σχέσεις, είχα
και πολλά ενθυμήματα από εκείνες
τις μέρες, που δυστυχώς έμειναν
στην κατεχόμενη Λευκωσία, όταν
έπρεπε τάχιστα να εγκαταλείψουμε
τα εκεί γραφεία μας».

Ο Φώτος Φωτιάδης την εποχή
που φοιτούσε στο Παγκύπριο Γυ-
μνάσιο, λόγω της σχέσης που είχε
αναπτύξει και με τον Δημήτρη Λι-
πέρτη, γνώρισε πολλές σημαντικές
προσωπικότητες. Στο σπίτι του Δη-
μήτρη Λιπέρτη ο Φ. Φωτιάδης γνώ-
ρισε τον Σίμο Μενάρδο, τον Λοΐζο
Φιλίππου, τον Παύλο Ξιούτα, τον
Άντη Περνάρη, τον Αθανάσιο Σα-
κελλάριο. Στο Παγκύπριο Γυμνάσιο
είχε δασκάλους τον Αδαμάντιο Δια-
μαντή, τον κηδεμόνα του Κώστα
Προυσή. Η πνευματική ελίτ της
Κύπρου της εποχής εκείνης ήταν
συντροφιά του νεαρού Φώτου, και
μια κουβέντα από τον καθένα ήταν
αρκετή για παντοτινή πνευματική
παρακαταθήκη. 

Ο Φώτος Φωτιάδης μού είπε με
υπερηφάνεια και συγκίνηση «Τέσ-
σερις άνθρωποι ενδιαφέρθηκαν
για την πρόοδό μου και με φρόν-
τισαν ιδιαίτερα, ο Γεώργιος Πούλιας,
ο Κώστας Προυσής, ο Δημήτρης
Λιπέρτης και ο δάσκαλός μου στην
Αγκαστίνα Σοφοκλής Πουλλής από
τη Λάπηθο, ένας ακαταπόνητος
εκδρομικός που ερχόταν μαζί μας
στις πεζοπορίες μας μέχρι τα 100
του χρόνια».

Η λεμονάδα του Λιπέρτη
Ο Φ. Φωτιάδης μας διηγήθηκε

για την προσπάθεια του Δημήτρη
Λιπέρτη να ενοικιάσει το σπίτι που
σήμερα στεγάζεται η Αχίλλειος Βι-
βλιοθήκη, που τελικά τα κατάφερε
γιατί συγγένεψε, μέσω του Μιχα-
λάκη Μοδινού, με την ιδιοκτήτρια,
«της είπε που λες ο Δημήτρης, όταν
πια έκλεισε η υπόθεση του γάμου,
‘Τόσο καιρό κυρά μου, με τον παρά
μου μού αρνιόσουν ένα δωμάτιο,
τώρα όμως που συγγενέψαμε δεν
θα μου το αρνηθείς πιστεύω’ και
έτσι κατάφερε να μείνει σε εκείνο
το σπίτι μέχρι που πέθανε», και
συνέχισε λέγοντάς μου «ο Λιπέρτης
αρεσκόταν να κερνάει τους καλε-
σμένους του τη δική του σπιτική
λεμονάδα, και αντί ζάχαρη έβαζε
έψιμα που του έστελναν από τη
Βάσα. Για κρύο νερό είχε τη δική
του παγωνιέρα, όπως έλεγε, από
την ‘κουκκουμάρα του, που την
άφηνε στο παράθυρο για να κρυώ-
νει». Ο Φώτος Φωτιάδης κατέβαλε
μεγάλη προσπάθεια για να αγορα-
στεί το σπίτι του Δημ. Λιπέρτη και
να μην γκρεμιστεί, προτείνοντας
μάλιστα επιτακτικά πολλές φορές
διάφορες λύσεις για να ξεπερα-
στούν νομικά και γραφειοκρατικά
εμπόδια. 

Ο επιχειρηματίας που λάτρεψε τον ποιητή
Ο Φώτος Φωτιάδης σε μία εκ βαθέων συζήτηση στην «Κ» μίλησε για τον Δημήτρη Λιπέρτη και την Κύπρο μιας άλλης εποχής

Ο Φώτος Φωτιάδης διέγραψε μία λαμπρή επιχειρηματική πορεία, γνώρισε σημαντικές διεθνείς προσωπικότητες, αλ-
λά δεν ξέχασε ποτέ την Αγκαστίνα και τον τζισβέ.

Ο Γλαύκος Κληρίδης προσφωνεί το Φεστιβάλ Carlsberg το 1971 υπό το βλέμμα του Φώτου Φωτιάδη.

Είχα ακούσει για τη σχέση που συ-
νέδεε τον Φώτο Φωτιάδη με τον
Κώστα Μόντη, αλλά ήθελα να ακού-
σω από τον ίδιο το χρονικό της
γνωριμίας τους και ο Φ. Φωτιάδης,
με το εντυπωσιακό του θυμητικό
ξεκίνησε να μου διηγείται «Ο Κώ-
στας ήρθε στο γραφείο μου στα
τέλη του 1942, τον είχε στείλει ο
φίλος μου Γιώργος Καμιντζής από
τη Μόρφου, ο οποίος με προμήθευε
τα περίφημα μορφίτικα φασόλια.
Με τις καλές συστάσεις του Γιώργου
ήμουν σίγουρος ότι το άτομο που
μου σύστηνε ήταν αξιόλογο. Σύν-
τομα με τον Κώστα Μόντη ανα-
πτύξαμε μεγάλη φιλία που διήρκησε
μέχρι τον θάνατό του.

Μάλιστα, ο Μόντης είχε αγαπή-
σει και το μεγάλο μου σχέδιο στη
Φοντάνα Αμορόζα, που όταν άκου-
σε σε κάποια συνέντευξή μου να
το παρομοιάζουν ως ‘έργο-ποίημα’
μου έστειλε την επομένη το πρωί
χειρόγραφο ποίημα. Τον Κώστας
Μόντη, αν και δεν γνώριζε τα εμ-
πορικά πράγματα, πολύ συχνά τον
συμβουλευόμουν, γιατί πίστευα
στην ορθή κρίση του. Ήταν μια
αγαπημένη φιλία και θεώρησα χρέ-

ος μου να χρηματοδοτήσω τη φι-
λοτέχνηση προτομής του, από τον
σπουδαίο γλύπτη μας Γιώργο Μαυ-
ρογένη».

Ο δάσκαλος Φωτιάδης
Ο Φώτος Φωτιάδης ήταν και

πνευματική μνήμη αυτού του τό-
που. Ως καθηγητής σχολείων μέσης
παιδείας, αρχικά στο ιδιωτικό ελ-
ληνο-αγγλικό English High School
Αμμοχώστου, με μισθό 4 λίρες τον
μήνα για 10 μήνες και αργότερα
δίδαξε στο Γυμνάσιο Λευκονοίκου. 

Ξεκίνησε, λοιπόν, ως καθηγητής
αρχαίων και νέων ελληνικών, ιστο-
ρίας, αγγλικών αλλά και γυμναστι-
κής. Μπορεί ο οξυδερκής Φωτιάδης
να πήρε πολλά από τη διδασκαλία,
αλλά ο ανήσυχος χαρακτήρας του
ζητούσε περισσότερα.

Έτσι, μεθοδικά και αρπάζοντας
ευκαιρίες δημιούργησε αυτό που
σήμερα όλοι γνωρίζουμε, τον Όμιλο
Επιχειρήσεων «Φώτος Φωτιάδης».
Ο πατέρας του Ιάκωβος από έναν
τζισβέ και ο υιός Φώτος με 66 λίρες
των οικονομιών δεν ξέχασαν ποτέ
από πού ξεκίνησαν, και όπως μου
είπε κλείνοντας την πολύωρη κου-
βέντα μας «τα χρήματα για εμένα
είναι απλώς το μέσον για να υλο-
ποιήσω καλούς στόχους» και πολ-
λούς από αυτούς τους στόχους τους
πέτυχε και μάλιστα διάπρεψε πρώτα
ως άνθρωπος και μετά ως επιχει-
ρηματίας.

Ο φίλος μου Κώστας Μόντης

Ευτυχισμένοι τώρα αν-
τάμα / χειμώνα καλο-
καίρι θα περνάμε /
Στης Αφροδίτης τις με-
ριές και στον Ακάμα /
της Αφροδίτης που
όστρακο αν δεν έβρισκε/
θα κολυμπούσε για ναρ-
θεί/ στις γειτονιές αυτές
να γεννηθή.

«Για το έργο ποίημα στη Φοντάνα
Αμορόζα», Κώστας Μόντης

Ο Φώτος Φωτιάδης ανέ-
πτυξε πολύ στενούς δε-
σμούς με τον Δημήτρη
Λιπέρτη: «πάντοτε ενδια-
φερόταν για μένα και για
την πρόοδό μου. Μέχρι
που πέθανε, το 1937 εί-
χαμε πολλές σχέσεις, είχα
και πολλά ενθυμήματα
από εκείνες τις μέρες,
που δυστυχώς έμειναν
στην κατεχόμενη Λευκω-
σία, όταν έπρεπε τάχιστα
να εγκαταλείψουμε τα
εκεί γραφεία μας».

Πολιτιστικό Ίδρυμα «Φώτος Φωτιάδης»
Η «Carlsberg Κύπρου» και το Συγκρότημα Εται-
ρειών Φώτος Φωτιάδης ίδρυσαν το 1994 το Κοι-
νωφελές, Επιστημονικό και Πολιτιστικό Ίδρυμα
«Φώτος Φωτιάδης». Το Κοινωφελές, Επιστημονι-
κό και Πολιτιστικό Ίδρυμα «Φώτος Φωτιάδης»
δραστηριοποιείται σε διάφορους τομείς, δείχνον-
τας έμπρακτα την πίστη και την αγάπη της οικογέ-
νειας του Φώτου Φωτιάδη για τον τόπο. Από το
Ίδρυμα παραχωρούνται υποτροφίες, υποστηρί-
ζονται φιλανθρωπικά, πολιτιστικά, εκπαιδευτικά,
αθλητικά σωματεία. Πραγματοποιούνται επίσης
δράσεις για την προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος. Με πρωτοβουλία του και δαπάνη του

Ιδρύματος Φωτιάδη έχουν φιλοτεχνηθεί οι προ-
τομές των Παύλου Ξιούτα, Νέαρχου Κληρίδη, Μά-
ριου Τόκα, Κώστα Μόντη, Βασίλη Μιχαηλίδη, Δη-
μήτρη Λιπέρτη, Παύλου Λιασίδη, αλλά και της Αλί-
κης Βουγιουκλάκη. Συνεισφέρει στην έκδοση
διαφόρων βιβλίων και πρωτοστατεί σε ενέργειες
για τη προαγωγή της εθνικής μας οικονομίας διε-
θνώς. Ένα από τα πρώτα έργα του Ιδρύματος ήταν
η δημιουργία του Κυπριακού Μουσείου Φυσικής
Ιστορίας, στους κήπους της Carlsberg, λίγο έξω
από τη Λευκωσία, που εγκαινιάστηκε το 1996 από
τον τότε Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας
Γλαύκο Κληρίδη.
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Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Γεωργία Μαυραγάνη σκηνοθετεί
για τη σκηνή 018 του ΘΟΚ, τον «Τυ-
χερό στρατιώτη» των Ξένιας Καλο-
γεροπούλου - Θωμά Μοσχόπουλου.
Πρόκειται για διασκευή βασισμένη
σε ένα παραδοσιακό ρωσικό παρα-
μύθι. Η σκηνοθέτρια λέει στην «Κ»
ότι τα παιδιά θεατές δεν είναι καθό-
λου αφελείς, και το μόνο που χρει-
άστηκε να δουλέψει λίγο περισσότερο
από άλλες φορές ήταν ότι σε αυτό
το έργο υπήρξε η ανάγκη για περισ-
σότερη άφεση στη βασική και πρω-
ταρχική λειτουργία του θεάτρου που
είναι το παιχνίδι. Η κ. Μαυραγάνη
σημειώνει επίσης ότι επειδή η απώ-
λεια και ο θάνατος είναι βασικά θέ-
ματα του «Τυχερού στρατιώτη» την
απασχόλησε πάρα πολύ πώς θα μι-
λήσει με ειλικρίνεια, χωρίς διδακτισμό
για το πώς είναι να χάνεις κάτι και
πώς είναι να φτάσεις στο σημείο να
αποδεχθείς τη ζωή με τα καλά και
τα άσχημά της αγαπώντας τη. 

–Το να σκηνοθετείς για παιδιά
έχει κάποια διαφορά απ’ ό,τι για
ενήλικες;

–Για μένα όχι. Υπάρχει κακώς κα-
μιά φορά η αντίληψη ότι τα παιδιά
είναι πιο αφελείς θεατές. Δεν είμαι
καθόλου αυτής της άποψης είναι
πιστεύω μια προκατάληψη κάποιων
ενηλίκων που έχοντας ξεχάσει ότι
παιδικότητα σημαίνει πηγαία ειλι-
κρίνεια και άφεση στην πρώτη αν-
τίδρασή τους κρύβουν κάποια ση-
μαντικά κομμάτια της ζωής. Είναι
δικές μας ενοχές αυτές που πολλές
φορές τις προβάλουμε στα παιδιά.
Αν όμως πρέπει να πω κάποια δια-
φορά θα έλεγα πως εδώ, σκηνοθε-
τώντας, κατάλαβα ότι χρειάζεται

πολύ περισσότερη φαντασία και για
να είμαι πιο ακριβής, περισσότερη
άφεση στη βασική και πρωταρχική
λειτουργία του θεάτρου που είναι
το παιχνίδι.

–Ένα παραμύθι είναι ελκυστικό
για τον ενήλικα θεατή;

–Τα παραμύθια φτιάχτηκαν κυ-
ρίως από ενήλικες. Είναι μύθοι που
περιέχουν τις βασικές συλλογικές
αλήθειες, άρα είναι ένας καθρέφτης
των ψυχών και επιθυμιών όλων μας.

–Ποια είναι η μεγαλύτερη δυ-
σκολία που αντιμετώπισες σε αυτή
την παράσταση σκηνοθετικά;

–Όπως σε κάθε δουλειά με απα-
σχολεί πολύ να βρω την ουσία και
το νόημα του έργου. Με δεδομένο
μάλιστα ότι σε τούτο το έργο η απώ-
λεια και ο θάνατος είναι βασικά θέ-
ματα με απασχόλησε πάρα πολύ
πώς θα μιλήσω με ειλικρίνεια και
καθόλου διδακτικά για το πώς είναι
να χάνεις κάτι και πώς είναι να φτά-

σεις στο σημείο να αποδεχθείς τη
ζωή με τα καλά και τα άσχημά της
αγαπώντας τη. 

–Το κείμενο του παραμυθιού
σου έδωσε τα υλικά που χρειαζό-
σουν για μια θεατρική παράστα-
ση;

–Ναι, αρκετά αλλά συνεργάζομαι
με μια εξαιρετική ομάδα ηθοποιών
που έχουν πολύ πίστη σε αυτό που
κάνουν και έχουν προσφέρει υπέ-
ροχο υλικό σε αυτή την παράστα-
ση.

–Το «Γκιακ» ήταν ένα έργο που
είχε την επιστροφή και τον πόλεμο,
αλλά αν θες και τον κύκλο της

ζωής, στον τυχερό στρατιώτη βρί-
σκεις ομοιότητες ή πρόκειται για
εντελώς διαφορετικό πράγμα; 

–Βρίσκωπάραπολλέςομοιότητες.
Εδώ όμως δεν έχουμε τόσο έντονη
την παρουσία του περίγυρου αλλά
παρακολουθούμε το ταξίδι της ζωής
μέσα από τα μάτια του κεντρικού
ήρωα που, ενώ περνά από ατυχία
σε τύχη, φτάνεινα αποδεχθείακόμη
και τονθάνατομε πολύπερισσότερη
γαλήνη και θα τολμούσα να πω χαρά.
Σαν να υπερβαίνει τον φόβο, με
κόπο μεν, αλλά τα καταφέρνει.

–Κρατάς την αφήγηση του πα-
ραμυθιού ή το έχεις δραματοποι-

ήσει σε θεατρική φόρμα;
–Είναιμια δραματοποιημένηαφή-

γηση που βουτά σε όλες τις φόρμες
του θεάτρου και της αναπαράστα-
σης.

–Φτάνει μια παράσταση να μας
δείξει τον κύκλο της ζωής;

–Δεν ξέρωαν φτάνει, πάντωςεμείς
αυτόεπιχειρήσαμε και το χαιρόμαστε
πολύ.

–Οι παιδαγωγικές σου σπουδές
σε βοήθησαν να σκηνοθετήσεις
τον «Τυχερό στρατιώτη»;

–Με βοήθησαν να ξέρω και να
θυμάμαι πως τα παιδιά δεν είναι
διαφορετικοί θεατές από τους ενή-
λικες και να θυμάμαι ότι μόνο την
αλήθεια μπορείς να τους πεις. 

–Τι σημαίνει επιστροφή για εσέ-
να; Τι κάνει εύκολη ή δύσκολη μια
επιστροφή; 

–Η επιστροφή είναι ένας μικρός
απολογισμός και άρα μια συνάντηση
του τωρινού εαυτού σου με τη νεό-
τητά σου. Σκέφτεσαι πόσο έχεις αλ-
λάξει και γιατί. Είναι μια βαθιά συγ-
κινητική στιγμή στη ζωή ενός αν-
θρώπου. Αποκαλυπτική θα έλεγα.
Πέρα όμως από τη νοσταλγία η επι-
στροφή είναι και μια νέα αρχή, μια
αναγέννηση. Σαν να ξεμπερδεύει
κανείς με τα όσα τον δένουν και να
ελευθερώνεται. 

Ο κύκλος της ζωής και οι αλήθειες του
Η Γεωργία Μαυραγάνη που σκηνοθετεί για τη σκηνή 018, τον «Τυχερό στρατιώτη», ένα ρωσικό παραμύθι, μιλάει στην «Κ»

Στον «Τυχερό στρατιώτη» θα δούμε το ταξίδι της ζωής μέσα από τα μάτια του κεντρικού ήρωα που, ενώ περνά από
ατυχία σε τύχη, φτάνει να αποδεχθεί ακόμη και τον θάνατο.

Με απασχόλησε πάρα
πολύ πώς θα μιλήσω με
ειλικρίνεια και καθόλου
διδακτικά για το πώς είναι
να χάνεις κάτι και πώς εί-
ναι να φτάσεις στο σημείο
να αποδεχθείς τη ζωή με
τα καλά και τα άσχημά
της, αγαπώντας τη, λέει
η Γεωργία Μαυραγάνη. 

i n f o

«Ο τυχερός στρατιώτης» των Ξένιας
Καλογεροπούλου - Θωμά Μοσχόπου-
λου, σε σκηνοθεσία Γεωργίας Μαυρα-
γάνη. Παραστάσεις, Λευκωσία: Θέα-
τρο ΘΟΚ, Αίθουσα «Εύης Γαβριηλί-
δης». Επίσημη πρώτη: Κυριακή 21
Οκτωβρίου και κάθε Κυριακή στις
10:30 (εκτός 28 Οκτωβρίου).
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

ΓΙΑΝΝΗΣ ΑΤΖΑΚΑΣ
Η σπηλιά
εκδ. Αγρα, σελ. 144

  Γιάννης Ατζακάς παραμένει και
στην καινούργια του νουβέλα

εντός του συναισθητικού κλοιού
της διάψευσης και της πικρίας,
απότοκων αδικαίωτων οραμάτων.
Οι ματαιώσεις της Αριστεράς βα-
ραίνουν το θυμικό και του τωρινού
αφηγητή ο οποίος, απομονωμένος
σε μια μικρή πολιτεία σε ένα μα-
κεδονικό οροπέδιο, καταμετρά
αποτυχίες που αδίκως επωμίστηκε
και τιμήματα που εξίσου άδικα κα-
τέβαλε. Eγκλειστος στη «σπηλιά»
του, σε ένα κατερειπωμένο οίκημα,
αναθυμάται τον πρότερο έντιμο
βίο του και τις αίολες υποσχέσεις
που τον ρήμαξαν. Τη σκέψη του
πολιορκεί το παρελθόν, οι ένδοξες
ημέρες των ευφραντικών, πολε-
μοχαρών ψευδαισθήσεων. «Το μέλ-
λον, σκοτεινό και άγριο, μου έδει-
χνε τα δόντια του, και μόνο στους
παλιούς καιρούς έβρισκα καταφυ-
γή. Το παρόν, για μένα πάντα σκλη-
ρό και άδικο, ποτέ δεν μ’ ενδιέφερε
αληθινά».

Παροντικός χρόνος της αφήγη-
σης είναι η δεκαετία του 1990,
εποχή πανεθνικής ευτυχίας. Η
φρενίτιδα του πλουτισμού, ο πα-
ροξυσμικός ευδαιμονισμός, ο απο-
χαλινωμένος καταναλωτισμός, η

λύσσα της αυτοανάδειξης, έρχον-
ται σε αντίστιξη με την άγρια μο-
ναξιά και την περίφροντι ένδεια
του ήρωα. Στην άρνησή του να
συμμετάσχει στο γλεντοκόπι, στο
διαβόητο «μεγάλο φαγοπότι», δια-
φαίνεται η πρόκριση μιας ηθικό-
τερης στάσης.
Πτυχιούχος Οικο-
νομικών που σε
κανένα λογιστή-
ριο δεν κατάφερε
να στεριώσει, ο
ήρωας βλέπει με
καχυποψία το οι-
κονομικό θαύμα.
Hδη από τα χρό-
νια της Μεταπο-
λίτευσης «το δρε-
πανηφόρο άρμα
του νεοφιλελευ-
θερισμού είχε αρ-
χίσει την επέλα-
σή του και θέριζε
καθετί που ορθω-
νόταν στον δρό-
μο του, έριχνε όλα τα προστατευ-
τικά αναχώματα». Επηρεασμένος
από το «Πεθαίνω σαν χώρα» του
Δημητριάδη, ο αφηγητής φοβάται
πως η χώρα είχε μολυνθεί από τα
τερατώδη ανομήματά της, πως
είχε προσβληθεί από μια εκφυλι-
στική νόσο, που στρέβλωνε τις
συνειδήσεις των πολιτών, προδια-
γράφοντας τον αναπότρεπτο χαμό

τους. Το δικό του παρόν έμελλε
να επαληθεύσει τη ζοφερή προ-
φητεία του Δημητριάδη.

Oταν φτάνει στη μακεδονική κω-
μόπολη, εκλαμβάνει την αυτοεξορία
του από την εγκόσμια τύρβη «ως
αυτοτιμωρία και ως μια καθαρτήρια

δοκιμασία». Καμία
ανάμνηση ηρωι-
σμού δεν μπορού-
σε να παρηγορή-
σει την ερημιά
του, την εξιλαστή-
ρια ασκητική του.
Ακόμα και οι πα-
λιές συνδικαλιστι-
κές του δόξες φάν-
ταζαν πια σαν πα-
ρωχημένα παρά-
σημα. Το παράφο-
ρο αριστερό φρό-
νημα είχε πλέον
ξεθωριάσει, σαν
το ξεβαμμένο κόκ-
κινο μπλουζάκι
που φορούσε σε

έναν εφιάλτη. Ωστόσο, η ελπίδα
δεν τον είχε εγκαταλείψει τελείως,
καθώς ήλπιζε πως μέσω της γραφής
θα κατάφερνε να μνημειώσει τη
μικρή του ιστορία, την ιστορία των
αφανών που δοκιμάστηκαν και ητ-
τήθηκαν, έτσι ώστε να αντιτάξει
το χρονικό του, το συναξάρι ενός
άσημου ιδεαλιστή, στην επιλήσμο-
να, νικητήρια Ιστορία.

Ενθέτοντας στην αφήγηση το
συγγραφικό εγχείρημα του ήρωά
του, ο Ατζακάς μετατρέπεται σε
κριτικό του κειμένου του. Ο αφη-
γηματικός λόγος διχοτομείται ανά-
μεσα στο πρώτο και το τρίτο ενικό
πρόσωπο, και αυτή η αποστασιο-
ποίηση λειτουργεί διττώς. Αφενός
ο ήρωας παίρνει απόσταση από το
βιωματικό υλικό του προκειμένου
να καταστεί αμερόληπτος λογιστής
του βίου του και αφετέρου ο συγ-
γραφέας σχολιάζει με πρόδηλο αυ-
τοσαρκασμό τις λογοτεχνικές του
επιδόσεις. Για παράδειγμα, δεν δυ-
σκολεύεται να εντοπίσει ορισμένες
αδυναμίες του επίδοξου γραφιά,
όπως είναι η προσκόλλησή του στις
αριστερές εμμονές του, στην πο-
λιτική και στους συνδικαλιστικούς
αγώνες, ο καταγγελτικός τόνος, ο
μετεωρισμός του ανάμεσα στη σύν-
θεση «μιας απέριττης μαρτυρίας»
και «μιας περισπούδαστης πολιτικής
πραγματείας».

Το παιχνίδι της αυτοαναφορικό-
τητας προσδίδει στο βιβλίο ένα πε-
ριγελαστικό ύφος το οποίο ελα-
φραίνει τον ιδεολογικοποιημένο
στοχασμό που κινδυνεύει να διο-
λισθήσει στον οδυρμό της αυτο-
συντριβής. Ωστόσο, η αναγνώριση
των αδυναμιών που πιστώνεται
στον συγγραφέα ως φιλοπαίγμων
αυτοκριτική, δεν συνεπάγεται δυ-
στυχώς την απάλειψή τους.

Ο

«Το Σωματίδιο του Θεού»
  Λέον Λέντερμαν (1922-2018),

ο περίφημος Αμερικανός κα-
θηγητής και πειραματικός φυσικός,
κάτοχος του βραβείου Νομπέλ Φυ-
σικής του 1988, οραματιστής και
για μια δεκαετία διευθυντής του
αντίστοιχου με το ευρωπαϊκό CERN
αμερικανικού εργαστηρίου Fer-
milab στο Ιλινόι, πέθανε την πε-
ρασμένη εβδομάδα σε ηλικία 96
ετών. Η ειρωνεία της τύχης είναι
ότι παρ’ όλη τη μεγάλη του προ-
σφορά στη σωματιδιακή φυσική
όλα αυτά τα χρόνια, για εκείνο
που μάλλον θα τον θυμούνται στο
μέλλον είναι ο τίτλος ενός εκλαϊ-
κευμένου βιβλίου που έγραψε για
την ιστορία της σωματιδιακής φυ-
σικής «The God Particle» (1993).
Eνας τίτλος που «κόλλησε» και
έκανε διεθνώς γνωστό το Μποζό-
νιο Higgs ως «το σωματίδιο του
Θεού», αν και ο τίτλος που ήθελε
να δώσει ο ίδιος ο Λέντερμαν στο
βιβλίο του ήταν «The Goddamn
Particle» [«το γκαντέμικο (διαβο-
λεμένο-αναθεματισμένο) σωματί-
διο»] επειδή επί μισόν αιώνα ήταν
αδύνατον να εντοπιστεί. Ο εκδό-
της, όμως, του βιβλίου θεώρησε
το επίθετο του τίτλου (Goddamn)
προσβλητικό και έτσι έκοψε το
δεύτερο συνθετικό της λέξης (το
damn=αναθεματισμένος) αφή-
νοντας μόνο του το πρώτο συν-
θετικό (God=Θεός)!

Είτε έτσι, όμως, είτε αλλιώς 19
χρόνια μετά την έκδοση του βιβλίου
του Λέντερμαν τα πειράματα που
γίνονταν στο CERN όλα αυτά τα
χρόνια εντόπισαν επί τέλους το πε-
ρίφημο αυτό σωματίδιο, την ύπαρξη
του οποίου είχε θεωρητικά προτεί-
νει το 1964 ο Σκωτσέζος φυσικός
Πίτερ Χιγκς (1929-). Την εποχή μά-
λιστα εκείνη ακόμη και ο Χιγκς δεν
πίστευε ότι είχε ανακαλύψει κάτι
σημαντικό. Σε μία επιστολή σε κά-
ποιον συνάδελφό του έγραφε το
εξής: «Το καλοκαίρι ανακάλυψα
κάτι τελείως άχρηστο»!

Κι όμως σύμφωνα με το θεωρη-
τικό μοντέλο της σύγχρονης φυ-
σικής, που ονομάζεται «Καθιερω-
μένο Πρότυπο», μας έλειπε να ανα-
καλύψουμε το σημαντικό αυτό σω-
ματίδιο που είναι φορέας ενός νέου
είδους πεδίου που είναι διάχυτο
στο Σύμπαν και ονομάζεται «πεδίο
Χιγκς», και φυσικά και του μποζο-
νίου Χιγκς που είναι ο φορέας του.
Το σωματίδιο Χιγκς, όμως, αν και
ιδιαίτερα σημαντικό, κρυβόταν πά-
ρα πολύ καλά αφού εμφανίζεται
μια φορά σε κάθε ένα τρισεκατομ-

μύριο συγκρούσεις σωματιδίων.
Παρ’ όλα αυτά στις 4 Ιουλίου 2012,
ανακοινώθηκε τελικά στο CERN ο
εντοπισμός του απαραίτητου αυτού
σωματιδίου, ενώ η ανίχνευσή του
επαληθεύτηκε για δεύτερη φορά
μερικούς μήνες αργότερα συμπλη-
ρώνοντας έτσι το «Καθιερωμένο
Πρότυπο» της σύγχρονης φυσικής.

Γιατί χωρίς το πεδίο Χιγκς τίποτα
στο Σύμπαν δεν θα είχε μάζα, αφού
η ύπαρξη του πεδίου αυτού δίνει
σε όλα τα σωματίδια τη μάζα τους.
Το πεδίο αυτό μπορεί να παρομοι-
αστεί με μια παχύρρευστη «θά-
λασσα» μέσα στην οποία «κολυμ-

πάνε» όλα τα σωματίδια. Ανάλογα
με τον τρόπο με τον οποίο τα διά-
φορα σωματίδια «κολυμπάνε» μέσα
στο πεδίο αυτό παίρνουν και τη
δεδομένη μάζα του είδους τους.
Υπάρχουν φυσικά και μερικά σω-
ματίδια που δεν αντιδρούν καθόλου
με το πεδίο αυτό, όπως είναι τα
φωτόνια και τα γλοιόνια, οπότε τα
σωματίδια αυτά δεν έχουν μάζα.
Παρ’ όλα αυτά το πεδίο Χιγκς δεν
θεωρείται ότι είναι μια ακόμη δύ-
ναμη, αφού ούτε επιταχύνει τα σω-
ματίδια ούτε μεταφέρει κάποιου
είδους ενέργεια. Αλλά και το μπο-
ζόνιο Χιγκς παίρνει και αυτό τη
μάζα του από το πεδίο του οποίου
είναι και φορέας. Μπορεί δηλαδή
να παρομοιαστεί με ένα πυκνότερο
σημείο στο πεδίο Χιγκς, όπως όταν
βρίσκουμε μια υγροποιημένη στα-
γόνα νερού σε ένα περιβάλλον
ατμού από νερό. Ετσι, όπως και
όλα τα άλλα σωματίδια, το μποζόνιο
Χιγκς μπορεί να δημιουργηθεί στις
συγκρούσεις που επιτυγχάνονται
στη διάρκεια πειραμάτων που εκτε-
λούνται στους επιταχυντές, αφού
μπορεί και αντιδρά με όλα τα σω-
ματίδια αν και προτιμάει τα «βα-
ρύτερα» απ’ αυτά όπως είναι, για

παράδειγμα, ο τελευταίος τύπος
κουάρκ που ανακαλύφθηκε στο
Fermilab των ΗΠΑ το 1995.

Υπάρχει όμως κάτι πολύ μυστή-
ριο με το πεδίο Χιγκς που είναι
10.000 τρισεκατομμύρια φορές
πιο αδύναμο από τη μέγιστη τιμή
του. Αυτή η τιμή είναι κρίσιμη
γιατί αν ήταν ελαφρώς διαφορε-
τική, δεν θα υπήρχε καμία φυσική
δομή στο Σύμπαν. Γι’ αυτό διάφο-
ροι θεωρητικοί έχουν προσπαθήσει
για δεκαετίες να κατανοήσουν για
ποιο λόγο έχει αυτό το άριστα ρυθ-
μισμένο μέγεθος και έχουν οδη-
γηθεί σε διάφορες πιθανές θεωρίες
με χαριτωμένα ονόματα, όπως
είναι για παράδειγμα η «υπερσυμ-
μετρία». Αλλά παρ’ όλο που οι θε-
ωρίες αυτές μπορούν να επεξηγή-
σουν την περίεργη αυτή επακριβή
τιμή του πεδίου, δεν φαίνεται προς
το παρόν τουλάχιστον να παρά-
γονται στους επιταχυντές μαζί με
το μποζόνιο Χιγκς και τα διάφορα
νέα σωματίδια που προβλέπονται
από τις θεωρίες αυτές.

Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι επίτι-
μος διευθυντής του Ευγενιδείου Πλανη-
ταρίου.

O
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Ο τίτλος που ήθελε 
να δώσει στο βιβλίο του
ήταν «The Goddamn
Particle» 
[«το γκαντέμικο
(αναθεματισμένο)
σωματίδιο»] επειδή 
επί μισόν αιώνα ήταν
αδύνατον να εντοπιστεί.

Η Μαρίζα Ντεκάστρο κατέληξε από
παιδαγωγός, συγγραφέας παιδικών
βιβλίων και κριτικός παιδικής λο-
γοτεχνίας. Τελευταίο της βιβλίο το
«2.651 ημέρες δικτατορίας, 21 Απρι-
λίου 1967 - 24 Ιουλίου 1974», εκδ.
Μεταίχμιο.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Ως επίμονη ταξιδιώτισσα και μανιώ-
δης με την Ιστορία, τα «Βιβλιοπω-
λεία» του Χόρχε Καριόν και το
«Κόκκινος Σταυρός» της Μαρίας
Γαβαλά. Και μία στοίβα καινούργια
παιδικά βιβλία.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Μάλλον κάποια μαχητική κοπέλα,
όπως η Τζο από τις «Μικρές Κυ-
ρίες» και ο Μικρός Νικόλας που
τσακίζει με τις παρατηρήσεις και το
χιούμορ του.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
πεζογράφους καλείτε, ζώντες και
τεθνεώτες;
Τους Στρατή Τσίρκα, Αμος Οζ, Γουί-
λιαμ Γκόλντινγκ, Μαργκερίτ Γιουρ-
σενάρ, Ντάνιελ Μέντελσον, Αλκη
Ζέη. Κατά καιρούς και σε διάφορες
περιστάσεις τα γραπτά τους μου
άνοιξαν τα μάτια.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

Ο Ντανίλο Κις γράφει κάπου ότι
υπάρχουν ιστορίες που μπορούν
να ειπωθούν σε πολλές γλώσσες:
είναι οι κοινές στους Ευρωπαίους
ιστορίες πολέμου. Και από τον
«Ολομόναχο» του Νίκου Παναγιω-
τόπουλου τη φράση «εκτοξεύει το
θράσος του». Νομίζω πως αφορά
κάθε συγγραφέα!

Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Το «Παραμύθι χωρίς όνομα» της
Πηνελόπης Δέλτα. Το διάβασα μι-
κρή τότε που δεν είχαμε πολλά βι-
βλία. Δεν το ξέχασα: το μελέτησα
για το δίπλωμά μου και το δίδαξα
ως ανάγνωσμα λογοτεχνίας στο
σχολείο. Ως κριτικό εξακολουθεί να
με απασχολεί γιατί, παρότι παλιό, η
αλληγορία του είναι σύγχρονη.

Πώς γεννήθηκε η ιδέα για ένα ει-
κονογραφημένο, αυτοβιογραφικό
βιβλίο πάνω στην εμπειρία της
επταετούς δικτατορίας;
Η νέα γενιά ξέρει ελάχιστα και αρ-
κετά διαστρεβλωμένα για τα χρό-
νια της δικτατορίας. Με κυνηγούσε
λοιπόν η παιδαγωγική διάσταση
του θέματος. Γράφοντας για τη δι-
κή μου ενηλικίωση και πώς βίωσα
όλα τα γεγονότα που τάραζαν τότε
τον κόσμο, παρουσίασα στους νέ-
ους αναγνώστες ένα κομματάκι
Ιστορίας. Ελπίζω πως έκανα αυτό
που ξέρω να κάνω καλά, δηλαδή
βιβλία γνώσεων.

Πώς σχολιάζει η ωραία εικονογρά-
φηση του Βασίλη Παπαγεωργίου
τα κείμενά σας; 
Ο φοβερά ταλαντούχος Βασίλης
έδωσε ένα ποπ στοιχείο σε όλα τα
συγκλονιστικά γεγονότα που συνέ-
βαιναν στον κόσμο εκείνη την πε-
ρίοδο. Τα σχολιάζει ζωηρά με τη
ματιά του νέου ανθρώπου. Χωρίς
τις εικόνες του θα ήταν ένα τυπικό
βιβλίο.

Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Εάν
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το

γράψιμο και το διάβασμα;
Το Facebook μού προσφέρει
ένα ευχάριστο πρωινό χάζε-

μα, τα νέα των φίλων και της
δουλειάς αλλά και διάφο-

ρα που τα κρατάω ως
πηγές για δικά μου

γραψίματα.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΜΑΡΙΖΑ ΝΤΕΚΑΣΤΡΟ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Ξεβαμμένο κόκκινο μπλουζάκι

Πρώτα σε πωλήσεις

Παρ’ όλη τη μεγάλη προσφορά του Λέντερμαν (φωτ.) στη σωματιδιακή φυσική, για εκείνο που μάλλον θα τον θυ-
μούνται στο μέλλον είναι ο τίτλος ενός εκλαϊκευμένου βιβλίου που έγραψε, «Το σωματίδιο του Θεού».
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΛΟΝΔΙΝΟ
Θα μπορούσε να είναι μια μεγάλη ιτα-
λική γιορτή ή, καλύτερα, μια ελεγεία
για την Αναγέννηση, έτσι όπως έλαμ-
ψε στα εύφορα εδάφη ανάμεσα στη
Βενετία, τη Φλωρεντία και την Πάδο-
βα. Η έκθεση που εγκαινιάστηκε στην
Εθνική Πινακοθήκη του Λονδίνου
φέρνει κοντά δύο κορυφαίες μορφές,
τον Αντρέα Μαντένια (1431-1506) και
τον Τζοβάνι Μπελίνι (1430-1516), που
είχαν συνδεθεί και με οικογενειακούς
δεσμούς καθώς o Mαντένια παντρεύ-

τηκε την αδελφή του Μπελίνι, Νικολό-
ζια. Ηταν ένας γάμος συμφέροντος
κανονισμένος από τον πατέρα του
Μπελίνι, τον παντοδύναμο στη Βενε-
τία Τζάκοπο. Η έκθεση στο Λονδίνο
φέρνει αριστουργήματα του 15ου αι-
ώνα σε συνεργασία με τα Κρατικά
Μουσεία του Βερολίνου και το Βρετα-
νικό Μουσείο, αποσκοπώντας σε μια
συνομιλία πάνω στον ευρύ καμβά της
ιταλικής Αναγέννησης. Οι δύο ζωγρά-
φοι, που έζησαν την ίδια εποχή, σχε-
δόν συνομήλικοι, αφομοίωσαν ο κα-

θένας με τον τρόπο του την έκρηξη
της δημιουργίας που σημειώθηκε
στην Ιταλία τον 15ο αιώνα αλλά και τις
πολιτικές και προσωπικές εντάσεις
ανάμεσα στις πόλεις του ιταλικού
Βορρά και στα τοπικά κέντρα εξου-
σίας. Ο Αντρέα Μαντένια είχε ταπεινή
καταγωγή, δευτερότοκος γιος ξυλουρ-
γού. Ο Τζοβάνι Μπελίνι γεννήθηκε σε
περιβάλλον πλούτου και δύναμης της
Βενετίας. Η ανέλιξη του Μαντένια
στους κύκλους της Μάντοβας οδήγη-
σε τον πατέρα του Μπελίνι στην από-

φαση να του «δώσει» τη θυγατέρα
του. Η Μάντοβα ήταν πόλη ανταγωνι-
στική στη Βενετία και η δημιουργία οι-
κογενειακού δεσμού διασφάλιζε δύ-
ναμη με μοχλό δύο περιζήτητους ζω-
γράφους. Η έκθεση στο Λονδίνο πα-
ρουσιάζει μοναδικά αριστουργήματα,
που αποκαλύπτουν το εξαιρετικό επί-
πεδο διανόησης και τεχνικής που είχε
επιτευχθεί στην Ιταλία εκείνη την
εποχή. Ανάμεσα στα έργα και το εικο-
νιζόμενο, «Η γιορτή των θεών» (π.
1514), ένα από τα κύκνεια έργα του

Μπελίνι, δημιουργία που ολοκλήρωσε
ο μαθητής του, Τιτσιάνο. Μπορείτε
επίσης να δείτε την «Αγωνία στον κή-
πο» του Μπελίνι, τον «Αγιο Σεβαστια-
νό» του Μαντένια, την «Παρουσίαση
του Χριστού στον Ναό» του Μπελίνι
και τον «Χριστό υποβασταζόμενο από
δύο αγγέλους» του Μαντένια. Για την
έκθεση, ορισμένα έργα προήλθαν
από συλλογές άλλων μουσείων πλην
των βασικών συνεργαζόμενων. Κορυ-
φαία ευκαιρία για να δει κάποιος συγ-
κεντρωμένα τόσα αριστουργήματα.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Μαντένια και ο Μπελίνι, βίοι παράλληλοι
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ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ
Χανίφ Κιουρέισι
Είναι ήδη 64 ετών ο Βρετανός συγ-
γραφέας Χανίφ Κιουρέισι, που στις
δεκαετίες του ’80 και του ’90, κυρίως,
ήταν από τα πλέον προβεβλημένα
ονόματα της προοδευτικής λογοτεχνι-
κής σκηνής. Το σενάριό του για την
ταινία του Στίβεν Φρίαρς «Ωραίο μου
πλυντήριο» (1985) ήταν σταθμός. Η
φωτογραφία είναι από την πρόσφατη
επίσκεψή του στη Βαρκελώνη, όπου
μετέβη για να παρουσιάσει την ισπα-
νική μετάφραση του τελευταίου βιβλί-
ου του «The Nothing» στο φεστιβάλ
βιβλίου «Κοσμόπολις».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Για τον Μπομπ Ντίλαν
Εξαιρετικού ενδιαφέροντος η νέα έκ-
θεση που εγκαινιάστηκε στη Halcyon
Gallery του κεντρικού Λονδίνου (144-
146 New Bond Street, στο Μέιφερ). Η
έκθεση με τίτλο «Mondo Scripto» πα-
ρουσιάζει όλες τις ιδιόχειρες σημει-
ώσεις του αξεπέραστου τραγουδοποι-
ού Μπομπ Ντίλαν, τους στίχους των
τραγουδιών του γραμμένους στο χέρι
από τον ίδιο με μελάνι σε χαρτί καθώς
και ένα σκίτσο από μολύβι που είχε
σχεδιάσει για κάθε ένα από τα τρα-
γούδια του. Η έκθεση θα παραμείνει
ανοικτή ώς τις 30 Νοεμβρίου.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Ο αρχιτέκτων Φράνσις Κερέ
Είναι ο 17ος αρχιτέκτων που προσκλή-
θηκε να σχεδιάσει το περίπτερο της
Serpantine Gallery στο Λονδίνο. Ευ-
ρηματικός και διορατικός, ο αρχιτέ-
κτων Φράνσις Κερέ έρχεται από την
Μπουρκίνα Φάσο και σταδιακά έχει
κατακτήσει τον κόσμο. Αυτήν την πε-
ρίοδο στη Μαδρίτη, στο Μουσείο ICO,
που ειδικεύεται στην αρχιτεκτονική
και στη φωτογραφία, παρουσιάζεται η
έκθεση «Φράνσις Κερέ. Τα πρωταρχι-
κά στοιχεία». Στη φωτογραφία, ο
Φράνσις Κερέ ποζάρει μπροστά στην
εγκατάστασή του στη Serpentine.
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ΛΟΝΔΙΝΟ
Μνήμες πολέμου
Χιλιάδες παπαρούνες από πηλό συν-
θέτουν την εικαστική, και άκρως συμ-
βολική, εγκατάσταση με τίτλο «Το πα-
ράθυρο που κλαίει» («Weeping Win-
dow»), έξω από το Αυτοκρατορικό
Μουσείο Πολέμου στο Λονδίνο. Eίναι
ένα από τα δύο εικαστικά έργα που
στήθηκαν στο μουσείο και είναι και τα
δύο έργα του καλλιτέχνη Πολ Κάμινς
και του σχεδιαστή Τομ Πάιπερ. Εντάσ-
σονται στον κύκλο εκδηλώσεων μνή-
μης για τα εκατό χρόνια από τον Α΄
Παγκόσμιο Πόλεμο. Προηγουμένως εί-
χαν στηθεί στον Πύργο του Λονδίνου.
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ΜΑΔΡΙΤΗ
Ταμάρα ντε Λέμπιτσκα
Aπό τις πλέον επιδραστικές ζωγρά-
φους του Μεσοπολέμου ήταν αναμφι-
σβήτητα η Ταμάρα ντε Λέμπιτσκα, από
την Πολωνία, που με τις πολλές προ-
σωπογραφίες της, σε ένα έντονο
ύφος αρ ντεκό, καθόρισε μια περιοχή
στην πρόσφατη ιστορία της τέχνης.
Πολλά έργα της πέρασαν ως εικόνες
ευρείας διάδοσης στην ποπ κουλτού-
ρα. Αυτήν την περίοδο και ώς τις 24
Φεβρουαρίου, υπάρχει μια έκθεση
αφιερωμένη στο έργο της στο Palacio
de Gaviria της Μαδρίτης, με διάρκεια
έως τις 24 Φεβρουαρίου 2019.

    πήρξε κάποια στιγμή πάνω
στη Σελήνη που να νιώ-
σατε έστω και λίγο μαγε-

μένος από όλα όσα συνέβαιναν;»
ρωτούν τον Νιλ Αρμστρονγκ οι δη-
μοσιογράφοι κατά την πρώτη συ-
νέντευξη Τύπου που έδωσαν οι
τρεις αστροναύτες (Αρμστρονγκ,
Ολντριν και Κόλινς) μετά την ολο-
κλήρωση της αποστολής Απόλλων
11, που περιλάμβανε φυσικά την
προσσελήνωση. Βρισκόμαστε στο
καλοκαίρι του 1969.

Ακούγοντας την ερώτηση, ο
Νιλ χαμογελάει. «Ναι», λέει ο πρώ-
τος άνθρωπος στον κόσμο που
περπάτησε πάνω σε ένα ξένο ου-
ράνιο σώμα. «Ημουν σαν μαγε-
μένος για περίπου δυόμισι ώρες»
– όσο κράτησε δηλαδή το περί-
φημο moonwalk, ο περίπατος πά-
νω στο φεγγάρι.

Το παράθεμα προέρχεται από
την εκπληκτική (αμετάφραστη
στην Ελλάδα) βιογραφία του Αρμ-
στρονγκ που έγραψε ο Τζέιμς Ρ.

Χάνσεν «Πρώτος άνθρωπος» (James
R. Hansen, «First Man. The Life of
Neil Armstrong», εκδ. Simon & Sch-
uster, 2005). Στο βιβλίο βασίζεται
και η ομότιτλη ταινία του Ντάμιεν
Τσαζέλ, με τον Ράιαν Γκόσλινγκ
στον πρωταγωνιστικό ρόλο.

«Και ποια ήταν η μεγαλύτερη
δυσκολία που συναντήσατε;» ήταν
η επόμενη δημοσιογραφική ερώ-
τηση προς τον Αρμστρονγκ. Και
αυτός απάντησε: «Είχαμε τη δυ-
σκολία που έχει ένα πεντάχρονο
που βρίσκεται μέσα σε ένα ζαχα-
ροπλαστείο».

Ο Ντάμιεν Τσαζέλ, ο σκηνοθέτης
του «Πρώτου ανθρώπου», μας δεί-
χνει τον Αρμστρονγκ να αφοσιώ-
νεται, σαν πεισματάρης πιλότος
και μηχανικός που ήταν, στην επι-
τυχία της αποστολής. Την ίδια στιγ-
μή όμως, υπαινίσσεται ότι ο μονα-
χικός αστροναύτης ίσως από μέσα
του να γύρευε ορισμένες απαντή-
σεις απ’ το σύμπαν. Ή ίσως απλώς
να «κουβέντιασε» με το σκοτεινό
κενό, το άπειρο Διάστημα, ελαφρο-
πατώντας πάνω στην γκρίζα σε-
ληνιακή πούδρα.

Ο ίδιος, προσγειωμένος και εσω-
στρεφής καθώς ήταν, δεν το έθεσε
ποτέ έτσι, ξεκάθαρα. Οι γιοι του
έχουν να λένε ότι ο πατέρας τους
ήθελε με μανία να κατανοεί γιατί
ένα πράγμα στη φύση λειτουργεί
έτσι και όχι αλλιώς. Αλλά υπήρξε
ένα γεγονός για το οποίο δεν είχε
απάντηση: ο πρόωρος θάνατος της
μόλις τριών χρόνων κόρης του,
Κάρεν, από καρκίνο, το 1962. Γε-
γονός που για έναν άνθρωπο με

το μυαλό του Αρμστρονγκ δεν ήταν
απλώς αδιανόητα στενάχωρο, αλλά
κυρίως παράλογο.

Οι δύο γιοι του είπαν στον Γκόσ-
λινγκ ότι ο πατέρας τους βίωσε
πολύ εσωτερικά, και τραυματικά,
τον θάνατο της αδελφής τους και
θεωρούσαν πολύ πιθανό, όταν βρέ-
θηκε «εκεί πάνω», να την έψαξε
κάπου μέσα του.

Φυσικά, ο Αρμστρονγκ δεν είπε
ποτέ τίποτα τέτοιο. Στο φιλμ, τον
βλέπουμε να αφήνει μέσα σε έναν
σεληνιακό κρατήρα το μπρασελέ
της χαμένης του κόρης. Να το έκανε
όντως; Ποιος ξέρει. Το βέβαιο είναι
ότι για ένα δεκάλεπτο ο Αρμστρονγκ
περιπλανήθηκε τελείως μόνος πάνω
στη Σελήνη, δίχως να επικοινωνεί
με κανέναν. Η σκέψη και μόνον, η
υποψία, συγκινεί τον κύριο Γκρι.
Μέσα από τη στολή του αστροναύ-
τη, στο αφιλόξενο Διάστημα και
κάπου ανάμεσα στα άστρα, ένας
θλιμμένος πατέρας να αναζητά την
κόρη που έχασε για πάντα.

«Υ
Ο «Πρώτος άνθρωπος» ήταν και πατέρας

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο Ράιαν Γκόσλινγκ ως Νιλ Αρμστρονγκ στην ταινία «Πρώτος άνθρωπος», του
Ντάμιεν Τσαζέλ, η οποία θα προβληθεί στη χώρα μας αυτή την εβδομάδα.

<<<<<<

Ισως να «κουβέντιασε»
με το σκοτεινό κενό, 
το άπειρο Διάστημα,
ελαφροπατώντας 
στην γκρίζα 
σεληνιακή πούδρα.
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ΜΠΡΑΝΤΛΕΪ ΤΣ. ΜΠΕΡΚΕΝΦΕΛΝΤ
Ο τραπεζίτης του διαβόλου
μτφρ. Μάνος Τζιρίτας
εκδ. Πατάκης, 2018, σελ. 424

Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

«…Ακόμα και στην ώριμη ηλικία
των σαράντα τεσσάρων, εξακο-
λουθούσα να εμπιστεύομαι το αμε-
ρικανικό σύστημα δικαιοσύνης...»,
γράφει ο Μπράντλεϊ Μπέρκεν-
φελντ, πρώην private banker της
UBS που κατέστη ο πιο ακριβο-
πληρωμένος πληροφοριοδότης δη-
μοσίου συμφέροντος (whistleblo-
wer) στην ιστορία του αμερικανι-
κού δημοσίου, εισπράττοντας 104
εκατομμύρια δολάρια. Τον Νοέμ-
βριο κυκλοφορεί στην Ελλάδα η
συναρπαστική αυτοβιογραφία του
Μπέρκενφελντ «Ο τραπεζίτης του
διαβόλου» και η «Κ» είχε την ευ-
καιρία να τη διαβάσει και να θέσει
κάποια ερωτήματα στον συγγρα-
φέα του βιβλίου, που ζει σήμερα
στη Μάλτα. Μιλώντας στην «Κ»,
ο Μπέρκενφελντ είπε ότι οι νόμοι
για την υποστήριξη πληροφοριο-
δοτών στην Αμερική «είναι καλύ-
τεροι απ’ ό,τι σε άλλα μέρη του κό-
σμου» (π.χ., όπως έγραψε στον κ.
Γιούνκερ, «στην Ευρώπη η νέα
οδηγία για την καταπολέμηση της
φοροδιαφυγής είναι σκάρτη»).

Ο υπότιτλος του βιβλίου («Για πρώ-
τη φορά στο φως λεπτομέρειες για
το πώς διέρρηξα τη μυστικότητα
των ελβετικών τραπεζών») δίνει την
εντύπωση ότι ο Μπέρκενφελντ κυ-
ρίως μιλάει για τις ελβετικές τράπεζες
και τις πρακτικές τους έως το 2005
να ενθαρρύνουν τη μεταφορά σε
αυτές κεφαλαίων που δεν είχαν φο-
ρολογηθεί, έγκλημα καθοσιώσεως
ιδιαίτερα στις Ηνωμένες Πολιτείες.

Αλλο Ελβετία, άλλο ΗΠΑ
Ο Μπέρκενφελντ εξηγεί ότι αυτό

που έκανε στην Ελβετία ήταν νό-
μιμο, αλλά όταν πήγαινε στην Αμε-
ρική για να προσελκύσει κεφάλαια
κινείτο σε «γκρίζες ζώνες». Αλλά
την τράπεζα (UBS) αυτό δεν την
ένοιαζε· το μότο της ήταν αύξηση
των «καθαρών εισερχόμενων κε-
φαλαίων», κάτι που δεν άφηνε αδιά-
φορο τον Μπέρκενφελντ (σ.σ.: ο
ίδιος υπολογίζει στην «Κ» ότι πλη-
ρωνόταν 40.000 δολάρια την ώρα).

Στο βιβλίο του, ο Μπέρκενφελντ
περιγράφει εξαντλητικά τα δίωρα
γεύματα των Ελβετών τραπεζιτών,
τα κότερα και τα αυτοκίνητα των
συναδέλφων και των πελατών του
σε μια πόλη που κτίσθηκε πάνω
στην αρχή pecunia non olet (σ.σ.:
τα λεφτά δεν μυρίζουν). Σήμερα η
Γενεύη είναι μια πόλη σε οικονο-
μική κατάρρευση και εξαιτίας του
Μπέρκενφελντ. Κάποιοι από τους
πελάτες του ελβετικού τραπεζικού
συστήματος επιχειρούν, όπως μας
είπε ο Μπέρκενφελντ, «να κρύψουν
τα κεφάλαιά τους στο Χονγκ Κονγκ,
στη Σιγκαπούρη και στο Μακάου,
αλλά το τραπεζικό τους σύστημα
βρίσκεται υπό πολιορκία…». 

Αλλά αυτό δεν είναι το θέμα του
βιβλίου του. Η πραγματική ιστορία
του Μπέρκενφελντ αρχίζει όταν
ανακαλύπτει τρισέλιδο υπόμνημα
της τράπεζας, στο οποίο αντιλαμ-
βάνεται ότι δεν θα τον κάλυπτε αν
«γινόταν η στραβή» στις ΗΠΑ. Τότε
αποφασίζει να στραφεί στις αμε-
ρικανικές αρχές (σ.σ.: στο χρονικό
αυτό σημείο δεν προβλέπεται ακόμα
αμοιβή για τους «μάρτυρες δημο-
σίου συμφέροντος»). Οταν ο Μπέρ-
κενφελντ αποφάσισε να στραφεί
προς τις αμερικανικές αρχές δεν
είχε ούτε δικηγόρο στην Ουάσιγ-
κτον. Παρότι ο πρώην τραπεζίτης
είναι εξαιρετικά «γειωμένος» –ως
μότο του έχει τα λόγια του Κλιντ
Ιστγουντ στον «Βρώμικο Χάρι»:
«Ενας άνδρας πρέπει να ξέρει τα
όριά του»–, δεν δίστασε παρ’ όλα
αυτά να παίξει «φουλ επίθεση»

εναντίον του αμερικανικού υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. Αρχικά, ο αρ-
μόδιος για τις φορολογικές υποθέ-
σεις ομοσπονδιακός υπάλληλος Κέ-

βιν Ντάουνινγκ τον αντιμετωπίζει
με εξαιρετική δυσπιστία διότι, πρώ-
τον, δεν εμπιστεύεται τον νέο για
την εποχή θεσμό των whistle blo-

wers και, δεύτερον, φοβάται ότι ο
Μπέρκενφελντ θα έχει ράμματα
για τη «γούνα» των πολιτικών.

Ενας από τους μεγαλύτερους πε-
λάτες του Μπέρκενφελντ και του
προϊσταμένου του Κρίστιαν Μποβέ
ήταν ο Ιρακινός Αμπντούλ Αζίζ Αμ-
πάς. Το 2005 και το 2006 ο Αμπάς
είχε 400 εκατομμύρια δολάρια σε
ανώνυμους ελβετικούς λογαρια-
σμούς, που τα είχε βγάλει σε μια
πρώτη φάση διακινώντας πετρέλαιο
για το καθεστώς του Σαντάμ Χου-
σεΐν. Γράφει ο Μπέρκενφελντ: «“Α,
υπάρχει και κάτι άλλο που πρέπει
να γνωρίζετε”. “Τι πράγμα;”, ρώτησε

ο Ντάουνινγκ. “Απ’ ό,τι ξέρω, ο Αμ-
πάς είναι καλός φίλος του Ρούντολφ
Τζουλιάνι”. Εκεί έγινε το βραχυκύ-
κλωμα. Ο Ντάουνινγκ, που κατάγεται
από τη Νέα Υόρκη, τέντωσε το χέρι
με την παλάμη προς το μέρος μου
και είπε σε έντονο ύφος: “Δεν μας
ενδιαφέρουν μη Αμερικάνοι!”… Ο
Τζουλιάνι ήταν πατριωτάκι του και
ήταν πολύ ψηλά στις δημοσκοπήσεις
για τις προεδρικές εκλογές. Ξαφνικά,
οι τρεις ομοσπονδιακοί υπάλληλοι
έμοιαζαν στα μάτια με τρεις, όχι και
πολύ σοφούς, πιθήκους: Δεν βλέπω,
δεν ακούω, δε μιλάω…».

«Eπρεπε να εκπαιδεύσω το
υπουργείο Δικαιοσύνης», είπε ο
Μπέρκενφελντ στην «Κ», «καθώς
ήταν ανίκανοι και διεφθαρμένοι,
και έπειτα, φοβούνταν ότι θα εξέ-
θετα το πρόβλημα που οδήγησε
στην αδυναμία να διορθώσουν και
να επιβάλουν πρόστιμα σε αυτή
τη μαζική φορολογική απάτη. Οι
δημόσιοι υπάλληλοι είναι στις ΗΠΑ
γενικά ζηλιάρηδες, τεμπέληδες και
ανίκανοι. Αυτό ισχύει και για το
υπουργείο Δικαιοσύνης».

«Διάτρητο» υπουργείο
Τελικά, φαίνεται ότι κάποιος από

το υπουργείο Δικαιοσύνης ειδο-
ποίησε την ελβετική τράπεζα ότι
βρίσκεται σε καθεστώς ελέγχου,
ενώ ο προϊστάμενος του Μπέρκεν-
φελντ εκλήθη να καταθέσει στη
Φλόριντα απλώς ως μάρτυρας –
αφού προηγουμένως συνελήφθη...
Αντίθετα, ο Μπέρκενφελντ κατη-
γορήθηκε και καταδικάσθηκε σε
φυλάκιση τριών ετών, ενώ οι ηγέτες
των Δημοκρατικών (Τζον Κέρι, Χί-
λαρι Κλίντον) έμοιαζαν ο μεν πρώ-
τος να παίρνει πολιτικά χρήματα
από έναν καταθέτη UBS, η δε δεύ-
τερη να παζαρεύει το θέμα με την
ελβετική κυβέρνηση προκειμένου
να κερδίσει τη μεσολάβηση της
Ελβετίας στο Ιράν. «Δεν θα εμπι-
στευόμουν το υπουργείο Δικαιο-
σύνης ούτε για την προστασία της
γάτας μου, αν είχα γάτα», γράφει
ο Μπέρκενφελντ, ο οποίος στρά-
φηκε αμέσως στη σχετική επιτροπή
της Γερουσίας και παρέδωσε όλα
τα έγγραφά του σε αυτή. Αυτό δεν
εμπόδισε το υπουργείο Δικαιοσύνης
να τον στείλει φυλακή με την αι-
τιολογία ότι δεν αποκάλυψε όσα
γνώριζε για ένα Ρώσο πελάτη του,
κάτοικο Καλιφόρνιας.

Και όμως, οι αμερικανικές αρχές
είχαν μάθει ό,τι ήξεραν για τον Ιγ-
κόρ Ολένικοφ από τον Μπέρκεν-
φελντ. Ο «πληροφοριοδότης» δεν
έχασε το χιούμορ του ακόμα και
στη φυλακή. Λίγο μετά την απο-
φυλάκισή του, και ενώ βρισκόταν
σε περιορισμό στο Νιου Χαμσάιρ,
δύο εκπρόσωποι του Εθνικού Κέν-
τρου Πληροφοριοδοτών, ΜΚΟ
στην Ουάσιγκτον, του έφεραν την
επιταγή με το θηριώδες ποσό των
104 εκατομμυρίων δολαρίων για
τις πληροφορίες του. Δεκαπέντε
δισεκατομμύρια δολάρια ανακτή-
θηκαν από τις Αρχές χάρη στις
πληροφορίες του.

Φως στα «λεφτά που δεν μυρίζουν»
Ο Μπράντλεϊ Μπέρκενφελντ, πρώην τραπεζίτης που πλούτισε ως πληροφοριοδότης δημοσίου συμφέροντος, μιλάει στην «Κ»

Ιδιαίτερη προτίμηση δείχνουν τους
τελευταίους μήνες οι κρατικές μας
ορχήστρες στα Κοντσέρτα του
Ντβόρζακ. Τον Ιούλιο η Κρατική της
Θεσσαλονίκης έπαιξε στο Ηρώδειο
εκείνο για τσέλο και η Κρατική Ορ-
χήστρα Αθηνών (ΚΟΑ) το Κοντσέρτο
για βιολί. Ούτε τρεις μήνες μετά η
ΚΟΑ έκρινε ως καταλληλότερο το
ίδιο Κοντσέρτο για τσέλο για την
εναρκτήρια συναυλία της στο Μέ-
γαρο Μουσικής Αθηνών στις 5 Οκτω-
βρίου. Μια συναυλία της οποίας ο
τίτλος ήταν «Ο Σκαλκώτας και οι
σύγχρονοί του».

Ως «σύγχρονος» προτάθηκε ο
εξής ένας, ο Aντον Βέμπερν, κατά
20 χρόνια πρεσβύτερος του Σκαλ-
κώτα. Εκπροσωπήθηκε δε από τη
νεανική, μόλις δεκάλεπτης διάρκειας
υστερορομαντική «Πασακάλια»,
που εκδόθηκε όταν ο Σκαλκώτας
ήταν 4 ετών και παραμένει ελάχιστα

αντιπροσωπευτική της μουσικής
ταυτότητας για την οποία ο Βέμπερν
πέρασε στην Ιστορία. Οπως ελάχι-
στα αντιπροσωπευτική του Σκαλ-
κώτα είναι η «Κλασική συμφωνία»
του 1947, ξεχωριστό και πολύ ιδι-
αίτερο έργο, από το οποίο απουσιά-
ζουν παντελώς βιολιά, βιόλες και
τσέλα. Δεν είναι το μόνο του είδους,

ούτε πρώτο. Διασημότατο προγε-
νέστερο παράδειγμα αποτελεί η
«Μουσική για τα βασιλικά πυροτε-
χνήματα» του Χέντελ στην πρωτό-
τυπη ενορχήστρωσή της, από την

οποία λείπουν τελείως τα έγχορδα,
έπειτα από απαίτηση του βασιλιά
Γεωργίου της Αγγλίας. Με αναφορές
στην τζαζ, στη μουσική για τον κι-
νηματογράφο και στη μουσική του

Μεσοπολέμου, η «Κλασική συμφω-
νία» του Σκαλκώτα μοιάζει με εκτε-
νές εγκεφαλικό ευφυολόγημα, που
απευθύνεται σε κοινό με ειδικό εν-
διαφέρον. Παρουσιάστηκε στην
κριτική επιμέλεια του μουσικολόγου
Γιάννη Σαμπροβαλάκη. Ο συνθέτης
αποδεικνύεται ευφυής ενορχηστρω-
τής, καθώς περιορίζει την αίσθηση
της «μπάντας» μονάχα στα μέρη
της Συμφωνίας που προσδιορίζονται
ως «εμβατήρια». Αλλού, το ακρόαμα
υπήρξε περισσότερο ενδιαφέρον.
Και θα ήταν ακόμα πιο πολύ, εάν η
ορχήστρα, υπό τη διεύθυνση του
καλλιτεχνικού της διευθυντή Στέ-
φανου Τσιαλή, δεν έπαιζε συνεχώς
δυνατά. Επίσης, εάν ήταν καλύτερα
συντονισμένη θα αποσαφήνιζε τις
ενότητες του έργου και την ξεχω-
ριστή ταυτότητα καθεμιάς.

Ενταση και βιασύνη προσδιόρισαν
επίσης την ερμηνεία του Κοντσέρτου

του Ντβόρζακ. Ορχήστρα και αρχι-
μουσικός βρίσκονται, ίσως, ακόμα
στη διάθεση των καλοκαιρινών συ-
ναυλιών τους με ροκ μουσική σε
ανοιχτούς χώρους, όπου η ταχύτητα
και κυρίως η μεγάλη ένταση όχι μό-
νον αρκούν αλλά είναι τα κυρίως
ζητούμενα. Ετσι, λοιπόν, ακούστηκε
ένα τευτονικός, ορμητικός Ντβόρζακ,
όπου οι «χοροί» του τρίτου μέρους
έμοιαζαν περισσότερο με εμβατήρια.
Στην ηχητική δίνη ειδικά του πρώτου
μέρους βυθιζόταν συχνά ο εξαίρετος
Λιθουανός τσελίστας Ντάβιντ Γκέ-
ρινγκας. Παρά τη διαρκή πάλη του
με την ορχήστρα, κατέχοντας εμ-
φανώς τα μυστικά του έργου, με με-
γάλη μουσικότητα και ευαισθησία,
ο Γκέρινγκας έδωσε μία υποδειγμα-
τική ανάγνωση και ένα ιδιαίτερα
ποιητικό αργό μέρος. Εκτός προ-
γράμματος το κοινό τον απόλαυσε
σε τρία ακόμα σύντομα κομμάτια.

Πολλαπλά αμήχανο ξεκίνημα για την Κρατική Ορχήστρα
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Ο διάσημος Λιθουανός τσελίστας Ντάβιντ Γκέρινγκας απέδωσε υποδειγματι-
κά το Κοντσέρτο του Ντβόρζακ.
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«Κάποιοι από τους πελάτες του ελβετικού τραπεζικού συστήματος επιχειρούν να κρύψουν τα κεφάλαιά τους στο Χονγκ Κονγκ, στη Σιγκαπούρη και στο Μα-
κάου, αλλά το τραπεζικό τους σύστημα βρίσκεται υπό πολιορκία…», λέει ο Μπέρκενφελντ.

Το βιβλίο του πρώην private banker της UBS (στη φωτ. τα γραφεία της στη
Ζυρίχη) θα κυκλοφορήσει στην Ελλάδα τον Νοέμβριο.
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Αρχή με έργα που
δύσκολα προσελκύουν
και ερμηνείες που
ακόμα δυσκολότερα
εμπνέουν.

Οπως έγραψα και στον κ.
Γιούνκερ, στην Ευρώπη
η νέα οδηγία για την κα-
ταπολέμηση της φορο-
διαφυγής είναι σκάρτη.
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ERIK LARSON
Βουβό κύμα, το τελευταίο
πέρασμα του «Λουζιτάνια»
μτφρ: Κατερίνα Σχινά,
εκδ. Ικαρος, 2017, σελ. 508

Της ΤΕΣΥ ΜΠΑΪΛΑ

« […] “Κοίταξα το ρολόι μου και βά-
ζοντάς το στην τσέπη μου, έριξα μια
ματιά στη δεξιά πλευρά και, όπως
κατά προσέγγιση μπορώ να εκτιμή-
σω, είδα ένα βίαιο ξέσπασμα αφρού
μήκους γύρω στο ενάμισι μέτρο, τέσ-
σερα στίγματα από τη δεξιά πλευρά
της πλώρης”. Του φάνηκε σαν γι-
γαντιαία φυσαλίδα που έσκαγε στην
επιφάνεια. Ενα δευτερόλεπτο αργό-
τερα είδε κάτι να κινείται διασχίζον-
τας την ακύμαντη θάλασσα, ένα
ίχνος τόσο καθαρό, σαν να το χάραζε
ένα αόρατο χέρι με ένα κομμάτι κι-
μωλία σε μαυροπίνακα».

Με αυτά τα λόγια ο Λάρσον περι-
γράφει το χαρακτηριστικό υπόλευκο,
βουβό κύμα που άφηνε πίσω της η
τορπίλη που εξαπολύθηκε εναντίον
του υπερωκεανίου «Λουζιτάνια», για
να περιγράψει μια συγκλονιστική
ναυτική τραγωδία. Αναδιφώντας
στις μαρτυρίες ο Λάρσον φιλοτεχνεί
στον συγγραφικό του καμβά το πορ-
τρέτο της αμερικανικής κοινωνίας
της εποχής, η οποία ζούσε στην ου-
τοπία μιας κενής νοοτροπίας νεο-
πλουτισμού, που είναι γνωστή ως η
Προοδευτκή Περίοδος, και επικεν-
τρώνεται στη βύθιση του «Λουζιτά-
νια», στις 7 Μαΐου του 1915, από το
γερμανικό υποβρύχιο «U-20» και στις
μοιραίες της συνέπειες.

Είναι σημαντικός ο τρόπος τον
οποίο επιλέγει ο Λάρσον για να πα-
ρουσιάσει τις κινήσεις των πλοίων.
Εισδύοντας βαθιά στην ψυχοσύν-

θεση των δύο κύριων πρωταγωνι-
στών, του πλοιάρχου του «Λουζι-
τάνια» Τέρνερ και του Σβίγγερ, πλοι-
άρχου στο γερμανικό υποβρύχιο,
καταφέρνει να αναδείξει τις μύχιες
σκέψεις τους και παράλληλα να φέ-
ρει στην επιφάνεια τις προσωπικές
τους εκτιμήσεις, τις διαπροσωπικές
τους σχέσεις, τις αγωνίες και τις
αποφάσεις τους.

Ο Λάρσον, όμως, δεν κάνει μόνο
αυτό. Περιγράφει με εξαιρετική ακρί-
βεια τον τρόπο ζωής, τόσο μέσα στο
υπερπολυτελές υπερωκεάνιο, με την
αντίφαση ανάμεσα στους πλούσιους
επιβαίνοντες και στο πλήρωμα της
μηχανής, όσο και στο υποβρύχιο.
Χαρακτηριστικός είναι ο τρόπος με
τον οποίο αναπαριστά την ατμό-
σφαιρα στο υγρό και περίκλειστο
ατσάλινο κύτος του υποβρυχίου,
όπως επίσης οι λεπτομέρειες τις οποί-
ες παρουσιάζει για τον τρόπο λει-
τουργίας των μηχανών του «Λουζι-
τάνια», απόλυτα εντυπωσιακές και
με μεγάλο ενδιαφέρον.

Η ιστορία είναι λίγο ώς πολύ γνω-
στή. Κατά τη διάρκεια του Α΄ Παγ-
κοσμίου Πολέμου το πολυτελές «Λου-
ζιτάνια», το μεγαλύτερο εμπορικό
πλοίο του τότε κόσμου, επίτευγμα

της ναυπηγικής τέχνης της εποχής,
απέπλευσε από τη Νέα Υόρκη με
προορισμό το Λίβερπουλ, έχοντας
έναν μεγάλο αριθμό επιβατών, ανά-
μεσα στους οποίους βρίσκονταν πολ-
λά παιδιά. Ολοι όσοι επέβαιναν στο
πλοίο δεν πίστευαν ότι θα μπορούσε
το «Λουζιτάνια» να αποτελέσει στόχο
των Γερμανών, καθώς δεν ήταν ένα
πολεμικό πλοίο, παρά το γεγονός ότι
η Γερμανία είχε χαρακτηρίσει ως εμ-
πόλεμη ζώνη τη θάλασσα γύρω από
τη Βρετανία. Ακόμη και όταν η γερ-
μανική πρεσβεία ξεκαθάρισε ότι το
συγκεκριμένο πλοίο ήταν ένας πι-
θανός στόχος, ο πλοίαρχος Τέρνερ
δεν πίστεψε ότι θα μπορούσε να χτυ-
πηθεί το πλοίο του. Ούτε το γεγονός

ότι την ημέρα εκείνη είχε παρατη-
ρηθεί έντονη δραστηριότητα στα
γερμανικά υποβρύχια τον έβαλε τε-
λικά σε υποψίες. Η πρώτη τορπίλη,
ωστόσο, έπληξε τον στόχο της, ση-
μαίνοντας το τέλος του πλοίου και
μιας ολόκληρης εποχής, καθώς οι
απώλειες για το «Λουζιτάνια», το
οποίο οδηγήθηκε στον υγρό τάφο
αύτανδρο, ήταν τραγικές, τόσο σε
έμψυχο όσο και σε άψυχο υλικό, και
σηματοδότησαν την ένταξη της Αμε-
ρικής στον Α΄ Παγκόσμιο πόλεμο λί-
γους μήνες μετά.

Παράταση της αγωνίας
Ο Λάρσον ακολουθεί με εμβλημα-

τικό τρόπο αυτή την ολέθρια πορεία

και καταγράφει με ενάργεια τις τε-
λευταίες στιγμές του πλοίου. Παράλ-
ληλα, με ευρηματικότητα, δημιουργεί
μικρές, επιμέρους ιστορίες, τις οποίες
διηγείται καθυστερώντας έτσι την
κορύφωση της κλιμακούμενης έν-
τασης των γεγονότων και παρατεί-
νοντας την αγωνία για την έκβαση
της ιστορίας.

Η συνδυαστική παράθεση στοι-
χείων διαφόρων προσωπικοτήτων
της εποχής, όπως είναι γνωστοί βι-
βλιοπώλες, κοσμηματοπώλες, σχε-
διαστές, σκηνοθέτες, ακόμα και σου-
φραζέτες, μεταφέρουν το κέντρο βά-
ρους της αφήγησης από τη ναυτική
περιπέτεια στην ανθρωπολογία της
εποχής. Παράλληλα, σκιαγραφούν

μια απαραίτητη κοινωνική τοιχο-
γραφία, ικανή να προσδώσει τις δυ-
νητικές οπτικές της κοινωνικής δια-
στρωμάτωσης και ταυτόχρονα την
ατμόσφαιρα εκείνης της περιόδου,
μέσα στην οποία συνέβησαν τα γε-
γονότα αυτά.

Η γλωσσική αγωγή του Λάρσον
σε συνδυασμό με τη ναυτική ορο-
λογία που χρησιμοποιεί, αποδόθηκε
εξαιρετικά στα ελληνικά από την
Κατερίνα Σχινά, γεγονός που καθι-
στά την ανάγνωση αυτού του βι-
βλίου απρόσκοπτη και καθηλώνει
τον αναγνώστη στην αφηγηματική
της ροή, χαρίζοντας ένα σημαντικό
ανάγνωσμα, στο οποίο ένα ιδιαίτερα
πολύπλευρο ιστορικό γεγονός γί-
νεται μια συναρπαστική αφηγημα-
τική κατάθεση.

Το βιβλίο, αποτέλεσμα της κοπιώ-
δους έρευνας του Ερικ Λάρσον, τι-
μήθηκε το 2015 με τα βραβεία Goo-
dreads Choice Award και World Ma-
gazine Book of the Year (2015), στην
κατηγορία «Ιστορία/Βιογραφίες».

Το 1915, το «Λουζιτάνια», το μεγαλύτερο εμπορικό πλοίο του τότε κόσμου, απέπλευσε από τη Νέα Υόρκη με προορισμό
το Λίβερπουλ. Στις 7 Μαΐου μία τορπίλη του γερμανικού υποβρυχίου «U-20» το οδήγησε στον υγρό τάφο αύτανδρο...

Μια συναρπαστική ναυτική ιστορία
Ο τορπιλισμός του υπερωκεανίου «Λουζιτάνια» από γερμανικό υποβρύχιο που «έβαλε» τις ΗΠΑ στον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο

Ο Λάρσον περιγράφει
με ακρίβεια τον τρόπο
ζωής, τόσο μέσα
στο υπερωκεάνιο
όσο και στο υποβρύχιο.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.00 ΤVONE ΓΕΓΟΝΟΤΑ
07.00 TVONE Kids

α. Peppa The Pig
β. Ben & Holly
γ. Garfield
δ. Masha and the bear
ε. Ben Ten
στ. Tom and Jerry
ζ. Lady Bug

10.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά. 

11.00 Σαν την Κύπρο - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου.

12.00 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη

13.00 Shopping Star - (E)
Παιχνίδι μόδας,
με τη Βίκυ Καγιά.

15.30 Επτά θανάσιμες πεθερές
Κωμική σειρά. «Η Kαλα-
ματιανή πεθερά»

17.40 Ευτυχισμένοι μαζί - (Ε)
Κωμική σειρά.

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.10 Ευτυχισμένοι μαζί

(Συνέχεια)
18.40 MasterChef Junior - (Ε)

Διαγωνισμός μαγειρικής.
20.10 ΤVONE ΓΕΓΟΝΟΤΑ
21.05 Percy Jackson & The

Olympians: The lighting
thief
Περιπέτεια με τους Λόγ-
καν Λέρμαν, Σον Mπιν.

23.30 Hannibal
Δραματική σειρά.

00.10 EIΔHΣEIΣ
00.15 Hannibal (Συνέχεια) 
01.00 Επτά θανάσιμες πεθερές

Ελληνική κωμική σειρά.
03.10 DanSing Junior - (Ε)
05.20 UNA Fatsa - (Ε)

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

06.30 Η βίλα των οργίων
07.55 Ο Ηλίας του 16ου
09.25 Ο φίλος, ο Λευτεράκης
11.00 Οι άσσοι του γηπέδου
12.45 Υπάρχει και φιλότιμο
14.25 Κασσιανή
16.00 Έλα στο θείο
17.40 Τα δύο πόδια σ’ ένα πα-

πούτσι
19.10 Εκείνο το καλοκαίρι
20.35 Ένας βλάκας και μισός
22.00 Safe Sex
23.45 Ο Θανάσης στη χώρα

της σφαλιάρας

21.05 The lighting thief 21.20 Νοmads, II 21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Bake Off Greece 21.00 The Bachelors

20.35 Ένας βλάκας και μισός

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

09.00 Jamaica Inn
(Part 1 & 2)

12.05 Baby Sellers
13.45 Stalkers
15.30 The Reckoning

(Part 1 & 2)
17.20 Little Men
19.00 FX
21.00 The Bachelors
23.00 Man In An Orange Shirt
01.15 Citizenfour
03.15 Me Estas Matando

Susana aka
You’re Killing Me Susana

05.15 Lost In The Sun

07.30 Θεία λειτουργία - (E)
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα τζι αρώματα

Kυπριακή κωμική σειρά. 
11.10 Άκου να δεις - (E)

Kυπριακή κωμική σειρά. 
12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)

Kυπριακή σειρά εποχής. 
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης

Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.15 Movie Time

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.45 Χωρίς αποσκευές, V - (E)

Tαξιδιωτική εκπομπή με
τον Σάββα Πούμπουρα.

16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)
«Best of 2».

17.30 Σπίτι στη φύση
Περιβαλλοντική εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Οι μνηστήρες της 

Μαρουλλούς - (E)
Kυπριώτικο σκετς.      

19.20 Πεταλούδα
Δραματική σειρά, με
τους Σώτο Φιλιππίδη, 
Πάμπο Χαραλάμπους.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15 Tετ - Α - Τετ (πρεμιέρα)

Με τον Τάσο Τρύφωνος.
22.30 Two lovers

Κοινωνική ταινία,
με τους Γιοακίν Φίνιξ, 
Γκουίνεθ Πάλτροου, κ.ά.   

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Συνέχεια της ταινίας
00.45 The Graham Norton Show

Chat show.
01.45 EIΔHΣEIΣ
03.00 Επαναλήψεις

07.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή, 
με τον Νίκο Μάνεση.    

13.00 24 ώρες - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

13.50 Kαλύτερα δε γίνεται! 
Ψυχαγωγική εκπομπή, 
με τη Ναταλία Γερμανού  

16.50 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου. 

17.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Πάμε Πακέτο - (E)

Συνέχεια.
18.40 Η φαμίλια - (E)

Kωμική σειρά
19.15 Το σόι σου, V

Kωμική σειρά με τη Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου, 
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Bake Off Greece

Eκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής με την Ιωάννα 
Τριανταφυλλίδου. Το
«Bake Off Greece» ξεκι-
νά να γράφει την πιο
«νόστιμη» ιστορία 
ανταγωνισμού..  

22.45 Λούης Night Show - (E)
Σατιρική εκπομπή, 
με τον Λούη Πατσαλίδη.

00.45 World party - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

01.30 Καλύτερα δε γίνεται! - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή, 
με τη Ναταλία Γερμανού. 

04.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 Super μπαμπάς - (E) 

Κωμική σειρά.
07.30 Santa Γιολάντα - (E)

Κωμική σειρά.
08.50 ROUK ZOUK - (E)

Τηλεπαιχνίδι.  
10.30 Εργαζόμενη γυναίκα - (E)

Κωμική σειρά.
12.00 Συνεντεύξεις

από το πρωινό
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.30 Jamie’s 30 
minute meals
Εκπομπή μαγειρικής.

13.00 Υγεία πάνω απ’ όλα
Εκπομπή για την υγεία.

13.50 Η επιστροφή - (E) 
Κοινωνική σειρά. 

14.45 2ο ΟΠΑΠ Soccer 
Tournament (Tελικός).

16.00 Οργή - (Ε)
Κοινωνική σειρά.

17.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)
Κωμική σειρά.

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Κωμική σειρά.
19.20 La Pasta Pomilώri, 2 - (E)  

Kυπριακή κωμική σειρά.  
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Νοmads, II 

Παιχνίδι περιπέτειας με
τον Σάββα Πούμπουρα,
και τον Γιώργο Λέντζα.         

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και πάθος

Αστυνομική σειρά.  
01.10 Πάνω από το νόμο - (E) 
02.00 Η εκδρομή - (E) 
02.50 Σαν το γλυκό 

του κουταλιού - (E)
03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30 Kαθρεφτάκι μου - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. Η μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη

α. Παιχνιδούπολη
β. Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για
δ.  Οι αγκαλίτσες
ε. Πιμ και Πίμπα

15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το πλοίο της αγάπης- (E)

(Love Boat, ΙΙΙ)
17.00 Εuromaxx Design

Mαγκαζίνο.
17.30 Global Ideas

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.00 Reaching for the stars

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.30 Νational Geographic: 

The Greeks - (E)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Barchitecture - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.30 IQ - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
21.00 Τhe Graham Norton Show 

Chat show.
22.00 Oι Σεφ - (Chef). 

Kοινωνική σειρά, με τους
Κλόβις Κορνιγιάκ,
Χιούγκο Μπέκερ, κ.ά. 

23.50 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.15 Tετ - Α - Τετ 

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
10.00 Παιδιά από σπίτι

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τους Τζωρτζέλα Κόσιαβα,
Ελίνα Κέφη, Γιώργο Πα-
ράσχο, Βασίλης Σίμος.

13.40 Aποκαλυπτικά
Ψυχαγωγική εκπομπή.

17.10 Tηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Ξένη ταινία
23.20 Gold case - Ξένη σειρά.
01.20 Fringe - Ξένη σειρά

08.15 Free Willy escape
from pirate’s cove

10.25 Pop Star
12.15 Dynasty: The making 

of a guilty pleasure
14.00 Tηλεαγορά
14.55 Hope floats

Δραματική ταινία.
17.00 Tηλεαγορά
19.10 My dog Skip 

Δραματική κωμωδία. 
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία 
01.30 Reversible errors)
04.40 Robin and Marian

05.20 Οι Αδιάφθοροι - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά.

05.50 Τα χρυσόψαρα - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά.

06.20 Οι Τάκκοι - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά.

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική κοινωνική
σειρά, με τους Γιώργο
Ζένιο, Δέσποινα 
Μπεμπεδέλη,κ.ά.  

08.00 Θέκλα... 
μιλάμε ανοιχτά - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή,
με τη Θέκλα Πετρίδου.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά - (E)
Εκπομπή μαγειρικής 
με τη Αθηνά Λοϊζίδου.     

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

16.20 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά.

17.00 Τhe Voice of Greece (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

Ψυχαγωγική εκπομπή.  
00.15 Γεγονότα σε τίτλους 
00.20 Success Story - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.50 Zωή ποδήλατο - (Ε)

Κωμική σειρά.
04.40 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

21.00 Τhe Graham Norton Show 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Εδώ και αρκετά χρόνια ο Λαρς φον
Τρίερ είναι αυτό που λέμε «εκτός
συναγωνισμού», ακριβώς δηλαδή
όπως παρουσιάστηκε και η τελευ-
ταία του ταινία στο κινηματογρα-
φικό Φεστιβάλ Καννών. Με αυτό
βέβαια δεν εννοούμε πως ο Δανός
auter έχει κατακτήσει κάποια απλη-
σίαστη για τους υπόλοιπους κορυ-
φή· απλώς οι ταινίες του της τε-
λευταίας δεκαετίας (τουλάχιστον)
είναι τόσο επιτηδευμένα διαφορε-
τικές, που δύσκολα αντιπαραβάλ-
λονται με τη σύγχρονη παραγωγή.
Εσχάτως, δε, μάλλον νιώθει και
την ανάγκη να απαντά στις κατη-
γορίες που διάφοροι του καταλο-
γίζουν...

«Το σπίτι που έχτισε ο Τζακ»
είναι επί της ουσίας το πορτρέτο

ενός κατά συρροήν δολοφόνου. Η
μαραθώνια διάρκειά του (2 ώρες
και 40 λεπτά) είναι χωρισμένη, πα-
ραδοσιακά, σε κεφάλαια τα οποία
εξιστορούν τα 12 τελευταία χρόνια
της ζωής του Τζακ, ενός άνδρα ξε-
κάθαρα διαταραγμένου αλλά και
ευφυούς, ο οποίος σκοτώνει αν-
θρώπους και τους αποθηκεύει στην
πελώρια αποθήκη-ψυγείο του. Δο-
λοφόνος από θυμό, συνήθεια ή κα-
θαρή απόλαυση –μάλλον ισχύουν
όλα ταυτόχρονα– ο Τζακ είναι ένας
απόλυτα διαβολικός ήρωας, τον
οποίο ο Τρίερ μας προκαλεί παι-
χνιδιάρικα να συμπαθήσουμε, αν
και κάτι τέτοιο είναι προφανώς
αδύνατο. Ο Ματ Ντίλον τα δίνει
όλα στον κεντρικό ρόλο, φτιάχνον-
τας έναν βαθιά σκοτεινό και αινιγ-
ματικό χαρακτήρα που περιπλα-
νιέται σαν αέναη απειλή, με την
κάθε σκηνή να μυρίζει τρόμο.

Διαρκές παιχνίδι
Γενικώς, ολόκληρο το φιλμ του

Δανού κινηματογραφιστή μοιάζει
γεμάτο από «απαντήσεις», τις οποί-
ες εκείνος νιώθει την ανάγκη (;) να
δώσει στους επικριτές του. Οσοι
τον κατηγορούν πως είναι σαδιστής,
μισογύνης, ακόμα και φιλοναζί
έχουν την ευκαιρία εδώ να επιβε-
βαιωθούν και να διαψευσθούν ταυ-
τόχρονα, σε ένα διαρκές παιχνίδι
που μάλλον έχει στόχο να σε... τρε-
λάνει.

Αλλωστε, η παράνοια εναλλάσ-
σεται συνεχώς με την ιδιοφυΐα στο
συγκεκριμένο φιλμ, γεγονός όμως
που καταλήγει μάλλον κουραστικό
από ένα σημείο και έπειτα. Ακόμα
και το (απολαυστικό) μαύρο χιούμορ

κάπου εξαντλείται. Κατά τα λοιπά,
η νιτσεϊκή φιλοσοφία όπως και η
τέχνη και η ποίηση έχουν κεντρικό
ρόλο και εδώ, αν και φτάνοντας
στο βαρυφορτωμένο πνευματικά
φινάλε, τα πάντα μοιάζουν ελαφρώς
ακατανόητα.

Το θετικό, πάντως, με τον «Τζακ»
είναι πως μοιάζει περισσότερο με
ταινία και λιγότερο με καλλιτεχνική
εγκατάσταση, σε αντίθεση με τα
προηγούμενα «Nymphomania» και
«Αντίχριστος». Μπορεί ο σχεδια-
σμός και η σκηνοθεσία του να μην
πλησιάζουν καν το σχεδόν τέλεια
σχηματισμένο «Melancholia» για
παράδειγμα, ωστόσο, αν μη τι άλλο,
δείχνουν πως ο Τρίερ έχει ακόμη
τη διάθεση να κάνει σινεμά. Απλώς
η εσκεμμένη προκλητικότητά του
δείχνει όλο και πιο ασύμβατη με
την politically correct φάση που
διανύει ο παγκόσμιος κινηματο-
γράφος κι αυτό ολοφάνερα τον ενο-
χλεί. Αυτό το τελευταίο του φιλμ
βρήκε –έστω περιορισμένη– δια-
νομή στις ΗΠΑ, όμως δεν είναι κα-
θόλου βέβαιο ότι το ίδιο θα συμβεί
και με το επόμενο.

Η παράνοια
συναντά 
την ιδιοφυΐα
Η νέα ταινία του Λαρς Φον Τρίερ μοιάζει
με «απάντηση» στους επικριτές του

Ο Ματ Ντίλον μεταμορφώνεται σε ψυχοπαθή δολοφόνο, δίνοντας τον καλύτερο εαυτό του στη νέα ταινία του Λαρς φον Τρίερ.

«Το σπίτι που έχτισε 
ο Τζακ» HH½
ΘΡΙΛΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: Λαρς φον Τρίερ
Ερμηνείες: Ματ Ντίλον, Μπρούνο
Γκανζ, Ούμα Θέρμαν, Τζέρεμι
Ντέιβις.

Στο «Με διαβατήριο τη
γοητεία», ο πρωτοεμφα-
νιζόμενος κινηματογρα-
φιστής Μιλάντ Αλαμί πα-

ρουσιάζει ανάγλυφα την αγωνία
του μετανάστη. Ο 30άρης Ισμαήλ
από το Ιράν βρίσκεται ήδη περί-
που δύο χρόνια στη Δανία, φλερ-
τάροντας επίμονα γυναίκες, προ-
κειμένου να καταφέρει να τις
παντρευτεί. Ο λόγος είναι πως η
άδεια παραμονής του λήγει σύν-
τομα και θα αναγκαστεί να γυρίσει
πίσω. Πάνω που η όλη διαδικασία
τού γίνεται εμμονή, θα γνωρίζει
τη Σάρα, μια ντόπια με ιρανική κα-
ταγωγή, και τα πράγματα θα περι-
πλακούν. Ο Αρνταλάν Εσμάιλι πα-
ραδίδει μια εξαιρετική κεντρική
ερμηνεία, σε ένα φιλμ που συγ-
κέντρωσε πολλά διεθνή βραβεία.

Στους «Αδελφικούς εχ-
θρούς» δύο παιδικοί φί-
λοι, μεγαλωμένοι στην
ίδια κακόφημη γειτονιά,

ξανασυναντιούνται ύστερα από
χρόνια, έχοντας τραβήξει διαφο-
ρετικούς δρόμους. Ο ένας είναι
βυθισμένος στον υπόκοσμο και ο
άλλος όργανο της τάξης, με τη
συνέχεια να κυλάει σύμφωνα με
τα αναμενόμενα.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Alpha» παρακολου-
θούμε μια οικογενειακή
προϊστορική περιπέτεια,
η οποία συνδυάζει τις αν-

θρώπινες ερμηνείες με το τεχνο-
λογικά κατασκευασμένο περι-
βάλλον. Είκοσι χιλιάδες χρόνια
πριν, ένα νεαρό μέλος της αν-
θρώπινης φυλής ξεμένει στην
άγρια φύση έπειτα από ένα σχε-
δόν μοιραίο κυνήγι. Στην προσπά-
θειά του να επιβιώσει, θα κατα-
φέρει να εξημερώσει έναν μονα-
χικό λύκο, με τους δυο τους να γί-
νονται αχώριστοι. Τα εντυπωσια-
κά ειδικά εφέ αναβιώνουν έναν
ολόκληρο κόσμο, δίνοντάς μας
την ευκαιρία να γνωρίσουμε μια
εναλλακτική της ιστορίας που
οδήγησε τον άνθρωπο κοντά στον
πιο πιστό του φίλο.
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Ο «κόκκινος» Απρίλης του Χάρβαρντ
Η εξέγερση των φοιτητών το 1969 μέσα από 54 αφίσες και τις αναμνήσεις του Ελληνα καθηγητή τους, Αλέξανδρου Τζώνη

Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗΣ

Ανοιξη του 1969. Ο χείμαρρος των
φοιτητικών εξεγέρσεων στις ΗΠΑ
συμπαρασύρει και το Πανεπιστήμιο
του Χάρβαρντ. Στις 8 Απριλίου του
1969 περίπου 300 μέλη του Κινή-
ματος των Πολιτικών Δικαιωμάτων,
Φοιτητές για μια Δημοκρατική Κοι-
νωνία, αντανακλώντας τον Μάρτιν
Λούθερ Κινγκ, αναρτούν στην πόρ-
τα του σπιτιού του προέδρου του
Πανεπιστημίου του Χάρβαρντ μία
λίστα με αιτήματα, δίνοντας έτσι
την ταυτότητα των κινητοποιήσε-
ων. Φοιτητές καταλαμβάνουν κτί-
ρια του πανεπιστημίου και απέχουν
από τα μαθήματά τους. Απεργούν
για τον χτυπημένο συγκάτοικο
από κλομπ, για την επιστροφή των
υποτροφιών Paine Hall, για την
κατάργηση του ROTC (Σώμα Εκ-
παίδευσης Εφέδρων Αξιωματικών),
για να συντριβούν οι εταιρείες, για
να ενταχθούν οι αφροαμερικανικές
σπουδές.

«Απεργία επειδή δεν υπάρχει
ποίηση στις διαλέξεις, επειδή τα
μαθήματα είναι βαρετά, επειδή
προσπαθούν να στραγγίξουν τη
ζωή από μέσα σου, για να γίνεις
άνθρωπος» είναι μερικά από τα αι-
τήματα που αναρτούν σε χειροποί-
ητες αφίσες, συνήθως πάνω σε
φύλλα εφημερίδων. Η κόκκινη γρο-
θιά που σχεδίασε ο Χάρβεϊ Χάκερ
γίνεται το εμβληματικό σύμβολο
της εξέγερσης.

Ο Αλέξανδρος Τζώνης, νεαρός
τότε καθηγητής Αρχιτεκτονικής
στο Πανεπιστήμιο του Χάρβαρντ,
δεν είναι μόνο παρατηρητής αλλά
ενεργός συμμέτοχος. Παραμένει
δίπλα στους φοιτητές και συλλέγει
ντοκουμέντα της εξέγερσης. Πε-
νήντα χρόνια μετά, επαναφέρει
καρέ-καρέ την ιστορική εκείνη
απεργία στο Χάρβαρντ, παρουσιά-
ζοντας για πρώτη φορά στο Κρατικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης Θεσ-
σαλονίκης το αρχειακό υλικό της
συλλογής «Αλέξανδρου Τζώνη και
Liane Lefaivre» στην έκθεση «Ανοι-
ξιάτικοι Χείμαρροι».

Το αρχείο
Πενήντα τέσσερις (54) χειροποί-

ητες αφίσες που τύπωσαν οι φοι-
τητές κατά τη διάρκεια των κινη-
τοποιήσεών τους στο τυπογραφείο
της Σχολής Ντιζάιν του Πανεπι-
στημίου αναδεικνύουν την πολι-
τική, πολιτισμική και καλλιτεχνική
τους αξία δίπλα στο αρχείο του
Γιώργου Κωστάκη με τις πειραμα-
τικές καλλιτεχνικές και προπαγαν-
διστικές εκτυπώσεις της Ρωσικής
Πρωτοπορίας πριν και μετά την
Επανάσταση του 1917.

Πώς θυμάται τις ημέρες της απερ-
γίας ο ομότιμος –σήμερα– καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Τεχνο-
λογίας του Delft, Αλέξανδρος Τζώ-
νης; Ως «μια συναρπαστική περίοδο
ακτιβισμού, ονειροπόλησης, δημι-
ουργικής ανοιχτής συζήτησης, ημε-
ρών κοινότητας, σπάνιες εμπνευ-
σμένες στιγμές δημόσιας έκστασης
που συμβαίνουν περιοδικά αλλά
όχι τόσο συχνά. Θυμάμαι έντονα
τη φρενίτιδα να προλάβω πολλές
δουλειές, ενώ ακολουθούσα τις πο-
λιτιστικές-πολιτικές εξελίξεις όχι
μόνο ως παρατηρητής ή ως ιστο-
ρικός αλλά ως ενεργός συμμέτο-
χος.

«Ζούσα σε ένα διαμέρισμα ακρι-
βώς απέναντι από την αυλή του
Χάρβαρντ, η οποία συχνά γέμιζε
με δακρυγόνα που πετούσε η αστυ-
νομία στους διαδηλωτές. Το γραφείο
μου βρισκόταν στο Hunt Hall (ένα
θαυμάσιο νεοκλασικό κτίριο που

σήμερα είναι κατεδαφισμένο) στην
καρδιά της αυλής, όπου έγραφα
άρθρα για τα γεγονότα και συμ-
πλήρωνα κομμάτια για ένα νέο βι-
βλίο. Δίδασκα κοντά στο Robinson
Hall και ταυτόχρονα καθοδηγούσα
μια μικρή ομάδα φοιτητών να εκ-
δώσουν ειδικό τεύχος περιοδικού
(Ανοιξη 1969) των ριζοσπαστικών
εκδόσεων της εποχής».

– Πώς ήταν το κλίμα που πυρο-
δότησε την απεργία;

– Με πολύ λίγες εξαιρέσεις, τί-
ποτα το επαναστατικό δεν έμοιαζε
να παρενοχλεί την ακαδημαϊκή
ρουτίνα στις αρχές του 1960. Ωστό-
σο, έπειτα από μία αλυσίδα δολο-
φονιών (Μάλκολμ Χ, Κινγκ, Ρόμπερτ
Κένεντι), αστικών ταραχών και φυ-
λετικής βίας, η σωρεία ειδήσεων
από τον χαμένο, βάρβαρο πόλεμο
του Βιετνάμ, το άγνωστο κόστος
του Ψυχρού Πολέμου, η αυξανό-
μενη καταστροφή του περιβάλλον-
τος άλλαξαν ραγδαία το κλίμα τέλη
της δεκαετίας του 1960.

– Είχε προηγηθεί ποτέ παρόμοια
κινητοποίηση στο Χάρβαρντ;

– Τίποτα παρόμοιο σε κλίμακα
και σε ένταση όπως τα γεγονότα

της δεκαετίας του ’60. Ωστόσο,
ποτέ στις ΗΠΑ δεν είχαν αντιμε-
τωπίσει ένα τέτοιο πλήθος κρίσεων,
οι οποίες συνέπεσαν με ακατάλ-
ληλες ηγεσίες, πολιτικές, πνευμα-
τικές και ακαδημαϊκές, συντηρη-
τικές, αδρανείς και αλαζονικές, ανί-
κανες να διαχειριστούν την αυξα-
νόμενη στρατιωτική, φυλετική, πο-
λιτική και περιβαλλοντική κρίση
της εποχής εκείνης.

– Η απεργία σε ένα κορυφαίο διε-

θνώς πανεπιστήμιο τι αντίκτυπο
είχε στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα, στην κοινωνία και στην κυ-
βέρνηση;

– Το Χάρβαρντ δεν ήταν το πρώ-
το που εξεγέρθηκε. Αρχές της δε-
καετίας του 1960 εμφανίστηκαν
πρωτόγνωρες διαμαρτυρίες στις
ΗΠΑ, στο Πανεπιστήμιο του Μπέρ-
κλεϊ, σχεδόν ταυτόχρονα στο Πα-
νεπιστήμιο του Μίσιγκαν στο Αν
Αρμπορ, όπου εισήγαγαν έναν νέο
θεσμό ανοιχτού δημόσιου διαλό-

γου-διδασκαλίας εστιασμένο στα
παγκόσμια επίκαιρα προβλήματα.
Ωστόσο, η πιο σημαντική διαμαρ-
τυρία στο Πανεπιστήμιο Κολούμπια
στη Νέα Υόρκη προκάλεσε την
άνοδο των φοιτητικών διαμαρτυ-
ριών σε ολόκληρο το έθνος και τον
κόσμο. Μπορούμε να πούμε ότι
ακόμα και γαλλικός Μάης του ’68
ήταν επακόλουθο των γεγονότων
στο Κολούμπια. Τα πρώτα σημαν-
τικά αντιπολεμικά επεισόδια του
Χάρβαρντ συνέβησαν στις 25
Οκτωβρίου του 1967 και στις 12
Δεκεμβρίου του 1968. Οι ομιλίες
διαμαρτυρίας, οι καταλήψεις πα-
νεπιστημιακών κτιρίων καθώς και
η επιθετική δράση της αστυνομίας
κατάφεραν να ριζοσπαστικοποι-
ήσουν τους περισσότερους από
τους «ασυνείδητους» φοιτητές μέ-
χρι εκείνη τη στιγμή.

– Τι πέτυχαν οι φοιτητές από την
εξέγερση; Πόσο σημαντική απο-
δεικνύεται σήμερα;

– Αυτό είναι ένα μάλλον αμφι-
λεγόμενο ζήτημα. Στις αρχές της
δεκαετίας του 1970, φαινόταν ότι
οι φοιτητές των ΗΠΑ είχαν κερδί-
σει. Αλλά ήταν μόνο μια βραχυ-
πρόθεσμη νίκη. Στις ΗΠΑ, όπως

και στη Γαλλία, οι φοιτητικές δια-
μαρτυρίες πυροδότησαν την άνοδο
των συντηρητικών. Οι πιο ριζο-
σπαστικές πολιτικές που προ-
ωθούνται με θόρυβο από τους «επα-
ναστάτες της δεκαετίας του ’60»
προσαρμόστηκαν αθόρυβα στους
παραδοσιακούς τρόπους μέχρι τα
τέλη της δεκαετίας του 1980 και
οι περισσότεροι πρώην ριζοσπά-
στες έγιναν επιχειρηματίες. Εξε-
τάζοντας αντικειμενικά την κατά-
σταση στις ΗΠΑ σήμερα, ο ρατσι-
σμός, ο αρσενικός σοβινισμός, η
αστική βία, η έλλειψη στέγης, η
απειλή της παγκόσμιας καταστρο-
φής, η οικονομική, κοινωνική και
περιβαλλοντική ανισότητα δεν
φαίνεται να έχουν μειωθεί.

– Διακρίνονται το ίδιο πάθος και
η ίδια ορμή στις σημερινές φοι-
τητικές κινητοποιήσεις;

– Νομίζω ότι δεν υπάρχει σήμερα
φοιτητικό κίνημα που να μοιάζει
με τον εξαιρετικά δημιουργικό
ακτιβισμό της δεκαετίας του 1960
και του 1970. Δεν είναι περίεργο,
δεδομένου ότι οι γεωπολιτικές,
δημογραφικές, κοινωνικοοικονο-
μικές ή ακόμα και οικολογικές συν-
θήκες είναι τόσο εντυπωσιακά
διαφορετικές.

– Πόσο πρωτοποριακό ήταν το
τυπογραφείο του Χάρβαρντ όπου
τυπώθηκαν οι αφίσες;

– Ηταν μια χαλαρή ομάδα απο-
φασισμένων διαδηλωτών αυτοα-
ποκαλούμενων Συνεταιρισμός
Απεργούντων Καλλιτεχνών, των
Strike Artists. Σε κάποιο βαθμό
τους συντόνιζε ο Χάρβεϊ Χάκερ, ο
φοιτητής που έκανε τη σφιχτή γρο-
θιά διαχρονικό εμβληματικό σήμα
της Απεργίας του Χάρβαρντ αλλά
και ολόκληρης της δεκαετίας του
1960 σε όλον τον κόσμο. Οι φοι-
τητές τότε δεν δημιουργούσαν για
να κάνουν «τέχνη» ή «πολιτισμό».
Εργάζονταν με οργή και με την ελ-
πίδα «να αλλάξουν τον κόσμο», με
την πεποίθηση ότι η τέχνη τους
μπορεί να τον αλλάξει.

– Πώς ξεκίνησε η δική σας συλ-
λογή;

– Δεν είμαι συλλέκτης. Συγκέν-
τρωσα τις αφίσες μαζί με ένα πολύ
μεγαλύτερο αριθμό «μυστικών»
ντοκουμέντων, εξαιτίας μιας εκ-
δοτικής αποστολής που μου ανέ-
θεσαν για να φτιάξω ένα είδος «εγ-
κυκλοπαίδειας» επαναστατικών
εγγράφων ανταρτών όχι μόνο των
Αμερικανών αλλά και Ολλανδών,
Γερμανών, Αγγλων, Ιταλών και
Γάλλων.

– Στην εποχή της κοινωνικής δι-
κτύωσης έχουν θέση τα τυπωμέ-
να μηνύματα;

– Ολες οι προφητείες για το τέλος
της χειροποίητης τέχνης και του
φυσικού τυπωμένου βιβλίου έχουν
αποδειχθεί λανθασμένες. Οι τιμές
τους αυξάνονται. Μαζί και η αξία
των αφισών.

Η απόφαση του Αλέξανδρου Τζώ-
νη να παρουσιάσει τη συλλογή στη
Θεσσαλονίκη δεν είναι τυχαία. Οι
δεσμοί του με την πόλη ως εγγονός
του αρχιτέκτονα του μεσοπολέμου
Αλέξανδρου Τζώνη που άφησε την
υπογραφή του (Μέγαρο Εράτυρα,
Ξενοδοχείο «Αστόρια») στον ανα-
σχεδιασμό της μετά την πυρκαγιά
του 1917, καθώς και «η ιδέα να
εκτεθούν δίπλα δίπλα δημιουργίες
που καθοδηγούνται από το όραμα
για απελευθέρωση, με συγκίνησε»
ομολογεί.

Φοιτητές στις σκάλες του σταδίου του Χάρβαντ, τον Απρίλιο του 1969, σε μια σπάνια φωτογραφία που τράβηξε ο Λι Τσανγκ Πέι, μαθητής του Αλέξανδρου Τζώνη.

Μπορεί να τον κέρδισε η Αρχιτεκτονική αλλά η αγάπη του ως φοιτητής
ήταν το θέατρο και ο κινηματογράφος. Εργάστηκε σε θρυλικές παραστά-
σεις (της Κάλλας, «Ορνιθες» του Κουν) ως βοηθός του Τσαρούχη και ως
καλλιτεχνικός διευθυντής στην ταινία «Ποτέ την Κυριακή». Πήγε στο Γέιλ
(1961) για να σπουδάσει Δραματική. Επέστρεψε, όμως, στην Αρχιτεκτονι-
κή. Πώς βλέπει την αρχιτεκτονική εξέλιξη της Θεσσαλονίκης. «Εζησα μι-
σό χρόνο (άνοιξη του ’45) στο Μέγαρο Εράτυρα. Πήγα στο Πειραματικό
Νηπιαγωγείο που σχεδίασε ο Πικιώνης μαζί με τον παππού μου. Αξέχα-
στες παραμένει η ανάμνηση της πόλης, η συμπαγής χωρική της διαμόρ-
φωση, η κρυμμένη της τάξη που ένιωθα. Ποτέ δεν σταμάτησα να θεωρώ
τη Θεσσαλονίκη ως μία πόλη με τεράστιες δυνατότητες».

«Η Θεσσαλονίκη έχει τεράστιες δυνατότητες»

Δίπλα στο αρχείο του Γιώργου Κωστάκη με τις εκτυπώσεις τις Ρωσικής Πρωτοπορίας (πρώτη αριστερά, Γκούσταβ Κλούτσις, εξώφυλλο για το περιοδικό «Μπριγάδα Καλλιτεχνών», 1931) εκτίθενται 54 αφίσες από την εξέγερση του Χάρβαρντ.

Ο Αλέξανδρος Τζώνης στο διαμέρισμά του στη λεωφόρο Massachusetts,
στο Harvard Yard, Απρίλιος 1969.
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«Ηταν μόνο μια
βραχυπρόθεσμη νίκη
των φοιτητών. 
Οι περισσότεροι πρώην
ριζοσπάστες έγιναν
επιχειρηματίες».

«Οι φοιτητές εργάζονταν
με οργή και με την ελπί-
δα “να αλλάξουν τον κό-
σμο”, με την πεποίθηση
ότι η τέχνη τους 
μπορεί να τον αλλάξει».
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ΝΕΕΣ 

ΔΙΑΣΚΕΔΑΣΤΙΚΕΣ

 ΙΣΤΟΡΙΕΣ ΣΕ ΠΡΩΤΗ 

ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ!
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